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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E
Kommunstyrelsen

1. Upprop  

2. Val av protokollsjusterare  
Ärendet i korthet
Förslag justering: Måndag 7 september juni kl 13.30 i kommunhuset.

3. Anmälan jäv  

4. Aktuellt om arbetet med översiktsplanen (ÖP) - information 
(inga handlingar)

Kristina Axelsson, 
planchef 14:00

5. Ytterligare utredning av lokalisering av skollokaler i Bollebygds 
kommun
KS2017/52

 

Sammanfattning
I kallelsen finns på begäran från KSO de handlingar som finns i ärendet från start hos 
kommunstyrelsen 2017. 

6. Fastighetsförvärv av del av Flässjum 1:93
KS2020/180

 

7. Information/rapport från socialnämnden kring budget och 
prognosläge (inga handlingar)

Gunilla Lundgren, 
förvaltningschef, samt 
socialnämndens presidium 
14:45

8. Coronarelaterade kostnader och intäkter - information (inga 
handlingar)

Daniel Aronsson, 
ekonomichef 15:30

9. Begäran från socialnämnden om medel för utökad bemanning 
under 2020
KS2020/18

 

10. Begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola
KS2019/297

 

11. Begäran från socialnämnden om medel för en projektledare för 
FVM (Framtidens Vårdinformationsmiljö)
KS2019/16
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E
Kommunstyrelsen

12. Begäran från socialnämnden om att frångå kommunens 
styrprinciper
KS2020/183

 

13. Svar på motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid 
varje beslut i kommunen (kf fattar slutligt beslut)
KS2019/245

 

14. Svar på motion (MP) om aktiv fritid i Bollebygds kommun (kf 
fattar slutligt beslut)
KS2019/260

 

15. Svar på motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygds 
centrum (kf fattar slutligt beslut)
KS2017/145

 

16. Samverkansmöjligheter inom miljöbalkens och livsmedelslagens 
områden – uppdrag till kommunstyrelseförvaltningen
KS2020/174

 

17. Komplettering till förbundsordning för Södra Älvsborgs 
Räddningstjänstförbund (SÄRF) (kf fattar slutligt beslut)
KS2019/204

 

18. Taxor 2021 för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 
(SÄRF) (kf fattar slutligt beslut)
KS2020/169

 

19. Samverkansavtal, lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds kommun 
för perioden 2021-2024
KS2020/170

 

20. Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst i Bollebygds kommun 
för 2021 och tills vidare
KS2020/171

 

21. Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst (återremiss) (kf 
fattar slutligt beslut)
KS2020/141
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E
Kommunstyrelsen

22. Svar på remiss; regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 
2021-2030 (RUS) - yttrande till Boråsregionen
KS2020/128

 

Sammanfattning
Obs! Omedelbar justering.

23. Revidering av arvodesreglemente för förtroendevalda i 
Bollebygds kommun (kf fattar slutligt beslut)
KS2018/48

 

24. Hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun (kf fattar slutligt 
beslut)
KS2020/30

 

25. Miljöpolicy för Bollebygds kommun (kf fattar slutligt beslut)
KS2020/45

 

26. Åtgärder för budget i balans, kommunstyrelsen
KS2020/124

 

27. Information om medborgarlöfte 2020 mellan Bollebygds 
kommun och lokalpolisområde Borås
KS2020/17

 

28. Meddelanden  
Anmälningar

 KS2019/303-27    Rådande beslut vad det gäller 15-timmars barns rätt att nyttja 
sin plats

 KS2019/303-37    §143 SBN Åtgärder för budget i balans
 KS2020/176-1    §126 SBN Äskande om tilläggsanslag för framtagande av 

översiktsplan
 KS2019/303-38    §144 SBN Utredningsuppdrag avseende 

fastighetsförvaltning(144034)
 SBN2020/48-10    §149 SBN Köpare av Solvikens lägergård
 SBN2020/115-5    §170 SBN Återrapportering- Budget i balans

29. Redovisning av delegeringsbeslut  
Delegeringsbeslut

 UN2020/209-2    Avskrivan fordran avgift förskola
 KS2020/152-1    Avskrivning avgift förskola, delegeringsbeslut av FC 

utbildningsförvaltningen
 KS2019/105-4    Tilldelningsbeslut
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E
Kommunstyrelsen

 KS2019/107-7    Tilldelningsbeslut - Golv
 KS2019/107-4    Tilldelningsbeslut - Måleri
 KS2019/106-4    Tilldelningsbeslut - Kyla
 KS2019/106-5    Tilldelningsbeslut - Rör
 KS2019/117-4    Tilldelningsbeslut
 KS2020/47-4    Tilldelningsbeslut
 KS2019/90-4    Tilldelningsbeslut
 KS2020/152-4    Delegeringsbeslut FC utbildningsförvaltningen, avskrivan av 

fordran, förskoleavgift GDPR
 KS2020/154-2    Svar på förfrågan om användning av kommunens logotyp
 KS2020/156-1    Eldningsförbud i Bollebygds kommun
 KS2020/156-2    Upphävande av eldningsförbud
 KS2020/1-4    Kommunstyrelsens attestlista 2020, reviderad juni 2020
 KS2020/152-5    Delegationsbeslut, kommunstyrelsens delegeringsordning, 

avskrivan av fordran MR
30. Information från ksau info/planberedning (inga handlingar) Ks ordförande 

Ärendet i korthet
Muntlig information från möte 2020-06-03

31. Information från politiska uppdrag (inga handlingar)  

32. Kommunchefen informerar (inga handlingar)  
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E

5.  Ytterligare utredning av lokalisering av 
skollokaler i Bollebygds kommun  KS2017/52
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§65 KS2017/52

Ytterligare utredning av lokalisering av skollokaler i Bollebygds 
kommun 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsens beslut 2018-01-22, § 5, läggs vilande i avvaktan på vidare utredning.
 
Kommunstyrelsen ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att studera möjligheterna att 
lokalisera skollokaler och kommunal service på befintlig byggrätt på Flässjum 13:1, Flässjum 
3:135 eller Bollebygds prästgård 1:1. Utredningarna startar och återrapporteras till 
kommunstyrelsen snarast, förutsatt att samhällsbyggnadsnämnden beviljar ianspråktagande av 
medel ur investeringsbudgeten för fastighet.
 
Reservation
Lars-Erik Olsson (S) reserverar sig mot arbetsutskottets beslut med följande motivering: I januari 
2018 beslutade kommunstyrelsen att fastställa ”Kulla” för lokalisering av ny förskola samt skola 
för årskurs 7-9. Lokaliseringen av Fjällastorpsskolan är framtagen i samarbete mellan dåvarande 
bildnings- och omsorgsnämnd, numera utbildningsnämnd, och samhällsbyggnadsnämnden. 
Detaljplanen är framtagen av en plankonsult, en mark- och exploateringskonsult, och planchef 
samt planarkitekt från kommunen. Samhällsbyggnadsnämnden har den 20 augusti 2018 godkänt 
planförslag för Prästgårdsgärdet för samråd. Samrådstiden pågick från den 3 till 31 oktober 2018. 
Därefter finns det ingen protokollförd information/ beslut vare sig i samhällsbyggnadsnämnden 
eller kommunstyrelsen. Ett utdrag ur tjänsteskrivelsen lyder; (Samråd har genomförts för 
detaljplanen ”Del av Bollebygds prästgård 1:1 m.fl.” utifrån samrådshandlingarna och de 
inkomna synpunkterna kan konstateras att planen inte kan gå ut på granskning utan stora 
omarbetningar av samrådsförslaget. Det är i dagsläget oklart om marken där skollokalerna har 
placerats i samrådshandlingen är lämplig för bebyggelse.) Med andra ord har inget gjorts för att 
informera respektive nämnd om problemen, inte heller finns det förslag på lösningar som 
delgivits nämnderna. Det har gått ca 20 månader utan att det hänt någonting med den viktigaste 
frågan vi har i kommunen för tillfället. Fjällastorpskolan är den enskilt viktigaste frågan för 
Bollebygds kommun. Det har lagts ner stora resurser i form av pengar och tjänstepersonstimmar 
på Prästgårdsgärdsplanen. Långsiktiga planer som när det gäller Fjällastorpskolan bör kommunen 
vara ihärdig och inte påbörja andra alternativ som redan har utretts såsom förtätning av befintligt 
skolområde.

Ärendet
Bollebygds kommun är i behov av lokaler för skola, förskola, matsal, idrottshall m.m. 
Kommunfullmäktige beslutade om medel till ny skola, förskola och idrottshall i budgeten 2018. I 
januari 2018 beslutade kommunstyrelsen att fastställa ”Kulla” för lokalisering av ny förskola samt 
skola för årskurs 7-9. Projektet namnsattes därefter av samhällsbyggnadsnämnden i mars 2018 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

(SBN2018/61 § 62). I framtagandet av detaljplanen förlades sedan ett område markerat med 
skola på fastigheten Bollebygds prästgård 1:1 utmed Kullavägen. Sedan kommunstyrelsens beslut 
i januari 2018 har ny information och nya förutsättningar tillkommit som gör att verkställigheten 
av kommunstyrelsens beslut behöver avvaktas i syfte att göra fler utredningar.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsens beslut 2018-01-22, § 5, läggs vilande i avvaktan på vidare utredning.

Kommunstyrelsen ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att studera möjligheterna att 
lokalisera skollokaler och kommunal service på befintlig byggrätt på Flässjum 13:1, Flässjum 
3:135 eller Bollebygds prästgård 1:1. Utredningarna startar och återrapporteras till 
kommunstyrelsen snarast, förutsatt att samhällsbyggnadsnämnden beviljar ianspråktagande av 
medel ur investeringsbudgeten för fastighet.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår avslag på kommunstyrelseförvaltningens förslag. 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelseförvaltningens, dels Lars-
Erik Olssons (S) avslagsförslag. Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
arbetsutskottet beslutar enligt förvaltningens förslag. 
 
Reservation
Lars-Erik Olsson (S) reserverar sig mot arbetsutskottets beslut med följande motivering: I januari 
2018 beslutade kommunstyrelsen att fastställa ”Kulla” för lokalisering av ny förskola samt skola 
för årskurs 7-9. Lokaliseringen av Fjällastorpsskolan är framtagen i samarbete mellan dåvarande 
bildnings- och omsorgsnämnd, numera utbildningsnämnd, och samhällsbyggnadsnämnden. 
Detaljplanen är framtagen av en plankonsult, en mark- och exploateringskonsult, och planchef 
samt planarkitekt från kommunen. Samhällsbyggnadsnämnden har den 20 augusti 2018 godkänt 
planförslag för Prästgårdsgärdet för samråd. Samrådstiden pågick från den 3 till 31 oktober 2018. 
Därefter finns det ingen protokollförd information/ beslut vare sig i samhällsbyggnadsnämnden 
eller kommunstyrelsen. Ett utdrag ur tjänsteskrivelsen lyder; (Samråd har genomförts för 
detaljplanen ”Del av Bollebygds prästgård 1:1 m.fl.” utifrån samrådshandlingarna och de 
inkomna synpunkterna kan konstateras att planen inte kan gå ut på granskning utan stora 
omarbetningar av samrådsförslaget. Det är i dagsläget oklart om marken där skollokalerna har 
placerats i samrådshandlingen är lämplig för bebyggelse.) Med andra ord har inget gjorts för att 
informera respektive nämnd om problemen, inte heller finns det förslag på lösningar som 
delgivits nämnderna. Det har gått ca 20 månader utan att det hänt någonting med den viktigaste 
frågan vi har i kommunen för tillfället. Fjällastorpskolan är den enskilt viktigaste frågan för 
Bollebygds kommun. Det har lagts ner stora resurser i form av pengar och tjänstepersonstimmar 
på Prästgårdsgärdsplanen. Långsiktiga planer som när det gäller Fjällastorpskolan bör kommunen 
vara ihärdig och inte påbörja andra alternativ som redan har utretts såsom förtätning av befintligt 
skolområde.

Beslutsunderlag
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

 Beslut om ytterligare utredning av lokalisering av skollokaler

Skickas till
Kommunstyrelsen
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TJÄNSTESKRIVELSE
2020-07-30          1 (2)

Dnr :KS2017/52-35
Kommunstyrelseförvaltningen

Kristina Axelsson  |  Plan- och exploateringschef
0734-647101  |  kristina.axelsson@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen 

Beslut om ytterligare utredning av lokalisering av skollokaler

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens beslut 2018-01-22, § 5, läggs vilande i avvaktan på vidare utredning.

Kommunstyrelsen ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att studera möjligheterna att lokalisera 
skollokaler och kommunal service på befintlig byggrätt på Flässjum 13:1, Flässjum 3:135 eller 
Bollebygds prästgård 1:1. Utredningarna startar och återrapporteras till kommunstyrelsen snarast, 
förutsatt att samhällsbyggnadsnämnden beviljar ianspråktagande av medel ur investeringsbudgeten för 
fastighet.

Ärendet
Bollebygds kommun är i behov lokaler för skola, förskola, matsal, idrottshall m.m. 
Kommunfullmäktige beslutade om medel till ny skola, förskola och idrottshall i budgeten 2018. I 
januari 2018 beslutade kommunstyrelsen att fastställa ”Kulla” för lokalisering av ny förskola samt 
skola för årskurs 7-9. Projektet namnsattes därefter av samhällsbyggnadsnämnden i mars 2018 
(SBN2018/61 § 62). I framtagandet av detaljplanen förlades sedan ett område markerat med skola på 
fastigheten Bollebygds prästgård 1:1 utmed Kullavägen. Sedan kommunstyrelsens beslut i januari 
2018 har ny information och nya förutsättningar tillkommit som gör att verkställigheten av 
kommunstyrelsens beslut behöver avvaktas i syfte att göra fler utredningar. 

Ändrade förutsättningar
 Samråd har genomförts för detaljplanen ”Del av Bollebygds prästgård 1:1 m.fl.” utifrån 

samrådshandlingarna och de inkomna synpunkterna kan konstateras att planen inte kan gå ut 
på granskning utan stora omarbetningar av samrådsförslaget. Det är i dagsläget oklart om 
marken där skollokalerna har placerats i samrådshandlingen är lämplig för bebyggelse. Att 
formulera om kommunstyrelsens beslut och samhällsbyggnadsnämndens uppdrag möjliggör 
fler lösningar på skolans lokalisering och gör att en plan för skola kan tas fram snabbare och 
troligen till en längre totalkostnad.

 Arbetet med översiktsplanen har kommit igång och lokaliseringen av skolverksamhet är 
mycket stukturbilande. Skolan är en stor arbetsplats och bör ligga nära kommunikationer för 
att det ska bli bra logistik för föräldrar och för att ha en attraktiv arbetsplats.

 Den lokaliseringsutredning som finns behöver göras om då den saknar en plan för långsiktigt 
förvaltande och en ekonomisk analys för befintliga skollokaler. Samhällsbyggnadsnämnden 
behöver i samråd med utbildningsnämnden redogöra för hur länge de befintliga skollokalerna 
kommer vara ändamålsenliga.
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TJÄNSTESKRIVELSE
 2020-07-30         2 (2)

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Befintlig skolgård har idag ett ineffektivt nyttjande av kommunens markresurser. Även andra 
faktorer behöver utredas för att bedöma den långsiktiga planen för befintligt bebyggelse t.ex. 
översvämningsrisk och trafiksäkerhet.
 

 Sedan kommunstyrelsens beslut har nya arbetssätt med planprioriteringen gjorts. Tillsammans 
med den nya befolkningsprognosen påverkar detta planeringen för framtida skollokaler. 
Slutsatserna behöver även arbetas in i kommunens lokalresursplan.

Ekonomiska förutsättningar 
Medel för nya skollokaler anslogs i investeringsbudgeten 2018-2020. Ny skola, förskola, idrottshall 
fanns även med i budget 2019-2021. I  budget 2020-2022 har budgeten minskas. När utredningarna är 
klara bör även budgeten ses över och tidsättas på nytt. Hittills nedlagda kostnader för projektet är 3,1 
mnkr, främst avseende arkitekter samt byggledning. 

Samhällsbyggnadsförvaltningen bedömer att kostnaderna för utredningar för skolan att få den klar 
kommer att uppgå till ca 280 tkr-1 333 tkr. Då är inte kostnader för arkitekter samt byggledning 
medräknat. Dessa kostnader kan täckas av investeringsbudgeten för fastigheter inom 
samhällsbyggnadsnämnden förutsatt att nämnden beviljar ianspråktagande av medel ur 
investeringsbudgeten för fastighet.

Skickas till
Samhällsbyggnadsnämnden

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren Kristina Axelsson

Förvaltningschef Plan- och exploateringschef
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Underlag 1 (4)
2017-03-14

Handläggare 
 Jennie Wessbo|  
 Verksamhetschef och Lokalstrateg|  

Dnr : 86351

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Underlag för yttrande "nybyggnation skola för årskurs 7-9, 
förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort

Ärende
 

För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat 
behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av 
allaktivitetshall, lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver 
vara klar för inflyttning årsskiftet 2021/2022 detta kan ske under förutsättning att detaljplan 
är klar. 

Bakgrund 
Bollebygds fortsatta tillväxt med tillkommande nya bostadsområden ger ett ökat                          
befolkningsunderlag på minst 1000 invånare fram till och med år 2022 enligt statistik 
framtagen av Statistikon AB 2016. För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så 
behövs en ny skolbyggnad med kapacitet för minst 500 elever. Under förutsättning att 
detaljplanen är klar så planeras skolan kunna vara klar för inflyttning till årsskiftet 
2021/2022.

Bollebygd fortsätter att växa. Nybyggnation av F-6 skola stod klart VT 2017. Redan före 
byggnationens fördigställande stod klart att skolans elevantal är fyllt. Detta innebär att från 
HT 2017 kommer inte samtliga klasser F-6 att rymmas i nya skolan, för att hantera detta så 
kommer lokaler i gamla skolan att bibehållas. Här kommer skolverksamhet att bedrivas men 
utifrån ökat behov av antal barnomsorgsplatser kommer också en förskola att upprättas VT 
2017. Kulturskolan flyttar även sin verksamhet hit. Detta bör ses som provisoriska lokaler 
där statusen upprätthålls under tiden verksamhet bedrivs. Ursprunglig plan var att riva denna 
byggnad utifrån bland annat renoveringsbehov, miljö och energieffektivitet. 

Nuvarande matsal med funktion samlingslokal har nått sin maxkapacitet och fungerar inte 
optimalt, ljud och måltidsmiljön är inte bra för eleverna. Att nyttja lokalen som samlingslokal 
har inte kunnat göras i den omfattning som tänkts då måltider serveras mellan spannet 7.30-
15:30 med kort uppehåll för bland annat utförande av lokalvård. 

Bollebygd saknar idag en lämplig större lokal för större sammanträden, utbildningsinsats, 
föreläsningar med mera. 
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2 (4)

Utifrån ovan beskrivning samt med orientering mot framtiden, befolkningstillväxt, planer för 
bostäder med mera så har Bildnings- och omsorgsförvaltningen gjort en utredning/analys 
kring framtiden och utfrån det arbetat fram ett lokalprogram. Detta lokalprogram gäller för 
Bollebygds tätort och föreslår skola för årskurs 7-9 samt inom samma område ny förskola 
samt idrottshall. 

Beskrivning av ärendet
Bildnings- och omsorgsförvaltningen har av en för uppdraget utsedd arbetsgrupp arbetat 
fram ett lokalprogram för ny skola 7-9 samt förskola och idrottshall vilken är lämnad till 
samhällsbyggnadsförvaltningen. Lokalprogrammet är en behovsinventering gjord av 
Bildnings och omsorgsförvaltningen. Den ligger till grund för nybyggnation av ny skola, 
förskola samt idrottshall men även renovering och iordningsställande av nuvarande 7-9 skola 
för maximal lokaloptimering. 

Förutom utökat behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan 
behov av lokaler för kulturskolans undervisning, skolbibliotek och allaktivitetshall.

Föreslagna lokaler för dessa ändamål kan för invånarna i ett växande Bollebygd komma att 
innebära en mötesplats med möjlighet till idrotts- och kulturaktiviteter och därmed en ökad 
kommunal service vilket skapar mervärde även för den kringliggande landsbygden. 

Det är viktigt att projektet kring ny skola förskola samt allaktivitetshall får ett helt nytt namn, 
vilket skapar identitet, förslag är att namnberedningen tar fram detta namn. 

Den nya 7-9 skolan kommer att bli en attraktiv skola för årskurserna 7-9. Lokalerna är 
dimensionerade för minst 500 elever i årskurs 7-9. Intilliggande förskola med 8 avdelningar 
kommer att möta framtidens behov av lärmiljö för barn i åldrrna 1-5 år. Tillagningskök för 
dessa enheter inklusive matsal i skola och i förskolan finns med samt en separat aula som 
rymmer 300 personer. En fullstor allaktivitetshall inklusive omklädning och läktare samt 
lokal för föreningar. 

Det fortsatta arbetet kan starta snarast efter fattat beslut och då kan byggstart ske hösten 
2018. Dialog mellan Samhällsbyggnadsförvaltningen och bildnings- och 
omsorgsförvaltningen sker kontinuerligt via utsedd styrgrupp.

Nuvarande 7-9 skola kommer att kunna användas i många år till. Förslaget är att skolan 
renoveras och iordningställs för F-6 verksamhet vilket gör att F-6 blir en större skola som 
rymmer behovet av elevplatser i årskurserna F-6 i  Bollebygd tätort. Verksamheten kan 
bedrivas som en helhet i samma huskropp alternativt som två skolor som harmonierar med 
varandra. 

För att minska kostnader för underhåll samt tillse att kommunen använder lokaler som är 
energieffektiva föreslås att när nya skolan är klar kan gamla F-6 skolan rivas enligt plan samt i 
samband med det även den gamla idrottshallen. Efter rivning kan exempelvis marken bli 
grönområde för kreativ lek för förskola och skola. 

När ny förskola står klar finns inte behov av tillfälligt upprättad förskola i gamla F-6 lokaler. 
I detta program omfattas förskolan Ekdalen som kommer att bli en del av den nya förskolan. 
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Ekdalens lokaler som är i bra skick och har ett strategiskt läge kommer istället att kunna 
användas till andra verksamheter inom förvaltningarna. 

Kommunfullmäktige har för Bollebygd kommun antagit en utvecklingsplan där det framgår 
vilka områden som ska växa. Placering som förordas för ny skola och förskola sam 
allaktivitetshall följer den antagna utvecklingsplanen. Det pågående projektet Västra Forsa 
och Prästgårdsgärdet innebär en synnerligen stor andel nya bostäder i Bollebygds västra 
delar. Det är i detta område Bollebygd expanderar genom att fler söker bygglov för 
nybyggnation samt ombyggnation/renoveringar. 

Det vore inte strategiskt hållbart att bygga en skola vid annan lokalisering som då innebär en 
skola i ett område där inte Bollebygd expanderar. Det skulle innebära betydligt fler 
persontransporter genom samhället. I ett område som redan är övertrafikerat vilket också 
innebär risker ur ett säkerhetsperspektiv.

Det är viktigt ur ett hållbarhetsperspektiv att den nya skolan ligger i närheten av befintliga 
skolor för att kunna optimera lokalnyttjandet, resurser och logistik. Det finns flera 
synergieffekter avseende bland annat energianvändning i lokaler,  men också gällande 
skolskjuts och  andra transporter. Det kan finnas möjlighet att samordna vissa  
specialämnesrum.. Det är en nära knutpunkt framförallt för kollektivtrafik. Det är av vikt för 
vårdnadshavare som skjutsar sina barn till förskola respektive skola att det finns ett bra 
logistikflöde gärna i nära anslutning till kollektivtrafik och större genomfarter.

Gemensamma lokaler såsom allaktivitetshall skapar mötesplatser och ger synergieffekter för 
personal, elever samt barn på närliggande F-6 skola samt förskolan Krokdal.  

Ett beslut om nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt 
ekonomiskt åtagande i form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under 
flera år framöver. Efter det att utformning av lokalerna har arbetats fram kan kalkyl 
upprättas vilken presenteras i underlag inför upphandling av entreprenad

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Anders Einarsson Jennie Wessbo

Förvaltningschef Verksamhetschef och 
Lokalstrateg
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2017-03-22

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§21 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort - remiss 

Beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterar ärendet om nybyggnation av skola för årskurs 7-9, 
förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort, till bildnings- och omsorgsnämnden samt 
samhällsbyggnadsnämnden för yttrande.
 
Yttrandet behöver behandlas i respektive nämnd under april 2017.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av 
skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler 
för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar. Ett beslut om 
nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt ekonomiskt åtagande i 
form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under flera år framöver. Efter det 
att utformning av lokalerna har arbetats fram kan kalkyl upprättas vilken presenteras i underlag 
inför upphandling av entreprenad.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har utarbetat ett förslag till skrivelse angående nybyggnation av 
skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i samråd med bildnings- och omsorgsförvaltningen.
 
Kommunstyrelsensförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterar ärendet till bildnings- och omsorgsnämnden samt 
samhällsbyggnadsnämnden för yttrande. Yttrandet behöver behandlas i respektive nämnd under 
april 2017.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 Underlag för yttrande "nybyggnation skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort"
 §107 BON Lokalprogram ny förskola och grundskola
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2017-03-22

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

 Lokalprogram förskola, grundskola, kök och kultur

Skickas till
Bildnings- och omsorgsnämnden, samhällsbyggnadsnämnden
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Samhällsbyggnadsnämnden
Sammanträdesdatum
2017-04-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§63 SBN2017/163

Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, 
förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Beslut
Samhällsbyggnadsnämnden antar Otto Andreasson (S) förslag till yttrande och översänder det till 
kommunstyrelsen.

Reservationer
Caroline Frodin (SD) reserverar sig med följande motivering:

"Man kan utläsa av handlingen just ingenting, mer än att det behövs nya skolor, men inte vet 
riktigt var de ska ligga?

Istället för verbala gymnastikövningar efterlyses lite realistisk handlingskraft. Det talas om god 
ekonomisk hushållning och att kommunen ska vara ett föredöme. Detta föredöme borde då visa 
vägen för ett samhälle som växer i den takt som vi förmår.

När vi nu växer över vår förmåga riskerar ytterligare exploatering bli mer omfattande och 
kostnadskrävande.

Dessutom saknas adekvata konsekvensanalyser, kostnadskalkyler och olika platsförslag.

Det bör fokuseras mer på områden österut, och inte envisas med förtätning i centrumkärnan och 
exploatering västerut".

Sandra Eliasson (C), Bengt Classon (M) och Stefan Waldeholt (M) reserverar sig mot beslutet 
med följande motivering:

"Alliansens ser inte att underlaget som föreligger är komplett. Det saknas skrivningar om 
finansiering bland annat. Vi ser också att ett såhär stort projekt behöver tid för politiskt 
förankring, vilket inte förberetts här.

Vidare saknas en konsekvensanalys om vilka andra projekt som kommer få prioriteras ned då 
detta kommer tränga undan annat så som LSS, äldreboende, med mera.

Om nybyggnation av ny f-6 skola görs avlastas Bollebygdsskolan och 7-9 kan vara kvar på 
befintlig plats och växa vilket minskar kostnader för ombyggnation av 7-9 till F-6 lokaler. 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Samhällsbyggnadsnämnden
Sammanträdesdatum
2017-04-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Utredningen klargör också det faktum att inga som helst samlokaliseringsfördelar finns med att 
bygga ytterligare en skola i samma område. Utredningen påvisar problemen med skol- och 
förskolelokaler i Olsfors, men underlaget är undermåligt hur det problemet ska lösas. Fokus i 
rapporten är bara Bollebygds tätort.

Alliansen ställer sig negativt till att utbyggnationen av förskolan i Bollebygds tätort ska förutsätta 
en nedläggningen av den enda mindre enheten som finns kvar i vår kommun. Det är en fråga om 
valfrihet och den bör finnas kvar för de familjer som föredrar det. Att förskolorna sedan bildar 
stora enheter ställer stora krav på organisationen kring barnen för att skapa trygghet och 
stabilitet. Det är i förskolan vi lägger grunden för trygga barn med lust att lära. Kan trygghet och 
kontinuitet säkras har vi inget emot att stora enheter byggs, sålänge det finns en valfrihet att välja 
en mindre enhet också".

Protokollsanteckning
Åke Lindkvist (M), Robert Sellgren (M) och Ulf Wahlne (KD) noterar till protkollet att de står 
bakom Sandra Eliasson (C), Bengt Classon (M) och Stefan Waldeholts (M) reservation.
 
Ärendet
Kommunstyrelsens arbetsutskott har genom beslut 2017-03-22 § 21 remitterat ärendet till 
samhällsbyggnadsnämnden för yttrande.

Ajournering
Samhällsbyggnadsnämnden ajournerar sig mellan 15:25 till 15:45.

Yrkanden
Otto Andreasson (S) föreslår att första meningen i förvaltningens förslag till yttrande ändras från:

"Samhällsbyggnadsnämnden ställer sig bakom framtaget underlag" till  
"Samhällsbyggnadsnämnden har noterat framtaget underlag". Otto Andreasson (S) föreslår även 
att sista två raderna i förvaltningens förslag till yttrande stryks.

Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag till beslut. Dels förvaltningens förslag, dels Otto 
Andreassons (S) förslag.

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att samhällsbyggnadsnämnden beslutat 
enligt Otto Andreassons förslag.
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Samhällsbyggnadsnämnden
Sammanträdesdatum
2017-04-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Beslutsunderlag
 Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort, tjänsteskrivelse
 Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort, förvaltningens förslag till yttrande
 §107 BON Lokalprogram ny förskola och grundskola
 Lokalprogram förskola, grundskola, kök och kultur
 §21 KSAU Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort - remiss

Skickas till
Kommunstyrelsens arbetsutskott
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 Samhällsbyggnadsnämnden 

YTTRANDE 1 (1) 

Skapad  2017-04-10  
Antaget 2017-04-10 

 
Anders Simonsson  |  Upphandlingsansvarig 
033-430 55 23  |  anders.simonsson@bollebygd.se 

 

Dnr : SBN2017/163-6 

 

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post 
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se 
 
 

 Kommunstyrelsens arbetsutskott 
 

   
 

Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-
9, förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort, 
samhällsbyggnadsnämndens yttrande 
 
 

Sammanfattning av ärendet 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har tillsammans med bildnings- och omsorgsförvaltningen 
utarbetat ett förslag till nybyggnation av skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds 
tätort. Bakgrunden till detta är att Bollebygd fortsätter att växa och behoven med det. 
 
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Nuvarande F-6 skola 
behöver vara en samlad enhet och gamla lokaler rivas enligt plan. Utifrån senaste 
befolkningsprognos för Bollebygd så är det sannolikt att ytterligare en grundskola behövs 
före år 2026 i Bollebygds kommun. Nybyggnation i nytt område alternativt att större skola 
byggs som inrymmer fler än 500 elever.   
 
Förutom utökat behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan 
behov av allaktivitetshall, lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan 
behöver vara klar för inflyttning årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att 
detaljplan vunnit laga kraft. 
 
Kommunstyrelsens arbetsutskott har 2017-03-22 § 21 skickat ärendet för yttrande till 
samhällsbyggnadsnämnden samt bildnings- och omsorgsnämnden. 
 

Yttrande 
Samhällsbyggnadsnämnden har noterat framtaget underlag men ser, mot bakgrund av den 
senaste befolkningsprognosen för Bollebygd (som kommit kommunen tillhanda efter det att 
underlaget skrevs fram), att det sannolikt behövs ytterligare en grundskola före år 2026 i 
Bollebygds kommun. Nybyggnation med annan lokalisering alternativt att en större skola 
byggs som inrymmer fler än 500 elever.  
 
 
 
 
BOLLEBYGDS KOMMUN 
Samhällsbyggnadsnämnden 

 

Lars-Erik Olsson Ann-Charlotte Lind 
Ordförande Förvaltningschef 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2017-04-26

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§48 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Beslut
Arbetutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 
och omsorgsnämnden planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av 
bildnings- och omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av 
skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler 
för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar. Ett beslut om 
nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt ekonomiskt åtagande i 
form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under flera år framöver. Efter det 
att utformning av lokalerna har arbetats fram kan kalkyl upprättas vilken presenteras i underlag 
inför upphandling av entreprenad.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har utarbetat ett förslag till skrivelse angående nybyggnation av 
skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i samråd med bildnings- och 
omsorgsförvaltningen. Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterade förslaget till 
samhällsbyggadsnämnden och bildnings- och omsorgsnämnden för yttrande, på sammanträde 
den 22 mars 2017, § 21.
 
Samhällsbyggnadsnämnden har lämnat yttrande daterat den 10 april 2017; 
Samhällsbyggnadsnämnden har noterat framtaget underlag men ser, mot bakgrund av den senaste 
befolkningsprognosen för Bollebygd (som kommit kommunen tillhanda efter det att underlaget 
skrevs fram), att det sannolikt behövs ytterligare en grundskola före år 2026 i Bollebygds 
kommun. Nybyggnation med annan lokalisering alternativt att en större skola byggs som 
inrymmer fler än 500 elever. 
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelsesförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 

Sida 1 av 2

Page 22 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2017-04-26

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

och omsorgsnämnden planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av 
bildnings- och omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 §21 KSAU Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort - remiss
 §63 SBN Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9 förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort, samhällsbyggnadsnämndens yttrande
 Uppdrag Nybyggnation 7-9 skola, förskola samt allaktivitetshall Bollebygds tätort
 Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort

Skickas till
Kommunstyrelsen
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TJÄNSTESKRIVELSE
2017-03-15          1 (1)

Dnr :KS2017/52-5
Samhällsbyggnadsförvaltningen

Jennie Wessbo  |  Verksamhetschef och Lokalstrateg
033-430 55 75  |  

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

 

Nybyggnation 7-9 skola, förskola samt allaktivitetshall 
Bollebygd tätort 

Förslag till beslut
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att anta upprättat yttrande daterat 20170410 som sitt och 
översända det till kommunstyrelsen. 

Ärendet
KSAU har genom beslut 2017-03-22 remitterat ärendet till samhällsbyggnadsnämnden för yttrande. 

Beslutsunderlag
Nybyggnation skola årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort. 

Lokalprogram för ombyggnad nybyggnation skola 7-9, förskola och idrottshall Bollebygd.

Yttrande Samhällsbyggnadsnämnden skapat 2017-03-15

Skickas till
Kommunstyrelsen
Bildnings- och omsorgsnämnden 

BOLLEBYGDS KOMMUN

Samhällsbyggnadsförvaltningen

Ann-Charlotte Lind Jennie Wessbo

Förvaltningschef Verksamhetschef och Lokalstrateg
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 Samhällsbyggnadsnämnden

YTTRANDE 1 (2)
Skapad  2017-03-15  
Antaget 20170410

Jennie Wessbo  |  Verksamhetschef och Lokalstrateg
033-430 55 75  |  

Dnr : KS2017/52-6

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen

 

SBN Yttrande Nybyggnation skola 7-9, förskola samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Sammanfattning av ärendet

Samhällsbyggnadsförvaltningen har tillsammans med bildnings- och omsorgsförvaltningen 
utarbetat ett förslag till nybyggnation av skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i Bollebygds 
tätort. Bakgrunden till detta är att Bollebygd fortsätter att växa och behoven med det.

För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Nuvarande F-6 skola 
behöver vara en samlad enhet och gamla lokaler rivas enligt plan, 

Förutom utökat behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan 
behov av allaktivitetshall, lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan 
behöver vara klar för inflyttning årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att 
detaljplan är klar.

Ärendet skickades till Kommunstyrelsen för beredning i april 2017. Kommunstyrelsen har 
skickat ärendet för yttrande till Samhällsbyggnadsnämnden samt Bildnings och 
omsorgsförvaltningen

Yttrande
Samhällsbyggnadsnömnden föreslår kommunstyrelsen att uppdra till 
samhällsbyggnadsnämnden att tillsammans med bildnings- och omsorgsförvaltningen planera 
ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av Bildnings och 
omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram.

Att namnberedningen tar fram namnförslag för ny skola förskola samt allaktivitetshall.

Att projektgruppens sammankallande återkommer till kommunfullmäktige med ett förslag till 
utformning innan entreprenadförfrågan skickas ut på upphandling.

BOLLEBYGDS KOMMUN
Samhällsbyggnadsnämnden
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Lars-Erik Olsson Ann-Charlotte Lind
Ordförande Förvaltningschef
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Bildnings- och omsorgsnämnden
Sammanträdesdatum
2016-11-15

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§107 BON2016/269

Lokalprogram ny förskola och grundskola 

Beslut
Bildnings- och omsorgsnämnden beslutar att skicka programmet till samhällsbyggnadsnämnden 
för vidare bearbetning samt till kommunstyrelsen för information.
Ärendet
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1. Beskrivning av nuläge
1.1 Omvärldsbevakning
Befolkningsökningen i Bollebygds kommun har de senaste åren varit ca 2 % per år och den beräknas 
att fortsätta. I Bollebygds tätort är den som störst och där planeras flera nya bostadsområden de 
närmsta åren. Dessutom har flera nya områden stått klara sedan 2014. 2022 beräknas Bollebygds 
kommun passera 10 000 invånare varav antalet barn i förskoleålder (1-5 år) då är ca 640 st och elever 
i grundskolan (7-15 år) 1200. Därtill kommer 6-åringarna, vilka under ett år kommer tillhöra både 
förskola och förskoleklass/grundskola. 

Den främsta befolkningsökningen har skett och beräknas ske i Bollebygds tätort.

I dessa beräkningar är endast hänsyn tagen till det som är planerat i form av nybyggnationer. Hur 
Bollebygds kommuns invånarantal påverkas av de flyktingströmmar, som är i världen måste fortsatt 
bevakas. Det är osäkra prognoser i dagsläget.

Antalet barn i förskoleåldern beräknas öka med start 2018 och därefter fortgå till 2022. Störst ökning 
beräknas vara mellan år 2020 och 2021. Av dessa barn är ca 90% inskrivna i förskola. 
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Antalet elever i grundskolan beräknas ha en konstant ökning från 2016 till 2022, alla dessa elever 
ska ha plats i en grundskola då det för dem är skolplikt.

Aktuell statistik från 2016-07-31
* juli 2016

Ålder årets 
slut

Män Kvinnor Totalt

0* 27 37 64
1 52 48 100
2 50 54 104
3 68 64 132
4 49 55 104
5 57 66 123
6 74 60 134
7 74 62 136
8 63 60 123
9 56 66 122
10 62 64 126
11 69 52 121
12 61 51 112
13 57 67 124
14 52 50 102
15 51 65 116
16 47 45 92
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Förvaltningen upplever en viss osäkerhet i prognoserna då det utöver nybyggnationer finns 
tendens att det i vissa bostadsområden sker en generationsväxling. Det finns även viss svårighet i 
att förutse vilken ålder som nya kommuninvånare kommer att ha. Det kan vara av stor betydelse 
om tex ett barn är 3 eller 6 år vid inflyttning i kommunen för vilken verksamhet, som främst 
kommer påverkas. Bollebygds kommun påverkas även av etableringslagstiftningen som 
reviderades 1 mars 2016.

1.2 Förskola
I Bollebygds kommun finns det sex förskolor, varav fyra är i Bollebygd, en i Olsfors samt en i 
Töllsjö. På en av förskolorna (Ekdalen) i Bollebygds tätort är den pedagogiska omsorgen för barn 
som har behov av omsorg kvällar, nätter och helger lokaliserad. Det har hittills varit svårt att i 
förhand beräkna behovet av denna omsorg och behovet har varit större än man förutsåg. Då 
behovet ökat är det idag svårt att bereda de barn som är i behov av både förskola (kl 6-18, 
vardagar) och pedagogisk omsorg (övrig tid) förskoleplats på Ekdalen. 

Av tabellen nedan framgår det antal barn som är inskrivna i förskola i Bollebygds kommun samt 
hur många av dem som är placerade i Bollebygds tätort. Då det är i Bollebygds tätort, som 
befolkningsökning genom nybyggnation beräknas ske, är det de siffrorna som är beräknade de 
närmsta åren.

* siffrorna bygger på det kända antalet barn samt prognos utifrån de barn som 2016-10-01 var 
boende i Bollebygds kommun och tillhör förskoleåldern (65% av 1-åringarna beräknas vara i 
förskola och 93% av 2-5-åringarna).
** siffrorna bygger på föregående år samt en 2%-ökning, baserad på att befolkningsökningen 
beräknas vara det.

I Bollebygds tätort finns det inför januari 2017 ett bekymmer med antalet förskoleplatser för de 
barn som önskar placering under våren. 

1.3 Förskoleklass, grundskola, fritidshem 
1.3.1 Örelundskolan
Örelundskolan är redan idag en trång skola. Ett försök att komma till rätta med detta skedde 
2015 då man planerade för en utbyggnad/tillbyggnad på befintlig skola. Då skolan ligger nära 
järnvägen beviljades inte ansökan. En renovering och ombyggnation inom befintlig byggnad 
gjordes då. Denna var bra för stunden, men uppfyller inte skolans behov på sikt. Redan läsåret 
2017/2018 kommer det att vara så många barn i förskoleklass så två grupper måste skapas. 

 

Inskrivna barn totalt 
(exl köpta platser, 
inkl sålda)

Varav i 
Bollebygds 
tätort

Antal platser 
Bollebygds 
tätort

Antal 
platser 
Olsfors

Antal 
platser 
Töllsjö

2016(juni) 530 350 360 120 80

2017* 532 380 90 80

2018** 543 388 80

2019** 553 395 80

2020** 565 403 80
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Genom förändring av Kastanjen kommer man att lösa utökningen av grupper, men det stora 
problemet återstår gällande kökets kapacitet. 

Örelundskolan kommande år
2016/2017 2017/2018 2018/2019 2019/2020 2020/2021 20212022

Faktiskt 
antal barn* 142 152 157 156 153 151
2 % 145 155 **

* utifrån befolkningsstatistik augusti 2016
** alltför osäkert antal

Förutom kommunens egna elever finns varje år en grupp barn som söker till Örelundskolan från 
Borås kommun angränsande till Olsfors. Det har de senaste åren varit 2-5 barn som kommer 
över kommungränsen. 

Augusti 2016 har Örelundskolan 142 barn fördelade på sju klasser (Fk – åk 6). Förutom dessa 
grupper finns 100 barn i fritidshemmet på skolan. 

1.3.2 Fritidshem
Antalet barn på Bollebygds kommuns fritidshem har de senaste åren ökat markant. Detta 
behöver tas hänsyn till då allt fler av kommunens elever vistas inom skolans omsorg. Siffrorna i 
nedanstående tabell är från augusti 2014-2016. 

Bollebygdskolan F-6 Töllsjöskolan Örelundskolan
2016 280 62 94
2015 260 61 77
2014 246 45 74

1.3.3 Bollebygdskolan F-6
Januari 2017 står den nya Bollebygdskolan F-6 klar för inflyttning. Skolan byggs för 450 elever 
och i september 2016 finns 439 elever, vilket innebär att skolan i princip är full när inflyttning 
sker. Därutöver finns 280 barn registrerade i skolans fritidshem. 

2016/2017 2017/2018 2018/2019 2019/2020 2020/2021 2021/2022
Faktiskt 
antal barn* 439 451 437 433 441 432
2 % 448 460 **

* utifrån befolkningsstatistik augusti 2016
** alltför osäkert antal

Upptagningsområdet är förskolorna inne i Bollebygd samt Hindås. Gaddenskolan har klasser på 
22 elever. Då föräldrarna gör ett aktivt val till Gaddenskolan finns här en osäkerhet i antal barn 
till Bollebygdskolan F-2 och 3-6. Skulle ingen förälder välja kommunens fristående skola har 
kommunen skyldighet att placera även dessa barn. 

1.3.3 Bollebygdskolan 7-9
Bollebygdskolan 7-9 tar emot samtliga elever i Bollebygds kommun. Eleverna kommer från 
Bollebygdskolan 3-6, Töllsjöskolan, Örelundskolan och Gaddenskolan. Skolan byggdes 1980 och 
hade då för avseende att inrymma fyra parallella klasser i årskurserna 7-9. Det innebär 12 klasser 
med 25-30 elever i varje. I byggnaden finns även lokaler för elevhälsan, bestående av två 
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skolsköterskor, en skolpsykolog och en skolkurator. Kommunens SYV har också sin arbetsplats 
på skolan. 

Bollebygdskolan 7-9 har idag 342 elever och i jämförelse kan nämnas att skolan hade 240 elever 
år 2013. Snittet är idag 29 elever per klass. 

Introduktionsprogrammen (IM) inom Bollebygds gymnasieskola är förlagd till Krafthuset sedan 
många år. Huvuddelen var tidigare elever som inte blev behöriga för nationella program i 
gymnasieskolan. De gick då ofta ett år på IM och kunde sedan börja nationella program i 
gymnasieskolan. Den gruppen har under de senaste åren blivit mindre då måluppfyllelsen 
förbättrats i grundskolan. En grupp som ökar är däremot ensamkommande flyktingbarn. Denna 
grupp kan inte heller förväntas bli behörig för vidare studier på ett år. Eleverna kommer inte 
längre att få plats i Krafthuset, då där endast finns plats för upp till 20 elever i dagens lokaler. Det 
finns också en pedagogisk fördel att eleverna finns i skolområdet för möjligheten till att 
organisera undervisningen till fler ämnen. Den integreringen har påbörjats från hösten 2016. 

Årskurs 7-9 kommande år
2016/2017 2017/2018 2018/2019 2019/2020 2020/2021 2021/2022

Faktiskt 
antal barn* 342 343 357 359 369 371
2 % 349 350 **

* utifrån befolkningsstatistik augusti 2016
** alltför osäkert antal

Utifrån aktuellt antal barn i kommunen, augusti 2016, kan man se hur många elever, som 
kommer att finnas på Bollebygdsskolan 7-9 framöver. Under första halvan av 2016 har 
Bollebygds kommun ökat med 2 % och utifrån den ökningen kan man anta att även antalet elever 
på skolan kommer att öka. 

1.4 Kök, tillagning 
I Bollebygd finns tillagningskök på Bollegården, Eriksgårdens förskola Odensgårdens förskola 
samt på Krokdals kök.  I dagsläget finns möjlighet till en liten utökning av portioner på dessa 
enheter. På Krokdals kök som är det största tillagningskök finns möjlighet att tillaga uppemot 100 
ytterligare portioner men situationen i skolrestaurangen är mycket ansträngd, måltidsmiljön är 
inte optimal. Cirka 800 elever ska äta inom loppet av två timmar, rekommenderad tidpunkt för 
servering av skollunch är mellan  kl 11-13. På Krokdals förskola som ligger i direkt anslutning till 
kök och skolrestaurang finns en matsal, där är det redan mycket trångt och barnen äter i flera 
omgångar. 

1.5 Idrottshallar, fritid, föreningar 
1.5.1 Idrott och föreningsliv
I Bollebygd finns en fullstor idrottshall med godkända mått för seriespel enligt 
riksidrottsförbundets normer, samt ytterligare 3 st idrottshallar med mindre mått som inte är 
godkända för seriespel men fullt funktionella för lek och träning. Ytterligare en idrottshall finns i 
privat regi på friskolan Gadden även den för liten för seriespel av inomhusidrotterna, handboll, 
basket och innebandy.

På grund av de små möjligheterna till att kunna delta i seriespel har Bollebygds kommun inte 
kunnat uppmuntra och stimulera till ett ökat antal inomhussporter bland barn och unga, utan det 
är de stora bollsporterna handboll och fotboll som dominerar kommunens föreningsutbud.
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I Bollebygds kommuns riktlinjer för stöd till föreningslivet står att läsa att kommunen ska 
stimulera till en bredd av aktiviteter i de kommunägda idrottshallarna. 

I riktlinjerna står också att Bollebygds kommun ser vikten av att stödja föreningslivet för att:

 Föreningslivet lägger grunden till ett demokratiskt samhällsliv och social träning
 Föreningarna skapar ett utbud av aktiviteter
 Föreningslivet svarar för utbudet av idrottsverksamhet
 Föreningslivet organiserar frivilliginsatser
 Föreningslivet skapar grunden för folkhälsa och folkbildning
 Föreningarna skapar publikarrangemang och är ett stort ansikte utåt för Bollebygds 

kommun

1.5.2 Folkbildning
Under flera år har vi sett hur studieförbunden lämnar de små orterna och centraliserar sin 
verksamhet detta görs av två skäl, dels att det finns och är större tillgång på både deltagare och 
mötesplatser i de stora kommunerna samt att man har så olika syn på hur mycket man stöttar 
folkbildningens studiebidrag i mindre och större kommuner. Det är inte speciellt konstigt att man 
väljer att lägga en studiecirkel i Härryda eller Borås istället för Bollebygd då man får nästa det 
dubbla bidraget /deltagare där?

Vi kanske inte kan påverka de ekonomiska ramarna för studiebidrag men vi kan skapa bra 
studiemöjligheter för studiecirklar på hemmaplan.

1.5.3 Kulturskolan
Bollebygds kulturskola är en samverkan med Härryda kommun och viktigt att påpeka är just 
samarbetet inom BoHäM. Samarbetet har utvecklats under åren och idag är det väl fungerande 
och positivt. Kulturskolan har i dagsläget 165 elevplatser fördelat på kurser i dans, drama, piano, 
gitarr, elbas och trummor. Kulturskolan har i dagsläget en kö på ca 40 elever.

Lokalerna för kulturskolan har inte varit vidare bra anpassade för verksamheten utan hittills har 
kommunen bara varit glada att man har lyckats lösa lokaler för verksamheten utifrån 
förutsättningarna på bästa sätt.

1.5.4 Skolbibliotek
Nuläge är ju att det finns ett skolbibliotek på varje skola. Eleverna i Bollebygds skolor lånar fler 
böcker än genomsnittseleven och i den statistiken vill kommunen fortsätta att vara på topp. 
Skolbiblioteken ska utifrån sina förutsättningar kunna vara den centrala kulturella mötesplatsen 
på skolan. Bibliotek och framförallt de i skolan håller på att genomgå stora förändringar från att 
bara ha varit böcker till att bli det som kallas MIK- centrum (Media- och informationskunnighet).   

1.5.5 Mötesplatser
I Bollebygd finns det mötesplatser för olika människor, tex i föreningslivet äger och förvaltar de 
flesta föreningarna sina egna anläggningar med olika framgång. På landsbygden finns också 
relativt stora tillgångar till mötesplatser via hembygdsgårdar, kyrkor och församlingshem. I 
tätorten finns flera kommunala mötesplatser, varav Bollebygdsskolan, Bollebygds bibliotek, 
Krafthuset och Bollegården utgör de största. Tillsammans skapar alla dessa stora möjligheter för 
människor att mötas.

Viktigt att fundera på vid nybyggnation är vilket flöde av människor vill kommunen ha på ett 
område? Man kan tänka olika scenario. Finns viljan att det ska sjuda av liv dygnet runt? Hur 
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integreras åldrar? Hur integreras personalkategorier? Ska flödena av olika 
aktiviteter/verksamheter mötas eller inte? Ska alla äta på samma ställe? Parkering? Angöring? 
Entréer? Rumsupplevelsen både ute och inne. Idrottsplatsområde eller multiarena?   

2. Beskrivning av behov
2.1 Förskola
Utifrån den ovan beskrivna beräknade befolknings ökningen i Bollebygds kommun och i 
synnerhet i Bollebygds tätort finns det behov av ytterligare en (eller??) förskola. En ny förskola 
bör inrymma minst 8 avdelningar, ev kan flera vara en fördel, samt att man i det tar hänsyn till att 
kunna lokalisera den pedagogiska omsorgen (omsorg på kvällar, nätter och helger) här. Genom 
att den förläggs på en större förskola bör behovet av omsorg samt att barnen enbart behöver vara 
på en förskola kunna mötas betydligt bättre än idag.

En förskola ska lokaler som är anpassade för den verksamhet som där ska bedrivas, det gäller så 
väl inomhusmiljön som utemiljön. Det är viktigt att det finns ytor som både bidrar till möten i 
större grupp, mindre grupp och även ytor/platser där barnen kan få vara i fred. Miljön ska 
stimulera till kreativitet, både vad gäller lek och lust att lära. Utomhusmiljön ska bidra till 
möjligheten att utforska och upptäcka. Det är viktigt att förskolan är en trygg plats för barnen, 
för att känna sig trygg vill barn ha närhet till en vuxen och att de är sedda. Det är därför viktigt att 
det inte finns utrymmen som är sådana att det inte är möjligt med insyn. Förskolans miljö ska 
vara anpassad för att kunna möta barn i åldrarna 1-5 år och så mycket som möjligt ska barnen ha 
möjlighet att klara av utan hjälp från vuxen. Därför är det viktigt att tex krokar i hallen, handfat, 
toaletter placeras i höjd som är lämplig för barn. Likaså ska fönster göra det möjligt för barnen att 
se ut genom, de behöver därför vara låga eller höga. Det ska vara möjligt att olika delar av 
förskolan möts genom att ska transparenta väggar, inomhus och utomhus ska mötas liksom de 
olika rummen inne i förskolan. När man kommer till förskolan ska man känna sig välkommen, en 
känsla av att vilja var där ska förmedlas. Det är även viktigt att tamburen blir en plats där barn 
och förälder kan vara för sig själva en stund.

Att bygga en större förskola (minst 8 avdelningar) bör ge möjlighet att avveckla förskolan 
Ekdalen. Det finns fördelar med en större enhet vad gäller förskolans kvalité. Ekdalen kan med 
fördel användas till annan verksamhet inom Bollebygds kommun, vad kan avgöras först efter 
utredning. 

Säkerhet är en viktig fråga för förskolan. Här behöver planeras så att både inrymning och 
utrymning1 fungerar för barns och personals trygghet. 

2.1.1 Utemiljö2 
För förskolor bör friytan placeras i direkt anslutning till förskolan och barnen bör själva kunna ta 
sig mellan byggnaden och friytan. Vid bedömningen av om friytan är tillräckligt stor bör hänsyn 
tas till både storleken på friytan per barn och till den totala storleken på friytan. Ett
rimligt mått på friyta kan vara 40 kvm per barn i förskolan.

Forskning visar att den totala storleken på friytan helst bör överstiga 3000 kvm . På en gård som 
är mindre, oavsett antal barn, kan en barngrupp få svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett 
sätt som tillgodoser deras behov (Mårtensson, Boldemann, o.a. 2009).

1 Väpnat våld i skolan http://www.skolverket.se/publikationer?id=3284
2 Friyta för lek och utevistelse för förskolor och skolor, Boverket
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Friytan bör kännetecknas av varierande terräng – och vegetationsförhållanden, goda sol- och 
skuggförhållanden, god luftkvalitet samt god ljudkvalitet. Vid placering och anordnande av friytan 
bör särskilt beaktas friytans tillgänglighet, säkerhet och förutsättningarna för att bedriva 
ändamålsenlig verksamhet.

Alla barn ska kunna använda och vara delaktiga i utemiljön på förskolegårdar och skolgårdar. 
Tillgänglighet är en förutsättning för att alla barn ska kunna ta sig fram på gården och det ska 
vara lätt att orientera sig så att man känner sig trygg. Utemiljö behöver innehålla reträttplatser 
som erbjuder paus och återhämtning.

2.1.2 Personalutrymmen 
Det är viktigt att det finns utrymmen som ger lärare, förskollärare och övrig personal goda 
förutsättningar att klara sitt uppdrag. Beroende på hur byggnaden ser ut kan troligen vissa lokaler 
samnyttjas mellan förskola och grundskola, viktigt är dock att beakta att många gånger är det 
samma tid som många är i behov av denna typ av lokaler.

Personalutrymmen ska ligga väl avskilda från de delar där barnen vistas. Det är viktigt att det tex 
inte är fönster som vetter ut mot förskolegård eller att personalutrymmena ligger i direkt 
anslutning till entréer där många barn rör sig tillsammans med sina föräldrar. Det är viktigt att 
personalen kan koppla bort och vara fokuserade på det arbete de ska göra i tex ett arbetsrum, det 
samtal man genomför. Likaså är det viktigt att kunna ha rast och paus utan att bli störd med 
arbetsrelaterade frågor av brukare. 

Det är viktigt att det finns lokaler för arbetsrum där det på förskolan bör finnas en arbetsplats per 
3 personal och samtidigt ska det kunna vara en per arbetslag/avdelning som arbetar där 
samtidigt. Arbetsrummet ska ha goda uppkopplingar för att kunna arbeta digitalt och det är 
viktigt att det är en belysning som är anpassad för skärmarbete. 

På förskolan behöver det även finnas rum för samtal, detta rum bör ge plats för ca 6 personer. 
Med fördel kan det finnas ett rum för 6 personer och ett mindre där man kan inrymma 2 
personer. Det mindre rummet kan då även vara ett alternativ till den som behöver tystnad och 
därför vissa tider kan ha svårt att vara i arbetsrummet, beroende på vad som ska göras.

På förskolan behöver det även finnas ett konferensrum där möten kan hållas med all personal 
som arbetar på förskolan. Detta rum behöver vara utrustat med inredning för att kunna ta del av 
ljud och bild gemensamt. 

På förskolan behöver det finnas personalrum som ger den avkoppling och vila som är viktig 
under arbetsdagen. Enligt AFS 2009:2 ska dessa utrymmen vara inredda för möjlighet till vila. 
Det är viktigt att det inreds för möjlighet till socialsamvaro samtidigt som det ska ge avkoppling 
från arbete. I rummet ska det även finnas köksutrymme med diskmaskin.. I ett personalrum är 
det troligt att ca 1/3 av personalen på förskolan vistas samtidigt, det är därför viktigt att storleken 
på det dimensioneras i relation till detta.

2.2 Förskoleklass, grundskola, fritidshem, introduktionsprogram 
Att sia om framtiden och fatta beslut på kort- och lång sikt kräver att man ser över samtliga 
faktorer och tar ställning utifrån dessa. 
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2.2.1 Örelundskolan
Redan läsåret 2017/2018 har skolan svårigheter att få plats med alla elever. Då många elever 
börjar i förskoleklass behöver dessa delas i två grupper. Enligt rektor ser hon att skolan därefter 
kommer att bli en två-parallellig skola, alltså två grupper i varje årskurs. Här finns flera sätt att 
tänka på lösningar. 

- Örelundskolan blir en F-3-skola då eleverna i årskurs 4-6 går inne i Bollebygd. 
- Dagens lokaler för Söråns förskola tas i bruk för förskoleklass till årskurs 3. Årskurs 4-6 

går då i dagens Örelundskola. Här krävs en nybyggnation av en förskola med 6-8 
avdelningar. 

- Dra ny gräns för upptaget till Örelundskola respektive Bollebygdskolan F-2 och 3-6. 
Skolskjutsarna går närmare Olsfors och hämtar barn i samtliga årskurser till Bollebygd. 

2.2.2 Bollebygdskolan F-6
Utifrån beslut gällande Olsfors skola och förskola kan Bollebygdskolan F-2 och 3-6 påverkas. 
Oberoende om man flyttar 4-6 eller drar om gränsen för skolskjutsarna kommer antalet elever att 
öka. Ökningen är cirka en klass per årskurs. 

Nya områden med bostäder i centrala Bollebygd är under uppbyggnad och i planeringsstadiet. 
Redan nu behöver Bollebygds kommun planera för hur nya kommuninvånare i centralorten ska 
få sin skolgång tillgodosedd i förskoleklass till årskurs 6.

2.2.3 Bollebygdskolan 7-9
Idag har Bollebygds kommun fler än 9 000 invånare och beräknas vara 10 000 i början av 2020-
talet. Detta kommer att märkas tydligt inom våra verksamheter. Redan idag är Bollebygdskolan 7-
9, en skola med allt för många elever i varje klas. Flera av skolans salar rymmer inte dagens 
klasser med upp till 30 elever. På sikt kommer skolan att behöva ha fem klasser i varje årskurs. 
Det innebär krav på nybyggnation. 

Lokalerna behöver vara flexibla för att kunna möta den undervisningsmiljö som framtidens skola 
ställer krav på. Skolan bör möta behovet av alternativa lärmiljöer och möjlighet till variation av 
möblering samt variation av teknisk utrustning. Flexibel skola innebär också att kommunen ska 
kunna ta emot den ökade befolkningen utan att lokaler begränsar. Ledorden för skolan bör vara 
respekt, öppenhet, samarbete, flexibilitet och mångfald. Framtidens skola arbetar med 
differentiering för att möta alla barn – de som har särskilda behov för att kompensera men också 
de som är särbegåvade. Skolan bör ha en god digitaliserad miljö3 för lärande men också som ett 
demokratiskt uppdrag. 

Säkerhet är en viktig fråga för skolan. Här behöver planeras så att både inrymning och 
utrymning4 fungerar för elevers och personals trygghet. 

Skolan är till för alla elever. Här behöver alla aktörer tänka till så att den är tillgänglig oavsett 
elevers svårigheter. 

3 Nationell strategi för digitaliserande av skolväsendet  http://www.skolverket.se/publikationer?id=3621

4 Väpnat våld i skolan http://www.skolverket.se/publikationer?id=3284
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2.2.4 Utemiljö5

För skolor och fritidshem årskurs F-6 bör friytan placeras i direkt anslutning till skolan eller 
fritidshemmet och eleverna bör själva kunna ta sig mellan byggnaden och friytan. För skolor 
årskurs sju till nio bör friytan placeras i direkt eller i nära anslutning till skolbyggnaden. Eleverna 
bör självständigt kunna ta sig mellan byggnaden och friytan. Vid bedömningen av om friytan är 
tillräckligt stor bör hänsyn tas till både storleken på friytan per barn och till den totala storleken 
på friytan. Ett rimligt mått på friyta kan vara 30 kvm per barn i grundskolan.
Forskning visar att den totala storleken på friytan helst bör överstiga 3000 kvm . På en gård som 
är mindre, oavsett antal barn, kan en barngrupp få svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett 
sätt som tillgodoser deras behov (Mårtensson, Boldemann, o.a. 2009).

Entréerna för gående och cyklande bör placeras i förhållande till barnens färdväg till skolan. Väl 
placerade cykelställ, gärna under uppsikt från byggnaden är viktigt för att ge bästa möjliga 
förutsättningar för barnen att själva ta sig till skolan.

Alla unga ska kunna använda och vara delaktiga i utemiljön på skolgårdar. Tillgänglighet är en 
förutsättning för att alla elever ska kunna ta sig fram på gården och det ska vara lätt att orientera 
sig så att man känner sig trygg. Utemiljö behöver innehålla reträttplatser som erbjuder paus och 
återhämtning.

2.2.5 Personalutrymmen
Det är viktigt att den goda kultur, som idag finns på Bollebygdskolan 7-9 där lärarrummet alltid 
finns öppet för eleverna, bevaras. 

Det är viktigt att det finns utrymmen som ger lärare och övrig personal goda förutsättningar att 
klara sitt uppdrag. Läraryrket pågår inte enbart i klassrummet utan även utanför. Beroende på hur 
byggnaden ser ut kan troligen vissa lokaler samnyttjas mellan förskola och grundskola, viktigt är 
dock att beakta att många gånger är det samma tid som många är i behov av denna typ av lokaler.

I ett personalperspektiv är det viktigt att kunna koppla bort och vara fokuserade på planerings-
arbete i tex ett arbetsrum, eller i olika typer av samtal som ingår i uppdraget. Arbetsrummet ska 
ha goda uppkopplingar för att kunna arbeta digitalt och det är viktigt att det är en belysning som 
är anpassad för skärmarbete. Likaså är det viktigt att kunna ha rast och paus utan att bli störd 
med arbetsrelaterade frågor av elever och vårdnadshavare. 

På skolan behöver det finnas olika typer av rum för samtal, alltifrån grupper på ca sex personer 
upp till hela arbetsgruppen. Det stora rummet behöver vara utrustat med inredning för att kunna 
ta del av ljud och bild gemensamt. 

På skolan behöver det finnas personalrum som ger den avkoppling och vila som är viktig under 
arbetsdagen. Enligt AFS 2009:2 ska dessa utrymmen vara inredda för möjlighet till vila. Det är 
viktigt att det inreds för möjlighet till social samvaro samtidigt som det ska ge avkoppling från 
arbete. I rummet ska det även finnas köksutrymme med diskmaskin. 

2.3 Kök, tillagning 
För en ny förskola samt skola krävs nybyggnation av ett tillagningskök som kan tillgodose 
måltider till det antal som lokalerna ska inrymma, det är också rekommenderad och av vinst att 

5 Friyta för lek och utevistelse för förskolor och skolor, Boverket
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det finns möjlighet att utöka antalet portioner för att möta kommande behov samt möjlighet att 
kunna avlasta Krokdals kök. 

Tillagningsköket ska vara till ytan anpassad med funktionella ytor/utrymmen, möjlighet till 
matlagning från grunden i största möjliga utsträckning, ergonomi och säker hantering ska 
genomsyra planeringen. Det ska finnas goda möjligheter att separera och förvara råvaror likväl 
som beredningsytor.. Till exempel bör det finnas möjlighet till matlagning på varierande sätt i 
samma maskin, gärna motsvarande ”Frima cooking center” (energisnål köksmaskin med flera 
inbyggda funktioner för tillagning på varierande sätt och ökad effektivitet och flexibilitet) eller 
likvärdigt ska finnas i beredningen. Specifika ytor begränsningar så som kök för specialkost samt 
möjlighet att kunna baka

Hänsyn ska tas till miljö och klimat med ett helhetsperspektiv ur miljösynpunkt. Såväl till 
energieffektivitet, energi och vattenförbrukning samt lång livslängd maskiner. 

Hänsyn till buller och ljudnivå är viktig för såväl kök som restaurang. För att hålla ned 
bullernivån i köket är det lämpligt med separata rum för bullrande maskiner (diskrum, renseri, 
etc). Diskinlämning skall utformas så ljud inte kan spridas ut i matsalen. Öppen inlämning direkt 
mot matsal är inte tillåten. Buller från diskrum skall tas omhand så att det inte tränger ut i köket 
och leder till en dålig ljudmiljö för kökspersonalen. 

Tillhörande servering med restaurangkänsla i anslutning till kök. Framtidens skolmat och den 
pedagogiska måltiden i centrum, maten blir allt viktigare och mer integrerad i verksamheten, 
måltiden som en central del i förskolan och skolan, som kan mätas utifrån kvalitetsaspekter. 

Ett exempel kan vara att yngsta barnen har en egen del av matsalen med speciell ljuddämpning i 
golv och tak och som kan ljud- och ljusanpassas till exempel för synskadade elever

2.3.1 Omklädningsrum
Personal som arbetar i kök måste ha ett eget omklädningsrum, det måste vara placerat så att man 
når det utan att passera genom tillagningsdelen. Det är viktigt att utrymmet utformas så att gällande 
lagar och föreskrifter kan efterlevas.

2.3.2 Personalutrymme
Den personal som arbetar i tillagningsköket behöver ha ett eget personalutrymme, detta för att de 
ska kunna uppfylla de hygienkrav som de enligt lag är skyldiga att följa. 

2.4 Lokalvård 
För att kunna underhålla och bibehålla fräscha lokaler på lång sikt krävs ett bra grundtänk utifrån 
lokalvårdsperspektiv. Inredning ska vara tålig och den långsiktiga kostnaden för drift och 
underhåll ska vara låg. Välj material med låg egenemission och lågemitterande under de 
förhållanden som det ska användas i. Känsligheten för påverkan från andra material eller fukt ska 
beaktas. Inga material/ytskikt  innehålla ämnen som klassas som är allergiframkallande eller på 
annat sätt kan påverka hälsan eller välbefinnandet. Vid val av golvmaterial ska hänsyn tas till det 
dagliga/periodiska underhållet. Inte lägga linoleumgolv i entréer, matsalar, toaletter och 
dusch/omklädningsrum, det vill säga i lokaler som behöver våttorkas. Om möjligt bör golvet ha 
en uppvikt sockel.
Entréer bör förses med skrapgaller utomhus och efterföljande textil gummimatta inomhus som 
torkar av skorna. Kapprum bör ha en egen ingång och med möjlighet till bra utrymme att hänga 
ytterkläder samt förvaring av extrakläder. Vägghängda skohyllor ska finnas i tillräcklig omfattning 
i de förskolor och skolor där ytterskorna tas av. Förvaring i skåp ska väljas före öppna hyllor, 
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skåpen ska vara sådana som går från golv till tak eller har sluttande överdel. Fast inredning som 
samlar damm ska undvikas, till exempel högt belägna horisontella ytor såsom rör, armaturer, inte 
takanslutna skåp och lösa innertak.

Det måste finnas ett ändamålsenligt teknikrum för lokalvård. Maskiner och städmaterial ska ingå i 
projektet som är anpassade till att ge bra vård och underhåll till materialet. 

2.4.1 Omklädningsrum
Det krävs eget omklädningsrum för lokalvården då de har krav att byta om till arbetskläder innan 
de kan påbörja sitt arbete. Omklädningsrummet kan med fördel placeras i anslutning till 
personalutrymmen (som lokalvården kommer nyttja gemensamt med förskola och skola). 

2.5 Idrottshallar, fritid, föreningar 
2.5.1 Idrottshall- Föreningsliv
En idrottshall/sporthall (inte arena storlek, men nationella mått för seriespel) skulle göra 
Bollebygds kommun attraktiv som idrottsarena för våra föreningars seriespel (en ny hall kanske 
även skulle locka närliggande kommuners seriespelande lag att få en bra ny hemma arena via tex 
BoHäM). Det är dock viktigt att kopplingen till de idrottshallar som redan finns i området finns 
kvar och att man samverkar och låter föreningslivet ta fortsatt stort ansvar för de anläggningar de 
nyttjar även om de är kommunalt ägda. Det kräver vid en nybyggnation att man lägger extra krut 
på att underlätta för allmänhet och föreningar vid just idrottshall. Lätt att boka, lätt att ta sig in, 
bra parkering, läktare, cafémöjligheter samt bra tillgänglighet för funktionsnedsatta.. Goda 
möjligheter att ”samla laget” och att byta om, kanske tillgång till föreningskanslier och förråd 
utifrån dialog och behov. 

2.5.2 Folkbildning/Studieverksamhet
Om man vill nyttja skolan för detta ändamål på kvällar och helger när skolverksamheten inte är 
igång så finns det egentligen inget nytt framgångsrikt koncept på det vad jag har sett utan på 
samma sätt som diskussionerna gick på 80-talet vid byggnation av integrerade kommunala 
centrum (och på samma sätt som Bollebygdsskolan är byggd) så är det smidigast att lägga de 
lokaler som nyttjas flest av dygnets timmar närmast entrén och sedan jobba sig inåt med lås och 
larmceller i flera steg så att så få kvadratmeter som möjligt som inte används står olarmade och 
att man får ett så bra nyttjande av lokaler som möjligt.

2.5.3 Kulturskola
Det är viktigt att se helheten i all verksamhet i Bollebygds Kommun och behovet hos 
kulturskolan är mer anpassade lokaler och kanske inte så mycket nya och växande på samma sätt. 
Därmed skulle som tidigare diskuterats en anpassning av A-huset på nuvarande Bollebygdsskolan 
vara det bästa för kulturskolans utveckling. Det skulle ge ökade möjligheter till fler gemensamma 
projekt samt möjlighet till ensemblespel. På sikt kanske man kan se ett kulturcentrum för kreativt 
musikskapande i huset med möjligheter till studio, blackbox, danslokaler samt replokaler. 
Lokalerna kräver dock en viss renovering för ändamålet samt en tillgänglighetsanpassning av 
dagens mått och regler.

2.5.4 Skolbibliotek
En ny skola kräver också ett nytt och modernt skolbibliotek anpassat för vår generations elever, 
oavsett ålder så använder elever digitala hjälpmedel. I kombination med litteratur så blir denna 
plats skolans kulturella och litterära centrum. Ett skolbibliotek ska precis som övriga skolan också 
ge utrymme för åsikter och en plats för skapande av inflytande och delaktighet. Skolbiblioteket 
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ska också vara skolans MIK (media- och informationskunnighet)– centrum där skolbibliotekarien 
spelar en stor roll i utvecklingen av demokrati, litteratur och mediafrågorna på skolan.

2.5.5 Mötesplatser
Ovan nämnda mötesplatser skapar ett bra kluster för Bollebygdsborna att mötas. Dock har det 
hörts många röster om vad som saknas, mer än det som finns. Bollebygds nya invånare flyttar hit 
oftast från större orter och vi har flera ggr hört önskemål om simhall, ishall, konstgräsplaner och 
eljusspår. För skolans utveckling så har vi lärt en del av den nya matssalen på Bollebygdsskolan 
och sett att fram till kl 16.00 på vardagar så är det just en matssal och svårt att använda till annat. 
Tillgänglighet och iordningställande vid andra arrangemang tar mycket tid i anspråk. Behovet av 
en mer anpassad möteslokal med amfi/biosittning för kulturarrangemang, konferenser, politiska 
möten, personalträffar mm som inte kräver så mycket arbete i iordningställande skulle absolut 
gynna Bollebygd att bli en bättre mötesplats.

3. Hållbarhet
3.1 IT
Om framtiden vet vi inte mycket men kan med säkerhet säga att vi mer och mer kommer 
använda oss av digitala verktyg. Det är därför viktigt att det finns ett nätverk som ger möjligheter 
och fungerar lika väl i alla hörn av en ny byggnad. Oavsett ålder kommer barn och elever att 
utrustas med fler digitala verktyg än idag (nationell IT-strategi6).

3.2 Miljö
Hänsyn kring byggmaterial, ventilation, inredning, färg, textilier med mera. Förskolan ska kunna 
leva upp till begreppet ”Giftfri förskola” Alla lokaler ska leva upp till att vara miljömedvetna och 
anpassade för framtiden i form av miljöval.

Till en ny byggnad är det viktigt att det finns utrymmen för källsortering, i en byggnad med 
förskola, skola, måltid och lokalvård blir det en mängd olika avfall. Det behöver därför finnas 
miljörum som har utrymme för att väl kunna sortera detta.

3.3 Lokaler ska fungera  över tid
Det är viktigt att det byggs lokaler som kommer att fungera i många år framåt, det får inte finnas 
begränsningar i form av tex antal toaletter. Lokalerna får inte heller utformas på så sätt att det 
inte kommer vara möjligt att fortsatt ha en modern undervisning i lokalerna även i framtiden. 

3.4 Modern teknik
Det är av största vikt att lokaler utformas och inreds med varierad teknisk utrustning som bidrar 
till kreativitet. Infrastrukturen måste kunna hantera 1:1 samt att det är möjligt att under tid variera 
utrustning. 

3.5 Energieffektivitet
Hänsyn behöver tas till tidigare fattade beslut i kommunen kring detta. Det är viktigt att möta 
framtiden och den teknik som finns för att bygga hållbart så väl i tid som energiutnyttjande.

6 Förslag på nationell IT-strategi för skola och förskola http://www.skolverket.se/publikationer?id=3621
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3.6 Transporter
Transporter till och från förskola, skola och kök måste anordnas på ett säkert sätt. Det är troligt att 
näst intill alla barn på en förskola kommer med bil dit och likaså kommer många av eleverna till en 
skola med någon form av transportmedel. Beroende på lokalisering kan det variera. 

4. Platsen ska ha en känsla av
Känslan ska vara att alla är välkomna till området oavsett ålder, kön, etnicitet, sexuell läggning, 
religion, könsöverskridande identitet eller uttryck, funktionsnedsättning.

5. Förvaltningen anser 
Förvaltningen anser att:

 En grundskola med årskurserna 7-9 för minst 500 elever bör byggas i Bollebygds tätort, vilken 
bör innehålla en aula samt idrottshall med mått för att kunna ha seriespel.

 En förskola med minst 8 avdelning (20 barn/avdelning) bör byggas i Bollebygds tätort, vilken 
bör ge möjlighet att ha omsorg även kvällar, nätter och helger. 

 Ett tillagningskök med tillhörande servering för grundskola och förskola bör byggas i 
anslutning till ny grundskola samt förskola.

 Det är möjligt att avveckla Ekdalens förskola i samband med en nybyggnation. 
 Dagens Bollebygdskola 7-9 bör efter en nybyggnation användas till annan verksamhet så 

som; Bollebygdskolan F-2 samt 3-6 kan nyttja delar, Individuella programmet (IM) kan ha 
undervisning i delar, arbetsrum för elevhälsa, arbetsrum för måltid och lokalvård, lokaler för 
kulturskola.

 Örelundskolans problematik inte ska omhändertas i detta lokalprogram. Arbetet bör 
fortsätta utifrån lokala behov och möjligheter

6. Framtiden
Om vi ser längre fram, kan vi se att det med den växttakt, som är just nu finns det verksamheter 
som behöver beaktas.
- SFI
- Folkbildning/studieförbund
- Elevhälsa
- Bibliotek
- Kulturskola
- Möteslokaler, samlingssal som ej är kombinerat med matsal
- Alternativa lokaler för fritid, ex biograf, teater, dans
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Dnr :KS2017/52-10
Kommunstyrelseförvaltningen

Jennie Wessbo  |  Verksamhetschef och Lokalstrateg
033-430 55 75  |  Jennie.wessbo@bollebygd.se
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Kommunstyrelsen 

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i 
Bollebygds tätort

Förslag till beslut
Kommunstyrelsens beslutar att föreslå kommunfullmäktige :

Att uppdra till samhällsbyggnadsnämnden att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden 
planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av Bildnings och 
omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram.

Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för minst 
800 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av skol- och 
förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler för 
kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning årsskiftet 
2021/2022 detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar. 

Bakgrund 
Bollebygds fortsatta tillväxt med tillkommande nya bostadsområden ger ett ökat                          
befolkningsunderlag på ca  3000 invånare fram till och med år 2022 enligt statistik framtagen av 
Statistikon AB 2017 (mars). För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny 
skolbyggnad med kapacitet för minst 800 elever utifrån ny befolkningsprognos och yttrande från 
Samhällsbyggnadsnämnden samt Bildnings och omsorgsnämnden. Under förutsättning att 
detaljplanen vunnit laga kraft så planeras skolan kunna vara klar för inflyttning till årsskiftet 
2021/2022.

Bollebygd fortsätter att växa. Nybyggnation av F-6 skola stod klart VT 2017. Redan före 
byggnationens fördigställande stod klart att skolans elevantal är fyllt. Detta innebär att från HT 2017 
kommer inte samtliga klasser F-6 att rymmas i nya skolan, för att hantera detta så kommer lokaler i 
gamla skolan att bibehållas. Här kommer skolverksamhet att bedrivas men utifrån ökat behov av antal 
barnomsorgsplatser kommer också en förskola att upprättas VT 2017. Kulturskolan flyttar även sin 
verksamhet hit. Detta bör ses som provisoriska lokaler där statusen upprätthålls under tiden 
verksamhet bedrivs. Ursprunglig plan var att riva denna byggnad utifrån bland annat 
renoveringsbehov, miljö och energieffektivitet. 

Nuvarande matsal med funktion samlingslokal har nått sin maxkapacitet och fungerar inte optimalt, 
ljud och måltidsmiljön är inte bra för eleverna. Att nyttja lokalen som samlingslokal har inte kunnat 
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göras i den omfattning som tänkts då måltider serveras mellan spannet 7.30-15:30 med kort uppehåll 
för bland annat utförande av lokalvård. 

Bollebygd saknar idag en lämplig större lokal för större sammanträden, utbildningsinsats, 
föreläsningar med mera. 

Utifrån ovan beskrivning samt med orientering mot framtiden, befolkningstillväxt, planer för 
bostäder med mera så har Bildnings- och omsorgsförvaltningen gjort en utredning/analys kring 
framtiden och utfrån det arbetat fram ett lokalprogram. Detta lokalprogram gäller för Bollebygds 
tätort och föreslår skola för årskurs 7-9 samt inom samma område ny förskola samt idrottshall. 

Beskrivning av ärendet
Bildnings- och omsorgsförvaltningen har av en för uppdraget utsedd arbetsgrupp arbetat fram ett 
lokalprogram för ny skola 7-9 samt förskola och idrottshall vilken är lämnad till 
samhällsbyggnadsförvaltningen. Lokalprogrammet är en behovsinventering gjord av Bildnings och 
omsorgsförvaltningen. Den ligger till grund för nybyggnation av ny skola, förskola samt idrottshall 
men även renovering och iordningsställande av nuvarande 7-9 skola för maximal lokaloptimering. 

Förutom utökat behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av 
lokaler för kulturskolans undervisning, skolbibliotek och allaktivitetshall.

Föreslagna lokaler för dessa ändamål kan för invånarna i ett växande Bollebygd komma att innebära 
en mötesplats med möjlighet till idrotts- och kulturaktiviteter och därmed en ökad kommunal service 
vilket skapar mervärde även för den kringliggande landsbygden. 

Det är viktigt att projektet kring ny skola förskola samt allaktivitetshall får ett helt nytt namn, vilket 
skapar identitet, förslag är att namnberedningen tar fram detta namn. 

Den nya 7-9 skolan kommer att bli en attraktiv skola för årskurserna 7-9. Lokalerna är 
dimensionerade för minst 800 elever i årskurs 7-9. Intilliggande förskola med 8 avdelningar kommer 
att möta framtidens behov av lärmiljö för barn i åldrrna 1-5 år. Tillagningskök för dessa enheter 
inklusive matsal i skola och i förskolan finns med samt en separat aula som rymmer ca 300 personer. 
En fullstor allaktivitetshall inklusive omklädning och läktare samt lokal för föreningar. 

Det fortsatta arbetet kan starta snarast efter fattat beslut. Dialog mellan 
Samhällsbyggnadsförvaltningen och bildnings- och omsorgsförvaltningen sker kontinuerligt via 
utsedd styrgrupp.

Nuvarande 7-9 skola kommer att kunna användas i många år till. Förslaget är att skolan renoveras och 
iordningställs för F-6 verksamhet vilket gör att F-6 blir en större skola som rymmer behovet av 
elevplatser i årskurserna F-6 i  Bollebygd tätort. Verksamheten kan bedrivas som en helhet i samma 
huskropp alternativt som två skolor som harmonierar med varandra. 

För att minska kostnader för underhåll samt tillse att kommunen använder lokaler som är 
energieffektiva föreslås att när nya skolan är klar kan gamla F-6 skolan rivas enligt plan samt i 
samband med det även den gamla idrottshallen. Efter rivning kan exempelvis marken bli grönområde 
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för kreativ lek för förskola och skola. 

När ny förskola står klar finns inte behov av tillfälligt upprättad förskola i gamla F-6 lokaler. I detta 
program omfattas förskolan Ekdalen som kommer att bli en del av den nya förskolan. Ekdalens 
lokaler som är i bra skick och har ett strategiskt läge kommer istället att kunna användas till andra 
verksamheter inom förvaltningarna. 

Kommunfullmäktige har för Bollebygd kommun antagit en utvecklingsplan där det framgår vilka 
områden som ska växa. Placering som förordas för ny skola och förskola sam allaktivitetshall följer 
den antagna utvecklingsplanen. Det pågående projektet Västra Forsa och Prästgårdsgärdet innebär en 
synnerligen stor andel nya bostäder i Bollebygds västra delar. Det är i detta område Bollebygd 
expanderar genom att fler söker bygglov för nybyggnation samt ombyggnation/renoveringar. 

Det vore inte strategiskt hållbart att bygga en skola vid annan lokalisering som då innebär en skola i 
ett område där inte Bollebygd expanderar. Det skulle innebära betydligt fler persontransporter genom 
samhället. I ett område som redan är övertrafikerat vilket också innebär risker ur ett 
säkerhetsperspektiv.

Det är viktigt ur ett hållbarhetsperspektiv att den nya skolan ligger i närheten av befintliga skolor för 
att kunna optimera lokalnyttjandet, resurser och logistik. Det finns flera synergieffekter avseende 
bland annat energianvändning i lokaler,  men också gällande skolskjuts och  andra transporter. Det är 
en nära knutpunkt framförallt för kollektivtrafik. Det är av vikt för vårdnadshavare som skjutsar sina 
barn till förskola respektive skola att det finns ett bra logistikflöde gärna i nära anslutning till 
kollektivtrafik och större genomfarter.

Gemensamma lokaler såsom allaktivitetshall skapar mötesplatser och ger synergieffekter för personal, 
elever samt barn på närliggande F-6 skola samt förskolan Krokdal.  

Ett beslut om nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt ekonomiskt 
åtagande i form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under flera år framöver. 

Synpunkter
Ärendet remitterades till samhällsbyggnadsnämnden och bildnings- och omsorgsnämnden för 
inhämtande av synpunkter, inkomna synpunkter har beaktats i denna handling. 
Samhällsbyggnadsnämnden har i sitt yttrande noterat framtaget underlag. Bildnings och 
omsorgsnämndens yttrande tas vid nämndens sammanträde 2017-04-26 varvid det inte har kunnat 
beaktas i denna tjänsteskrivelse. 

Beslutsunderlag
Lokalprogram för ombyggnad nybyggnation skola 7-9, förskola och idrottshall Bollebygd.

Tjänsteskrivelse 2017-04-19

Yttrande Bildnings och omsorgsnämnden 2017-04-26
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Yttrande Samhällsbyggnadsnämnden 2017-04-10

Skickas till
Bildnings och omsorgsnämnden
Samhällsbyggnadsnämnden 

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Anders Einarsson Jennie Wessbo

Förvaltningschef Verksamhetschef och Lokalstrateg
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Bildnings- och omsorgsnämnden
Sammanträdesdatum
2017-04-26

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§32 BON2017/109

Yttrande angående nybyggnation skola för årskurs 7-9, förskola 
samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Beslut
Bildnings- och omsorgsnämnden beslutar att anta yttrandet och överlämna det till 
Kommunstyrelsen.
 

Protokollsanteckning
Bente Johansson (M) lämnar en protokollsanteckning:
Jag höjer ett varningens finger för att inte detta är ett beslut som flyttar ner BON:s andra lokalbehov på 
priolistan.
Ärendet
Med anledning av den befolkningsökning som har varit i Bollebygds kommun de senaste åren 
samt den befolkningsökning som beräknas vara finns det ett stort behov av fler förskolor samt 
grundskola i Bollebygds tätort. Bildning- och omsorgsförvaltningen har därför arbetat fram ett 
lokalprogram för förskola och grundskola som även innefattar måltid samt kultur och fritid. 
Bildnings- och omsorgsnämnden beslutade 2016-11-15 §107 BON2016/269 att skicka 
programmet till samhällsbyggnadsnämnden för vidare bearbetning samt till kommunstyrelsen för 
information.
 
För att möta behoven i Bollebygd så bedömdes att det behövs en ny skola med kapacitet för 500 
elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av skol- och 
förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler för 
kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Ärendet skickades till kommunstyrelsen för 
beredning i april 2017. Kommunstyrelsens arbetsutskott har skickat ärendet för yttrande till 
samhällsbyggnadsnämnden samt bildnings och omsorgsnämnden.
 
Det finns en ny framtagen befolkningsprognos för Bollebygds kommun inför de närmaste 10 
åren. Utifrån dagens beslutade bostadsområden kommer kommunen att fortsatt vara en kommun 
med snabb befolkningsökning. Det ställer krav på en effektiv och snabb hantering av 
lokalförsörjning av kommunens kärnverksamheter. Nuvarande skola F-6 tvingas nyttja gamla 
utdömda skollokaler pga. betydligt fler elever. Detsamma gäller förskolan som utvidgats med två 
avdelningar i de gamla skollokalerna. Matsalen har idag betydligt fler elever än vad den 
dimensionerats för vilket skapar svårigheter för en god måltidsmiljö.
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Yttrande
Bildnings- och omsorgsnämnden ser att med befolkningsprognosen så är det en skola årskurs 7-9 
med plats för kring 800 elever som är behovet fram tom 2030-talet. Det bör finnas plats för de 
elever som har behov av Introduktionsprogrammet.  En förskola i nära anslutning med plats för 
minst 160 barn finns behov av. Däremot fyller den förskolan inte behovet på en längre sikt utan 
ytterligare förskolor måste planera.
 
Det måste projekteras för fler förskolor samt F-6 skola vid planering av större bostadsområden.
 
Nämnden anser att placeringen av skola och förskola bör vara i anslutning till 
kollektivtrafikspunkt och till väg som är strategisk för bilpendlare.
 
Det kommer under perioden till färdigställande att finnas behov av provisoriska lösningar för 
både skola, förskola och matsal.
 
Det är av vikt att det projekteras en skola med möjlighet för sammanhållen skoldag där det finns 
möjligheter till undervisning i alla delar i samtliga ämnen. Särskild vikt kan behöva läggas vid 
ämnen såsom idrott och hälsa där det måste finnas möjlighet till tex friidrott och bollspel 
utomhus. Även inom andra ämnen finns särskilda behov av vikt såsom exempelvis effektiva 
laborationssalar för att fullt ut möjliggöra undersökande arbetssätt.
 
Bildnings- och omsorgsnämnden föreslår kommunstyrelsen;
 
Att uppdra till samhällsbyggnadsnämnden att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden 
planera för ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av Bildnings och 
omsorgsnämnden upprättat lokalprogram.

Att namnberedningen tar fram namnförslag för ny skola, förskola samt allaktivitetshall.

Att projektgruppens sammankallande återkommer till kommunfullmäktige med ett förslag till 
utformning innan entreprenadförfrågan skickas ut på upphandling.

Beslutsunderlag
 Yttrande angående nybyggnation skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort
 §21 KSAU Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola samt allaktivit...

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Kommunstyrelsen
Sammanträdesdatum
2017-05-15

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§87 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Beslut
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 
och omsorgsnämnden planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av 
bildnings- och omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram. Med hänsyn till diskussionen om 
kommunens tillväxttakt och den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen 
inledas med en bredare politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad 
behovsanalys vad avser projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Reservation
Yvonne Andrén (C) reserverar sig mot kommunstyrelsens förslag till förmån för eget förslag.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av 
skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler 
för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar. Ett beslut om 
nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt ekonomiskt åtagande i 
form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under flera år framöver. Efter det 
att utformning av lokalerna har arbetats fram kan kalkyl upprättas vilken presenteras i underlag 
inför upphandling av entreprenad.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har utarbetat ett förslag till skrivelse angående nybyggnation av 
skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i samråd med bildnings- och 
omsorgsförvaltningen. Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterade förslaget till 
samhällsbyggadsnämnden och bildnings- och omsorgsnämnden för yttrande, på sammanträde 
den 22 mars 2017, § 21.
 
Samhällsbyggnadsnämnden har lämnat yttrande daterat den 10 april 2017; 
Samhällsbyggnadsnämnden har noterat framtaget underlag men ser, mot bakgrund av den senaste 
befolkningsprognosen för Bollebygd (som kommit kommunen tillhanda efter det att underlaget 
skrevs fram), att det sannolikt behövs ytterligare en grundskola före år 2026 i Bollebygds 
kommun. Nybyggnation med annan lokalisering alternativt att en större skola byggs som 
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inrymmer fler än 500 elever. 
 
Arbetutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 
och omsorgsnämnden planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av 
bildnings- och omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Christer Johansson (M) föreslår, med instämmande av Eva Svantesson (M) och Martin Bengtsson 
(M), följande som tilläggsförslag: Med hänsyn till diskussionen om kommunens tillväxttakt och 
den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en bredare 
politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys vad avser 
projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Yvonne Andrén (C) föreslår att ärendet återremitteras, dels för politisk beredning och viljeyttring, 
dels för att ta fram bättre beslutsunderlag.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns tre förslag; dels arbetsutskottets, dels Yvonne Andréns (C) 
förslag om återremiss, och dels Christer Johanssons (M) m.fl. tilläggsförslag. Ordföranden frågar 
först om ärendet ska återremitteras eller avgöras på dagens sammanträde och finner att 
kommunstyrelsen beslutar att ärendet ska avgöras idag. Därefter frågar ordföranden om 
arbetsutskottets förslag antas eller avslås och finner att kommunstyrelsen antar förslaget. Sist 
frågar ordföranden om Christer Johanssons (M) tilläggsförslag antas eller avslås och finner att 
kommunstyrelsen antar förslaget.
 
Reservation
Yvonne Andrén (C) reserverar sig mot kommunstyrelsens förslag, till förmån för eget förslag.

Beslutsunderlag
 §48 KSAU Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort
 §63 SBN Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9 förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort, samhällsbyggnadsnämndens yttrande
 Uppdrag Nybyggnation 7-9 skola, förskola samt allaktivitetshall Bollebygds tätort
 Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 §32 BON Yttrande angående nybyggnation skola för årskurs 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort(88443)
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Skickas till
Kommunfullmäktige
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Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2017-06-08    

Plats och tid Bollebygdskolans matsal kl. 17:00-21:45

Ledamöter Peter Rosholm (S)
Barbro Orrestrand (S)
Lars-Erik Olsson (S)
Helena Thelin (S)
Otto Andreasson (S)
Gunnel Brandt (S) (ordförande)
Ulf Rapp (S)
Emma Isfeldt (S)
Jakob Engelbrektsson (S)
Gunilla Magnusson (S)
Sassi Wemmer (MP) (2:e vice ordförande)
Peter Berg (MP)
Tomas Ridell (V)
Christer Johansson (M)
Bente Johansson (M)
Rune Kennborn (-)
Eva Svantesson (M)
Bengt Classon (M)
Ingridh Anderén (M) (vice ordförande)
Fredrik Olofsson (C)
Sandra Eliasson (C)
Hannu Sutinen (L)
Eivor Carlsson (KD)
Caroline Nordengrip (SD)
Daniel Persson (SD)
Joachim Stanicki (SD)
Michael Plogell (FR)
Stefan Waldeholt (M)  ersätter David Lidevi (M)
Peter Andersson (SD) (kl 17-21.15)  ersätter Monika Svensson (SD)
Caroline Frodin (SD)  ersätter Inger Sernestål (SD)

Ersättare Jenny Johansson (S)
Morgan Ohlsén (S)
Maja Rosholm (S)
Staffan Hellerstad (MP) (kl 17-21)
Margit Jonsson (V)
Christer Magnusson (V)
Patrik Karlsson (-)
Roland Andersson (C)
Kenneth Schultz (L)
Susanne Schultz (L)
Krister Schwartz (KD)

Övriga närvarande Suzanna Bengtsson (Kommunsekreterare)
Anders Einarsson (Kommunchef)

Sida 1 av 5

Page 55 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2017-06-08                    

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Utses att justera Peter Berg (MP)
Christer Johansson (M)

Justeringens plats och 
tid

Kommunhuset ,  2017-06-19   12:30

Paragrafer §89

Sekreterare
Suzanna Bengtsson

Ordförande       
Gunnel Brandt (S)

Underskrifter

Justerande       
Peter Berg (MP) Christer Johansson (M)

ANSLAG/BEVIS   Protokollet är justerat. Justeringen har tillkännagivits genom anslag.

Instans Kommunfullmäktige

Sammanträdesdatum 2017-06-08

Anslag sätts upp 2017-06-19 Anslag tas ner 2017-07-11

Förvaringsplats för 
protokollet

Kommunhuset

.................................................Underskrift
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§89 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort 

Beslut
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 
och omsorgsnämnden planera ny förskola och skola för årskurs 7-9. Med hänsyn till diskussionen 
om kommunens tillväxttakt och den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen 
inledas med en bredare politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad 
behovsanalys vad avser projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med kapacitet för 
minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat behov av 
skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, lokaler 
för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar. Ett beslut om 
nybyggnation av skola 7-9, förskola samt idrottshall innebär ett långsiktigt ekonomiskt åtagande i 
form av ianspråktagande av kommunens investeringsutrymme under flera år framöver. Efter det 
att utformning av lokalerna har arbetats fram kan kalkyl upprättas vilken presenteras i underlag 
inför upphandling av entreprenad. Samhällsbyggnadsförvaltningen har utarbetat ett förslag till 
skrivelse angående nybyggnation av skola 7-9, förskola samt allaktivitetshall i samråd med 
bildnings- och omsorgsförvaltningen. Kommunstyrelsens arbetsutskott remitterade förslaget till 
samhällsbyggadsnämnden och bildnings- och omsorgsnämnden för yttrande, på sammanträde 
den 22 mars 2017, § 21.
 
Samhällsbyggnadsnämnden har lämnat yttrande daterat den 10 april 2017; 
Samhällsbyggnadsnämnden har noterat framtaget underlag men ser, mot bakgrund av den senaste 
befolkningsprognosen för Bollebygd (som kommit kommunen tillhanda efter det att underlaget 
skrevs fram), att det sannolikt behövs ytterligare en grundskola före år 2026 i Bollebygds 
kommun. Nybyggnation med annan lokalisering alternativt att en större skola byggs som 
inrymmer fler än 500 elever.
 
Bildnings- och omsorgsnämnden har lämnat följande yttrande från sammanträde den 26 april 
2017, § 32; Bildnings- och omsorgsnämnden ser att med befolkningsprognosen så är det en skola 
årskurs 7-9 med plats för kring 800 elever som är behovet fram tom 2030-talet. Det bör finnas 

Sida 3 av 5

Page 57 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2017-06-08                    

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

plats för de elever som har behov av Introduktionsprogrammet. En förskola i nära anslutning 
med plats för minst 160 barn finns behov av. Däremot fyller den förskolan inte behovet på en 
längre sikt utan ytterligare förskolor måste planeras. Det måste projekteras för fler förskolor samt 
F-6 skola vid planering av större bostadsområden. Nämnden anser att placeringen av skola och 
förskola bör vara i anslutning till kollektivtrafikspunkt och till väg som är strategisk för 
bilpendlare. Det kommer under perioden till färdigställande att finnas behov av provisoriska 
lösningar för både skola, förskola och matsal. Det är av vikt att det projekteras en skola med 
möjlighet för sammanhållen skoldag där det finns möjligheter till undervisning i alla delar i 
samtliga ämnen. Särskild vikt kan behöva läggas vid ämnen såsom idrott och hälsa där det måste 
finnas möjlighet till tex friidrott och bollspel utomhus. Även inom andra ämnen finns särskilda 
behov av vikt såsom exempelvis effektiva laborationssalar för att fullt ut möjliggöra 
undersökande arbetssätt.
Bildnings- och omsorgsnämnden föreslår att kommunstyrelsen ger samhällsbyggnadsnämnden i 
uppdrag att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden planera för ny skola för årskurs 7-
9, förskola samt idrottshall i enlighet med förvaltningens upprättade lokalprogram. Nämndens 
föreslår även att namnberedningen tar fram namnförslag för ny skola, förskola samt 
allaktivitetshall och att projektgruppens sammankallande återkommer till kommunfullmäktige 
med ett förslag till utformning innan entreprenadförfrågan skickas ut på upphandling.
 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige
Kommunfullmäktige ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- 
och omsorgsnämnden planera ny skola för årskurs 7-9, förskola samt idrottshall i enlighet med av 
bildnings- och omsorgsförvaltningen upprättat lokalprogram. Med hänsyn till diskussionen om 
kommunens tillväxttakt och den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen 
inledas med en bredare politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad 
behovsanalys vad avser projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Sandra Eliasson (C) föreslår, med instämmande av Caroline Frodin (SD), Lars-Erik Olsson (S), 
Christer Johansson (M) och Peter Rosholm (S), följande; Kommunfullmäktige 
ger samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden 
planera ny förskola och skola för årskurs 7-9. Med hänsyn till diskussionen om kommunens 
tillväxttakt och den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en 
bredare politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys 
vad avser projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
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Eivor Carlsson (KD) föreslår som tilläggsförslag att det bildas en politisk styrgrupp med alla 
kommunfullmäktigepartier, personal och föräldrar.
 
Christer Johansson (M) föreslår att Eivor Carlssons (KD) tilläggsförslag avslås.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns tre förslag; dels kommunstyrelsens, dels Sandra Eliassons 
(C) m.fl., och dels Eivor Carlssons (KD) tilläggsförslag. Ordföranden ställer först 
kommunstyrelsens och Sandra Eliassons (C) förslag mot varandra och finner att 
kommunfullmäktige beslutar enligt Sandra Eliassons (C) förslag.
Därefter frågar ordföranden om Eivor Carlssons (KD) tilläggsförslag antas eller avslås och finner 
att kommunfullmäktige avslår förslaget.

Beslutsunderlag
 §87 KS Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds 

tätort
 §63 SBN Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9 förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 Samhällsbyggnadsnämndens yttrande om nybyggnation skola 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort, samhällsbyggnadsnämndens yttrande
 Uppdrag Nybyggnation 7-9 skola, förskola samt allaktivitetshall Bollebygds tätort
 Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds tätort
 §32 BON Yttrande angående nybyggnation skola för årskurs 7-9, förskola samt 

allaktivitetshall i Bollebygds tätort(88443)
 Lokalprogram förskola, grundskola, kök och kultur

Skickas till
Samhällsbyggnadsnämnden, bildnings- och omsorgsnämnden
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§202 SBN2017/563

Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9 

Beslut
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen
Alternativ 1 (”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i 
Bollebygds kommun.
 
Reservation
Sandra Eliasson (C) reserverar sig mot nämndens beslut med följande motivering: ”Miljöbalkens 
skrivning är tydlig i att byggnation på jordbruksmark endast ska ske om det inte finns andra 
alternativ. I detta fallet är det ställt utom allt rimligt tvivel att det inte föreligger en sådan 
situation, tvärt om finns det två utredda möjliga lösningar som alternativ till Kulla i 
tjänsteskrivelsen varav jag förespråkar alternativ Varpås. Den konsekvensbeskrivning som finns i 
ärende är starkt politiskt färgad och ingenstans berör tjänsteskrivelsen det faktum att 
 förvaltningen föreslår nämnden i sitt förslag till beslut att går stick i stäv med miljöbalkens 
skrivning. Den tabell med färgkoder som finns i tjänsteskrivelsen har inga kommentarer som 
förtydligar den. Att bedöma att detaljplaner på Varpås, ett område som pratats om länge ska 
bebyggas och inte tidigare väckt större debatt skulle ta lika lång tid att ta fram som en 
detaljplaneläggning av ett område som tidigare väckt så stora känslor hos bollebygdsborna så man 
valde att starta en egen kommun och bryta sig ur Borås, det är ju inte rimligt? Att Varpås skulle 
ha en sämre miljökonsekvens än Kulla är inte heller rimligt då det är Kulla som genererar MER 
skjutsande och skolskjutsar och ianspåkstagande av skyddsvärd mark. Varpås är ett stort område, 
Centerpartiet har aldrig sagt att vi ska bygga på gamla soptippen, det är inte möjligt och inte 
lämpligt och det är den enda negativa miljöeffekter som tas upp i materialet. Avslutningsvis 
redovisas att kostnaden blir högre med Varpåsalternativet. Dock är inte redovisat ur vilket 
perspektiv kostnaderna är analyserade. Det är såklart billigare att gräva i åkermarken än att bygga i 
skog och berg. Har kostnaden då för inköpet av marken som beslutades om tidigare i höst 
räknats med? Hur vägs de ekologiska aspekten i ekonomin? Kostnad för den faktiska 
byggnationen är bara en del, men ska vi bygga ett hållbart samhälle så ska även ekologi och 
sociala aspekter vägas in. Att möjliggöra en sammanbyggnad av vår centralort genom att bebygga 
Varpås och möjliggöra en väganslutning mot Bergadalen är en viktig insats för framtiden och för 
våra invånare. Vi kan inte acceptera att ekonomi endast handlar om kronor och ören kommande 
mandatperiod, utan vi måste också se att vi hanterar ekonomin på ett långsiktigt hållbart sätt och 
inte skjuter problemen på kommande generationer. Därmed reserverar jag mig å det bestämdaste 
mot det beslut som fattades om placering av ny skola, till förmån för placering Varpås.”
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Ärendet
Bildnings- och omsorgsnämnden antog i november 2016 ett lokalprogram för förskola och 
grundskola. Programmet innefattar även måltid samt kultur och fritid. Bildnings- och 
omsorgsnämnden beslutade samtidigt att skicka programmet till samhällsbyggnadsnämnden för 
vidare bearbetning Programmet beskriver bl a behov av fler platser för barn/ungdomar inom 
förskola och skola, detta utifrån en befolkningsprognos. Vidare framgår att skola/förskola ”bör 
byggas i Bollebygds tätort”.
 
Bildning- och omsorgsnämnden har (2017-04-26) i sitt yttrande till kommunstyrelsen (angående 
nybyggnationen) framfört att ”Nämnden anser att placeringen av skola och förskola bör vara i 
anslutning till kollektivtrafikspunkt och till väg som är strategisk för bilpendlare”.
 
Kommunfullmäktige beslutade vid sitt sammanträde i juni 2017 att ge samhällsbyggnadsnämnden 
i uppdrag att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden planera ny förskola och skola för 
årskurs 7-9. Med hänsyn till diskussionen om kommunens tillväxttakt och den kraftigt 
försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en bredare politisk förankring i 
likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys vad avser projektets 
omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen fick vid möte i augusti 2017 med den politiska 
samordningsgruppen (PSG) (då förankringsprocessen för ”nya skolan” var på dagordningen) i 
uppdrag att göra en mycket översiktlig analys av de olika lokaliseringsförslag som lyfts fram.
 
Tjänstemän från bildnings- och omsorgsförvaltningen samt samhällsbyggnadsförvaltningens olika 
enheter har deltagit i framtagande av lokaliseringsutredningen. Samhällsbyggnadsförvaltningen 
har uppfattat tre alternativa platser för lokalisering, varvid dessa har bedömts. En mycket 
översiktlig analys avseende lokaliseringsförslag redovisades vid planberedningens möte den 30 
augusti 2017. Den 11 september 2017 redovisades den översiktliga analysen även vid möte med 
PSG.
 
Vid planberedningens möte den 10 oktober 2017 ges samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag 
att med lokaliseringsunderlaget som grund skriva fram ett ärende för beslut om lokalisering så att 
detaljplanearbetet kan fortskrida.
 
Bildnings- och omsorgsförvaltningen har under hösten reviderat lokalprogrammet och skrivit ned 
elevantalet till ca 600 (från tidigare ca 800 elever). Det är endast siffrorna som är uppdaterade i 
programmet, detta utifrån befolkningsprognoser som tagits fram och är presenterade av 
Statisticon (avser perioden 2017-2026) efter bildnings- och omsorgsnämndens beslut om 
lokalprogram i november 2016. Denna revidering ligger i uppdraget givet från 
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kommunfullmäktige i juni 2017.
 
Ärendegången: Tjänsteskrivelse tas fram för beslut i facknämnderna i november 2017 (för 
inhämtande av synpunkter och prioritering av lokaliseringsalternativen) . Kommunstyrelsen fattar 
därefter ett samlat beslut, i januari 2018.
 
Faktorer för bedömning: För att kunna ta ställning till de olika lokaliseringsalternativen har 
konsekvensanalysen gjorts mot bakgrund av olika faktorer (se bilaga).
Bedömningsfaktorer:
1) Uppfyllelse utifrån nämndens lokalprogram
2) Markinnehav
3) Detaljplan (påverkar tidplan)
4) Infrastruktur
5) Kollektivtrafik
6) Miljöaspekter
7) Ekonomi
8) Tidsaspekt
9) Kompetensförsörjning
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens förslag till beslut
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till kommunstyrelsen; Alternativ 1 (”Kulla”) rekommenderas 
för lokalisering av ny förskola samt skola.
 
Förvaltningen förslag bifalls av Lars-Erik Olsson (S)
 
Ledamöternas förslag till beslut
Sandra Eliasson (C) föreslår att samhällsbyggnadsnämnden ska rekommendera alternativ 2 
(Varpås).
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels förvaltningens och dels Sandra 
Eliassons (C). Ordföranden ställer förslagen mot varandra och konstaterar att 
samhällsbyggnadsnämnden beslutar enligt förvaltningens förslag. Omröstning begärs och ska 
genomföras. Följande beslutsgång godkänns vid omröstningen;
Ja-röst för förvaltningens förslag. 
Nej-röst för Sandra Eliassons (C) förslag.
 
Omröstningsresultat
Med 3 ja-röster mot 1 nej-röst antar samhällsbyggnadsnämnden förvaltningens förslag. 3 
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ledamöter avstår från att rösta. Omröstningslista finns i anslutning till paragrafen i protokollet.
 
Reservation
Sandra Eliasson (C) reserverar sig mot nämndens beslut med följande motivering: ”Miljöbalkens 
skrivning är tydlig i att byggnation på jordbruksmark endast ska ske om det inte finns andra 
alternativ. I detta fallet är det ställt utom allt rimligt tvivel att det inte föreligger en sådan 
situation, tvärt om finns det två utredda möjliga lösningar som alternativ till Kulla i 
tjänsteskrivelsen varav jag förespråkar alternativ Varpås. Den konsekvensbeskrivning som finns i 
ärende är starkt politiskt färgad och ingenstans berör tjänsteskrivelsen det faktum att 
 förvaltningen föreslår nämnden i sitt förslag till beslut att går stick i stäv med miljöbalkens 
skrivning. Den tabell med färgkoder som finns i tjänsteskrivelsen har inga kommentarer som 
förtydligar den. Att bedöma att detaljplaner på Varpås, ett område som pratats om länge ska 
bebyggas och inte tidigare väckt större debatt skulle ta lika lång tid att ta fram som en 
detaljplaneläggning av ett område som tidigare väckt så stora känslor hos bollebygdsborna så man 
valde att starta en egen kommun och bryta sig ur Borås, det är ju inte rimligt? Att Varpås skulle 
ha en sämre miljökonsekvens än Kulla är inte heller rimligt då det är Kulla som genererar MER 
skjutsande och skolskjutsar och ianspåkstagande av skyddsvärd mark. Varpås är ett stort område, 
Centerpartiet har aldrig sagt att vi ska bygga på gamla soptippen, det är inte möjligt och inte 
lämpligt och det är den enda negativa miljöeffekter som tas upp i materialet. Avslutningsvis 
redovisas att kostnaden blir högre med Varpåsalternativet. Dock är inte redovisat ur vilket 
perspektiv kostnaderna är analyserade. Det är såklart billigare att gräva i åkermarken än att bygga i 
skog och berg. Har kostnaden då för inköpet av marken som beslutades om tidigare i höst 
räknats med? Hur vägs de ekologiska aspekten i ekonomin? Kostnad för den faktiska 
byggnationen är bara en del, men ska vi bygga ett hållbart samhälle så ska även ekologi och 
sociala aspekter vägas in. Att möjliggöra en sammanbyggnad av vår centralort genom att bebygga 
Varpås och möjliggöra en väganslutning mot Bergadalen är en viktig insats för framtiden och för 
våra invånare. Vi kan inte acceptera att ekonomi endast handlar om kronor och ören kommande 
mandatperiod, utan vi måste också se att vi hanterar ekonomin på ett långsiktigt hållbart sätt och 
inte skjuter problemen på kommande generationer. Därmed reserverar jag mig å det bestämdaste 
mot det beslut som fattades om placering av ny skola, till förmån för placering Varpås.”

Beslutsunderlag
 Lokalisering av förskola samt skola
 Konsekvensanalys 17-10-26
 Lokalprogram förskola grundskola kök och kultur - reviderat okt 2017

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Voteringslista 

Mötesdatum
Samhällsbyggnadsnämnden 2017-11-13

Voteringslista: §202
Ärende: Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9,  SBN2017/563

Voteringslist(or)
Lokalisering av förskola och skola

Ledamot Ja Nej Avstår
Lars-Erik Olsson(S), ordförande X

Jakob Engelbrektsson(S), ledamot X

Otto Andreasson(S), ledamot X

Bengt Classon(M), vice ordförande X

Stefan Waldeholt(M), ledamot X

Sandra Eliasson(C), ledamot X

Fredrik Lind(SD), ersättare X

Resultat 3 1 3
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Bilaga 2017-10-26
SBN 2017/563

ALTERNATIVANALYS FÖR NY SKOLA/FÖRSKOLA   

Information vid planberedning samt PSG under Q3 2017

Alternativ
0 Nollalternativ (dvs att inte bygga en skola analyseras inte då beslut är taget i KF om 

uppdrag). 
1 Kullaområdet
2 Varpås
3 Flera mindre skolor utspridda i Bollebygd tätort

Åtgärdsalternativ               1       2         3          
     

Uppfyllelse utifrån BON:s lokalprogram

Markinnehav

Detaljplan (påverkar tidplan) Röd?

Infrastruktur

Kollektivtrafik

Miljöaspekter

Ekonomi

Tidsaspekt

Kompetensförsörjning

Moduler
Översyn utifrån Statisticons prognoser visar på att moduler kan behövas redan 2019.
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517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se 

 Samhällsbyggnadsnämnden  

 

Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9 

Förslag till beslut 
Samhällsbyggnadsnämnden föreslår kommunstyrelsen besluta att förorda alternativ 1 (”Kulla”) för 
lokalisering av ny förskola samt skola. 

Ärendet 
Bildnings- och omsorgsnämnden antog 2016-11-15, § 107 ett lokalprogram för förskola och 
grundskola. Programmet innefattade även måltid samt kultur och fritid.  
Bildnings- och omsorgsnämnden beslutade samtidigt att skicka programmet till 
samhällsbyggnadsnämnden för vidare bearbetning 
 
Programmet beskriver bl a behov av fler platser för barn/ungdomar inom förskola och skola, detta 
utifrån en befolkningsprognos. Vidare framgår att skola/förskola ”bör byggas i Bollebygds tätort”. 
 
Bildning- och omsorgsnämnden har (2017-04-26) i sitt yttrande till kommunstyrelsen (angående 
nybyggnationen) framfört att ”Nämnden anser att placeringen av skola och förskola bör vara i 
anslutning till kollektivtrafikspunkt och till väg som är strategisk för bilpendlare”. 
 
Kommunfullmäktige beslutade vid sitt sammanträde 2017-06-08, §89 KS2017/52 att  
”ge samhällsbyggnadsnämnden i uppdrag att tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden 
planera ny förskola och skola för årskurs 7-9. Med hänsyn till diskussionen om kommunens 
tillväxttakt och den kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en 
bredare politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys vad 
avser projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt”. 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen fick vid PSG 2017-08-14 (då förankringsprocessen för ”nya skolan” 
var på dagordningen) i uppdrag att göra en mycket översiktlig analys av de olika lokaliseringsförslag 
som lyfts fram.  
Tjänstemän från Bildnings- och omsorgsförvaltningen samt Samhällsbyggnadsförvaltningens olika 
enheter har deltagit i framtagande av lokaliseringsutredningen. Samhällsbyggnadsförvaltningen har 
uppfattat tre alternativa platser för lokalisering, varvid dessa har bedömts. 
 
En mycket översiktlig analys avseende lokaliseringsförslag redovisades vid planberedningen den 30 
augusti. 
Den 11 sep redovisades den översiktliga analysen även vid PSG. 
Vid planberedningen den 10 oktober ges samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att med 
lokaliseringsunderlaget som grund, skriva fram ett ärende för beslut om lokalisering så att 
detaljplanearbetet kan fortskrida. 
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Bildnings- och omsorgsförvaltningen har under hösten reviderat lokalprogrammet och skrivit ned 
elevantalet till ca 600 (från tidigare ca 800 elever). Det är endast siffrorna som är uppdaterade i 
programmet, detta utifrån befolkningsprognoser som tagits fram och är presenterade av Statisticon 
(avser prerioden 2017-2026) efter Bildnings- och omsorgsnämndens beslut om lokalprogram i 
november 2016. Denna revidering ligger i uppdraget givet från kommunfullmäktige i juni 2017.  
 
 
Ärendegången: 
Tjänsteskrivelse tas fram för beslut i facknämnderna i november (för inhämtande av synpunkter och 
prioritering av lokaliseringsalternativen) . Kommunstyrelsen fattar därefter ett samlat beslut. 
 
Metod för översiktlig analys av lokaliseringarna: 
Lokaliseringsförslagen har bedömts utefter tre nivåer i förhållande till varandra (grönt- gult-rött).  
Avslutningsvis redovisar och föreslår samhällsbyggnadsförvaltningen den mest fördelaktiga platsen i 
en slutgiltig bedömning.  
 
Övrigt: 
Sedan lokaliseringsutredningens framskrivande har strategisk mark vid Kulla förvärvats , varvid 
justering på denna punkt har gjorts i bilagan. 
 
Faktorer för bedömning: 
För att kunna ta ställning till de olika lokaliseringsalternativen har konsekvensanalysen gjorts mot 
bakgrund av olika faktorer (se bilaga).  
 
Bedömningsfaktorer: 
1) Uppfyllelse utifrån BON:s lokalprogram 
2) Markinnehav 
3) Detaljplan (påverkar tidplan) 
4) Infrastruktur 
5) Kollektivtrafik 
6) Miljöaspekter 
7) Ekonomi 
8) Tidsaspekt 
9) Kompetensförsörjning 
 
LOKALISERING ALTERNATIV 1 ”Kulla” 
 
Området uppfyller det ”bör” som framgår av Bildnings- och omsorgsförvaltningens yttrande till 
Kommunstyrelsen (avseende lokalprogram) i det avseende att det ligger i anslutning till 
kollektivtrafikpunkt och väg som är strategisk för bilpendlare. Utbyggnad av gång- och cykelväg krävs 
men kan ske ihop med utbyggnad av ny bostadsbebyggelse. En analys av åtgärdsförslag för säker 
passage av Rävlandavägen bedöms nödvändig. 
Nya områden med bostäder i västra delen av  Bollebygd är under uppförande och i planeringsstadiet 
vilket gör att placeringen bedöms lämplig. 
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Strategiskt markförvärv har skett genom beslut i kommunfullmäktige 2017-08-30. 
Detaljplan krävs. 
Infrastruktur samt kollektivtrafik finns i nära anslutning till området. 
 
Jordbruksmark tas i anspråk vid en ev kommande exploatering av området.  
Dalgången är skyddsvärd (Naturvårdsprogram). 
 
Bollebygds avloppsreningsverk är högt belastat idag, men kommunen ansöker om nytt tidsbegränsat 
tillstånd till dess frågan om framtida avloppslösning är beslutad och i drift (gäller samtliga alternativ). 
Kommunalt vatten- och avlopp finns nära och med rimliga utbyggnadskostnader. 
Trafikmatningen behöver ses över i dialog med Trafikverket. 
Byggnation i dalgången bör följa landskapets karaktär. Gestaltningen är viktig. 
Samutnyttjande med den befintliga Bollebygdskolan är möjlig. 
Bedömningen är att det är relativt låga exploateringskostnader, då det inte är berg/skog. 
I ÖP2002  nämns jordbruksmarken som en viktig resurs som ska värnas (Miljöbalken 3 kap § 4). 
Översiktsplanen är inte juridiskt bindande (3 kap 3 § Plan- och bygglagen) men dokumentet visar 
ändå hur kommunen hanterar särskilda planeringsfrågor. I utvecklingsplan för Bollebygd, Härryda 
och Marks kommuner , antagen i respektive  kommunfullmäktige, framgår att marken är föreslagen 
för exploatering. 
 
Bestämmelsen om ianspråktagande av jordbruksmark finns i Miljöbalkens 3 kapitel 4 § och 
formuleras enligt följande:   
  
 ”Brukningsvärd jordbruksmark får tas i anspråk för bebyggelse eller anläggningar  endast om det 
behövs för att tillgodose väsentliga samhällsintressen och detta  behov inte kan tillgodoses på ett från 
allmän synpunkt tillfredsställande sätt genom  att annan mark tas i anspråk.” (3 kap 4 § Miljöbalken)  
  
När kommuner planerar för att exploatera mark ska Plan- och bygglagen tillämpas. I Plan- och 
bygglagens 1 kap 1 § beskrivs hur den fysiska planeringen ska syfta till att:   ”med hänsyn till den 
enskilda människans frihet, främja en samhällsutveckling med jämlika och goda sociala 
levnadsförhållanden och en god och långsiktigt hållbar  livsmiljö för människorna i dagens samhälle 
och för kommande generationer.”   (1 kap 1 § Plan- och bygglagen). 
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har tagit fram ett koncept (inget beslut i nämnd) för samråd, ett 
planprogram, för Kullaområdet. Programmet skall syfta till att ta ett helhetsgrepp för hela 
Kullaområdet och spegla rådande förutsättningar då kommunens gällande översiktsplan inte är 
aktuell. Avsikten med programmet är även att samråda och föra en dialog i området innan 
detaljplaneskedet för att i ett tidigt skede få en uppfattning om vilka frågor som kan bli betydande för 
en framtida utbyggnad i området. Programmet kan således även användas som ett gemensamt 
underlag för alla inblandade aktörer i området.  
Planprogrammet ska utgöra underlag för fortsatt detaljplaneläggning. 
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LOKALISERING ALTERNATIV 2- Varpås 
 
Området ligger relativt nära Grönkullemotet Rv40, men bedöms inte ligga lika strategiskt som Kulla.  
Detaljplan behöver tas fram.  
Kommunen äger mark inom området. 
 
Ingen jordbruksmark tas i anspråk om detta alternativ föreslås. En avfallsdeponi finns inom området 
Varpås, ev exploatering kan riskera att påverka omgivningen negativt, detta behöver utredas. Deponin 
ligger över en vattendelare med avrinning både åt nordväst (Erikstorp) och sydost 
(Grönkullen). Deponin har en areal på ca 2 ha. Marken i nordväst består huvudsakligen av relativt 
grov, sandiggrusig morän med stor transportkapacitet. 
Provtagning av deponin, enligt ett kontrollprogram, har pågått under en längre tidsperiod 
och för vissa provtagningspunkter och parametrar har en viss avtagande trend 
kunnat ses (Rambölls undersökning 2012). För andra punkter och parametrar är det inget som tyder 
på en sådan trend. 
Lakvattenpåverkan har kunnat ses i grundvattenrören i anslutning till deponin. Påverkan avtar med 
ökat avstånd. För att kunna se i vilken omfattning som lakvattnet påverkar grundvattnet i anslutning 
till deponin är fortsatt provtagning motiverad. Sådan information är nyttig för att kunna 
veta vilken påverkan deponin och dess lakvatten kan ha på omgivningen. Vid en eventuellt 
kommande exploatering behöver det undersökas om tillkommande byggnation påverkar omgivningen 
negativt med avseende på deponin och dess lakvatten. 
  
Kommunalt vatten och avlopp saknas idag inom området. Vatten och avlopp bör anslutas ner mot 
Göteborgsvägen. 
Det bedöms medföra relativt höga kostnader att bygga VA och gator då det är ett bergigt område och 
vattnet behöver tryck-stegras.  
Trafikmatning kan bli en utmaning, en anslutning via Erikstorp eller över järnvägen (ev kräver 
Trafikverket planskild järnvägskorsning) mot Göteborgsvägen. Järnvägen utgör en barriär. 
Trolig ökad trafikmängd genom centrum med hänsyn till att utbyggnad av bostäder främst sker i 
väster. Det bedöms kunna ta tid innan ytterligare bostadsbebyggelse tillkommer inom området. 
 
LOKALISERING ALTERNATIV 3- flera mindre skolor inom tätorten 
Detta alternativt är svårt att bedöma. 
Ändring av detaljplaner? Risker för överklagan vid befintlig bebyggelse? 
Det är kostnadsdrivande att sprida ut och bygga på flera platser, både i byggkostnad samt drift. 
Alternativet kan medföra stora svårigheter att försörja med behöriga lärare, vilket gör det sårbart. 
Kommunalt VA kan finnas i anslutning till områdena om förskola/skola byggs i anslutning till 
tätorten (kontroll av befintliga ledningarnas kapacitet kan behöva göras). 
 
 
Samlad bedömning: 
Sammantaget bedöms lokaliseringsalternativ ”Kulla” som lämplig placering för ny förskola/skola. 
Den planerade utbyggnaden av bostäder och service är till största del koncentrerad (utifrån ett nuläge) 
till den västra sidan av samhället. Det finns därmed goda skäl,  vad avser hushållens tillgänglighet till 
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förskola/skola, att välja detta lokaliseringsalternativ.  
En samlad skolverksamhet i närhet av befintlig skola, kan även ge samordningsvinster..  
Alternativet bedöms som det mest ekonomiskt fördelaktiga samt att tid för genomförande bedöms 
vara kortare än för de andra alternativen. 

Ekonomiska förutsättningar  
Vald placering påverkar kommunens budget beroende på vilken slutlig placering som väljs. En 
översiktlig investeringskostnad finns upptagen i budgeten. Budgeten bör justeras då förutsättningarna 
blir kända. 

 

Beslutsunderlag  
- Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9, samhällsbyggnadsförvaltningens 

tjänsteskrivelse , daterad 2017-10-20 
- Bilaga, lokaliseringsutredning 
- Lokalprogram för ny förskola och grundskola i Bollebygds kommun, bildnings- och 

omsorgsförvaltningen, reviderad okt 2017 
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Sammanfattning
Bildning- och omsorgsnämnden beslutade 2016-11-15 att skicka lokalprogrammet vidare till 
Samhällsbyggnadsnämnden för vidare bearbetning samt Kommunstyrelsen för information. 
Därefter har det fortsatt varit en process i samverkan mellan bildning- och omsorgsförvaltningen 
samt samhällsbyggnadsförvaltningen. Då ärendet behandlades på Kommunfullmäktige 2017-06-
08 beslutades att en ny förskola samt skola för åk 7-9 ska byggas men att det fortsatta arbetet ska 
inledas med en bredare politisk förankring samt revidering av behovsanalys, utbyggnadstakt samt 
omfattning och storlek.

Lokalprogrammet är uppdaterat utifrån nuläget och den befolkningsprognos som är presenterad 
av Statiscon som gäller för 2017-2026. Befolkningsprognosen är baserad på Bollebygds 
byggplaner för perioden. De planerna finns mestadels i Bollebygds centralort och dit sker mest 
inflyttning. 

1. Beskrivning av nuläge
1.1 Omvärldsbevakning
Befolkningsökningen i Bollebygds kommun har de senaste åren varit ca 3 % per år och den 
beräknas att fortsätta. I Bollebygds tätort är den som störst och där planeras flera nya 
bostadsområden de närmsta åren. Dessutom har flera nya områden stått klara sedan 2014. 2020 
beräknas Bollebygds kommun passera 10 000 invånare varav antalet barn i förskoleålder (1-5 år) 
då är ca 640 st och elever i grundskolan (7-15 år) 1200. Därtill kommer 6-åringarna, vilka under 
ett år kommer tillhöra både förskola och förskoleklass/grundskola. 

Den främsta befolkningsökningen har skett och beräknas ske i Bollebygds tätort.

I dessa beräkningar är endast hänsyn tagen till det som är planerat i form av nybyggnationer. 
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Antal invånare 2017-2026 1-5 år

Antalet barn i förskoleåldern beräknas öka konstant årligen. Av dessa barn är ca 90 % inskrivna i 
förskola. 
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Antalet elever i grundskolan beräknas ha en konstant ökning och alla dessa elever ska ha plats i en 
förskoleklass/grundskola då det för dem är skolplikt.

Förvaltningen upplever en viss osäkerhet i prognoserna då det utöver nybyggnationer finns 
tendens att det i vissa bostadsområden sker en generationsväxling. Det finns även viss svårighet i 
att förutse vilken ålder som nya kommuninvånare kommer att ha. Det kan vara av stor betydelse 
om tex ett barn är 3 eller 6 år vid inflyttning i kommunen för vilken verksamhet, som främst 
kommer påverkas. Bollebygds kommun påverkas även av etableringslagstiftningen som 
reviderades 1 mars 2016. 

Folkmängd i Bollebygds kommun efter åldersklass1

2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026
0-5 708 750 775 868 951 1032 1108 1168 1263 1360
6-9 540 543 566 584 612 668 694 741 804 866
10-12 382 395 421 456 480 480 508 522 563 590
13-15 347 374 383 405 419 443 467 480 474 495

1.2 Förskola
I Bollebygds kommun finns det sex förskolor, varav fyra är i Bollebygd, en i Olsfors samt en i 
Töllsjö. På en av förskolorna (Ekdalen) i Bollebygds tätort är den pedagogiska omsorgen för barn 
som har behov av omsorg kvällar, nätter och helger lokaliserad. Det har hittills varit svårt att i 
förhand beräkna behovet av denna omsorg och behovet varierat stort över tid. 

I mars 2017 utökades antalet förskoleplatser i Bollebygds centralort då en ny avdelning startades i 
anslutning till Krokdals förskola. Det innebär att det numera finns 400 förskoleplatser i 
centralorten. 

Antalet förskoleplatser ser från 201710-01 ut på följande sätt:

1 Befolkningsprognos 2017-2026 Bollebygds kommun, Statisticon (50 % alternativet)
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Bollebygds tätort Olsfors Töllsjö Totalt
170801 400 90 80 570

Antalet inskrivna barn i förskolan 20171015 beräknas per ort se ut på följande sätt:

Bollebygds tätort Olsfors Töllsjö Totalt
Inskrivna 
barn 171015

365 75 50 490

I förskolan går barn mellan 1-5 år, antalet barn i den åldern förväntas fram till 2020 se ut på 
följande sätt2:

2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026
1-5 
åringar

590 620 636 684 720 750 780 800 836 871

I oktober 2016 var 83 % av antalet barn i åldern 1-5 år inskrivna i förskola3. Då antalet inskrivna 
barn varierar under året i förskolan, främst med anledning av att det under våren är även 6-
åringar inskrivna behöver det tas i beaktande när antalet förskoleplatser beräknas för framtiden. 

Det är en stor differens mellan antalet barn i förskolan när man räknar med 6-åringarna och det 
är även den erfarenheten som finns i förvaltningen att det är betydlig skillnad i antalet barn under 
våren jämfört med hösten. Att planera antalet förskoleplatser utifrån det lägre antalet kommer 
med stor sannolikhet innebära att inte alla som önskar plats kommer kunna erbjudas det inom de 
4 månader som är lagstadgat (Skollagen 2010:800, 8 kap § 14).

1.3 Förskoleklass, grundskola, fritidshem 
1.3.1 Örelundskolan
Örelundskolan är redan idag en trång skola. Ett försök att komma till rätta med detta skedde 
2015 då man planerade för en utbyggnad/tillbyggnad på befintlig skola. I det lokalprogrammet 
fanns följande skrivning ”för att Örelundskolan ska klara av att ge ca 150 elever, varav ca 90 är 
inskrivna på fritidshemmet, en god lärandemiljö behöver lokalerna anpassas”

Idag finns 154 inskrivna elever på skolan och 103 elever på fritidshemmet.

Då skolan ligger nära järnvägen beviljades inte ansökan. En renovering och ombyggnation inom 
befintlig byggnad gjordes då. Denna var bra för stunden, men uppfyller inte skolans behov på 
sikt. Redan läsåret 2017/2018 kommer det att vara så många barn i förskoleklass så två grupper 
måste skapas. Genom förändring av Kastanjen kommer man att lösa utökningen av grupper, men 
det stora problemet återstår gällande kökets kapacitet. 

2 Befolkningsprognos 2017-2016 Bollebygds kommun, Statisticon tabell 4A
3 http://skolnet.skolverket.se/polopoly/kommunblad/17vt/bollebygd.pdf 
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Förutom kommunens egna elever finns varje år en grupp barn som söker till Örelundskolan från 
Borås kommun angränsande till Olsfors. Det har de senaste åren varit 2-5 elever/årsklass som 
kommer över kommungränsen. 

Augusti 2017 har Örelundskolan 154 elever fördelade på sju klasser (Fk – åk 6). Förutom dessa 
grupper finns 103 barn i fritidshemmet på skolan. 

Skolan behöver anpassas efter ett något större elevantal än vad det har kapacitet för.

Beräknat elevantal Örelundskolan. 

 2017 2018 2019 2020
F-6 154 160 155 153
Fritidshem 103 107 104 103

1.3.2 Fritidshem
Antalet barn på Bollebygds kommuns fritidshem har de senaste åren ökat markant. Detta 
behöver tas hänsyn till då allt fler av kommunens elever vistas inom skolans omsorg. Siffrorna i 
nedanstående tabell är från augusti 2014-2017. 

Bollebygdskolan F-6 Töllsjöskolan Örelundskolan
2017 285 67 103
2016 280 62 94
2015 260 61 77
2014 246 45 74

1.3.3 Bollebygdskolan F-6
Januari 2017 stod den nya Bollebygdskolan F-6 klar för inflyttning. Skolan är byggd för 450 elever 
och i oktober 2017 finns 447 elever, vilket innebär att skolan i princip är full när inflyttning sker. 
Dessutom finns 285 barn registrerade i skolans fritidshem. Det finns dock en svårighet att i 
lokalerna organisera verksamheten så att den skapar en tydlig struktur över skoldagen för sju 
årskurser (förskoleklass tom årskurs 6). Med anledning av detta har man sedan skolan stod klar 
haft en årskurs kvar i den gamla skolbyggnaden och från höstterminen 2017 är det 
förskoleklassen som är lokaliserad i dessa lokaler. 

Den förändringen i folkmängd som är synliggjord i tabellerna i dokumentet samt kommer främst 
att påverka Bollebygds centralort och därmed är det i huvudsak Bollebygdskolan F-3, 4-6 samt 7-
9 som kommer ta emot det ökade elevantalet det innebär.

Upptagningsområdet är förskolorna inne i Bollebygd samt Hindås. Gaddenskolan har klasser på 
22 elever. Då föräldrarna gör ett aktivt val till Gaddenskolan finns här en osäkerhet i antal barn 
till Bollebygdskolan F-2 och 3-6. Skulle ingen förälder välja kommunens fristående skola har 
kommunen skyldighet att placera även dessa barn. 

Beräkning av antalet elever på Bollebygdskolan F-6 2017-2026

 17/18 18/19 19/20 20/21 21/22 22/23 23/24 24/25 25/26 26/27
F-3 261 275 286 298 307 317 327 337 348 361
4-6 186 196 204 213 219 227 234 241 249 258

F-6 447 471 490 511 526 544 561 578 597 619
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1.3.3 Bollebygdskolan 7-9
Bollebygdskolan 7-9 tar emot samtliga elever i Bollebygds kommun. Eleverna kommer från 
Bollebygdskolan 3-6, Töllsjöskolan, Örelundskolan och Gaddenskolan. Skolan byggdes 1980 och 
hade då för avseende att inrymma fyra parallella klasser i årskurserna 7-9. Det innebär 12 klasser 
med 25-30 elever i varje. I byggnaden finns även lokaler för elevhälsan, bestående av två 
skolsköterskor, en skolpsykolog och en skolkurator. Kommunens studie- och yrkesvägledare har 
också sin arbetsplats på skolan. 

Bollebygdskolan 7-9 har idag4 341 elever och i jämförelse kan nämnas att skolan hade 240 elever 
år 2013. Snittet är idag 29 elever per klass. Vid en genomgång av klassrummen på 
Bollebygdskolan 7-9 så visar det sig att i nästintill inga av dem kan det vara fler än 25 elever pga 
ventilation. De enda salar där det enligt ventilationen kan vara fler än 25 elever är i några av NO-
klassrummen, här är det dock en säkerhetsrisk att vara ett för stort antal elever samt att det 
fysiska utrymmet inte tillåter det (i dessa klassrum finns det extra ventilation med anledning av 
tex dragskåp). För att kunna följa dessa angivna antal skulle alla klasser behöva vara max 25 
elever, det är dock inte möjligt för att kunna få en fungerande organisation. Begränsningarna 
finns främst i antalet klassrum för möjligheten att schemalägga en sammanhållen skoldag men 
även i att alla lektioner ska vara lärarledda och då hålla den tilldelade budgeten. Med det antalet 
klasser som idag finns på skolan är det nästan en lektion som pågår i varje klassrum hela dagen 
(8.30-15). Det är stora svårigheter att i större utsträckning öka antalet klasser och elever på skolan 
mot idag. 

Introduktionsprogrammen (IM) inom Bollebygds gymnasieskola är förlagd till Krafthuset sedan 
många år. Huvuddelen var tidigare elever som inte blev behöriga för nationella program i 
gymnasieskolan. De gick då ofta ett år på IM och kunde sedan börja nationella program i 
gymnasieskolan. Den gruppen har under de senaste åren blivit mindre då måluppfyllelsen 
förbättrats i grundskolan. En grupp som ökar är däremot ensamkommande flyktingbarn. Denna 
grupp kan inte heller förväntas bli behörig för vidare studier på ett år. Eleverna kommer inte 
längre att få plats i Krafthuset, då där endast finns plats för upp till 20 elever i dagens lokaler. Det 
finns också en pedagogisk fördel att eleverna finns i skolområdet för möjligheten till att 
organisera undervisningen till fler ämnen. Den integreringen har påbörjats från hösten 2016. 

Årskurs 7-9 kommande år
2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030
341 374 383 405 419 443 467 480 474 495 511 527 543 559

1.4 Kök, tillagning 
I Bollebygd finns tillagningskök på Bollegården, Eriksgårdens förskola Odensgårdens förskola 
samt på Krokdals kök.  I dagsläget finns möjlighet till en liten utökning av portioner på dessa 
enheter. På Krokdals kök som är det största tillagningskök finns möjlighet att tillaga uppemot 100 
ytterligare portioner men situationen i skolrestaurangen är mycket ansträngd, måltidsmiljön är 
inte optimal. Cirka 800 elever ska äta inom loppet av två timmar, rekommenderad tidpunkt för 
servering av skollunch är mellan  kl 11-13. På Krokdals förskola som ligger i direkt anslutning till 
kök och skolrestaurang finns en matsal, där är det redan mycket trångt och barnen äter i flera 
omgångar. 

4 2017-10-01
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1.5 Idrottshallar, fritid, föreningar 
1.5.1 Idrott och föreningsliv
I Bollebygd finns en fullstor idrottshall med godkända mått för seriespel enligt 
riksidrottsförbundets normer, samt ytterligare 3 st idrottshallar med mindre mått som inte är 
godkända för seriespel men fullt funktionella för lek och träning. Ytterligare en idrottshall finns i 
privat regi på friskolan Gadden även den för liten för seriespel av inomhusidrotterna, handboll, 
basket och innebandy.

På grund av de små möjligheterna till att kunna delta i seriespel har Bollebygds kommun inte 
kunnat uppmuntra och stimulera till ett ökat antal inomhussporter bland barn och unga, utan det 
är de stora bollsporterna handboll och fotboll som dominerar kommunens föreningsutbud.

I Bollebygds kommuns riktlinjer för stöd till föreningslivet står att läsa att kommunen ska 
stimulera till en bredd av aktiviteter i de kommunägda idrottshallarna. 

I riktlinjerna står också att Bollebygds kommun ser vikten av att stödja föreningslivet för att:

 Föreningslivet lägger grunden till ett demokratiskt samhällsliv och social träning
 Föreningarna skapar ett utbud av aktiviteter
 Föreningslivet svarar för utbudet av idrottsverksamhet
 Föreningslivet organiserar frivilliginsatser
 Föreningslivet skapar grunden för folkhälsa och folkbildning
 Föreningarna skapar publikarrangemang och är ett stort ansikte utåt för Bollebygds 

kommun

1.5.2 Folkbildning
Under flera år har vi sett hur studieförbunden lämnar de små orterna och centraliserar sin 
verksamhet detta görs av två skäl, dels att det finns och är större tillgång på både deltagare och 
mötesplatser i de stora kommunerna samt att man har så olika syn på hur mycket man stöttar 
folkbildningens studiebidrag i mindre och större kommuner. Det är inte speciellt konstigt att man 
väljer att lägga en studiecirkel i Härryda eller Borås istället för Bollebygd då man får nästa det 
dubbla bidraget /deltagare där?

Vi kan inte påverka de ekonomiska ramarna för studiebidrag men vi kan skapa bra 
studiemöjligheter för studiecirklar på hemmaplan.

1.5.3 Kulturskolan
Bollebygds kulturskola är en samverkan med Härryda kommun och viktigt att påpeka är just 
samarbetet inom BoHäM. Samarbetet har utvecklats under åren och idag är det väl fungerande 
och positivt. Kulturskolan har i dagsläget 165 elevplatser fördelat på kurser i dans, drama, piano, 
gitarr, elbas och trummor. Kulturskolan har i dagsläget ingen kö.

Lokalerna för kulturskolan har inte varit vidare bra anpassade för verksamheten utan hittills har 
kommunen bara varit glada att man har lyckats lösa lokaler för verksamheten utifrån 
förutsättningarna på bästa sätt.

1.5.4 Skolbibliotek
Nuläge är ju att det finns ett skolbibliotek på varje skola. Eleverna i Bollebygds skolor lånar fler 
böcker än genomsnittseleven och i den statistiken vill kommunen fortsätta att vara på topp. 
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Skolbiblioteken ska utifrån sina förutsättningar kunna vara den centrala kulturella mötesplatsen 
på skolan. Bibliotek och framförallt de i skolan håller på att genomgå stora förändringar från att 
bara ha varit böcker till att bli det som kallas MIK- centrum (Media- och informationskunnighet).   

1.5.5 Mötesplatser
I Bollebygd finns det mötesplatser för olika människor, tex i föreningslivet äger och förvaltar de 
flesta föreningarna sina egna anläggningar med olika framgång. På landsbygden finns också 
relativt stora tillgångar till mötesplatser via hembygdsgårdar, kyrkor och församlingshem. I 
tätorten finns flera kommunala mötesplatser, varav Bollebygdsskolan, Bollebygds bibliotek, 
Krafthuset och Bollegården utgör de största. Tillsammans skapar alla dessa stora möjligheter för 
människor att mötas.

Viktigt att fundera på vid nybyggnation är vilket flöde av människor vill kommunen ha på ett 
område? Man kan tänka olika scenario. Finns viljan att det ska sjuda av liv dygnet runt? Hur 
integreras åldrar? Hur integreras personalkategorier? Ska flödena av olika 
aktiviteter/verksamheter mötas eller inte? Ska alla äta på samma ställe? Parkering? Angöring? 
Entréer? Rumsupplevelsen både ute och inne. Idrottsplatsområde eller multiarena?   

2. Beskrivning av behov
2.1 Förskola
Utifrån den ovan beskrivna beräknade befolknings ökningen i Bollebygds kommun och i 
synnerhet i Bollebygds tätort finns det behov av ytterligare en (eller??) förskola. En ny förskola 
bör inrymma minst 8 avdelningar, ev kan flera vara en fördel, samt att man i det tar hänsyn till att 
kunna lokalisera den pedagogiska omsorgen (omsorg på kvällar, nätter och helger) här. Genom 
att den förläggs på en större förskola bör behovet av omsorg samt att barnen enbart behöver vara 
på en förskola kunna mötas betydligt bättre än idag.

En förskola ska lokaler som är anpassade för den verksamhet som där ska bedrivas, det gäller så 
väl inomhusmiljön som utemiljön. Det är viktigt att det finns ytor som både bidrar till möten i 
större grupp, mindre grupp och även ytor/platser där barnen kan få vara i fred. Miljön ska 
stimulera till kreativitet, både vad gäller lek och lust att lära. Utomhusmiljön ska bidra till 
möjligheten att utforska och upptäcka. Det är viktigt att förskolan är en trygg plats för barnen, 
för att känna sig trygg vill barn ha närhet till en vuxen och att de är sedda. Det är därför viktigt att 
det inte finns utrymmen som är sådana att det inte är möjligt med insyn. Förskolans miljö ska 
vara anpassad för att kunna möta barn i åldrarna 1-5 år och så mycket som möjligt ska barnen ha 
möjlighet att klara av utan hjälp från vuxen. Därför är det viktigt att tex krokar i hallen, handfat, 
toaletter placeras i höjd som är lämplig för barn. Likaså ska fönster göra det möjligt för barnen att 
se ut genom, de behöver därför vara låga eller höga. Det ska vara möjligt att olika delar av 
förskolan möts genom att ska transparenta väggar, inomhus och utomhus ska mötas liksom de 
olika rummen inne i förskolan. När man kommer till förskolan ska man känna sig välkommen, en 
känsla av att vilja var där ska förmedlas. Det är även viktigt att tamburen blir en plats där barn 
och förälder kan vara för sig själva en stund.

Att bygga en större förskola (minst 8 avdelningar) bör ge möjlighet att avveckla förskolan 
Ekdalen. Det finns fördelar med en större enhet vad gäller förskolans kvalité. Ekdalen kan med 
fördel användas till annan verksamhet inom Bollebygds kommun, vad kan avgöras först efter 
utredning. 
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Säkerhet är en viktig fråga för förskolan. Här behöver planeras så att både inrymning och 
utrymning5 fungerar för barns och personals trygghet. 

2.1.1 Utemiljö6 
För förskolor bör friytan placeras i direkt anslutning till förskolan och barnen bör själva kunna ta 
sig mellan byggnaden och friytan. Vid bedömningen av om friytan är tillräckligt stor bör hänsyn 
tas till både storleken på friytan per barn och till den totala storleken på friytan. Ett
rimligt mått på friyta kan vara 40 kvm per barn i förskolan.

Forskning visar att den totala storleken på friytan helst bör överstiga 3000 kvm . På en gård som 
är mindre, oavsett antal barn, kan en barngrupp få svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett 
sätt som tillgodoser deras behov (Mårtensson, Boldemann, o.a. 2009).

Friytan bör kännetecknas av varierande terräng – och vegetationsförhållanden, goda sol- och 
skuggförhållanden, god luftkvalitet samt god ljudkvalitet. Vid placering och anordnande av friytan 
bör särskilt beaktas friytans tillgänglighet, säkerhet och förutsättningarna för att bedriva 
ändamålsenlig verksamhet.

Alla barn ska kunna använda och vara delaktiga i utemiljön på förskolegårdar och skolgårdar. 
Tillgänglighet är en förutsättning för att alla barn ska kunna ta sig fram på gården och det ska 
vara lätt att orientera sig så att man känner sig trygg. Utemiljö behöver innehålla reträttplatser 
som erbjuder paus och återhämtning.

2.1.2 Personalutrymmen 
Det är viktigt att det finns utrymmen som ger lärare, förskollärare och övrig personal goda 
förutsättningar att klara sitt uppdrag. Beroende på hur byggnaden ser ut kan troligen vissa lokaler 
samnyttjas mellan förskola och grundskola, viktigt är dock att beakta att många gånger är det 
samma tid som många är i behov av denna typ av lokaler.

Personalutrymmen ska ligga väl avskilda från de delar där barnen vistas. Det är viktigt att det tex 
inte är fönster som vetter ut mot förskolegård eller att personalutrymmena ligger i direkt 
anslutning till entréer där många barn rör sig tillsammans med sina föräldrar. Det är viktigt att 
personalen kan koppla bort och vara fokuserade på det arbete de ska göra i tex ett arbetsrum, det 
samtal man genomför. Likaså är det viktigt att kunna ha rast och paus utan att bli störd med 
arbetsrelaterade frågor av brukare. 

Det är viktigt att det finns lokaler för arbetsrum där det på förskolan bör finnas en arbetsplats per 
3 personal och samtidigt ska det kunna vara en per arbetslag/avdelning som arbetar där 
samtidigt. Arbetsrummet ska ha goda uppkopplingar för att kunna arbeta digitalt och det är 
viktigt att det är en belysning som är anpassad för skärmarbete. 

På förskolan behöver det även finnas rum för samtal, detta rum bör ge plats för ca 6 personer. 
Med fördel kan det finnas ett rum för 6 personer och ett mindre där man kan inrymma 2 
personer. Det mindre rummet kan då även vara ett alternativ till den som behöver tystnad och 
därför vissa tider kan ha svårt att vara i arbetsrummet, beroende på vad som ska göras.

5 Väpnat våld i skolan http://www.skolverket.se/publikationer?id=3284
6 Friyta för lek och utevistelse för förskolor och skolor, Boverket

Page 80 of 269

http://www.skolverket.se/publikationer?id=3284


2017-10-08

10

På förskolan behöver det även finnas ett konferensrum där möten kan hållas med all personal 
som arbetar på förskolan. Detta rum behöver vara utrustat med inredning för att kunna ta del av 
ljud och bild gemensamt. 

På förskolan behöver det finnas personalrum som ger den avkoppling och vila som är viktig 
under arbetsdagen. Enligt AFS 2009:2 ska dessa utrymmen vara inredda för möjlighet till vila. 
Det är viktigt att det inreds för möjlighet till socialsamvaro samtidigt som det ska ge avkoppling 
från arbete. I rummet ska det även finnas köksutrymme med diskmaskin.. I ett personalrum är 
det troligt att ca 1/3 av personalen på förskolan vistas samtidigt, det är därför viktigt att storleken 
på det dimensioneras i relation till detta.

2.2 Förskoleklass, grundskola, fritidshem, introduktionsprogram 
Att sia om framtiden och fatta beslut på kort- och lång sikt kräver att man ser över samtliga 
faktorer och tar ställning utifrån dessa. 

2.2.1 Örelundskolan
Redan läsåret 2017/2018 har skolan svårigheter att få plats med alla elever. Köket har nått sin 
maxkapacitet, arbetsmiljön är undermålig med slitna och gamla lokalerna. Skolrestaurangen klarar 
inte fler antal ätande än vad som är idag. Ny lösning måste till, till exempel att vid nybyggnation 
av förskola bygga tillagningskök alternativt bygga ut och renovera befintligt kök och restaurang. 
Det är ej möjlig pga platsbrist. Då även förskolan är trångbyggda så krävs en lösning för hela 
utbildningsverksamheten i Olsfors.  

Då många elever börjar i förskoleklass behöver dessa delas i två grupper. Enligt förvaltningen 
kommer skolan därefter att bli en två-parallellig skola, alltså två grupper i varje årskurs. Här finns 
flera sätt att tänka på lösningar. 

- Örelundskolan blir en F-3-skola då eleverna i årskurs 4-6 går inne i Bollebygd. 
- Dagens lokaler för Söråns förskola tas i bruk för förskoleklass till årskurs 3. Årskurs 4-6 

går då i dagens Örelundskola. Här krävs en nybyggnation av en förskola med 6-8 
avdelningar. 

2.2.2 Bollebygdskolan F-6
Utifrån beslut gällande Olsfors skola och förskola kan Bollebygdskolan F-2 och 3-6 påverkas. 
Oberoende om man flyttar 4-6 eller drar om gränsen för skolskjutsarna kommer antalet elever att 
öka. Ökningen är cirka en klass per årskurs. 

Nya områden med bostäder i centrala Bollebygd är under uppbyggnad och i planeringsstadiet. 
Redan nu behöver Bollebygds kommun planera för hur nya kommuninvånare i centralorten ska 
få sin skolgång tillgodosedd i förskoleklass till årskurs 6.

2.2.3 Bollebygdskolan 7-9
Idag har Bollebygds kommun fler än 9 000 invånare och beräknas vara 10 000 i början av 2020-
talet. Detta kommer att märkas tydligt inom våra verksamheter. Redan idag är Bollebygdskolan 7-
9, en skola med allt för många elever i varje klas. Flera av skolans salar rymmer inte dagens 
klasser med upp till 30 elever. På sikt kommer skolan att behöva ha fem klasser i varje årskurs. 
Det innebär krav på nybyggnation. 

Lokalerna behöver vara flexibla för att kunna möta den undervisningsmiljö som framtidens skola 
ställer krav på. Skolan bör möta behovet av alternativa lärmiljöer och möjlighet till variation av 
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möblering samt variation av teknisk utrustning. Flexibel skola innebär också att kommunen ska 
kunna ta emot den ökade befolkningen utan att lokaler begränsar. Ledorden för skolan bör vara 
respekt, öppenhet, samarbete, flexibilitet och mångfald. Framtidens skola arbetar med 
differentiering för att möta alla barn – de som har särskilda behov för att kompensera men också 
de som är särbegåvade. Skolan bör ha en god digitaliserad miljö7 för lärande men också som ett 
demokratiskt uppdrag. 

Säkerhet är en viktig fråga för skolan. Här behöver planeras så att både inrymning och 
utrymning8 fungerar för elevers och personals trygghet. 

Skolan är till för alla elever. Här behöver alla aktörer tänka till så att den är tillgänglig oavsett 
elevers svårigheter. 

2.2.4 Utemiljö9

För skolor och fritidshem årskurs F-6 bör friytan placeras i direkt anslutning till skolan eller 
fritidshemmet och eleverna bör själva kunna ta sig mellan byggnaden och friytan. För skolor 
årskurs sju till nio bör friytan placeras i direkt eller i nära anslutning till skolbyggnaden. Eleverna 
bör självständigt kunna ta sig mellan byggnaden och friytan. Vid bedömningen av om friytan är 
tillräckligt stor bör hänsyn tas till både storleken på friytan per barn och till den totala storleken 
på friytan. Ett rimligt mått på friyta kan vara 30 kvm per barn i grundskolan.
Forskning visar att den totala storleken på friytan helst bör överstiga 3000 kvm . På en gård som 
är mindre, oavsett antal barn, kan en barngrupp få svårt att utveckla lek och socialt samspel på ett 
sätt som tillgodoser deras behov (Mårtensson, Boldemann, o.a. 2009).

Entréerna för gående och cyklande bör placeras i förhållande till barnens färdväg till skolan. Väl 
placerade cykelställ, gärna under uppsikt från byggnaden är viktigt för att ge bästa möjliga 
förutsättningar för barnen att själva ta sig till skolan.

Alla unga ska kunna använda och vara delaktiga i utemiljön på skolgårdar. Tillgänglighet är en 
förutsättning för att alla elever ska kunna ta sig fram på gården och det ska vara lätt att orientera 
sig så att man känner sig trygg. Utemiljö behöver innehålla reträttplatser som erbjuder paus och 
återhämtning.

2.2.5 Personalutrymmen
Det är viktigt att den goda kultur, som idag finns på Bollebygdskolan 7-9 där lärarrummet alltid 
finns öppet för eleverna, bevaras. 

Det är viktigt att det finns utrymmen som ger lärare och övrig personal goda förutsättningar att 
klara sitt uppdrag. Läraryrket pågår inte enbart i klassrummet utan även utanför. Beroende på hur 
byggnaden ser ut kan troligen vissa lokaler samnyttjas mellan förskola och grundskola, viktigt är 
dock att beakta att många gånger är det samma tid som många är i behov av denna typ av lokaler.

I ett personalperspektiv är det viktigt att kunna koppla bort och vara fokuserade på planerings-
arbete i tex ett arbetsrum, eller i olika typer av samtal som ingår i uppdraget. Arbetsrummet ska 
ha goda uppkopplingar för att kunna arbeta digitalt och det är viktigt att det är en belysning som 

7 Nationell strategi för digitaliserande av skolväsendet  http://www.skolverket.se/publikationer?id=3621

8 Väpnat våld i skolan http://www.skolverket.se/publikationer?id=3284
9 Friyta för lek och utevistelse för förskolor och skolor, Boverket
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är anpassad för skärmarbete. Likaså är det viktigt att kunna ha rast och paus utan att bli störd 
med arbetsrelaterade frågor av elever och vårdnadshavare. 

På skolan behöver det finnas olika typer av rum för samtal, alltifrån grupper på ca sex personer 
upp till hela arbetsgruppen. Det stora rummet behöver vara utrustat med inredning för att kunna 
ta del av ljud och bild gemensamt. 

På skolan behöver det finnas personalrum som ger den avkoppling och vila som är viktig under 
arbetsdagen. Enligt AFS 2009:2 ska dessa utrymmen vara inredda för möjlighet till vila. Det är 
viktigt att det inreds för möjlighet till social samvaro samtidigt som det ska ge avkoppling från 
arbete. I rummet ska det även finnas köksutrymme med diskmaskin. 

2.3 Kök, tillagning 
För en ny förskola samt skola krävs nybyggnation av ett tillagningskök som kan tillgodose 
måltider till det antal som lokalerna ska inrymma, det är också rekommenderad och av vinst att 
det finns möjlighet att utöka antalet portioner för att möta kommande behov samt möjlighet att 
kunna avlasta Krokdals kök. 

Tillagningsköket ska vara till ytan anpassad med funktionella ytor/utrymmen, möjlighet till 
matlagning från grunden i största möjliga utsträckning, ergonomi och säker hantering ska 
genomsyra planeringen. Det ska finnas goda möjligheter att separera och förvara råvaror likväl 
som beredningsytor.. Till exempel bör det finnas möjlighet till matlagning på varierande sätt i 
samma maskin, gärna motsvarande ”Frima cooking center” (energisnål köksmaskin med flera 
inbyggda funktioner för tillagning på varierande sätt och ökad effektivitet och flexibilitet) eller 
likvärdigt ska finnas i beredningen. Specifika ytor begränsningar så som kök för specialkost samt 
möjlighet att kunna baka

Hänsyn ska tas till miljö och klimat med ett helhetsperspektiv ur miljösynpunkt. Såväl till 
energieffektivitet, energi och vattenförbrukning samt lång livslängd maskiner. 

Hänsyn till buller och ljudnivå är viktig för såväl kök som restaurang. För att hålla ned 
bullernivån i köket är det lämpligt med separata rum för bullrande maskiner (diskrum, renseri, 
etc). Diskinlämning skall utformas så ljud inte kan spridas ut i matsalen. Öppen inlämning direkt 
mot matsal är inte tillåten. Buller från diskrum skall tas omhand så att det inte tränger ut i köket 
och leder till en dålig ljudmiljö för kökspersonalen. 

Tillhörande servering med restaurangkänsla i anslutning till kök. Framtidens skolmat och den 
pedagogiska måltiden i centrum, maten blir allt viktigare och mer integrerad i verksamheten, 
måltiden som en central del i förskolan och skolan, som kan mätas utifrån kvalitetsaspekter. 

Ett exempel kan vara att yngsta barnen har en egen del av matsalen med speciell ljuddämpning i 
golv och tak och som kan ljud- och ljusanpassas till exempel för synskadade elever

2.3.1 Omklädningsrum
Personal som arbetar i kök måste ha ett eget omklädningsrum, det måste vara placerat så att man 
når det utan att passera genom tillagningsdelen. Det är viktigt att utrymmet utformas så att 
gällande lagar och föreskrifter kan efterlevas.

2.3.2 Personalutrymme
Den personal som arbetar i tillagningsköket behöver ha ett eget personalutrymme, detta för att de 
ska kunna uppfylla de hygienkrav som de enligt lag är skyldiga att följa. 
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2.4 Lokalvård 
För att kunna underhålla och bibehålla fräscha lokaler på lång sikt krävs ett bra grundtänk utifrån 
lokalvårdsperspektiv. Inredning ska vara tålig och den långsiktiga kostnaden för drift och 
underhåll ska vara låg. Välj material med låg egenemission och lågemitterande under de 
förhållanden som det ska användas i. Känsligheten för påverkan från andra material eller fukt ska 
beaktas. Inga material/ytskikt  innehålla ämnen som klassas som är allergiframkallande eller på 
annat sätt kan påverka hälsan eller välbefinnandet. Vid val av golvmaterial ska hänsyn tas till det 
dagliga/periodiska underhållet. Inte lägga linoleumgolv i entréer, matsalar, toaletter och 
dusch/omklädningsrum, det vill säga i lokaler som behöver våttorkas. Om möjligt bör golvet ha 
en uppvikt sockel.
Entréer bör förses med skrapgaller utomhus och efterföljande textil gummimatta inomhus som 
torkar av skorna. Kapprum bör ha en egen ingång och med möjlighet till bra utrymme att hänga 
ytterkläder samt förvaring av extrakläder. Vägghängda skohyllor ska finnas i tillräcklig omfattning 
i de förskolor och skolor där ytterskorna tas av. Förvaring i skåp ska väljas före öppna hyllor, 
skåpen ska vara sådana som går från golv till tak eller har sluttande överdel. Fast inredning som 
samlar damm ska undvikas, till exempel högt belägna horisontella ytor såsom rör, armaturer, inte 
takanslutna skåp och lösa innertak.

Det måste finnas ett ändamålsenligt teknikrum för lokalvård. Maskiner och städmaterial ska ingå i 
projektet som är anpassade till att ge bra vård och underhåll till materialet. 

2.4.1 Omklädningsrum
Det krävs eget omklädningsrum för lokalvården då de har krav att byta om till arbetskläder innan 
de kan påbörja sitt arbete. Omklädningsrummet kan med fördel placeras i anslutning till 
personalutrymmen (som lokalvården kommer nyttja gemensamt med förskola och skola). 

2.5 Idrottshallar, fritid, föreningar 
2.5.1 Idrottshall- Föreningsliv
En idrottshall/sporthall (inte arena storlek, men nationella mått för seriespel) skulle göra 
Bollebygds kommun attraktiv som idrottsarena för våra föreningars seriespel (en ny hall kanske 
även skulle locka närliggande kommuners seriespelande lag att få en bra ny hemma arena via tex 
BoHäM). Det är dock viktigt att kopplingen till de idrottshallar som redan finns i området finns 
kvar och att man samverkar och låter föreningslivet ta fortsatt stort ansvar för de anläggningar de 
nyttjar även om de är kommunalt ägda. Det kräver vid en nybyggnation att man lägger extra krut 
på att underlätta för allmänhet och föreningar vid just idrottshall. Lätt att boka, lätt att ta sig in, 
bra parkering, läktare, cafémöjligheter samt bra tillgänglighet för funktionsnedsatta.. Goda 
möjligheter att ”samla laget” och att byta om, kanske tillgång till föreningskanslier och förråd 
utifrån dialog och behov. 

2.5.2 Folkbildning/Studieverksamhet
Om man vill nyttja skolan för detta ändamål på kvällar och helger när skolverksamheten inte är 
igång så finns det egentligen inget nytt framgångsrikt koncept på det vad jag har sett utan på 
samma sätt som diskussionerna gick på 80-talet vid byggnation av integrerade kommunala 
centrum (och på samma sätt som Bollebygdsskolan är byggd) så är det smidigast att lägga de 
lokaler som nyttjas flest av dygnets timmar närmast entrén och sedan jobba sig inåt med lås och 
larmceller i flera steg så att så få kvadratmeter som möjligt som inte används står olarmade och 
att man får ett så bra nyttjande av lokaler som möjligt.
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2.5.3 Kulturskola
Det är viktigt att se helheten i all verksamhet i Bollebygds Kommun och behovet hos 
kulturskolan är mer anpassade lokaler och kanske inte så mycket nya och växande på samma sätt. 
Därmed skulle som tidigare diskuterats en anpassning av A-huset på nuvarande Bollebygdsskolan 
vara det bästa för kulturskolans utveckling. Det skulle ge ökade möjligheter till fler gemensamma 
projekt samt möjlighet till ensemblespel. På sikt kanske man kan se ett kulturcentrum för kreativt 
musikskapande i huset med möjligheter till studio, blackbox, danslokaler samt replokaler. 
Lokalerna kräver dock en viss renovering för ändamålet samt en tillgänglighetsanpassning av 
dagens mått och regler.

2.5.4 Skolbibliotek
En ny skola kräver också ett nytt och modernt skolbibliotek anpassat för vår generations elever, 
oavsett ålder så använder elever digitala hjälpmedel. I kombination med litteratur så blir denna 
plats skolans kulturella och litterära centrum. Ett skolbibliotek ska precis som övriga skolan också 
ge utrymme för åsikter och en plats för skapande av inflytande och delaktighet. Skolbiblioteket 
ska också vara skolans MIK (media- och informationskunnighet)– centrum där skolbibliotekarien 
spelar en stor roll i utvecklingen av demokrati, litteratur och mediafrågorna på skolan.

2.5.5 Mötesplatser
Ovan nämnda mötesplatser skapar ett bra kluster för Bollebygdsborna att mötas. Dock har det 
hörts många röster om vad som saknas, mer än det som finns. Bollebygds nya invånare flyttar hit 
oftast från större orter och vi har flera ggr hört önskemål om simhall, ishall, konstgräsplaner och 
eljusspår. För skolans utveckling så har vi lärt en del av den nya matssalen på Bollebygdsskolan 
och sett att fram till kl 16.00 på vardagar så är det just en matssal och svårt att använda till annat. 
Tillgänglighet och iordningställande vid andra arrangemang tar mycket tid i anspråk. Behovet av 
en mer anpassad möteslokal med amfi/biosittning för kulturarrangemang, konferenser, politiska 
möten, personalträffar mm som inte kräver så mycket arbete i iordningställande skulle absolut 
gynna Bollebygd att bli en bättre mötesplats.

3. Hållbarhet
3.1 IT
Om framtiden vet vi inte mycket men kan med säkerhet säga att vi mer och mer kommer 
använda oss av digitala verktyg. Det är därför viktigt att det finns ett nätverk som ger möjligheter 
och fungerar lika väl i alla hörn av en ny byggnad. Oavsett ålder kommer barn och elever att 
utrustas med fler digitala verktyg än idag (nationell IT-strategi10).

3.2 Miljö
Hänsyn kring byggmaterial, ventilation, inredning, färg, textilier med mera. Förskolan ska kunna 
leva upp till begreppet ”Giftfri förskola” Alla lokaler ska leva upp till att vara miljömedvetna och 
anpassade för framtiden i form av miljöval.

Till en ny byggnad är det viktigt att det finns utrymmen för källsortering, i en byggnad med 
förskola, skola, måltid och lokalvård blir det en mängd olika avfall. Det behöver därför finnas 
miljörum som har utrymme för att väl kunna sortera detta.

10 Förslag på nationell IT-strategi för skola och förskola http://www.skolverket.se/publikationer?id=3621
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3.3 Lokaler ska fungera  över tid
Det är viktigt att det byggs lokaler som kommer att fungera i många år framåt, det får inte finnas 
begränsningar i form av tex antal toaletter. Lokalerna får inte heller utformas på så sätt att det 
inte kommer vara möjligt att fortsatt ha en modern undervisning i lokalerna även i framtiden. 

3.4 Modern teknik
Det är av största vikt att lokaler utformas och inreds med varierad teknisk utrustning som bidrar 
till kreativitet. Infrastrukturen måste kunna hantera 1:1 samt att det är möjligt att under tid variera 
utrustning. 

3.5 Energieffektivitet
Hänsyn behöver tas till tidigare fattade beslut i kommunen kring detta. Det är viktigt att möta 
framtiden och den teknik som finns för att bygga hållbart så väl i tid som energiutnyttjande.

3.6 Transporter
Transporter till och från förskola, skola och kök måste anordnas på ett säkert sätt. Det är troligt 
att näst intill alla barn på en förskola kommer med bil dit och likaså kommer många av eleverna 
till en skola med någon form av transportmedel. Beroende på lokalisering kan det variera. 

4. Platsen ska ha en känsla av
Känslan ska vara att alla är välkomna till området oavsett ålder, kön, etnicitet, sexuell läggning, 
religion, könsöverskridande identitet eller uttryck, funktionsnedsättning.

5. Förvaltningen anser 

 Att en ny grundskola som ersätter nuvarande Bollebygdskolan 7-9 bör byggas i 
Bollebygds centralort. Skolan bör inrymma 600 elever för att klara av det som är känt 
fram till 2026 samt en viss ökning även därefter. En ny skola ska byggas så att all 
undervisning kan genomföras på skolan, skoldagen kan förläggas sammanhållande samt 
att byggnaden så väl inne som ute bidrar till att elevernas måluppfyllelse är hög.

 Att nuvarande Bollebygdskolan 7-9 anpassas så att Bollebygdskolan F-3 och 4-6 kan 
lokaliseras även till den delen av byggnaden. Utrymme bör även ges för kulturskola, 
utökad elevhälsa samt administrativa lokaler för måltid- och lokalvård. 

 Att en förskola för 160 barn bör byggas i Bollebygds centralort, där verksamheten kvällar, 
nätter och helger kan vara. 

 Att vidare utreda om det i samband med en nybyggd förskola är möjligt att avveckla 
Ekdalens förskola, beslut om detta bör tas längre fram i processen.

 Att planering av en skola för åk F-6 i Bollebygds centralort startar för att kunna möta det 
ökade elevantalet som prognosen visar.

 Att förskola och skola i Olsfors bör startas upp som eget projekt. 

6. Framtiden
Om vi ser längre fram, kan vi se att det med den växttakt, som är just nu finns det 
verksamheter som behöver beaktas.

 SFI
 Folkbildning/studieförbund
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 Elevhälsa
 Grundsärskola
 Bibliotek
 Kulturskola
 Möteslokaler, samlingssal som ej är kombinerat med matsal
 Alternativa lokaler för fritid, ex biograf, teater, dans
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Bildnings- och omsorgsnämnden
Sammanträdesdatum
2017-11-27

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§116 BON2017/364

Lokalisering av förskola, skola åk 7-9, kök samt kultur 

Beslut
Bildnings- och omsorgsnämnden föreslår kommunstyrelsen besluta att förorda alternativ 1 
(”Kulla”) för lokalisering av ny skola och förskola samt notera ett tillägg till lokalprogrammet  
under punkt 2.5.1 Idrottshall: " Erfarenheter av befintliga  parasporthallar skall beaktas (ex.Borås) 
för att även de med funktionsvariation skall kunna nyttja hallen på bästa sätt"

 
Ärendet

Bildning- och omsorgsnämnden beslutade 2016-11-15 att skicka lokalprogrammet vidare 
till samhällsbyggnadsnämnden för vidare bearbetning samt kommunstyrelsen för 
information. Därefter har det fortsatt varit en process i samverkan mellan bildning- och 
omsorgsförvaltningen samt samhällsbyggnadsförvaltningen. Då ärendet behandlades på 
kommunfullmäktige 2017-06-08 beslutades att en ny förskola samt skola för åk 7-9 ska 
byggas men att det fortsatta arbetet ska inledas med en bredare politisk förankring samt 
revidering av behovsanalys, utbyggnadstakt samt omfattning och storlek.
 
Lokalprogrammet är uppdaterat utifrån nuläget och den befolkningsprognos som är 
presenterad av Statiscon som gäller för 2017-2026. Befolkningsprognosen är baserad på 
Bollebygds byggplaner för perioden. De planerna finns mestadels i Bollebygds centralort 
och dit sker mest inflyttning.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen fick vid PSG (politisk styrgrupp) 2017-08-14 (då 
förankringsprocessen för ”nya skolan” var på dagordningen) i uppdrag att göra en mycket 
översiktlig analys av de olika lokaliseringsförslag som lyfts fram.
 
Tjänstemän från bildnings- och omsorgsförvaltningen samt 
samhällsbyggnadsförvaltningens olika enheter har deltagit i framtagande av 
lokaliseringsutredningen. Samhällsbyggnadsförvaltningen har uppfattat tre alternativa 
platser för lokalisering, varvid dessa har bedömts.
 
Alternativ:
1) Kullaområdet
2) Varpås
3) Flera mindre skolor utspridda i Bollebygd tätort
 

Sida 1 av 4
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En mycket översiktlig analys avseende lokaliseringsförslag redovisades vid planberedningen 
den 30 augusti, 2017.
 
Den 11 september 2017 redovisades den översiktliga analysen även vid möte för PSG 
(politisk styrgrupp).
 
Vid planberedningen den 10 oktober 2017 gavs samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag 
att med lokaliseringsunderlaget som grund, skriva fram ett ärende för beslut om 
lokalisering så att detaljplanearbetet kan fortskrida.
 
Kommunstyrelsen skall fatta ett samlat beslut efter synpunkter från 
samhällsbyggnadsnämnden samt bildnings- och omsorgsnämnden.
 
Lokaliseringsförslagen har bedömts utefter tre nivåer i förhållande till varandra (grönt- 
gult-rött).
 
Sedan lokaliseringsutredningens framskrivande har strategisk mark vid Kulla förvärvats.
Faktorer för bedömning:
För att kunna ta ställning till de olika lokaliseringsalternativen har konsekvensanalysen 
gjorts mot bakgrund av olika faktorer (se bilaga).
 
Bedömningsfaktorer:
1) Uppfyllelse utifrån BON:s lokalprogram
2) Markinnehav
3) Detaljplan (påverkar tidplan)
4) Infrastruktur
5) Kollektivtrafik
6) Miljöaspekter
7) Ekonomi
8) Tidsaspekt
9) Kompetensförsörjning
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens och bildnings- och omsorgsförvaltningens samlade 
bedömning är att alternativ 1 (Kulla) är det mest lämpliga alternativet.
 

Ekonomiska förutsättningar
Vald placering påverkar kommunens budget beroende på vilken slutlig placering som väljs.
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Bildnings- och omsorgsförvaltningens förslag till beslut
Bildnings- och omsorgsnämnden föreslår kommunstyrelsen besluta att förordna alternativ 
1 (Kulla) för lokalisering av ny skola och förskola.
 
Tilläggsyrkande
Ulf Rapp (S) med (S), (V) samt (MP) yrkar att:
Tillägg till lokalprogrammet BON2017/364
 Under punkt 2.5.1 Idrottshall: " Erfarenheter av befintliga  parasporthallar skall beaktas 
(ex.Borås) för att även de med funktionsvariation skall kunna nyttja hallen på bästa sätt".
 
Ordföranden frågar om förvaltningens förslag kan antas och finner att så sker.
Ordföranden frågar om tilläggsyrkandet från (S), (V) samt (MP) kan antas och finner att så 
sker.
 
 
Protokollsanteckning
Fredrik Olofsson (C) lämnar en anteckning:
"Jag, Fredrik Olofsson (C) förespråkar Varpåsalternativet"
 
Protokollsanteckning
Joachim Stanicki (SD) och Lisette Vermeulen (SD) lämnar en anteckning,
se bilaga nedan

Beslutsunderlag
 Lokalisering av förskola, skola åk 7-9, kök samt kultur
 Konsekvensanalys 2017-10-26
 Lokalprogram förskola grundskola kök och kultur - reviderat 171020

Skickas till
Kommunstyrelsen
Samhällsbyggnadsnämnden
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Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2018-01-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§1 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort (lokalisering) 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Alternativ 1 (”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i 
Bollebygds kommun.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygds kommun behövs en ny skola med kapacitet 
för minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat 
behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, 
lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022, under förutsättning att en detaljplan är klar.
 
Kommunfullmäktige gav på sammanträde i juni 2017 i uppdrag till samhällsbyggnadsnämnden att 
tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden planera ny förskola och skola för årskurs 7-9. 
Fullmäktige beslutade också att med hänsyn till diskussionen om kommunens tillväxttakt och den 
kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en bredare 
politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys vad avser 
projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen fick vid sammanträde med kommunens politiska 
samordningsgrupp (PSG) i augusti 2017 (då förankringsprocessen för "nya skolan" var på 
dagordningen) i uppdrag att göra en mycket översiktlig analys av de olika lokaliseringsförslag som 
lyfts fram. Tjänstemän från bildnings- och omsorgsförvaltningen samt  
samhällsbyggnadsförvaltningens olika enheter har deltagit i framtagande av 
lokaliseringsutredningen. Samhällsbyggnadsförvaltningen har uppfattat tre alternativa platser för 
lokalisering, och dessa har bedömts. En mycket översiktlig analys avseende lokaliseringsförslag 
redovisades vid planberedningens sammanträde i augusti 2017.  I september 2017 redovisades 
den översiktliga analysen även för PSG. Vid planberedningens möte i oktober 2017 ges 
samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att med lokaliseringsunderlaget som grund skriva fram 
ett ärende för beslut om lokalisering av den nya skolan så att detaljplanearbetet kan fortskrida.
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet den 13 november 2017, § 202, och 
lämnat följande förslag till kommunstyrelsen angående placering av den nya skolan; Alternativ 1 
(”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i Bollebygds 
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kommun. Sandra Eliasson (C) reserverade sig mot samhällsbyggnadsnämndens beslut.
 
Bildnings- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet den 13 november 2017, § 202, och 
lämnat följande förslag till kommunstyrelsen angående placering av den nya skolan; Alternativ 1 
(”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny skola och förskola. Nämnden föreslår också 
ett tillägg till lokalprogrammet under punkt 2.5.1 Idrottshall: " Erfarenheter av befintliga 
parasporthallar ska beaktas (t ex som i Borås) för att även de med funktionsvariation ska kunna 
nyttja hallen på bästa sätt".
 
Ledamöternas förslag till beslut
Peter Rosholm (S) föreslår att alternativ 1 (”Kulla”) ska rekommenderas för lokalisering av ny 
förskola samt skola för årskurs 7-9 i Bollebygds kommun. Förslaget antas.

Beslutsunderlag
 §202 SBN Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9
 Lokalisering av förskola samt skola
 §116 BON Lokalisering av förskola, skola åk 7-9, kök samt kultur
 Konsekvensanalys 17-10-26
 Lokalprogram förskola grundskola kök och kultur - reviderat okt 2017
 §89 KF Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds 

tätort

Skickas till
Kommunstyrelsen
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ID Aktivitet

1

2

3 Detaljplan
4

5 VA och gatuarbeten
6

7 Lokalprogram 
8

9 Programhandling
10

11 Kostnadskalkyl
12

13 Beslut
14

15 Förfrågningsunderlag
16

17 Anbudsräkning
18

19 Beslut
20

21 Upphandling
22

23 Projektering
24

25 Byggproduktion
26

27 Inflyttning
28

29

30

31

32

33

34

35

36

37

38

detaljplan

VA o gatuarbeten

lokalprogram

programillustration

kostnadskalkyl

-03-26

förfrågningsunderlag

anbudsräkning

-11-12

upphandling

projektering

produktion

-08-02

sepoktnovdec jan febmaraprmajjun jul augsepoktnovdec janfebmaraprmajjun jul augsepoktnovdec jan febmaraprmajjun jul augsepoktnovdec jan febmaraprmajjun jul augsepoktnovdec janfebmaraprmajjun jul augsepoktnovdec
2017 2018 2019 2020 2021

Huvudtidplan nybyggnad av Projekt 7 - 9 och Förskola Bollebygds kommun
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§5 KS2017/52

Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt 
allaktivitetshall i Bollebygds tätort (lokalisering) 

Beslut
Alternativ 1 (”Kulla”) fastställs för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i 
Bollebygds kommun.
 
Reservation
Martin Bengtsson (M) reserverar sig mot kommunstyrelsens beslut.
 
Yvonne Andrén (C) reserverar sig mot kommunstyrelsens förslag med följande motivering: 
Miljöbalkens skrivning är tydlig i att: ”Byggnation på jordbruksmark ska endast ske om det inte 
finns andra alternativ”.  I detta fall är det inte så, utan det finns det två utredda möjliga lösningar 
av vilka jag starkt förespråkar alternativ Varpås.  Konsekvensbeskrivningen som finns i ärendet är 
starkt politiskt färgad och ingenstans berör tjänsteskrivelsen det faktum att förvaltningen föreslår 
nämnden i sitt förslag till beslut att går stick i stäv med miljöbalkens skrivning vilket är i allra 
högsta grad tvivelaktigt. Att bedöma att detaljplaner på Varpås - som sedan ganska lång tid 
tillbaka varit planerad för bebyggelse och inte tidigare väckt större debatt - skulle ta lika lång tid 
att ta fram som en detaljplaneläggning av ett område som redan nu väckt stora och många 
känslor hos Bollebygdsborna  är inte rimligt. Den alternativanalys som gjorts ser för mig ut att 
vara helt tagen ur luften, det finns inte heller någon förklaring hur denna information har tagits 
fram. Varpås är ett stort område med många möjligheter, Centerpartiet har aldrig sagt att vi ska 
bygga på gamla soptippen och det är den enda negativa miljöeffekter som tas upp i materialet. 
Avslutningsvis redovisas att kostnaden blir högre med Varpåsalternativet, finns inte redovisat ur 
vilket perspektiv kostnaderna är analyserade. Att det är billigare att bygga på jordbruksmark än på 
mark som inte är brukad kan så vara men det finns betydligt flera aspekter som spelar in. Har 
kostnaden för inköpet av marken som beslutades om tidigare i höst räknats med? Hur vägs de 
ekologiska aspekten i ekonomin? Kostnad för den faktiska byggnationen är bara en del men ska 
vi bygga ett hållbart samhälle så ska även ekologi, mänskliga och sociala aspekter vägas in. Att 
möjliggöra en sammanbyggnad av vår centralort genom att bebygga Varpås och väganslutning 
såväl mot Bergadalen som österut är en viktig insats för framtiden samt för våra invånare och 
kommer att gynna trafikutvecklingen samt utveckling av de östra kommundelarna. Det blir 
naturligt med anslutning till motorvägen 40:an ovanför Flügger och kommer att avlasta trafiken 
genom centrum. I en förlängning kan det vara lämpligt med någon form av resecentrum som 
även kan kopplas till Viareds Västra. Märkligt är också att det projekteras för 7-9 skola – sedan 
länge finns det överenskommelse att försöka hålla skollokaler och liknande lämpliga för olika 
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former av undervisning då antalet barn kan skifta mycket från år till år vilket gör att även behovet 
av lokaler är olika. Hänvisar också till aspekten att vi bör ha flera mindre istället för få stora 
verksamheter vilket gagnar barnen under deras uppväxt. Jag reserverar mig helt mot att det ens 
tänks att bebygga Kullaområdet utan förordar istället starkt Varpås som jag inte endast ser som 
ett skolområde utan dess storlek gör att det kan bebyggas med olika former av bostäder, 
fritidsområden, lekplatser samt idrottsytor. Jordbruksmarken ska vi vara rädda om det är inte 
endast en markägarresurs utan ger även en möjlighet till bra och inhemsk matproduktion.
Ärendet
För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygds kommun behövs en ny skola med kapacitet 
för minst 500 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat 
behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av allaktivitetshall, 
lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022, under förutsättning att en detaljplan är klar.
 
Kommunfullmäktige gav på sammanträde i juni 2017 i uppdrag till samhällsbyggnadsnämnden att 
tillsammans med bildnings- och omsorgsnämnden planera ny förskola och skola för årskurs 7-9. 
Fullmäktige beslutade också att med hänsyn till diskussionen om kommunens tillväxttakt och den 
kraftigt försämrade ekonomin bör den fortsatta planeringen inledas med en bredare 
politisk förankring i likhet med tidigare skolbyggnation, samt en reviderad behovsanalys vad avser 
projektets omfattning, storlek och utbyggnadstakt.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningen fick vid sammanträde med kommunens politiska 
samordningsgrupp (PSG) i augusti 2017 (då förankringsprocessen för "nya skolan" var på 
dagordningen) i uppdrag att göra en mycket översiktlig analys av de olika lokaliseringsförslag som 
lyfts fram. Tjänstemän från bildnings- och omsorgsförvaltningen samt  samhällsbyggnads-
förvaltningens olika enheter har deltagit i framtagande av lokaliseringsutredningen. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen har uppfattat tre alternativa platser för lokalisering, och dessa har 
bedömts. En mycket översiktlig analys avseende lokaliseringsförslag redovisades vid 
planberedningens sammanträde i augusti 2017.  I september 2017 redovisades den översiktliga 
analysen även för PSG. Vid planberedningens möte i oktober 2017 ges 
samhällsbyggnadsförvaltningen i uppdrag att med lokaliseringsunderlaget som grund skriva fram 
ett ärende för beslut om lokalisering av den nya skolan så att detaljplanearbetet kan fortskrida.
 
Samhällsbyggnadsnämnden har behandlat ärendet den 13 november 2017, § 202, och 
lämnat följande förslag till kommunstyrelsen angående placering av den nya skolan; Alternativ 1 
(”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i Bollebygds 
kommun. Sandra Eliasson (C) reserverade sig mot samhällsbyggnadsnämndens beslut.
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Bildnings- och omsorgsnämnden har behandlat ärendet den 13 november 2017, § 202, och 
lämnat följande förslag till kommunstyrelsen angående placering av den nya skolan; Alternativ 1 
(”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny skola och förskola. Nämnden beslutade också 
om ett tillägg till lokalprogrammet under punkt 2.5.1 Idrottshall: " Erfarenheter av befintliga 
parasporthallar ska beaktas (t ex som i Borås) för att även de med funktionsvariation ska kunna 
nyttja hallen på bästa sätt".
 
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Alternativ 1 (”Kulla”) rekommenderas för lokalisering av ny förskola samt skola för årskurs 7-9 i 
Bollebygds kommun.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Yvonne Andrén (C) föreslår Varpås som förstahandsalternativ för lokalisering av ny förskola 
samt skola för årskurs 7-9 i Bollebygds kommun.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels arbetsutskottets med alternativ 1 (”Kulla”), 
dels Yvonne Andréns (C) med Varpås. Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
kommunstyrelsen beslutar enligt arbetsutskottets förslag - Kulla.
 
Reservation
Martin Bengtsson (M) reserverar sig mot kommunstyrelsens beslut.
 
Yvonne Andrén (C) reserverar sig mot kommunstyrelsens förslag med följande motivering: 
Miljöbalkens skrivning är tydlig i att: ”Byggnation på jordbruksmark ska endast ske om det inte 
finns andra alternativ”.  I detta fall är det inte så, utan det finns det två utredda möjliga lösningar 
av vilka jag starkt förespråkar alternativ Varpås.  Konsekvensbeskrivningen som finns i ärendet är 
starkt politiskt färgad och ingenstans berör tjänsteskrivelsen det faktum att förvaltningen föreslår 
nämnden i sitt förslag till beslut att går stick i stäv med miljöbalkens skrivning vilket är i allra 
högsta grad tvivelaktigt. Att bedöma att detaljplaner på Varpås - som sedan ganska lång tid 
tillbaka varit planerad för bebyggelse och inte tidigare väckt större debatt - skulle ta lika lång tid 
att ta fram som en detaljplaneläggning av ett område som redan nu väckt stora och många 
känslor hos Bollebygdsborna  är inte rimligt. Den alternativanalys som gjorts ser för mig ut att 
vara helt tagen ur luften, det finns inte heller någon förklaring hur denna information har tagits 
fram. Varpås är ett stort område med många möjligheter, Centerpartiet har aldrig sagt att vi ska 
bygga på gamla soptippen och det är den enda negativa miljöeffekter som tas upp i materialet. 
Avslutningsvis redovisas att kostnaden blir högre med Varpåsalternativet, finns inte redovisat ur 
vilket perspektiv kostnaderna är analyserade. Att det är billigare att bygga på jordbruksmark än på 
mark som inte är brukad kan så vara men det finns betydligt flera aspekter som spelar in. Har 
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kostnaden för inköpet av marken som beslutades om tidigare i höst räknats med? Hur vägs de 
ekologiska aspekten i ekonomin? Kostnad för den faktiska byggnationen är bara en del men ska 
vi bygga ett hållbart samhälle så ska även ekologi, mänskliga och sociala aspekter vägas in. Att 
möjliggöra en sammanbyggnad av vår centralort genom att bebygga Varpås och väganslutning 
såväl mot Bergadalen som österut är en viktig insats för framtiden samt för våra invånare och 
kommer att gynna trafikutvecklingen samt utveckling av de östra kommundelarna. Det blir 
naturligt med anslutning till motorvägen 40:an ovanför Flügger och kommer att avlasta trafiken 
genom centrum. I en förlängning kan det vara lämpligt med någon form av resecentrum som 
även kan kopplas till Viareds Västra. Märkligt är också att det projekteras för 7-9 skola – sedan 
länge finns det överenskommelse att försöka hålla skollokaler och liknande lämpliga för olika 
former av undervisning då antalet barn kan skifta mycket från år till år vilket gör att även behovet 
av lokaler är olika. Hänvisar också till aspekten att vi bör ha flera mindre istället för få stora 
verksamheter vilket gagnar barnen under deras uppväxt. Jag reserverar mig helt mot att det ens 
tänks att bebygga Kullaområdet utan förordar istället starkt Varpås som jag inte endast ser som 
ett skolområde utan dess storlek gör att det kan bebyggas med olika former av bostäder, 
fritidsområden, lekplatser samt idrottsytor. Jordbruksmarken ska vi vara rädda om det är inte 
endast en markägarresurs utan ger även en möjlighet till bra och inhemsk matproduktion.
 
Protokollsanteckning
Daniel Persson (SD) och ersättare Caroline Frodin (SD) får anteckna följande till protokollet: "Vi 
ogillar att det byggs på åkermark samt att vi föredrar mindre skolor. Elever i lägre skolåldern 
gynnas av mindre skolor på flera plan. Små skolor fostrar bättre samhällsmedborgare än stora 
skolor, mer engagemang och respekt. Eleverna lär sig samarbeta med varandra oavsett ålder, kön 
och intressen. Föräldrar engagerar sig oftast mer i den lilla skolan vilket leder till positiv inverkan 
på elevernas skolframgångar."
 
Även ersättare Tomas Andersson (M) får anteckna följande till protokollet:Jag anser att 
exploatering av Kulla och placering av ny skola grundar sig på en gammal översiktsplan och en 
utvecklingsplan med stort fokus på ny tågstation. I dag är det andra förutsättningar där det inte 
ser ut att bli någon ny tågstation. Ny översiktsplan är under arbete och innan man kommer för 
långt med kulla borde man invänta ny översiktsplan. Men borde också ta större hänsyn till att 
man exploaterar bort en landskaps bild och närhet till natur som är Bollebygds styrka. Med nya 
förutsättningar vad gäller tågstation så kommer kanske länsstyrelsen ändra sig vad gäller att 
exploatera jordbruksmarken på Kulla eftersom det största kriteriet, ny tågstation, inte antogs av 
Sverigeförhandlingen. Lokalisering av ny skola, förskola och allaktivitetshall förslår jag vid 
befintlig skola eller mittemot dagens busshållplats utmed Rävlandavägen (väg 527) och 
Hindåsvägen (väg 554). För att på så sätt kunna sam utnyttja och samordna användning av 
befintliga och nya lokaler vad gäller utbildningsloka ler i verksamheterna, nyttjande av 
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idrottshallarna i verksamheterna och idrottsföreningarna efter skoltid, storkök och matsalar och 
kultur- och fritidsaktiviteter för invånare i alla åldrar.

Beslutsunderlag
 §1 KSAU Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i 

Bollebygds tätort (lokalisering)
 Bollebygd projekt 7-9, förskola (huvudtidplan)
 §202 SBN Lokalisering av förskola samt skola för årskurs 7-9
 Lokalisering av förskola samt skola
 §116 BON Lokalisering av förskola, skola åk 7-9, kök samt kultur
 Konsekvensanalys 17-10-26
 Lokalprogram förskola grundskola kök och kultur - reviderat okt 2017
 §89 KF Nybyggnation av skola för årskurs 7-9, förskola, samt allaktivitetshall i Bollebygds 

tätort

Skickas till
Bildnings- och omsorgsnämnden, samhällsbyggnadsnämnden, kommunchef
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§57 KS2017/52

Fjällastorpskolan, förskola samt idrottshall - information 

Ärendet
Dagens sammanträde
Lokalstrateg Jennie Wessbo informerar om aktuell situation kring Fjällastorpskolan, förskola och 
idrottshall. För att klara försörjningen av elevplatser i Bollebygd så behövs en ny skola med 
kapacitet för 600 elever och en förskola med 8 avdelningar/plats för 160 barn. Förutom utökat 
behov av skol- och förskolelokaler finns i anslutning till den nya skolan behov av idrottshall, 
lokaler för kulturskolans undervisning samt skolbibliotek. Skolan behöver vara klar för inflyttning 
årsskiftet 2021/2022. Detta kan ske under förutsättning att detaljplan är klar.
 
Närvarande ges tillfälle att ställa frågor. Ordföranden tackar för informationen.
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6.  Fastighetsförvärv av del av Flässjum 1:93  
KS2020/180
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§66 KS2020/180

Fastighetsförvärv av del av Flässjum 1:93 

Beslut
Arbetsutskottet skickar ärendet till kommunstyrelsen utan eget förslag till beslut. 

Ärendet
Samhällsbyggnadsnämnden har beslutat att en gång- och cykelväg vid Ekedalsvägen ska byggas. 
För att kunna genomföra planerad gång- och cykelväg behöver en markyta köpas till som idag 
inte finns i kommunens ägo. Trafikverket har godkänt medfinansiering av projektet under 
innevarande år. Markytan, som är cirka 320 kvm, har ett marginalvärde på ett 
genomsnittsvärde. För att skynda på processen och inte förlora medfinansiering föreslås 
kommunstyrelsen tillskjuta medel för förvärvet.
 
Samhällsbyggnadsförvaltningens (planenhetens) förslag till beslut
Kommunstyrelsen beslutar att ianspråkta 24 tkr ur posten för strategiska markförvärv för att 
möjliggöra ett förvärv av del av Flässjum 1:93.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Michael Plogell (FR) föreslår att ärendet skickas till kommunstyrelsen utan förslag till beslut från 
arbetsutskottet. 
 
Lars-Erik Olsson (S) föreslår bifall till planenhetens förslag till beslut.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag. Ordföranden ställer förslagen mot varandra 
och finner att arbetsutskottet beslutar enligt Michael Plogells (FR) förslag. 

Beslutsunderlag
 Fastighetsförvärv av del av Flässjum 1:93
 Kartbilaga 1 Flässjum 1_93

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Dnr :KS2020/180-1
Kommunstyrelseförvaltningen

Amanda Hadenius  |  Exploateringsingenjör
0734-64 71 11  |  amanda.hadenius@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen 

Fastighetsförvärv av del av Flässjum 1:93

Förslag till beslut
Kommunstyrelsen beslutar att ianspråkta 24 000 kr ur posten för strategiska markförvärv för att 
möjliggöra ett förvärv av del av Flässjum 1:93.

Ärendet
Samhällsbyggnadsnämnden har beslutat att en gång- och cykelväg vid Ekedalsvägen ska byggas, 
SBN2019/74. För att kunna genomföra planerad gång- och cykelväg behöver en markyta köpas till 
som idag inte finns i kommunens ägo, se kartbilaga 1. Trafikverket har godkänt medfinansiering av 
projektet under innevarande år.
Markytan, som är cirka 320 kvm, har ett marginalvärde på ett genomsnittsvärde.
Samhällsbyggnadsnämnden förväntas fatta beslut om förvärv vid sammanträde den 17 augusti. För att 
skynda på processen och inte förlora medfinansiering föreslås kommunstyrelsen tillskjuta medel för 
förvärvet. 

Ekonomiska förutsättningar 
Markytan som kommunen önskar förvärva är en del av Ekedalsvägen, Flässjum 1:93, och har ett 
värde om 24 000 kr (250 kr/kvm x 320 kvm x 30 %).

Beslutsunderlag
Kartbilaga 1.

Fastighetsförvärv av Flässjum 1_93, tjänsteskrivelse.

Skickas till
Plan- och exploateringsenheten
Samhällsbyggnadsnämnden

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen
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517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Monica Holmgren Amanda Hadenius

Förvaltningschef Exploateringsingenjör
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utökad bemanning under 2020  KS2020/18
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§70 KS2020/18

Begäran från socialnämnden om medel för utökad bemanning 
under 2020 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen avslår begäran från socialnämnden då det inte uppfyller kriteriet för 
oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.

Ärendet
Socialnämnden har äskat 1,1 mnkr under 2020 för att utöka bemanningen inom kommunens 
individ- och familjeomsorg. Kommunstyrelsen har ingen möjlighet att omfördela medel mellan 
nämnder men har en ofördelad budget som enligt kommunens styrprinciper enbart kan användas 
för oförutsedda händelser. Kommunstyrelseförvaltningen gör bedömningen att detta inte kan ses 
som en oförutsedd händelse och begäran bör därför avslås. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen avslår begäran från socialnämnden då det inte uppfyller kriteriet för 
oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Svar på begäran från socialnämnden om budget för utökad bemanning 2020
 §2 SN Ansökan om medel för utökad bemanning
 §14 KSAU Begäran från socialnämnden om medel för utökad bemanning under 2020

Skickas till
Kommunstyrelsen
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§2 SN2020/4

Ansökan om medel för utökad bemanning 

Beslut
Socialnämnden ansöker hos kommunstyrelsen om 1,1 mnkr från 
kommunstyrelsens ofördelade medel, för att tillfälligt anställa fler 
socialsekreterare under ca 8 månader 2020. Åtgärden syftar till att genomföra 
riktade insatser för att förbättra verksamheten och att reda ut strukturella 
svårigheter.
 
Socialförvaltningen får i uppdrag att komplettera ärendet med en handlingsplan 
utifrån dagens diskussion, inför behandling i kommunstyrelsen. 

Ärendet
Socialnämnden ser möjlighet att åstadkomma en långsiktig effektivisering av 
verksamheten inom individ- och familjeomsorgen om ytterligare medel tillskjuts 
för att utöka bemanningen inom myndighetsenheterna. Under rådande 
förutsättningar arbetar verksamheten i en konstant akut situation vilket medför 
att inga effektiviseringar kan göras då en minimal personalstyrka tvingas hantera 
en allt större ärendebelastning. Ett tillskjutande av medel för att utöka 
bemanningen är ett extraordinärt krafttag som behöver pågå under ca 8 månader 
år 2020 för att nå balans i verksamheten och kunna skapa förutsättningar för 
effektiviseringar och ökad rättssäkerhet. Genom att bygga upp verksamheten 
med rutiner och strukturer beräknas verksamheten bli mer kostnadseffektiv. Om 
enheterna inte kan öka bemanningen under en begränsad tid så är risken istället 
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sign

Utdragsbestyrkande

överhängande att de även 2020 kommer att redovisa underskott.
 
Socialförvaltningens förslag till beslut
Socialnämnden ansöker om medel för att tillfälligt anställa fler socialsekreterare 
för att under ca 8 månader 2020 kunna genomföra riktade insatser för att 
förbättra verksamheten genom reda ut strukturella svårigheter och bygga en 
stabil verksamhet.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Patrik Karlsson (KD) föreslår följande; Socialnämnden ansöker hos 
kommunstyrelsen om 1,1 mnkr från kommunstyrelsens ofördelade medel, för att 
tillfälligt anställa fler socialsekreterare för att under ca 8 månader 2020 kunna 
genomföra riktade insatser för att förbättra verksamheten genom att reda ut 
strukturella svårigheter och bygga en stabil verksamhet.
 
Patrik Karlsson (KD) föreslår även följande som tilläggsförslag; 
Socialförvaltningen får i uppdrag att komplettera ärendet med en handlingsplan 
utifrån dagens diskussion, inför behandling i kommunstyrelsen. 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag, samt ett tilläggsförslag. 
Ordföranden ställer först förslagen mot varandra och finner att socialnämnden 
beslutar enligt Patrik Karlssons (KD) förslag. Därefter frågar ordföranden om 
Patrik Karlssons (KD) tilläggsförslag antas eller avslås och finner att 
socialnämnden antar förslaget. 
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Beslutsunderlag
 Ansökan om medel för utökad bemanning, IFO

Skickas till
Kommunstyrelsen, utvecklingsledare 
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Dnr :SN2020/4-2
Socialförvaltningen

Mickaela Friberg  |  Utvecklingsledare
0734-64 74 20  |  mickaela.friberg@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Socialnämnden

Ansökan om medel för utökad bemanning

Förslag till beslut
Att socialnämnden ansöker om medel för att tillfälligt anställa fler socialsekreterare 
för att under ca 8 månader 2020 kunna genomföra riktade insatser för att förbättra 
verksamheten genom reda ut strukturella svårigheter och bygga en stabil 
verksamhet.

Ärendet
Sammanfattning

Socialnämnden ser möjlighet att åstadkomma en långsiktig effektivisering av 
verksamheten inom individ- och familjeomsorgen om ytterligare medel tillskjuts för 
att utöka bemanningen inom myndighetsenheterna. Under rådande förutsättningar 
arbetar verksamheten i en konstant akut situation vilket medför att inga 
effektiviseringar kan göras då en minimal personalstyrka tvingas hantera en allt 
större ärendebelastning. Ett tillskjutande av medel för att utöka bemanningen är ett 
extraordinärt krafttag som behöver pågå under ca 8 månader år 2020 för att nå 
balans i verksamheten och kunna skapa förutsättningar för effektiviseringar och ökad 
rättssäkerhet. Genom att bygga upp verksamheten med rutiner och strukturer 
beräknas verksamheten bli mer kostnadseffektiv. Om enheterna inte kan öka 
bemanningen under en begränsad tid så är risken istället överhängande att de även 
2020 kommer att redovisa underskott. 

Aktuell situation
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Under 2019 anställdes fyra personer till IFO myndighet för att fylla vakanser, 
gemensamt för alla fyra var att de hade blivit tydligt avrådda från att söka sig till 
Bollebygd. Anledningen till att de avråddes uppgavs vara för att situationen på IFO i 
Bollebygd var ökänt instabil och arbetsmiljön var dålig, någon utveckling kunde de 
heller inte räkna med då det angavs vara en socialtjänst som gick på knäna. Att flera 
lyssnade på rådet var tydligt genom att det var ett lågt antal ansökningar och då 
ytterligare tjänster utannonserades under hösten inkom inga ansökningar från 
kvalificerade sökande. Den bild som ges av andra är tråkigt nog väl 
överensstämmande med verkligheten då IFO under en längre tid dragits med hög 
personalomsättning och hög sjukfrånvaro vilket har resulterat i en instabil 
verksamhet som inte alltid håller en god kvalité. Detta har vidare kombinerats med en 
ökad ärendetyngd både genom ett ökat antal aktualiserade ärenden men också 
genom att de ärenden som aktualiserats blivit allt mer komplexa. Ett exempel på 
detta är att antalet ärenden från Bollebygd som blir aktuella på Barnahus har ökat 
med 500 % under första halvåret 2019 jämfört med 2018. Andra exempel på den 
ökade arbetsbelastningen är att enheten för barn och unga tidigare gjorde en 
förhandsbedömning per dag, i genomsnitt görs det idag fem förhandsbedömningar 
per dag. 

Ökningen av antalet ärenden i kombination med den höga personalomsättningen har 
medfört att enheternas bemanning inte är tillräcklig för arbetsbelastningen. Detta 
innebär att enheterna idag ligger på en bemanningsnivå som innebär att man inte 
klarar att hålla utredningstider och att många, icke-akuta men lagstiftade, 
arbetsuppgifter åsidosätts för att klara de akuta delarna. Socialförvaltningen försöker 
rekrytera upp till den bemanning som det finns utrymme för i budgeten men det 
beräknas fortfarande innebära att enheterna ligger kvar på samma bemanningsnivå 
då det inte är ett tillräckligt stort tillskott för att möta behovet. Under 2020 kommer 
socialstyrelsen sannolikt att utlysa stimulansmedel för stärkt bemanning inom 
socialtjänstens verksamhet för barn och unga och detta kan då ge utrymme att 
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anställa två personer. Genom sådan utökning beräknas bemanningen hamna på en 
nivå där enheterna har förutsättningar att hålla utredningstiderna och genomföra en 
stor del av de övriga lagstadgade uppgifterna. Den bemanningsnivå som då uppnås 
möjliggör dock inte för att arbeta med utveckling eller effektivisering av 
verksamheten. För att det ska vara möjligt behöver socialtjänsten under en tid 
överbemannas för att resurserna ska kunna frigöras. Att utöka bemanningen på 
sådant sätt är inte en permanent lösning utan ska ses som ett projekt för utveckling 
och effektivisering där exempelvis rutiner för arbetet ska utarbetas, formuleras, 
fastställas och implementeras. Att driva det som ett projekt ger också förutsättningar 
för att komma runt det dåliga rykte som har uppstått och nå ut till fler kvalificerade 
medarbetare.

Vinster av utökad bemanning

En tillfällig överbemanning ger verksamheten möjlighet att i första läget hinna ikapp 
med eftersatta arbetsuppgifter så som uppföljningar och omprövningar. 
Förvaltningen beräknar att en sådan balans kan uppnås inom de första månaderna, 
beroende på kompetensen hos de personer som rekryteras och så snart enheterna 
har kommit i fas kan ett verkligt utvecklingsarbete påbörjas. Där kommer fokus att 
ligga på att skapa rutiner och ramar för arbetet för att det ska kunna utföras på ett 
mer effektivt och rättssäkert sätt. Det handlar bland annat om att skapa rutiner för 
arbete med våld i nära relationer för att ge personalen bättre förutsättningar att 
fånga upp individer tidigare för att, om möjligt, undvika stora kostnader på sikt. 

För hela individ- och familjeomsorgen kommer en tillfällig överbemanning också att 
innebära att enheterna får möjlighet att arbeta med kompetensutveckling för att 
uppnå en bättre kvalité och rättssäkerhet i verksamheten. Arbetet med rutiner och 
kompetensutveckling kommer att leda till att verksamheten blir mer kostnadseffektiv 
då det dagliga arbetet effektiviseras genom kunskap, rutiner och strukturer samt att 
medarbetarna får förutsättningar att bygga genomtänkta lösningar för de personer 
som söker stöd.
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Enheten för barn och unga

Utöver kompetensutvecklingen och rutinskapandet så medför en utökning av barn 
och unga enheten att verksamheten får möjlighet att rekrytera egna familjehem för 
att på så sätt minska kostnaderna för familjehemsvården. Det finns kompetens för 
detta arbete på enheten idag men på grund av den ansträngda arbetssituationen 
finns det inte tid att arbeta med frågan då det är ett tidskrävande arbete. Den 
ekonomiska vinningen av att rekrytera egna familjehem beräknas vara stor på sikt då 
det är betydligt mer kostsamt att köpa tjänsten av förmedlingar. 

Vuxenenheten

Genom att utöka bemanningen på vuxenenheten med fokus på handläggning av 
ärenden enligt socialtjänstlagen (SoL) och lag om stöd och service till vissa 
funktionsnedsatta (LSS) ges utrymme för verksamheten att se över gamla beslut mer 
grundligt och ompröva insatsen efter dagens behov. Det innebär inte bara en ökad 
rättssäkerhet utan också en möjlighet till besparing genom att insatserna eventuellt 
kan minskas. Inom SoL behöver det ges utrymme till uppföljningar och mer aktivt 
arbete för att minska andelen bostadssociala kontrakt så att fler personer får 
möjlighet att själva ta över kontraktet och därigenom minska kommunens 
inblandning och möjliga kostnader. 

Förlust vid ej utökad bemanning

Om det inte ges förutsättningar att utöka personalstyrkan under en begränsad tid 
kommer verksamheten att hamna efter ännu mer i ärendehandläggningen och som 
resultat finns det risk att ärendena blir allt dyrare för kommunen. I dagsläget har IFO 
lyckats hålla godtagbar kvalité mot brukare i de allra flesta fall men risken för att 
detta inte kommer att kunna hållas är överhängande om bemanningsnivån och 
ärendebelastningen ligger kvar på samma nivåer som i dagens läge. Verksamheten 
kommer också att tappa mer personal då arbetsmiljön blir ohållbar och enheterna 
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fortsätter då i den negativa spiral de har påbörjat. Det finns alltså en stor risk att det 
blir underskott om personal inte tillskjuts, då den befintliga bemanningen har stora 
svårigheter att möta verksamhetens behov under rådande förutsättningar.

Ekonomiska förutsättningar 
Då anställningar kan komma att bli aktuella först vid månadsskiftet april/maj 
beräknas satsningen kosta ca 1,1 miljoner kronor innevarande år. 

Skickas till
Förvaltningschef

BOLLEBYGDS KOMMUN

Socialförvaltningen

Johnny Telkkonen Mickaela Friberg

Förvaltningschef Utvecklingsledare
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Handlingsplan för utökning av bemanning inom individ- och 

familjeomsorgen 
 

Översikt 

 

Handlingsplan på enhetsnivå 

Socialnämnden ansöker om tillskott på totalt 1,1 miljoner kr, om ansökan beviljas kommer 

tilläggsanslaget att användas för att anställa 3 personer till individ- och familjeomsorgens (IFO) 

myndighetsenheter enligt följande. 

1. En socialsekreterare till IFO vuxen 

Anställningstid 202005-202101 

Arbetsuppgifter: Handläggning av ärenden inom LSS och SoL.  

Planering: I nuläget finns en LSS-handläggare som enbart arbetar 80 % med en 

arbetsbelastning som uppskattas motsvara en 150 % tjänst, detta medför att handläggaren 

IFO vuxen

1 socialsekreterare

Arbetsuppgifter:

Handläggning 
LSS/SoL

Vinst:

Uppföljningar, 
avlastning

IFO barn och unga

2 socialsekreterare

Arbetsuppgifter:

1. Utredning

2. Uppföljning

Vinst:

Balans i utredningar, 
inrättande av 

insatsteamt för 
uppföljning, 

representation och 
avlastning

Övergripande

Arbete med våld i 
nära/våld mot barn

Implementering av 
barnkonventionen

Skapande av rutiner 
och struktur
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inte hinner göra uppföljningar i tillräcklig utsträckning. Det finns en mycket stor risk att 

kommunen därför har brukare som har mer insatser än vad de, enligt lag och praxis, har 

rätt till. För att komma till rätta med problematiken krävs en utökning av bemanningen. 

Att handläggaren också ska arbeta med SoL innebär att personen kommer att arbeta med 

alla delar av vuxenverksamheten för att avlasta arbetsgruppen. Det rör sig till exempel om 

ärenden inom socialpsykiatrin för att bättre kunna följa upp bostadssociala kontrakt och 

aktivt arbeta för att klienterna ska kunna ta över kontrakten. Det innebär också att avlasta 

på ekonomiskt bistånd och exempelvis tillse att personer som egentligen har rätt till 

sjukersättning uppmanas och, vid behov, får hjälp att ansöka om det. Det handlar också 

om ta en del av ansvaret för dagansvaret, det vill säga mottaget, för att möjliggöra att alla 

får mer tid för handläggning av ärenden då det blir fler som delar på dagansvaret.  

 

2. En socialsekreterare till IFO barn och unga 

Anställningstid 202005-202101 

Arbetsuppgifter: Utreda och fatta beslut i barnärenden 

Planering: Socialsekreteraren ska avlasta befintlig personal i handläggandet av ärenden 

genom att genomföra utredningar och fatta beslut. Tillsammans med de övriga insatserna 

som redan pågår eller omfattas av denna handlingsplan kommer det att leda till att 

handläggningen hamnar i balans och socialtjänsten får möjlighet att utveckla 

ärendehandläggningen för att uppnå bättre rättssäkerhet.  

 

3. En socialsekreterare till IFO barn och unga  

Anställningstid 202005-202101 

Arbetsuppgifter: Ingå i insatsteamet 

Planering: En organisationsförändring ska genomföras som innebär att ett insatsteam 

skapas, det innebär att en del av handläggarna inte längre kommer att genomföra 

grundutredningar utan istället fokusera på uppföljningar och insatser. Det kommer att ge 

en större effektivitet i verksamheten då handläggarna får möjlighet att fokusera på olika 

delar av processen och då insatsteamet inte ska ha pågående utredningar kommer 

uppföljningarna inte att tvingas bli bortprioriterade på grund av akuta utredningar. 

Gruppen ska även hantera förhandsbedömningar för att ge utredningsteamet 

förutsättningar att fokusera på utredningarna och besluten. Det beräknas innebära att 

enheten kommer att hålla tiderna för förhandsbedömningarna och utredningarna då tid 

frigörs för alla deltagande. Teamet ska även ansvara för det representativa arbetet, det vill 

säga synliggöra socialtjänsten i kommunen exempelvis genom skolbesök och liknande. I 

den mån det finns behov av att handläggare deltar i samverkansgrupper kommer även det 

att hanteras av insatsteamet. Gruppen ska även utgöra ett stöd för familjehemsgruppen i 

att rekrytera familjehem. För att detta ska vara genomförbart krävs att enheten utökas 

med en person som placeras i teamet så att det omfattar tre personer.  
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Verksamhetsövergripande handlingsplan 
Socialnämnden har identifierat flera områden där verksamheten är i behov av utveckling för att 

arbetet ska bli mer kostnadseffektivt och kvalitativt. Det handlar också om att på ett bra sätt 

genomföra ny lagstiftning, så som barnkonventionen. Områdena och handlingsplanerna per 

område förklaras nedan. 

 

1. Arbete med våld i nära relation och våld mot barn 

Under våren 2020 kommer en del av personalgruppen på IFO att delta i en större 

utbildningsinsats för att bättre kunna utreda våld mot barn och genomföra motiverande 

samtal med våldsutövande föräldrar. De kommuner som har infört metoden rapporterar 

mycket goda resultat och det finns en stark vilja hos socialtjänsten i kommunen att arbeta 

på detta sätt. Metoden kräver dock ett större samarbete mellan enheterna och för att 

frigöra tid för handläggarna att ägna åt detta arbete krävs en utökning av personalstyrkan. 

Inom befintlig ram kan arbetet genomföras i begränsad omfattning och socialnämnden 

ser att det kommer kunna genomföras på ett betydligt mer kvalitativt och effektivt sätt 

om handläggarna ges större utrymme att arbeta med metoden. 

 

2. Arbete med implementering av barnkonventionen 

Sedan 1 januari gäller barnkonventionen som lag i Sverige och kommunen är ansvarig för 

att implementera den i alla verksamheter. Mot bakgrund av den kritik som Sverige tidigare 

har fått av Barnrättskommittén ser socialnämnden att det finns behov av att upprätta en 

handlingsplan för att till fullo uppfylla regeringens syfte med lagstiftningen, dvs att stärka 

barnets ställning i rättstillämpningen. För att en sådan handlingsplan ska kunna upprättas 

måste dock en nulägesinventering göras och för det krävs att förste socialsekreterarna har 

utrymme att genomföra grundliga ärendegenomgångar för att identifiera 

utvecklingsområden. Utökningen av bemanningen kommer att innebära att förste 

socialsekreterare kan ägna mindre tid åt den operativa ärendehanteringen och mer tid åt 

övergripande och uppföljande arbete. 

 

3. Skapande av rutiner och strukturer 

Genom utökningen av bemanningen kommer tid att frigöras för enheterna att arbeta med 

rutin och strukturbyggande. Detta arbete kommer att ledas av förste socialsekreterare i 

samarbete med enhetschef och den befintliga personalen kommer få möjlighet att 

påverka sin egen arbetsmiljö. Det är inte möjligt att göra i nuvarande bemanningsläge då 

det akuta arbetet tar upp hela arbetstiden och det finns därför inte utrymme att lägga till 

arbetsuppgifter som rutinskrivande trots att det är tydligt att den långsiktiga vinsten skulle 

vara mycket stor.  
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§72 KS2019/297

Begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen avslår begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola då det 
inte uppfyller kriteriet på oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.

Ärendet
Utbildningsnämnden begär hos kommunstyrelsen om 3 mnkr ur den ofördelade budgeten för att 
skapa en grundsärskola i Bollebygds kommun. Kommunstyrelsen har ingen möjlighet att 
omfördela medel mellan nämnder men har en ofördelad budget som enligt kommunens 
styrprinciper enbart kan användas för oförutsedda händelser. Kommunstyrelseförvaltningen gör 
bedömningen att detta inte kan ses som en oförutsedd händelse och äskanden bör därför avslås.
 
Kommunens budgetmodell regleras i styrprinciperna antagna i september 2016. Under våren 
2020 har kommunstyrelsen föreslagit kommunfullmäktige att anta nya styrprinciper för 
Bollebygds kommun, dock har kommunfullmäktige inte fattat slutligt beslut i ärendet än. Det 
innebär att det fortfarande är styrprinciperna som antogs 2016 som gäller. I grunden är varje 
nämnd ansvarig för kostnader som uppstår inom ramen för de verksamheter nämnden bedriver 
enligt reglemente. De av kommunfullmäktige anvisade ramarna utgör gränsen för 
resursutnyttjande och är överordnad beslut om servicenivåer och kvalitetsutfästelser. Varje 
nämnd förväntas skapa ett rimligt utrymme för oförutsedda händelser och förändrade volymer så 
att även de kan täckas inom tilldelad budgetram. Kommunfullmäktige har anvisat 4 mnkr till 
kommunstyrelsen för att hantera oförutsedda händelser. Av styrprinciperna framgår ”ofördelade 
medel kan denna enbart användas till oförutsedda händelser. Ökade volymer utöver given budgetkompensation ska 
inte ses som en oförutsedd händelse.”. Kommunstyrelsen har ingen annan möjlighet att omfördela 
medel mellan nämnderna. Av ärendet framgår att utbildningsnämndens uppfattning är att 
kommunen inte uppfyller skollagens krav idag avseende att antingen ha en egen grundsärskola 
eller överenskommelse med annan kommun. För att åtgärda det vill utbildningsnämnden bygga 
en grundsärskola inom kommunen, vilket nämnden bedömer kommer leda till lägre kostnader på 
sikt jämfört med att köpa platser på det sättet som görs idag.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen avslår begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola då det 
inte uppfyller kriteriet på oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår att utbildningsnämndens begäran ska bifallas. 
 

Page 1 of 2Page 120 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelseförvaltningens, dels Lars-
Erik Olssons (S) bifallsförslag. Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
arbetsutskottet beslutar enligt kommunstyrelseförvaltningens förslag. 

Beslutsunderlag
 Svar på begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola
 Protokollsutdrag, §96 UN, Framställan om medel ur ofördelad budget för grundsärskola
 Komplettering från UN presidium kring begäran om medel
 Tjänsteskrivelse 2019-11-20, Framställan om medel ur ofördelad budget för 

grundsärskola
 §13 KSAU Begäran från utbildningsnämnden om medel för grundsärskola

Skickas till
Kommunstyrelsen
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§96 UN2019/316

Framställan om medel ofördelad budget 

Beslut
Utbildningsnämnden beslutar att hos kommunstyrelsen framställa om att erhålla medel (3000 tkr) 
ur den ofördelade budgeten för att skapa en grundsärskola i Bollebygds kommun.

Ärendet
Att starta en särskoleenhet i Bollebygd bedöms av utbildningsnämnden som nödvändigt för att 
leva upp till skollagens krav både om att tillhandahålla särskola, men också vad gäller läroplan, 
timplan och behöriga lärare. Initialt kommer detta innebära en ökad kostnad för 
utbildningsnämnden eftersom det krävs att en ny organisation skapas där personal behöver 
vidareutbildas då behöriga lärare idag saknas inom organisationen. Det fordras en ökad 
personaltäthet kring grundsärskolans elever. Det kommer även tillkomma kostnader för ny 
utrustning och tillgänglighetsanpassning av lokaler.
 
På kort sikt kommer insatsen att starta en särskoleenhet främst leda till en omfördelning av 
kostnader mellan grundskola och grundsärskola.
 
Om en särskoleenhet skulle kunna startas upp inom det närmaste 1 – 1,5 året skulle det innebära 
att ett antal platser som annars skulle behöva köpas av andra huvudmän istället skulle kunna lösas 
i kommunen. Detta skulle generera en kostnadsminskning på 500 000 – 800 000 kronor per elev 
och år. Om man gör ett räkneexempel med att två elever som annars skulle haft köpt plats 
motsvarande nivå 1 i Göteborgs prislista istället går i kommunens särskoleenhet så skulle det 
under deras nioåriga grundskola (och sex år i fritidshem) innebära en kostnadsminskning på runt 
13 000 000 kronor för skola och fritidshem. Till det tillkommer kostnadsminskningen för 
skolskjuts.
 
Det finns enligt beslutad budget i kommunfullmäktige 4000 tkr avsatt för ofördelad budget.  I 
den ofördelade budgeten finns medel reserverade för att kompensera för oförutsedda kostnader 
dock inte volymökningar. Rutinen för att erhålla medel ur denna ofördelade budget är att 
framställan ska lämnas till kommunstyrelsen i god tid före bokslut så att beslut hinner tas innan 
bokslut behandlas i respektive nämnd. I den ofördelade budgeten reserveras även medel för 
nämnder att söka för insatser som initialt kräver en kostnad men på kort eller lång sikt genererar 
en kostnadsminskning.
 

Sida 1 av 5

Page 122 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Utbildningsnämnden
Sammanträdesdatum
2019-12-09

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Utbildningsnämnden söker medel för egen grundsärskola i kommunen, som initialt kräver en 
ökad kostnad men på lång sikt genererar en kostnadsminskning genom att inte nödgas köpa 
platser i andra kommuner.
 
 
Vad är grundsärskola?
Grundsärskolan är en skolform för elever som på grund av utvecklingsstörning eller bestående 
hjärnskada inte bedöms nå upp till kunskapskraven i grundskolan.[1] Utvecklingsstörning 
definieras som en nedsättning i intelligensförmåga konstaterad under uppväxten och en samtidig 
nedsättning i adaptiv förmåga eller beteende. Utvecklingsstörning och intellektuell 
funktionsnedsättning är olika benämningar på samma funktionsnedsättning. Det finns stora 
variationer inom funktionsnedsättningen och dessa konsekvenser skiljer sig mycket från person 
till person. Funktionsnedsättningen kan vara lindrig, måttlig, svår eller mycket svår. Det är ganska 
vanligt att personer samtidigt har andra funktionsnedsättningar, till exempel autism, fysiska 
funktionsvariationer
Det är elevens hemkommun som beslutar om mottagande i grundsärskolan. För ett beslut om 
mottagande krävs en grundlig utredning som består av en pedagogisk, en psykologisk, en social 
och en medicinsk bedömning.[2]
Grundsärskolan är en obligatorisk skolform vilket betyder att eleverna har skolplikt.[3] Syftet med 
utbildningen är att ge eleverna en anpassad utbildning som ger kunskaper och värden och 
utvecklar elevernas förmåga att tillägna sig dessa. Det är inte rimligt och heller inte hållbart över 
tid att som kommun inte ha en egen särskola. Stödinsatser och individuella lösningar för varje 
elev och på varje skola är inte hållbar över tid vilket kommer leda till en ökad kostnad om inte en 
effektivare organisation i form av särskola skapas.
Eleverna i grundsärskolan följer grundsärskolans läroplan och kursplaner (Lsär11). Kursplanerna 
är anpassade för de elever som går i grundsärskolan, framförallt när det gäller de teoretiska 
delarna. Det innebär till exempel att naturorienterande ämnen skiljer sig mer från grundskolans 
ämnen än exempelvis bild. Ämnena i grundsärskolan är samma som för grundskolan förutom 
språkval som inte finns i grundsärskolan. För elever där skolan bedömer att eleven inte kan 
tillgodogöra sig hela eller delar av utbildningen i grundsärskolans ämnen finns en inriktning som 
kallas för träningsskolan. För elever som går i inriktning träningsskolan finns det fem 
ämnesområden: estetisk verksamhet, kommunikation, motorik, vardagsaktiviteter och 
verklighetsuppfattning. Det är möjligt för en elev att läsa en kombination av ämnen och 
ämnesområden eller en kombination av ämnen i grundskolan och grundsärskolan.
Hemkommun enligt skollagen är den kommun där en elev är folkbokförd eller, om eleven inte är 
folkbokförd i Sverige, där eleven vistas. Hemkommunen ansvarar för att utbildning i 
grundsärskolan kommer till stånd för alla som enligt skollagen har rätt att gå i grundsärskolan och 
inte fullgör sin skolgång på annat sätt.[4] Ansvaret kan fullgöras genom att hemkommunen 
anordnar grundsärskola i den omfattning som krävs för att bereda utbildning för alla i 

Sida 2 av 5

Page 123 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Utbildningsnämnden
Sammanträdesdatum
2019-12-09

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

kommunen som är berörda eller kommer överens med en annan kommun att den i sin 
grundsärskola ska ta emot de elever som hemkommunen ansvarar för.
 
Enligt skollagen ingår grundsärskola i skolväsendet.[5] Utgångspunkten är, som i all utbildning, 
barnets bästa.[6] Det innebär även att verksamheten omfattas av samma bestämmelser och krav 
som grundskolan. Exempelvis gällande lokaler, rektor, kvalitetsarbete, skolbibliotek, trygghet och 
studiero, särskilt stöd och åtgärder mot kränkande behandling.
Bollebygds kommun har idag ingen grundsärskola. Elever som mottas i den obligatoriska 
grundsärskolan erbjuds att läsa som integrerad elev vid någon av kommunens grundskoleenheter 
alternativt att ansöka om plats vid grundsärskola hos annan huvudman (annan kommun eller 
fristående skola). I skollagen ställs krav på att en kommun antingen har en egen särskola eller en 
överenskommelse med annan kommun[7]. Bollebygds kommun har inte avtal/överenskommelse 
med någon annan kommun att den i sin grundsärskola ska ta emot de elever som Bollebygds 
kommun ansvarar för. Vilket innebär att kommunen idag inte lever upp till skollagens krav.
 
[1] 7 kap. 5 § 1 st, 29 kap. 8 § skollagen
[2] 7 kap. 5 § 2 st skollagen
[3] 7 kap. 4 § skollagen
[4] 11 kap. 24 § skollagen
[5] 1 kap. 1 § skollagen
[6] 1 kap. 10 § skollagen
[7] 11 kap. 24 § skollagen
 
 
Insatser som initialt kräver en kostnad men på kort eller lång sikt genererar en 
kostnadsminskning
Att köpa grundsärskoleplatser i andra kommuner är en dyr lösning eftersom det inte bara innebär 
en kostnad för skolplatsen utan även tillkommer en kostnad för skolskjuts och ev. 
fritidshemsplats.
Tabell 1 Genomsnittskostnad per elev 2018

 
Genomsnittskostnad per 
elev 2018

Riket 497 500
Västra Götalands län 551 600
Pendlingskommun nära storstad 543 800
 
Som exempel innebär en köpt plats i Göteborg för en elev i grundsärskola som inte är behov av 
utökade resurser i form av omvårdnad, tillsyn, lokalanpassning eller hjälpmedel (nivå 2) och som 
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går på fritidshem en kostnad på 603 273 kronor per år för skola och fritids och ca 500 000 kronor 
för skolskjuts, vilket innebär 1 103 273 kronor per år. En elev som har tidig utvecklingsnivå och 
stort behov av omvårdnad (nivå 1) kostar i Göteborg 859 032 kronor per år för skola och 
fritidshem vilket med skolskjuts innebär ca 1 359 032 kronor per år.
Tabell 2 Prislista Göteborgsregionen 2019
 Pris/år
Grundskola årskurs 1-6 89 105
Grundskola årskurs 7-9 106 926
Fritidshem F-3 30 277
Fritidshem 4-6 10 292
Grundsärskola nivå 1 641 172
Grundsärskola nivå 2 451 022
Grundsärskola individintegrerade elever samråd
Fritidshem för grundsärskola nivå 1 217 860
Fritidshem för grundsärskola nivå 2 152 251
Fritidshem för grundsärskola individintegrerad elever samråd
 
Nationell statistik visar att det är runt 40 procent av de elever som är mottagna i grundsärskolan 
som har så omfattande behov att de hamnar i det som Göteborg räknar som nivå 1. Denna grupp 
elever har inte förutsättningar att läsa som individintegrerade elever vilket innebär att den enda 
lösning i dagsläget är att köpa plats för eleven eller att från fall till fall skapa individuella lösningar 
i någon av kommunens grundskolor. Sådana lösningar är personalkrävande vilket innebär en hög 
ekonomisk kostnad. Individuella lösningar för att integrera en elev som egentligen inte har 
förutsättningar att läsa integrerat innebär även stora svårigheter att leva upp till skollagens krav. 
De elever som idag är mottagna i grundsärskola i Bollebygd eller kommer att mottas de närmaste 
åren kommer i flera fall ha behov av lokaler anpassade utifrån fysiska funktionsnedsättningar. 
Även i detta fall skulle individuella lösningar på olika skolenheter innebära högre kostnader för 
kommunen jämfört med om man ha de en särskoleenhet.
Att starta en särskoleenhet i Bollebygd bedöms av utbildningsnämnden som nödvändigt för att 
leva upp till skollagens krav både om att tillhandahålla särskola, men också vad gäller läroplan, 
timplan och behöriga lärare. Initialt kommer detta innebära en ökad kostnad för 
utbildningsnämnden eftersom det krävs att en ny organisation skapas där personal behöver 
vidareutbildas då behöriga lärare idag saknas inom organisationen. Det fordras en ökad 
personaltäthet kring grundsärskolans elever. Det kommer även tillkomma kostnader för ny 
utrustning och tillgänglighetsanpassning av lokaler.
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På kort sikt kommer insatsen att starta en särskoleenhet främst leda till en omfördelning av 
kostnader mellan grundskola och grundsärskola.
Om en särskoleenhet skulle kunna startas upp inom det närmaste 1 – 1,5 året skulle det innebära 
att ett antal platser som annars skulle behöva köpas av andra huvudmän istället skulle kunna lösas 
i kommunen. Detta skulle generera en kostnadsminskning på 500 000 – 800 000 kronor per elev 
och år. Om man gör ett räkneexempel med att två elever som annars skulle haft köpt plats 
motsvarande nivå 1 i Göteborgs prislista istället går i kommunens särskoleenhet så skulle det 
under deras nioåriga grundskola (och sex år i fritidshem) innebära en kostnadsminskning på runt 
13 000 000 kronor för skola och fritidshem. Till det tillkommer kostnadsminskningen för 
skolskjuts.
 
Ekonomi
Utbildning två speciallärare med behörighet för 
särskola (vikariekostnader)

1200 tkr

Stödassistent med utbildning för ändamålet 550 tkr
Inventarier (möbler) 400 tkr
Tekniska hjälpmedel 600 tkr
Läromedel 250 tkr
Anpassning lokaler Särskilt ärende
 
Utbildningsförvaltningens förslag till beslut
Utbildningsnämnden beslutar att hos kommunstyrelsen framställa om att erhålla medel (3000 tkr) 
ur den ofördelade budgeten för att skapa en grundsärskola i Bollebygds kommun.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förvaltningens förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 Framställan om medel ur ofördelad budget

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Komplettering av ärende till Kommunstyrelsen

Utbildningsnämndens presidium har fått i uppdrag av Kommunst5’relsens arbetsutskott att
komplettera nämndens begäran om medel ur ofördelad budget. Kompletteringen är begärd under
gemensam sammankomst 2020-01-29 och är ej protokollförd.

Utbildningsnämndens presidium har fått två frågor

l. Vad händer om nämnden ej tilldelas medel ur ofördelad budget?
2. Vad kostade kommunens elever i särskolan 2019?

Utbildningsnämndens presidium har tagit hjälp av sin förvaltning för att svara på frågorna.

l. Vad händer om nämnden ej tilldelas medel ur ofördelad budget?

Grundsärskola är inte ett fritt val för Sveriges korrununer. Grundsärskola skaU erbjudas likväl
som grundskola skall erbjudas i samtliga kommuner. Bollebygds kommun har under flera år haft
få elever i grundsärskola. De har antingen integrerats i grundskolan eller plats har köpts i annan
kommun. Det är som Utbildningsnämnden skriver i sin begäran inte i enlighet med
författningarna att ej erbjuda en grundsärskola i hemkommunen. Om ej medel tilldelas ur
ofördelad budget kommer Utbildningsnämnden att nödgas omfördela medel från grundskola till
gnindsärskola.

2. Vad kostade kommunens elever i särskolan 2019?

Den totala kostnaden för grundsärskolans elever beräknas 2019, varit 2 900 000 ktonor.

En elev l grundsärskolan i Bollebygds kommun kostade 2019, från 113 000 kronor till l 050 000
kronor per år. Den lägre summan för elev som är helt integrerad i gmndskolan. Den högre
kostnaden är köpt skolplacering i annan kommun inklusive kostnader för skolskjuts. Den
genomsnittliga kostnaden för en elev mottagen i grundsärskolan i BoUebygd beräknas under 2019
varit ca 360 000 kronor.

Det är ett ökat antal elever som mottas i grundsärskolan i BoUebygd. Det är en förväntad ökning.
I riket beräknas drygt l % av skolpUkdga elever mottas i grundsärskolan och ca 40 % av dem
beräknas mottas i inriktningen ämnesområden (den som även kallas träningsskola). BoUebygds
kommun hade 2018 tre elever mottagna och 2019, 8 elever. Under 2020 beräknas 14 elever finnas
mottagna i grundsärskola. Enligt förvaltningens prognos kommer det att vara 13-18 elever
mottagna i grundsärskolan de kommande l O åren.

Om vårdnadshavare i Bollebygds kommun önskar grundsärskoleplacering i annan kommun så
kan de ansöka i önskad kommun. Om önskad kommunen beslutar att det finns möjlighet att ta
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emot elev så är det hemkommuns ansvar att betala kostnaden. En grundsärskoleplacering i
grannkommunerna Hän-}Tda eller Alingsås kostar erdig nedan.

Grundsärskola nivå l- 665 457 kr/år. Grundsärskola friddshem nivå l - 206 130 kc/år = 871 587

kr/år för elev med fritidshem (åk 1-6). Nivå l är elever på tidig utvecklingsnivå med stora
rörelsehinder samt autism och/eller konimunikations störningar eller elever med
flerfunkdonshinder/ddig utvecklingsnivå med mycket stort behov av omvårdnad, tillsyn,
lokalanpassning, hjälpmedel.

Grundsärskola nivå 2 - 473 083 kr/år Grundsärskola fritidshem nivå 2 - 146 541 kr/år - 619 624

kc/år för elev med fritidshem (åk 1-6). Nivå 2 är elever med utvecklingsstörning som inte är i
behov av utökade resurser l form av omvårdnad, tillsyn, lokalanpassning, hjälpmedel.

Skolskjuts för elev i grund särskolan ull någon av grannkommunerna beräknas till ca 500 000
kronor per elev och år.

BoUebygd 200203

L
Ingndh Arideren

Ordförande

UlfRap^

Vice ordförande
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§71 KS2019/16

Begäran från socialnämnden om extra medel för implementering 
och projektledning av Framtidens Vårdinformationsmiljö (FVM) 

Beslut
Arbetsutskottet förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen avslår socialnämndens begäran om extra medel för implementering och 
projektledning av Framtidens Vårdinformationsmiljö (FVM) då det inte uppfyller kriteriet på 
oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.

Ärendet
Socialnämnden begär 210 tkr under 2020 för implementeringsansvar och projektledning av 
framtidens vårdinformationsmiljö (FVM). Kommunstyrelsen har ingen möjlighet att omfördela 
medel mellan nämnder men har en ofördelad budget som enligt kommunens styrprinciper enbart 
kan användas för oförutsedda händelser. Kommunstyrelseförvaltningen gör bedömningen att 
detta inte kan ses som en oförutsedd händelse och begäran bör därför avslås.
 
Socialnämnden har även begärt medel för 2021 för samma ändamål, dock hanteras den begäran 
separat i kommunens budgetprocess för 2021.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen avslår socialnämndens begäran om extra medel för implementering och 
projektledning av Framtidens Vårdinformationsmiljö (FVM) då det inte uppfyller kriteriet på 
oförutsedd händelse enligt kommunens styrprinciper.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Begäran från socialnämnden om extra medel för implementering och projektledning av 

Framtidens Vårdinformationsmiljö (FVM)
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.

Skickas till
Kommunstyrelsen
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§55 SN2020/76

Framtidens vårdinformationsmiljö, medel för implementering 2021 

Beslut
Socialnämnden vidarebefordrar förslaget om tillägg i budget 2021 till kommunstyrelsen.

Ärendet
En halv årsarbetare kommer att behövas i form av en implementeringsansvarig av Framtidens 
vårdinformationsmiljö och en projektledare behövs på 10 % för att leda projektet. Kostnader för 
system behöver också täckas.

Framtidens vårdinformationsmiljö (FVM) är ett samarbete mellan Västra Götalandsregionen 
(VGR) och kommunerna i Västra Götaland. Tillsammans skapar vi en modern 
vårdinformationsmiljö som ger invånarna en tillgänglig hälso- och sjukvård med hög kvalitet och 
stor delaktighet. VGR har både för sin egen och för varje kommuns räkning upphandlat ett nytt 
IT-stöd för hälso- och sjukvården i Västra Götaland. I november 2018 tecknades avtal med 
företaget Cerner Sverige AB. 2023 ska den nya vårdinformationsmiljön och systemet Millennium 
vara infört i hela Västra Götaland. Först måste systemet anpassas till gemensamma processer och 
arbetssätt, termer och begrepp i hälso- och sjukvården i Västra Götaland.
 
Bollebygds kommun har gett fullmakt att teckna avtal om optioner gällande 
informationsöverföring. Erbjudandet består av tre avtal med olika avtalsparter som rör:
- Avrop kommunala optioner Millennium, avtal med Cerner Sverige AB
- Samverkansavtal 2019-06-12, avtal med VGR
- Drift- och förvaltningsavtal, avtal med VGR

Dagens befintliga system kommer oavsett att avlutas inom två år. Om implementering av option 
1 inte görs så kommer inget system att finnas vilket äventyrar patientsäkerhetsarbetet och även 
möjligheterna att följa lagen om utskrivning från sluten hälso- och sjukvård vilken har ersatt 
kommunernas betalningsansvarslag.
 
Kommunen behöver en implementeringsansvarig för arbetet med FVM. Kostnaden för det 
kommer uppgå till en kostnad på ca 350tkr. Kommunen kommer även att behöva projektledning. 
Kostnaden för det kommer att uppgå till ca 70tkr.
 
Kostnaderna för systemet blir enligt VGR som följer:
- Engångskostnad för option nummer 1 är 53 938 kr
- Årlig driftskostnad för option nummer 1 är 276 244 kr
- Totalkostnad per användare och år är 4 249 kr
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Sammanträdesdatum
2020-06-16
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Socialförvaltningens förslag till beslut
Socialnämnden vidarebefordrar förslaget om tillägg i budget 2021 till kommunstyrelsen.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.
 

Beslutsunderlag
 Tillägg till 2021 års budget gällande framtidens vårdinformationsmiljö, FVM

Skickas till
Kommunstyrelsen
Socialförvaltningen

Page 2 of 2Page 2 of 2Page 132 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Socialnämnden
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Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§54 SN2020/71

Framtidens vårdinformationsmiljö, tillsättning av projektledare 
hösten 2020 

Beslut
Socialnämnden beslutar att av kommunstyrelsen äska extra medel för implementeringsansvar och 
projektledning av Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, 2020.
 
Reservation
Gun-Britt Ottosson (M) reserverar sig mot beslutet att äska pengar från kommunstyrelsen, 
angående framtidens vårdinformationsmiljö.
 
Anneli Lindström (FR) reserverar sig mot beslutet med följande motivering; Folkets Röst 
reserverar sig mot beslutet att äska medel till Framtidens vårdinformationsmiljö i nuläget. Det är 
inte mot själva projektet i sig utan med tanke på det läge socialnämnden befinner sig i med 
rådande underskott.

Ärendet
En halv årsarbetare kommer att behövas i form av en projektledare i syfte att implementera 
Framtidens vårdinformationsmiljö. En projektledare behövs på 10% för att leda projektet.

Framtidens vårdinformationsmiljö (FVM) är ett samarbete mellan Västra Götalandsregionen 
(VGR) och kommunerna i Västra Götaland. Tillsammans skapar vi en modern 
vårdinformationsmiljö som ger invånarna en tillgänglig hälso- och sjukvård med hög kvalitet och 
stor delaktighet. VGR har både för sin egen och för varje kommuns räkning upphandlat ett nytt 
IT-stöd för hälso- och sjukvården i Västra Götaland. I november 2018 tecknades avtal med 
företaget Cerner Sverige AB. 2023 ska den nya vårdinformationsmiljön och systemet Millennium 
vara infört i hela Västra Götaland. Först måste systemet anpassas till gemensamma processer och 
arbetssätt, termer och begrepp i hälso- och sjukvården i Västra Götaland.
 
Bollebygds kommun har gett fullmakt och därefter tecknat avtal om option 1 gällande 
informationsöverföring. Erbjudandet består av tre avtal med olika avtalsparter som rör:
- Avrop kommunala optioner Millennium, avtal med Cerner Sverige AB
- Samverkansavtal 2019-06-12, avtal med VGR
- Drift- och förvaltningsavtal, avtal med VGR
 
Dagens befintliga system för informationsöverföring kommer oavsett att avlutas inom två år. Om 
implementering av option 1 inte görs så kommer inget system att finnas vilket äventyrar 
patientsäkerhetsarbetet och även möjligheterna att följa lagen om utskrivning från sluten hälso- 
och sjukvård vilken har ersatt kommunernas betalningsansvarslag.
 

Page 1 of 2Page 1 of 2Page 133 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Socialnämnden
Sammanträdesdatum
2020-06-16

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Kommunen behöver en implementeringsansvarig för arbetet med FVM under hösten 2020. 
Kostnaden för det kommer uppgå till ca 175tkr. Kommunen kommer även att behöva 
projektledning. Kostnaden för det kommer att uppgå till ca 35tkr.

 
Socialförvaltningens förslag till beslut
Socialnämnden beslutar att av kommunstyrelsen äska extra medel för implementeringsansvar och 
projektledning av Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, 2020.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.
 
Reservation
Gun-Britt Ottosson (M) reserverar sig mot beslutet att äska pengar från kommunstyrelsen, 
angående framtidens vårdinformationsmiljö.
 
Anneli Lindström (FR) reserverar sig mot beslutet med följande motivering; Folkets Röst 
reserverar sig mot beslutet att äska medel till Framtidens vårdinformationsmiljö i nuläget. Det är 
inte mot själva projektet i sig utan med tanke på det läge socialnämnden befinner sig i med 
rådande underskott.
 

Beslutsunderlag
 Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, tillsättning av projektledare

Skickas till
Kommunstyrelsen
Socialförvaltningen
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Dnr :SN2020/71-1
Socialförvaltningen

Matilda Ernfridsson  |  Utvecklingsledare
0734-64 74 03  |  matilda.ernfridsson@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Socialnämnden 

Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, äskande om medel 
för implementeringsansvarig och projektledning

Förslag till beslut
Socialnämnden beslutar att av kommunstyrelsen äska extra medel för implementeringsansvar och 
projektledning av Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, 2020. 

Ärendet
En halv årsarbetare kommer att behövas i form av en projektledare i syfte att implementera 
Framtidens vårdinformationsmiljö. En projektledare behövs på 10% för att leda projektet. 

Framtidens vårdinformationsmiljö (FVM) är ett samarbete mellan Västra Götalandsregionen (VGR) 
och kommunerna i Västra Götaland. Tillsammans skapar vi en modern vårdinformationsmiljö som 
ger invånarna en tillgänglig hälso- och sjukvård med hög kvalitet och stor delaktighet. VGR har både 
för sin egen och för varje kommuns räkning upphandlat ett nytt ITstöd för hälso- och sjukvården i 
Västra Götaland. I november 2018 tecknades avtal med företaget Cerner Sverige AB. 2023 ska den 
nya vårdinformationsmiljön och systemet Millennium vara infört i hela Västra Götaland. Först måste 
systemet anpassas till gemensamma processer och arbetssätt, termer och begrepp i hälso- och 
sjukvården i Västra Götaland.

Bollebygds kommun har gett fullmakt och därefter tecknat avtal om option 1 gällande 
informationsöverföring. Erbjudandet består av tre avtal med olika avtalsparter som rör:
- Avrop kommunala optioner Millennium, avtal med Cerner Sverige AB 
- Samverkansavtal 2019-06-12, avtal med VGR 
- Drift- och förvaltningsavtal, avtal med VGR 

Dagens befintliga system för informationsöverföring kommer oavsett att avlutas inom två år. Om 
implementering av option 1 inte görs så kommer inget system att finnas vilket äventyrar 
patientsäkerhetsarbetet och även möjligheterna att följa lagen om utskrivning från sluten hälso- och 
sjukvård vilken har ersatt kommunernas betalningsansvarslag. 

Ekonomiska förutsättningar 
Kommunen behöver en implementeringsansvarig för arbetet med FVM under hösten. Kostnaden för 
det kommer uppgå till en kostnad på ca 175tkr.

Kommunen kommer även att behöva projektledning. Kostnaden för det kommer att uppgå till ca 
35tkr.
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Beslutsunderlag
Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, äskande om medel för implementering och projektledning, 
socialförvaltningens tjänsteskrivelse 2020-05-25

Skickas till
Kommunstyrelsen
Socialförvaltningen

BOLLEBYGDS KOMMUN

Socialförvaltningen

Gunilla Lundgren Matilda Ernfridsson

Förvaltningschef Utvecklingsledare
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Socialförvaltningen

Matilda Ernfridsson  |  Utvecklingsledare
0734-64 74 03  |  matilda.ernfridsson@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Socialnämnden 

Tillägg till 2021 års budget beträffande framtidens 
vårdinformationsmiljö, FVM.

Förslag till beslut
Socialnämnden vidarebefordrar förslaget om tillägg i budget 2021 till kommunstyrelsen.

Ärendet
En halv årsarbetare kommer att behövas i form av en implementeringsansvarig av Framtidens 
vårdinformationsmiljö.
En projektledare behövs på 10 % för att leda projektet.
Kostnader för system behöver täckas. 

Framtidens vårdinformationsmiljö (FVM) är ett samarbete mellan Västra Götalandsregionen (VGR) 
och kommunerna i Västra Götaland. Tillsammans skapar vi en modern vårdinformationsmiljö som 
ger invånarna en tillgänglig hälso- och sjukvård med hög kvalitet och stor delaktighet. VGR har både 
för sin egen och för varje kommuns räkning upphandlat ett nytt ITstöd för hälso- och sjukvården i 
Västra Götaland. I november 2018 tecknades avtal med företaget Cerner Sverige AB. 2023 ska den 
nya vårdinformationsmiljön och systemet Millennium vara infört i hela Västra Götaland. Först måste 
systemet anpassas till gemensamma processer och arbetssätt, termer och begrepp i hälso- och 
sjukvården i Västra Götaland.

Bollebygds kommun har gett fullmakt att teckna avtal om optioner gällande informationsöverföring. 
Erbjudandet består av tre avtal med olika avtalsparter som rör:
- Avrop kommunala optioner Millennium, avtal med Cerner Sverige AB 
- Samverkansavtal 2019-06-12, avtal med VGR 
- Drift- och förvaltningsavtal, avtal med VGR 

Dagens befintliga system kommer oavsett att avlutas inom två år. Om implementering av option 1 
inte görs så kommer inget system att finnas vilket äventyrar patientsäkerhetsarbetet och även 
möjligheterna att följa lagen om utskrivning från sluten hälso- och sjukvård vilken har ersatt 
kommunernas betalningsansvarslag.

Ekonomiska förutsättningar 
Kommunen behöver en implementeringsansvarig för arbetet med FVM. Kostnaden för det kommer 
uppgå till en kostnad på ca 350tkr.

Kommunen kommer även att behöva projektledning. Kostnaden för det kommer att uppgå till ca 
70tkr.
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Kostnaderna för systemet blir enligt VGR som följer:

Engångskostnad för option nummer 1 är 53 938 kr

Årlig driftskostnad för option nummer 1 är 276 244 kr

Totalkostnad per användare och år är 4 249 kr

Beslutsunderlag
Framtidens vårdinformationsmiljö, FVM, medel för implementering och projektledning till budget 
2021, socialförvaltningens tjänsteskrivelse 2020-05-28

Skickas till
Kommunstyrelsen
Socialförvaltningen

BOLLEBYGDS KOMMUN

Socialförvaltningen

Gunilla Lundgren Matilda Ernfridsson

Förvaltningschef Utvecklingsledare
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12.  Begäran från socialnämnden om att 
frångå kommunens styrprinciper  KS2020/183
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§73 KS2020/183

Svar på socialnämndens begäran om att frångå kommunens 
ekonomiska styrprinciper 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige avslår socialnämndens begäran och beslutar att inte tillåta socialnämnden att 
frångå Bollebygds kommuns styrmodell inkl. ekonomiska styrprinciper, och därmed inte låta 
socialnämnden få två år, 2020 och 2021, på sig att få en budget i balans. Om nämnden ska tillåtas 
frångå de ekonomiska  styrprinciperna ska åtgärder vara framtagna 2020 för att få full effekt 
2021, vilket innebär att socialnämnden ska ha en budget i balans vid ingången av 2022.
 
Reservation
Lars-Erik Olsson (S) reserverar sig mot arbetsutskottets beslut till förmån för eget förslag. 

Ärendet
Socialnämnden begär på sitt sammanträde 2020-04-21, § 18, att kommunfullmäktige ska besluta 
att nämnden får frångå kommunens ekonomiska styrprinciper, för att kunna arbeta för att få 
budget i balans 2021. Prognosen efter juni 2020 visar på ett underskott motsvarande 13,3 mnkr. 
Förvaltningschef gör bedömningen att 1,5 mnkr möjligen kan hämtas hem 2020. Kvarstår då 11,7 
mnkr där socialnämnden inte har vidtagit åtgärder i tillräcklig utsträckning, för att få en budget i 
balans 2020.
 
Socialnämnden har förutsättningar för att få en budget i balans. I jämförelse med andra 
kommuner har socialnämndens verksamheter generellt en hög kostnad. Ställs kostnaderna i 
relation till den förväntade kostnaden med hänsyn taget till de faktorer som ingår i 
utjämningssystemet, och därmed ligger till grund för kommunens utjämningsbidrag, är 
kostnaderna mycket höga. Inom äldreomsorgen har kostnaderna ökat med ca 10 % mellan 2017 
och 2019. Kostnaden per invånare ligger ungefär i nivå med riket i övrigt och 
Sjuhäradskommunerna. Med hänsyn taget till de faktorer som ingår i utjämningssystemet, t.ex. 
civilstånd, ohälsa, andel födda utanför Norden och restider inom hemtjänsten, så har Bollebygds 
kommun en kostnad som är 8 mnkr högre än förväntat. Inom individ- och familjeomsorgen ses 
en kraftig kostnadsökning på ca 50 % mellan 2017 och 2019, kostnaden ligger ca 25 % över 
genomsnittet i Sjuhäradskommunerna och 15 % över riket. Detta trots att Bollebygds kommun 
bör ha betydligt lägre kostnader i relation till sin befolkningsstruktur. Kostnaden för individ- och 
familjeomsorgen är 21 mnkr högre än förväntat i relation till faktorerna i 
utjämningssystemet. Inom funktionsnedsättning märks också en relativt stor kostnadsökning 
mellan 2017 och 2019, ca 20 %. Bollebygds kommun har även här en högre kostnad jämfört med 
utjämningsbidragen, ca 6 mnkr, men ungefär samma kostnad räknat per 
invånare. Sammanfattningsvis är kostnaden per invånare för äldreomsorgen och inom 
funktionsnedsättning i nivå med riket, men sett till kommunens befolkningsstruktur och 

Page 1 of 3Page 140 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

demografi borde kostnaderna vara lägre. För individ- och familjeomsorgen är kostnaderna höga 
både i relation till utjämningssystemet och i kostnad per invånare. Summerar man alla delarna för 
socialnämndens verksamheter och ställer det i relation till vad kommunen får i utjämningsbidrag 
så är alltså kostnaderna ca 35 mnkr högre vilket motsvarar ca 18 % av hela nämndens budget.
 
Det framgår tydligt i de nu gällande ekonomiska styrprinciperna att i de fall en nämnds 
uppföljning visar på ett negativt resultat vid årets slut ska förvaltningschef skyndsamt redovisa 
åtgärder som leder till ett nollresultat vid årets slut. Nämnden ska senast vid kommande 
nämndmöte efter det att en negativ prognos presenterats besluta om åtgärder syftande till ett 
nollresultat. Vid kommande uppföljningar under året ska nämnden redovisa vilken effekt de 
beslutade åtgärderna förväntas få, dvs ifall åtgärderna är tillräckliga eller om nya beslut behöver 
fattas. Det finns inget stöd i de ekonomiska styrprinciperna som gör att en nämnd ska tillåtas att 
inte vidta åtgärder innevarande år. Då det i början av året inte fanns tillräckligt med underlag eller 
analys för att förstå orsaken till underskottet behövdes en genomlysning först göras. Trots att en 
genomlysning gjorts av individ- och familjeomsorgen är för få åtgärder, inom hela 
socialnämndens ansvarsområde, vidtagna under 2020 för att få en budget i balans.
 
Socialnämnden kommer inte att klara av att få en budget i balans 2020 då för få åtgärder är 
vidtagna. Att socialnämnden behöver ytterligare tid för att få en budget i balans är helt klart men 
detta kräver att kraftiga, konkreta åtgärdsförslag läggas fram av socialförvaltningen samt att 
socialnämnden måste fatta beslut som genererar stora sänkta kostnader. Om nämnden ska tillåtas 
frångå de ekonomiska  styrprinciperna ska åtgärder vara framtagna 2020 för att få full effekt 
2021, vilket innebär att socialnämnden ska ha en budget i balans vid ingången av 2022. 
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige beslutar att inte tillåta socialnämnden att frångå Bollebygds kommuns 
styrmodell inkl. ekonomiska styrprinciper, och därmed inte låta socialnämnden få två år, 2020 
och 2021, på sig att få en budget i balans.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår bifall till socialnämndens förslag; För att socialförvaltningen på 
bästa sätt ska kunna arbeta med den handlingsplan som ska leda till att få budget i balans begär 
socialnämnden att kommunfullmäktige fattar ett beslut vid nästa sammanträde gällande att 
socialnämnden får frångå kommunens ekonomiska styrprinciper och jobba för att få budget i 
balans 2021.
 
Michael Plogell (FR) föreslår följande lydelse; Kommunfullmäktige avslår socialnämndens 
begäran och beslutar att inte tillåta socialnämnden att frångå Bollebygds kommuns styrmodell 
inkl. ekonomiska styrprinciper, och därmed inte låta socialnämnden få två år, 2020 och 2021, på 
sig att få en budget i balans. Om nämnden ska tillåtas frångå de ekonomiska  styrprinciperna ska 
åtgärder vara framtagna 2020 för att få full effekt 2021, vilket innebär att socialnämnden ska ha 
en budget i balans vid ingången av 2022.
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Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns tre förslag; dels Lars-Erik Olssons (S), dels Michael 
Plogells (FR) samt kommunstyrelseförvaltningens. Ordföranden konstaterar först att 
förvaltningens förslag är huvudförslag. För att få ett motförslag till huvudförslaget ställer 
ordföranden Lars-Erik Olssons (S) förslag mot Michael Plogells (FR) förslag, och finner att 
arbetsutskottet antar Michael Plogells (FR) förslag som motförslag. Därefter ställer ordföranden 
förvaltningens förslag mot Michael Plogells (FR) förslag och finner att arbetsutskottet beslutar 
enligt Michael Plogells (FR) förslag. 
 
Reservation
Lars-Erik Olsson (S) reserverar sig mot arbetsutskottets beslut till förmån för eget förslag. 

Beslutsunderlag
 Svar på socialnämndens begäran om att frångå kommunens ekonomiska styrprinciper
 Protokollsutdrag § 18, Begäran från socialnämnden om att frångå kommunens 

styrprinciper

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Kommunstyrelsen 

Svar på socialnämndens begäran om att frångå kommunens 
ekonomiska styrprinciper

Förslag till beslut
Kommunfullmäktige beslutar att inte tillåta socialnämnden att frångå Bollebygds kommuns 
styrmodell inkl. ekonomiska styrprinciper, och därmed inte låta socialnämnden få två år, 2020 och 
2021, på sig att få en budget i balans. 

Ärendet
Socialnämnden begär på sitt sammanträde 2020-04-21, § 18, att kommunfullmäktige ska besluta att 
nämnden får frångå kommunens ekonomiska styrprinciper, för att kunna arbeta för att få budget i 
balans 2021.

Prognosen efter juni 2020 visar på ett underskott motsvarande 13,3 mnkr. Förvaltningschef gör 
bedömningen att 1,5 mnkr möjligen kan hämtas hem 2020. Kvarstår då 11,7 mnkr där socialnämnden 
inte har vidtagit åtgärder i tillräcklig utsträckning, för att få en budget i balans 2020.

Ekonomiska förutsättningar 
Socialnämnden har förutsättningar för att få en budget i balans. I jämförelse med andra kommuner 
har socialnämndens verksamheter generellt en hög kostnad. Ställs kostnaderna i relation till den 
förväntade kostnaden med hänsyn taget till de faktorer som ingår i utjämningssystemet, och därmed 
ligger till grund för kommunens utjämningsbidrag, är kostnaderna mycket höga. 

Inom äldreomsorgen har kostnaderna ökat med ca 10 % mellan 2017 och 2019. Kostnaden per 
invånare ligger ungefär i nivå med riket i övrigt och Sjuhäradskommunerna. Med hänsyn taget till de 
faktorer som ingår i utjämningssystemet, t.ex. civilstånd, ohälsa, andel födda utanför norden och 
restider inom hemtjänsten, så har Bollebygds kommun en kostnad som är 8 mnkr högre än förväntat.

Inom individ- och familjeomsorgen ses en kraftig kostnadsökning på ca 50 % mellan 2017 och 2019, 
kostnaden ligger ca 25 % över genomsnittet i Sjuhäradskommunerna och 15 % över riket. Detta trots 
att Bollebygds kommun bör ha betydligt lägre kostnader i relation till sin befolkningsstruktur. 
Kostnaden för individ- och familjeomsorgen är 21 mnkr högre än förväntat i relation till faktorerna i 
utjämningssystemet

Inom funktionsnedsättning märks också en relativt stor kostnadsökning mellan 2017 och 2019, ca
20 %. Bollebygds kommun har även här en högre kostnad jämfört med utjämningsbidragen, ca 6 
mnkr, men ungefär samma kostnad räknar per invånare. 
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Sammanfattningsvis är kostnaden per invånare för äldreomsorgen och inom funktionsnedsättning i 
nivå med riket, men sett till kommunens befolkningsstruktur och demografi borde kostnaderna vara 
lägre. För individ- och familjeomsorgen är kostnaderna höga både i relation till utjämningssystemet 
och i kostnad per invånare. Summerar man alla delarna för socialnämndens verksamheter och ställer 
det i relation till vad kommunen får i utjämningsbidrag så är alltså kostnaderna ca 35 mnkr högre 
vilket motsvarar ca 18 % av hela nämndens budget.

Bedömning
Det framgår tydligt i de nu gällande ekonomiska styrprinciperna att i de fall en nämnds uppföljning 
visar på ett negativt resultat vid årets slut ska förvaltningschef skyndsamt redovisa åtgärder som leder till 
ett nollresultat vid årets slut. Nämnden ska senast vid kommande nämndsmöte efter det att en negativ 
prognos presenterats besluta om åtgärder syftande till ett nollresultat. Vid kommande uppföljningar under 
året ska nämnden redovisa vilken effekt de beslutade åtgärderna förväntas få, dvs ifall åtgärderna är 
tillräckliga eller om nya beslut behöver fattas.

Det finns inget stöd i de ekonomiska styrprinciperna som gör att en nämnd ska tillåtas att inte vidta 
åtgärder innevarande år. Då det i början av året inte fanns tillräckligt med underlag eller analys för att 
förstå orsaken till underskottet behövdes en genomlysning först göras. Trots att en genomlysning 
gjorts av individ- och familjeomsorgen är för få åtgärder, inom hela socialnämndens ansvarsområde, 
vidtagna under 2020 för att få en budget i balans.

Socialnämnden kommer inte att klara av att få en budget i balans 2020 då för få åtgärder är vidtagna. 
Att socialnämnden behöver ytterligare tid för att få en budget i balans är helt klart men detta kräver 
att kraftiga, konkreta åtgärdsförslag läggas fram av socialförvaltningen samt att socialnämnden måste 
fatta beslut som genererar stora sänkta kostnader.  Om nämnden ska tillåtas frångå de ekonomiska  
styrprinciperna ska åtgärder vara framtagna 2020 för att få full effekt 2021, vilket innebär att 
socialnämnden ska ha en budget i balans vid ingången av 2022. 

Skickas till
Socialnämnden, ekonomichef

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren

Kommunchef
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Socialnämnden
Sammanträdesdatum
2020-04-21

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§18 SN2020/45

Budgetuppföljning till och med mars 2020 

Beslut
Socialnämnden godkänner rapporten och skickar den vidare till kommunstyrelsen.
 
För att förvaltningen på bästa sätt ska kunna arbeta med den handlingsplan som ska leda till att få 
budget i balans begär socialnämnden att kommunfullmäktige fattar ett beslut vid nästa 
sammanträde gällande att socialnämnden får frångå kommunens ekonomiska styrprinciper och 
jobba för att få budget i balans 2021.

Ärendet
Socialnämnden har tagit fram en rapport utifrån budgetläget till och med mars 2020. Den 
innehåller en budgetprognos för helår per område. Det finns en personalkostnadsutveckling men 
det är ännu svårt att avgöra hur stor del som är på grund av rådande coronapandemi, bland annat 
utifrån att statistik släpar. Förvaltningen behöver ytterligare en månad för att kunna ge 
information om kostnader kopplade till corona.
 
Socialförvaltningens förslag till beslut
Socialnämnden godkänner rapporten och skickar den vidare till kommunstyrelsen.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Barbro Orrestrand (S) och Hilja Wretlund Lust (S) föreslår följande som tilläggsförslag; För att 
förvaltningen på bästa sätt ska kunna arbeta med den handlingsplan som ska leda till att få budget 
i balans yrkar vi Socialdemokrater på följande: Att socialnämnden begär att kommunfullmäktige 
fattar ett beslut vid nästa sammanträde gällande att socialnämnden får frångå kommunens 
ekonomiska styrprinciper och jobba för att få budget i balans 2021.
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag och ett tilläggsförslag. Ordföranden frågar först 
om förslaget kan antas och finner att så sker. Därefter frågar ordföranden om socialnämnden 
antar eller avslår tilläggsförslaget och finner att förslaget antas.
 
Protokollsanteckning
Ersättare Rose-Marie Grune (MP) lämnar följande protokollsanteckning; Miljöpartiet ställer sig 
bakom tilläggsyrkandet från Socialdemokraterna. 
 

Beslutsunderlag
 Budgetuppföljning mars 2020
 Budgetuppföljning socialnämnden per mars 2020
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Socialnämnden
Sammanträdesdatum
2020-04-21

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E

13.  Svar på motion (S) om att en 
barnkonsekvensanalys införs vid varje beslut i 
kommunen (kf fattar slutligt beslut)  
KS2019/245
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§74 KS2019/245

Svar på motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid varje 
beslut i kommunen 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige bifaller motionen och ger kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram lämplig 
arbetsmetod som anpassas till varje förvaltning.

Ärendet
Carina Svensson (S) föreslår i en motion inkommen 2019-10-17 att en 
barnkonsekvensanalys införs vid varje beslut i kommunen. Bakgrunden till motionen är att 
riksdagen 2018 beslutade att införliva konventionen om barnets rättigheter i svensk lag från och 
med 2020-01-01.
 
En barnkonsekvensanalys är ett verktyg för att omsätta barnkonventionen i handling och 
synliggöra barnets bästa. Syftet är att säkerställa att barnens rättigheter finns med i beslutsfattande 
inom verksamheterna. Med hjälp av barnkonsekvensanalyser kan varje beslutsfattare arbeta 
systematiskt och på det viset vara försäkrad om att ett barnperspektiv finns med i besluten och på 
det viset både på kort och lång sikt förbättra barns och ungas levnadsvillkor. Det finns inte en 
metod för att pröva barnets bästa som är giltig för alla frågor och alla organisationer. Varje 
organisation behöver börja och pröva sig fram för att se vad som fungerar bäst i deras 
verksamheter. Förtroendevalda ska efterfråga ett underlag som utgår från barnets rättigheter, dels 
som en vägledning till alla som står i beredskap att göra prövningar av barnets bästa.
 
FN-kommittén för barnets rättigheter rekommenderar att barnkonsekvensanalyser ska göras vid 
större förändringar som rör barn. Det kan till exempel gälla framtagande av policydokument och 
budget, nedläggningar av skolor, byggande av bostadsområden och förändringar i verksamheter 
med mera. Förutom det som ingår i en prövning bör en barnkonsekvensanalys innehålla ett 
bredare resonemang om till exempel ekonomiska aspekter, vilka konsekvenserna skulle kunna bli 
på lång och på kort sikt för olika grupper av barn. Det kan gälla åtgärder för barn med 
funktionsnedsättning av olika slag, barn med olika etnisk eller nationell bakgrund, barn i olika 
åldrar och barn av olika kön.  En barnkonsekvensanalys ska, enligt FN-kommittén, förutspå den 
påverkan en viss handling eller ett visst beslut kan få för barn och deras åtnjutande av sina 
rättigheter.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige bifaller motionen och ger kommunstyrelsen i uppdrag att ta fram lämplig 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

arbetsmetod som anpassas till varje förvaltning.
 
Förvaltningens förslag bifalls av Lars-Erik Olsson (S).
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Svar på motion (S) om barnkonsekvensanalys i kommunens beslut
 Motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid varje beslut i kommunen.
 §164 Kf Inkommen motion: Motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid varje 

beslut i kommunen

Skickas till
Kommunstyrelsen
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2019-12-12

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§164 KS2019/245

Inkommen motion: Motion (S) om att en barnkonsekvensanalys 
införs vid varje beslut i kommunen 

Beslut
Kommunfullmäktige remitterar motionen till kommunstyrelsen för handläggning.

Ärendet
Carina Svensson (S) föreslår i en motion inkommen 2019-10-17 att en barnkonsekvensanalys 
införs vid varje beslut i kommunen. Bakgrunden till motionen är riksdagen 2018 beslutade att 
införliva konventionen om barnets rättigheter i svensk lag från och med 2020-01-01.

Beslutsunderlag
 Motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid varje beslut i kommunen.
 §153 Kf Inkommen motion: Motion (S) om att en barnkonsekvensanalys införs vid varje 

beslut i kommunen

Sida 1 av 1
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14.  Svar på motion (MP) om aktiv fritid i 
Bollebygds kommun (kf fattar slutligt beslut)  
KS2019/260
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§75 KS2019/260

Svar på motion (MP) om aktiv fritid i Bollebygds kommun 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige bifaller motionen och ger utbildningsnämnden i uppdrag att vidare utreda 
frågan.

Ärendet
Rose-Marie Grune (MP) föreslår i en motion inkommen 2019-11-04, att 
samhällsbyggnadsnämnden ges i uppdrag att ta fram ett fritidsprogram med kort- och långsiktiga 
åtgärder för att kunna erbjuda invånarna en aktiv fritid. Aktiviteterna ska vara av olika karaktär 
och passa olika målgrupper. Arbetet ska ske i samråd med föreningar och målgrupperna, 
kommunen ska ha en samordnande och framåtdrivande roll. Som bakgrund anger motionären 
bland annat att det redan befintliga utbudet av ungdomsgård, föreningar, skolgårdar och 
fotbollsplaner kan kompletteras med fler alternativ, helst inom område spontanidrott, där inga 
fasta tider eller medlemskap styr. Målgruppen är unga men också alla övriga invånare. Några 
exempel på satsningar kan vara utegym vid motionsstråk eller på en grönyta i bebyggelsen, 
parkouranläggning, scen för kreativt uttryck som ett alternativ till fysiska aktiviteter, samt 
promenadstigar. Kommunfullmäktige har på sammanträde 2019-11-14, § 154, remitterat 
motionen till kommunstyrelsen för handläggning. 
 
I Bollebygds kommun är det i dagsläget föreningslivet som förvaltar, driver och utvecklar de 
verksamheter som invånarna anser ska finnas. Detta görs med olika typer av bidrag och stöd 
enligt kommunens riktlinjer för stöd till föreningar. Av folkhälsomässiga skäl och för ett ökat 
mervärde för Bollebygds kommuns invånare skulle det vara positivt att kommunen har ett 
framtaget fritidsprogram i samverkan med föreningslivet. Det skulle i så fall vara ett uppdrag för 
utbildningsförvaltningen att utreda om det finns möjlighet att ta fram ett fritidsprogram samt om 
det finns föreningar som är intresserade av att driva nya typer av anläggningar.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige bifaller motionen och ger utbildningsnämnden i uppdrag att vidare utreda 
frågan.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Svar på motion (MP) om aktiv fritid i Bollebygds kommun
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

 Motion om aktiv fritid i Bollebygd
 §154 Kf Inkommen motion: Motion (MP) om aktiv fritid i Bollebygd

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Till kommunfullmäktige 
Bollebygds kommun 

 

Motion om aktiv fritid i Bollebygd 

Bakgrund 
Rörelse utomhus och helst i naturen har positiva effekter på hälsa, kreativitet, hjärnans utveckling och stress. 
Möjligheter till fritidsaktiviteter utomhus är också en attraktivitets-faktor för val av var människor vill bo. Sist 
och inte minst ges unga människor utökade möjligheter att spendera tid på att träna eller leka ute. 

I Bollebygd har diskussionerna kring skadegörelse, farlig bil- och mopedkörning och drogmissbruk pågått ett bra 
tag och även om det är många olika faktorer som påverkar en människans utveckling och beteende, så är en 
återkommande tanke att det behöver finnas alternativa erbjudanden. Vad kan man hitta på som ungdom i 
Bollebygd? Det redan befintliga utbudet av ungdomsgård, föreningar, skolgårdar och fotbollsplaner kan 
kompletteras med fler alternativ, helst inom område spontanidrott, där inga fasta tider eller medlemskap styr. 
Målgruppen är unga men också alla övriga invånare. 

Några exempel på satsningar som kan vara tänkbar. 

·        Utegym vid motionsstråk eller på en grönyta i bebyggelsen. 
·        Parkouranläggning 
·        Scen, för kreativt uttryck, ett alternativ till fysiska aktiviteter 
·        Promenadstiger 
·        Pumptrack, en cykelanläggning som främjar balans och kontroll 
·        Skatepark 
·        Naturlekplatser 

 
Möjlighet till extern finansiering 
Kostnaderna för de olika åtgärderna varierar mycket. Till de mer kostnadsintensiva insatserna kan det vara 

rimligt och möjligt att leta efter möjligheter till extern finansiering. 

Sponsring: likt en fotbollsarena som benämns efter en sponsor kan en parkouranläggning vara sponsrad av ett 

företag som vill marknadsföra sig med att göra en samhällsinsats. 

Stöd: Det finns olika stöd att ansöka om och dessa möjligheter bör undersökas. Som exempel kan nämnas: 

·        Jordbruksverket: Investeringar i infrastruktur för rekreation och turism 

·        Stödja föreningar som i sin tur kan söka stöd från t.ex. allmänna arvsfonden 

·        Länsstyrelsen: Lokala naturvårdsinsatser – LONA, ”… åtgärder för att främja friluftslivet, som till exempel 

spänger, stigar eller fågeltorn” 

 

Miljöpartiet föreslår: 
- Att Samhällsbyggnadsnämnden ges i uppdrag att ta fram ett fritidsprogram med kort- och långsiktiga 

åtgärder för att kunna erbjuda invånarna en aktiv fritid. Aktiviteterna ska vara av olika karaktär och 
passa olika målgrupper. Arbetet ska ske i samråd med föreningar och målgrupperna, kommunen ska 
ha en samordnande och framåtdrivande roll. 
 

Miljöpartiet Rose-Marie Grune 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2019-11-14

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§154 KS2019/260

Inkommen motion: Motion (MP) om aktiv fritid i Bollebygd 

Beslut
Kommunfullmäktige remitterar motionen till kommunstyrelsen för handläggning.

Ärendet
Rose-Marie Grune (MP) föreslår i en motion inkommen 2019-11-04, 
att samhällsbyggnadsnämnden ges i uppdrag att ta fram ett fritidsprogram med kort- och 
långsiktiga åtgärder för att kunna erbjuda invånarna en aktiv fritid. Aktiviteterna ska vara av olika 
karaktär och passa olika målgrupper. Arbetet ska ske i samråd med föreningar och målgrupperna, 
kommunen ska ha en samordnande och framåtdrivande roll. Som bakgrund anger 
motionären bland annat att det redan befintliga utbudet av ungdomsgård, föreningar, skolgårdar 
och fotbollsplaner kan kompletteras med fler alternativ, helst inom område spontanidrott, där 
inga fasta tider eller medlemskap styr. Målgruppen är unga men också alla övriga invånare. Några 
exempel på satsningar kan vara utegym vid motionsstråk eller på en grönyta i 
bebyggelsen, parkouranläggning, scen för kreativt uttryck som ett alternativ till fysiska aktiviteter, 
samt promenadstigar.

Beslutsunderlag
 Motion om aktiv fritid i Bollebygd

Skickas till
Kommunstyrelsen

Sida 1 av 1
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15.  Svar på motion (SD) om 
kameraövervakning i Bollebygds centrum (kf 
fattar slutligt beslut)  KS2017/145
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§76 KS2017/145

Svar på motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygds centrum 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen 
Kommunfullmäktige avslår motionen.

Ärendet
Caroline Nordengrip (SD), Daniel Persson (SD) och Joachim Stanicki (SD) föreslår i motion 
daterad 2016-04-25 att kommunstyrelsen får i uppdrag att ta fram lämpliga platser för 
kameraövervakning i Bollebygds centrum, och att berörd nämnd får i uppdrag att efter 
kommunstyrelsens beslut verkställa utplaceringen av kameraövervakningen. Kommunfullmäktige 
beslutade på sammanträde 2017-08-31, § 119, att remittera motionen till kommunstyrelsen för 
handläggning.
 
Av förvaltningens handläggning framgår att reglerna för kameraövervakning återfinns i såväl 
kamerabevakningslagen som dataskyddslagstiftningen, eftersom kameraövervakning kan anses 
vara känsligt utifrån ett integritetsperspektiv. Kamerabevakningslagens syfte är att se till så att 
kamerabevakning bara används när övervakningsintresset väger tyngre än integritetsintresset, och 
i dagsläget är det svårt att få tillstånd beviljat av Datainspektionen för kamerabevakning av 
allmänna platser, samtidigt som myndighetens handläggningstider är långa (upp till ett år). 
Bollebygds kommun är en trygg kommun enligt Sveriges Kommuner och Regioners (SKR) 
rapport, Trygghet och säkerhet 2019. Kommunen har inte erfarit att det varit ihållande stökigt i 
centrum, även om enstaka klagomål framförts under årens lopp. Mot den bakgrunden föreslår 
kommunstyrelseförvaltningen att motionen avslås.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige avslår motionen.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 
 
 

Beslutsunderlag
 Svar på motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygds centrum
 Motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygd centrum
 §119 KF Inkommen motion: Motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygd centrum
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Skickas till
Kommunstyrelsen
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2017-08-31

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§119 KS2017/145

Inkommen motion: Motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygd 
centrum 

Beslut
Kommunfullmäktige remitterar motionen till kommunstyrelsen för beredning.
Ärendet
Caroline Nordengrip (SD), Daniel Persson (SD) och Joachim Stanicki (SD) föreslår i en motion 
daterad den 25 april 2016 att kommunstyrelsen får i uppdrag att ta fram lämpliga platser för 
kameraövervakning i Bollebygd centrum, och att berörd nämnd får i uppdrag att efter 
kommunstyrelsens beslut verkställa utplaceringen av kameraövervakningen.

Beslutsunderlag
 Motion (SD) om kameraövervakning i Bollebygd centrum

Skickas till
Kommunstyrelsen

Sida 1 av 1
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Ä R E N D E L I S T A / K A L L E L S E

16.  Samverkansmöjligheter inom 
miljöbalkens och livsmedelslagens områden – 
uppdrag till kommunstyrelseförvaltningen   
KS2020/174
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§67 KS2020/174

Samverkansmöjligheter inom miljöbalkens och livsmedelslagens 
områden – uppdrag till kommunstyrelseförvaltningen 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Samhällsbyggnadsnämndens förslag bifalls; kommunstyrelsen ger kommunstyrelseförvaltningen i 
uppdrag att under 2021, tillsammans med övriga kommuner i Sjuhärad, utreda möjligheten för 
samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden. 

Ärendet
Myndighetsutövning enligt miljöbalken och livsmedelslagen ställer stora krav på kompetens 
och yrkeskunnighet hos personal som är svår att säkerställa i små kommuner. Livsmedelsverket 
och Naturvårdsverket har uppgett att det behövs ca 3 respektive 9 årsarbetare för att klara 
tillsynen rättssäkert, effektivt och med god arbetsmiljö. Samtliga kommuner i Sjuhärad arbetar 
med tillsyn enligt miljöbalken, livsmedelslagen och strålskyddslagen. Det finns flera 
synergieffekter av samverkan, både kompetensförsörjningsmässiga och ekonomiska.
 
På Sjuhärads miljöpresidie-möte hösten 2019 togs frågan upp om det fanns intresse av 
att fördjupa samarbetet mellan miljöförvaltningarna i Sjuhärad. Ett första steg för att kunna 
ta ställning i frågan, är att göra en utredning som belyser för- och nackdelar av fördjupat 
samarbete. En utredning kan även visa om det är mer lämpligt att dela upp regionen i mindre 
delar. Uppdraget bör komma från kommunstyrelsen och genomföras av 
kommunstyrelseförvaltningen för att undvika risk för jäv. Efter presidiemötet under hösten 2019 
har osäkerhet uppstått kring vilka kommuner som vill delta i utredningsuppdraget. Kostnaden för 
utredningsuppdragen fördelas procentuellt mellan deltagande kommuner utefter kommunernas 
invånarantal 1 januari 2020. Kostnaden för utredningen (om hela Sjuhärad ska ingå) uppskattas 
till totalt ca 200-400 tkr. Om samtliga kommuner medverkar skulle detta innebära en kostnad på 
10-20 tkr för Bollebygd. I denna kostnad är inte eget arbete inräknat.
 
Samhällsbyggnadsnämndens förslag till beslut
Kommunstyrelsen ger kommunstyrelseförvaltningen i uppdrag att under 2021 tillsammans med 
övriga kommuner i Sjuhärad utreda möjligheten för samverkan inom miljöbalkens och 
livsmedelslagens områden.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om samhällsbyggnadsnämndens förslag kan bifallas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.
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Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§136 SBN2020/130

Begäran om utredningsuppdrag för att utreda möjligheten för 
samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden 

Beslut
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att föreslå kommunstyrelsen att ge 
kommunstyrelseförvaltningen i uppdrag att under 2021 tillsammans med övriga kommuner i 
Sjuhärad utreda möjligheten för samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden.

Ärendet
Myndighetsutövning enligt miljöbalken och livsmedelslagen ställer stora krav på kompetens och 
yrkeskunnighet hos personal som är svår att säkerställa i små kommuner. Livsmedelsverket och 
Naturvårdsverket har uppgett att det behövs ca 3 respektive 9 årsarbetare för att klara tillsynen 
rättssäkert, effektivt och med god arbetsmiljö.

Samtliga kommuner i Sjuhärad arbetar med tillsyn enligt miljöbalken, livsmedelslagen och 
strålskyddslagen. Det finns flera synergieffekter av samverkan, både 
kompetensförsörjningsmässiga och ekonomiska.

På Sjuhärads miljöpresidiemöte hösten 2019 togs frågan upp om det fanns intresse av att 
fördjupa samarbetet mellan miljöförvaltningarna i Sjuhärad. Ett första steg för att kunna ta 
ställning i frågan, är att göra en utredning som belyser för- och nackdelar. En utredning kan även 
visa om det är mer lämpligt att dela upp regionen i mindre delar. Uppdraget bör komma från 
kommunstyrelse och genomföras av kommunstyrelseförvaltningen för att undvika risk för jäv. 
Efter presidiemötet under hösten 2019 har osäkerhet uppstått kring vilka kommuner som vill 
delta i utredningsuppdraget.
 
Ekonomiska förutsättningar
Kostnaden för utredningsuppdragen fördelas procentuellt mellan deltagande kommuner utefter 
kommunernas invånarantal 1/1 2020.
Kostnaden för utredningen (om hela Sjuhärad ska ingå) uppskattas till totalt ca 200-400tkr. Om 
samtliga kommuner medverkar skulle detta innebära en kostnad på 10-20tkr för Bollebygd. I 
denna kostnad är inte eget arbete inräknat.
 
Bedömning
Myndighetsutövningen inom miljöbalkens och livsmedelslagens tillsynsområden är redan idag 
svårt att genomföra på egen hand för en enskild kommun och med framtida tillsynskrav blir 
uppgiften än svårare. Idag finns det i Bollebygd 0,6 handläggartjänster avsatt inom 
livsmedelslagens område och mellan 3,5 – 3,7 tjänster till miljöbalkens område, att jämföra med 
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de 3 respektive 9 personer som livsmedelsverket respektive naturvårdsverket antytt krävs för att 
säkerställa kompetens och minska sårbarheten.
Såväl inom miljöbalkens som livsmedelslagens områden finns en stor mängd tillhörande 
lagstiftningar i form av t ex förordningar. Det är viktigt att varje myndighet med ansvar för 
myndighetsområden besitter den bredd av kompetens som myndigheten ansvarar för. För den 
mindre kommunen är det mer tidskrävande per person att se till att upprätthålla rätt kompetens.
Med få personer i organisationen blir varje person en nyckelperson med kunskaper som ingen 
annan i organisationen besitter. Detta skapar en sårbarhet vid oplanerad frånvaro som till 
exempel sjukdomar, men även en sårbarhet vid eventuella byten av personal.
 
Förvaltningens förslag till beslut
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att föreslå att kommunstyrelsen ger 
kommunstyrelseförvaltningen i uppdrag att under 2021 tillsammans med övriga kommuner i 
Sjuhärad utreda möjligheten för samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden.
 
Beslutsgång
Ordförande frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 
 
Ärendets beredning
Ärendet har handlagts och föredragits av bygg- och miljöchef Linda Ternström.

Beslutsunderlag
 Begäran om utredningsuppdrag för mellankommunal samverkan
 Utredningsuppdrag

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Samhällsbyggnadsnämnden 

Begäran om utredningsuppdrag för att utreda möjligheten för 
samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden

Förslag till beslut
Samhällsbyggnadsnämnden beslutar att föreslå att kommunstyrelsen ger 
kommunstyrelseförvaltningen i uppdrag att under 2021 tillsammans med övriga kommuner i Sjuhärad 
utreda möjligheten för samverkan inom miljöbalkens och livsmedelslagens områden.

Ärendet
Myndighetsutövning enligt miljöbalken och livsmedelslagen ställer stora krav på kompetens och 
yrkeskunnighet hos personal som är svår att säkerställa i små kommuner. Livsmedelsverket och 
Naturvårdsverket har uppgett att det behövs ca 3 respektive 9 årsarbetare för att klara tillsynen 
rättssäkert, effektivt och med god arbetsmiljö. 

Samtliga kommuner i Sjuhärad arbetar med tillsyn enligt miljöbalken, livsmedelslagen och 
strålskyddslagen. Det finns flera synergieffekter av samverkan, både kompetensförsörjningsmässiga 
och ekonomiska. 

På Sjuhärads miljöpresidiemöte hösten 2019 togs frågan upp om det fanns intresse av att fördjupa 
samarbetet mellan miljöförvaltningarna i Sjuhärad. Ett första steg för att kunna ta ställning i frågan, är 
att göra en utredning som belyser för- och nackdelar. En utredning kan även visa om det är mer 
lämpligt att dela upp regionen i mindre delar. Uppdraget bör komma från kommunstyrelse och 
genomföras av kommunstyrelseförvaltningen för att undvika risk för jäv. Efter presidiemötet under 
hösten 2019 har osäkerhet uppstått kring vilka kommuner som vill delta i utredningsuppdraget.

Ekonomiska förutsättningar 
Kostnaden för utredningsuppdragen fördelas procentuellt mellan deltagande kommuner utefter 
kommunernas invånarantal 1/1 2020. 

Kostnaden för utredningen (om hela Sjuhärad ska ingå) uppskattas till totalt ca 200-400tkr. Om 
samtliga kommuner medverkar skulle detta innebära en kostnad på 10-20tkr för Bollebygd. I denna 
kostnad är inte eget arbete inräknat.

Bedömning
Myndighetsutövningen inom miljöbalkens och livsmedelslagens tillsynsområden är redan idag svårt 
att genomföra på egen hand för en enskild kommun och med framtida tillsynskrav blir uppgiften än 
svårare. Idag finns det i Bollebygd 0,6 handläggartjänster avsatt inom livsmedelslagens område och 
mellan 3,5 – 3,7 tjänster till miljöbalkens område, att jämföra med de 3 respektive 9 personer som 
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livsmedelsverket respektive naturvårdsverket antytt krävs för att säkerställa kompetens och minska 
sårbarheten.

Såväl inom miljöbalkens som livsmedelslagens områden finns en stor mängd tillhörande lagstiftningar 
i form av t ex förordningar. Det är viktigt att varje myndighet med ansvar för myndighetsområden 
besitter den bredd av kompetens som myndigheten ansvarar för. För den mindre kommunen är det 
mer tidskrävande per person att se till att upprätthålla rätt kompetens.

Med få personer i organisationen blir varje person en nyckelperson med kunskaper som ingen annan i 
organisationen besitter. Detta skapar en sårbarhet vid oplanerad frånvaro som till exempel sjukdomar, 
men även en sårbarhet vid eventuella byten av personal.

Beslutsunderlag
- Utredningsuppdrag att utöka mellankommunal samverkan

Skickas till
Kommunstyrelsen

BOLLEBYGDS KOMMUN

Samhällsbyggnadsförvaltningen

Ann-Charlotte Lind Linda Ternström

Förvaltningschef Bygg- och miljöchef
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17.  Komplettering till förbundsordning för 
Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 
(SÄRF) (kf fattar slutligt beslut)  KS2019/204
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§77 KS2019/204

Revidering av förbundsordning för SÄRF 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Reviderad förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund (SÄRF) godkänns. Den 
reviderade förbundsordningen börjar gälla från och med 2021-01-01.

Ärendet
Nuvarande förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund (SÄRF) gäller fr. o m 
2020-01-01. SÄRF:s direktion och medlemsråd har konstaterat att det finns behov av att 
komplettera befintlig förbundsordning med en bilaga - Reglemente för medlemsrådet. 
Utformningen av bilagan har godkänts av direktionen och medlemsrådet och har nu infogats i 
förbundsordningen. I samband med kompletteringen har hänvisningar till gällande lagstiftningar 
uppdaterats. Förbundsordningen i övrigt har inte förändrats i sak. Den reviderade 
förbundsordningen föreslås gälla fr. o m 2021-01-01.
 
Direktionen har på sammanträde 2020-06-12, § 35, beslutat att godkänna förslaget till 
komplettering av förbundsordningen samt översända förbundsordningen till kommunfullmäktige 
i respektive medlemskommun för fastställande.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Reviderad förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund (SÄRF) godkänns. Den 
reviderade förbundsordningen börjar gälla från och med 2021-01-01.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Revidering av förbundsordning för SÄRF
 SÄRF, § 35 Komplettering till SÄRFs förbundsordning
 Förbundsordning SÄRF, komplettering med bilaga för Medlemsråd

Skickas till
Kommunstyrelsen

Page 1 of 1Page 170 of 269



Page 171 of 269



 

 

 

 

 

 

 

Södra Älvsborgs 

Räddningstjänstförbund 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Förbundsordning 

Page 172 of 269



 Sida 2 av 17 
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Förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 

 § Namn och säte 
Kommunalförbundets namn är Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund. Förbundet har sitt 

säte i Borås. 

 § Medlemmar 
Medlemmar i kommunalförbundet är Bollebygds kommun, Borås Stad, Marks kommun, 

Svenljunga kommun, Tranemo kommun och Ulricehamns kommun. 

 § Ändamål 
Kommunalförbundet ska med en gemensam ledning för medlemskommunernas räkning 

ansvara för förebyggande verksamhet inom området samhällsskydd, räddningstjänst och 

beredskap inom förbundets geografiska område genom att bereda människors liv, hälsa, 

egendom samt miljö, ett tillfredsställande och likvärdigt skydd mot olyckor. 

 

Kommunalförbundet ska hålla en för medlemmarna ömsesidig räddningstjänst i ett för alla 

medlemmar lika grunduppdrag och i tilläggsuppdrag utifrån respektive kommunmedlems eller 

annan intressents behov. 

 

Samordningen syftar till att möta nya och förändrade krav och behov lokalt, regionalt samt 

nationellt. 

 § Varaktighet 
Kommunalförbundet bildades 1995 på obestämd tid. 

 § Organisation 
Förbundet är ett kommunalförbund med direktion. 

 § Förbundsdirektion 
Förbundsdirektionen utgör gemensam räddningsnämnd för förbundsmedlemmarna.  

I direktionens uppgifter ingår utöver vad som följer i lag: 

 att leda och samordna kommunalförbundets verksamhet enligt gällande lagstiftning som 

omfattar kommunalförbundets uppdrag samt övrig verksamhet enligt 

förbundsordningen  

 att övervaka de av kommunalfullmäktige fastställda målen och planerna för 

verksamheten  

 att ekonomin efterlevs med god ekonomisk hushållning 

 att ansvara för kommunalförbundets löpande förvaltning rationellt och holistiskt 

 att handlägga ärenden rörande statsbidrag till medlemskommunernas kostnader för 

räddningstjänsten 

 att samverka myndighetsövergripande 

 att verka för en effektivare och rättssäker räddningstjänst 

Ytterligare uppgifter för direktionen finns i reglemente bilaga 1.  

Page 174 of 269



 Sida 4 av 17 

 

Förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 

Direktionen ska bestå av sju (7) ledamöter och sju (7) ersättare.  

Bollebygds kommun utser en (1) ledamot och en (1) ersättare.  

Borås Stad utser två (2) ledamöter och två (2) ersättare. 

Mark kommun utser en (1) ledamot och en (1) ersättare. 

Svenljunga kommun utser en (1) ledamot och en (1) ersättare.  

Tranemo kommun utser en (1) ledamot och en (1) ersättare. 

Ulricehamns kommun utser en (1) ledamot och en (1) ersättare. 

 

Direktionens ledamöter och ersättare väljs för en (1) mandatperiod om fyra år räknat fr.o.m. den 

1 januari året efter det att val till kommunfullmäktige ägt rum i hela landet. 

 

I fråga om valbarhet och sättet att utse ledamöter och ersättare i förbundsdirektionen ska 9 kap. 

3 och 7 §§ i kommunallagen (SFS 2017:7251) tillämpas. 

 

Direktionen väljer för varje mandatperiod bland sina ledamöter ordförande från Borås Stad och 

vice ordförande från övriga kommuner. 

 

Inom direktionen ska finnas ett presidium bestående av ordförande och vice ordförande. 

 

Vid förfall för ledamot ska ersättare från samma kommun inträda. Ersättarna inträder i den 

turordning kommunfullmäktige bestämt vid valet. 

 § Kommunalförbundets uppdrag 
Kommunalförbundet ansvarar för medlemskommunernas räkning att fullgöra de uppgifter 

som det är obligatoriskt för en kommun enligt gällande lagstiftning: 

 att i förbundsmedlemmarnas ställe fullfölja de skyldigheter som åvilar kommunerna 

enligt Lag (SFS 2003:778) om skydd mot olyckor samt enligt förordningen (SFS 

2003:789) om skydd mot olyckor 

 att i förbundsmedlemmarnas ställe fullfölja de skyldigheter som åvilar kommunerna 

enligt Lag (SFS 2010:1011) om brandfarliga och explosiva varor och förordningen (SFS 

2010:1075) om brandfarliga och explosiva varor 

 att i förbundsmedlemmarnas ställe fullfölja de skyldigheter som åvilar kommunerna 

avseende information till allmänheten och kommunens plan för räddningsinsatser enligt 

Lag (SFS 1999:381) om åtgärder för att förebygga och begränsa följderna av allvarliga 

kemikalieolyckor2 

Ansvaret att samordna kommunens totala arbete för skydd mot olyckor åligger dock den 

enskilda kommunen. 

                                                      
1 Med ändringar t.o.m. SFS 2019:835. 
2 Med ändringar t.o.m. SFS 2015:233. 
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Förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 

Kommunalförbundet stödjer medlemskommunerna med: 

 att samverka och samarbeta enligt bestämmelserna i Lag (SFS 2006:544) om kommuners 

och regioners åtgärder inför och vid extra ordinära händelser i fredstid och höjd 

beredskap3 

 att samverka och samarbeta i det kommunala ansvaret inom krisberedskap och civilt 

försvar samt att kommunalförbundet ska medverka och utvecklas i de delar som berör 

kommunalförbundets åtaganden inom dessa kommungemensamma intresseområden 

 att tidigt initieras i kommunernas plan och byggverksamhet enligt Plan- och bygglag 

(SFS 2010:9004). Kommunalförbundet stödjer även kommunerna i kommunernas 

byggprocess främst vad avser granskning5 av bygglovs- och bygganmälansärenden samt 

medverkan i byggsamråd 

 att medverka i kommunernas psykiska och sociala omhändertagande efter olyckor, kriser 

eller extra ordinära händelser (till exempel krisstöd). 

Tilläggstjänster  
I kommunalförbundets uppdrag ingår rätten att utföra uppgifter som ansluter till omnämnd 

lagstiftning eller på annat sätt omfattar säkerhetsåtgärder i medlemskommunerna.  

Det gäller främst: 

 Restvärdesräddning 

 Larmförmedling och automatlarm 

 Vattendykning 

 Stöd till sjukvårdshuvudmannens ambulansverksamhet 

 Teknisk service 

 Utbildning och information 

 Beredskap avseende akuta åtgärder inom det kommunala ansvarsområdet 

 

Tilläggstjänsterna ska i förekommande fall regleras genom avtal med respektive aktörer som 

efterfrågar tjänsterna. Om en förbundsmedlem önskar att kommunalförbundet i något avseende 

ska utformas eller dimensioneras på ett sätt som avviker från kommunalförbundets 

gemensamma ambitionsnivå, ska kommunalförbundet om möjligt tillgodose dessa önskemål. 

Särskild avgift som motsvarar de faktiska merkostnaderna uttas av förbundsmedlemmen. 

Kommunalförbundet kan också samverka med andra aktörer i samhället ifråga om 

utvecklingsprojekt och frågor som är relaterade till lagstiftning och uppgifter enligt denna 

paragraf. 

 § Planeringsprocess 
Direktionen har att fastställa handlingsprogram för den förebyggande verksamheten och för 

räddningstjänsten enligt Lag (2003:778) om skydd mot olyckor 3 kap. 3 §. 

                                                      
3 Med ändringar t.o.m. SFS 2017:925. 
4 Med ändringar t.o.m. 2020:253. 
5 Denna kostnad har från1995 ersatts genom avtal. Från 2020 tillförs kostnaden som en höjning av 

förbundsbidraget.  
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Förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 

Handlingsprogrammet är en redovisning för invånare av kommunalförbundets ambitionsnivå 

vad gäller skydd mot olyckor och ett underlag för statens tillsyn av kommuner. 

 

Handlingsprogrammet ska upprättas i samverkan med förbundsmedlemmarna. 

 § Budgetprocess 
Direktionen ska årligen fastställa budget för kommunalförbundet inom de ekonomiska ramar 

och enligt de riktlinjer i övrigt som gäller enligt vad förbundsmedlemmarna anger som 

budgetförutsättningar. Ambitionen är att sådana ramar från förbundsmedlemmarna skall kunna 

lämnas för längre tidsrymd än ett år åt gången. 

 

Målsättningen är att budgeten för nästkommande år ska fastställas av direktionen före 

september månads utgång. 

 

Budgeten ska innehålla en plan för verksamheten och ekonomin under budgetåret och en 

ekonomisk plan för den kommande treårsperioden. 

 

Sammanträde vid vilket budgeten fastställs ska vara offentligt. Kungörelse om sammanträdet ska 

utfärdas, se 14 §. 

 § Andel i tillgångar och skulder 
Förbundsmedlemmarna har vid varje tidpunkt andel i kommunalförbundets tillgångar och 

skulder i förhållande till respektive förbundsmedlems ansvar enligt 7 och 11 §§. 

 

Förbundsmedlemmarna har ansvar för täckande av eventuell uppkommande brist i enlighet med 

angiven fördelningsgrund. 

 

Samma fördelningsgrund tillämpas vid skifte av kommunalförbundets behållna tillgångar om 

kommunalförbundet skulle komma att upplösas enligt § 21. 

 § Kostnadsfördelning 
Kostnaderna för kommunalförbundets verksamhet ska, i den mån de inte täcks på annat sätt, 

erläggas genom bidrag från förbundsmedlemmarna. 

 

De kostnader som täcks av medlemskommunerna enligt fastställd budget fördelas mellan 

kommunerna från och med budgetåret 2020 enligt principen 9/91. Det innebär en fast 

bidragskostnad om 9 % av totalbeloppet samt att 91 % av totalbeloppet fördelas på invånarantal 

per den 31 december föregående år i respektive medlemskommun. 

 

En successiv årlig omfördelning av medlemskommunernas bidragskostnader ska ske under en 

femårsperiod 2020-2024 för att därefter ligga i fas. Modellen beskrivs i bilaga 4. 

 

Ekonomiska särlösningar ska prövas endast om särskilda behov uppstår. Förhandlade lösningar 
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ska baseras på olika förutsättningar från fall till fall. 

Förändringar av befintlig verksamhet som inte kan betraktas som löpande 

verksamhetsförändring och som innebär betydande ekonomiska konsekvenser ska hanteras 

särskilt under budgetarbetet inför kommande år. För det fall att större verksamhetsförändringar 

eller investeringar aktualiseras som innebär att kostnaderna för kommunalförbundet ökar kan 

bidragsnivån från förbundsmedlemmarna behöva justeras. Modellen för kostnadsfördelning 

ligger dock fast. 

 

Respektive medlemskommun ska hålla för verksamheten nödvändiga och ändamålsenliga 

lokaler där respektive kommun är ålagda ansvar. Hyresvillkoren för lokalerna ska regleras i 

särskilda avtal. Hyresnivån ska vara i nivå med respektive kommuns självkostnad för att 

tillhandahålla lokalen. 

 

Del av förbundets kostnader kan täckas utifrån medlemskommunernas efterfrågan enligt 7 § 

samt andra aktörers efterfrågan enligt gällande lagstiftning och på ett sådant sätt att det skapar 

mervärde. 

 

Om kommunalförbundet på begäran av medlemskommun enligt 7 § utför nivåhöjande insatser 

utöver vad som följer av kommunalförbundet beslutade handlingsprogram ska kostnaderna för 

sådana insatser ersättas fullt ut av vederbörande kommun. 

 

Kommunalförbundet får uppta lån i enlighet med fastställd budget eller enligt vad 

förbundsmedlemmarna i övrigt har godkänt. 

 

Förbundet får inte ingå borgen eller andra ansvarsförbindelser utan förbundsmedlemmarnas 

godkännande. Om godkänd borgen ingås gäller i fråga om ansvar enligt fördelningsregeln i 

denna paragraf. 

 

Kommunalförbundet får inte bilda eller förvärva aktier eller andelar i företag utan 

förbundsmedlemmarnas godkännande. 

 § Kostnader som överstiger den kommunala självrisken 
Vid stora räddningsinsatser svarar den drabbade kommunen för kostnader som överstiger den 

kommunala självrisken för statlig ersättning. Den drabbade kommunens skatteunderlag ligger till 

grund för statsbidragsansökan. 

 § Taxor och avgifter 
Förbundsdirektionen beslutar om taxor inom förbundets verksamhetsområde.  

Myndighetstaxor bereds av direktionen och beslut fattas av respektive kommunfullmäktige. 
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 § Anslag av kungörelse och andra tillkännagivanden 
Kommunalförbundet ska enligt Kommunallag (SFS 2017:7256) 8 kap. 9 § på webbplatsen ha en 

anslagstavla som lättillgängligt kan särskiljas från övrigt innehåll. 

 

Anslagstavlan ska innehålla: 

 direktionens sammanträdesdagar, ärendelista och direktionens justerade protokoll 

 tillkännagivande om direktionens sammanträdesdatum vid vilken budget ska fastställas  

 information om beslutade taxor och avgifter 

 kungörelser, tillkännagivanden och annan information med stöd av lag eller annan 

författning  

 upplysningar om hur beslut kan överklagas 

 

Kommunalförbundet anvisar allmänheten möjlighet att ta del av anslagstavlans innehåll i entrén 

Borås brandstation eller via http://www.serf.se/om-oss/anslagstavla/. 

 § Förbundsmedlemmarnas insyn och styrning i förbundets 

ekonomi och verksamhet 
Förbundsordningen ska fastställas av respektive medlemskommuns kommunfullmäktige. 

 

Ändring av eller tillägg i förbundsordningen ska antas av direktionen och fastställas av 

förbundsmedlemmarnas kommunfullmäktige. 

 

Medlemmarna har rätt till insyn i förbundet. Denna befogenhet utövas av kommunstyrelsen i 

respektive medlemskommun. Kommunstyrelsens ordförande i respektive medlemskommun 

företräder medlemskommunen om inget annat beslutats. 

 

Förbundsordföranden inbjuder styrande kommunalpolitiker samt eventuellt berörda tjänstemän 

två (2) gånger per år till Medlemsråd om inget annat är påkallat (se bilaga 3). 

 § Initiativrätt 
Ärenden i direktionen får väckas av 

 ledamot i direktionen 

 förbundsmedlem genom framställan av kommunfullmäktige eller kommunstyrelsen 

 § Närvarorätt 
Direktionen avgör i vilka fall någon som inte är ledamot eller ersättare i direktionen har rätt att 

närvara och yttra sig vid direktionens sammanträden. 

 

Direktionen får besluta att sammanträde med direktionen ska vara offentlig. Offentlighet vid 

budgetsammanträdet regleras i 14 §. 

                                                      
6 Med ändringar t.o.m. 2019:835 
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 § Arvoden 
Arvoden till ledamöter och ersättare i direktionen respektive revisorer ska utgå enligt den största 

kommunens arvodesbestämmelser. 

 § Revisorer  
Medlemskommunerna ska utse en (1) revisor vardera. 

 

Revisorerna väljs för samma mandatperiod som ledamöterna i förbundsdirektionen. 

 

För revisorerna gäller föreskrifter i reglemente enligt bilaga 2 till förbundsordningen.  

 

Revision sker i enlighet med bestämmelserna om revision i kommunallagen. 

 

Revisorernas berättelse ska tillsammans med årsredovisningen överlämnas till 

medlemskommunernas fullmäktige som var och en beslutar om ansvarsfrihet för direktionen i 

dess helhet. 

 § Utträde 
Förbundsmedlem har rätt att utträda ur förbundet. Uppsägningstiden är tre (3) kalenderår räknat 

från slutet av det år då uppsägning skedde. Regleringen av de ekonomiska mellanhavandena 

mellan förbundet och den utträdande medlemmen bestäms i en överenskommelse mellan 

samtliga förbundsmedlemmar. Den ekonomiska regleringen ska ske utifrån de andelar i 

förbundets samlade tillgångar och skulder som gäller vid tiden för utträdet ur förbundet, om inte 

annat avtalas mellan förbundsmedlemmarna. 

 

De kvarvarande medlemmarna antar de ändringar i förbundsordningen som behövs med 

anledning av utträdet. 

 § Likvidation och upplösning 
Om förbundsmedlemmarna inte kan enas om förutsättningarna för utträde när 

uppsägningstiden enligt 20 § är till ända, ska förbundet träda i likvidation. 

 

Likvidationen verkställs av förbundsdirektionen i egenskap av likvidator. 

 

Vid skifte av förbundets behållna tillgångar ska fördelningsgrunden enligt 11 § tillämpas. 

 

När förbundet har trätt i likvidation, ska förbundets egendom i den mån det behövs för 

likvidationen förvandlas till pengar genom försäljning på offentlig auktion eller på annat lämpligt 

sätt. Förbundets verksamhet får fortsättas, om det behövs för en ändamålsenlig avveckling. 

 

När förbundsdirektionen har fullgjort sitt uppdrag som likvidator, ska direktionen avge 

slutredovisning för sin förvaltning genom en förvaltningsberättelse över likvidationen i dess 

helhet. Berättelsen ska också innehålla en redovisning för skiftet av behållna tillgångar. Till 
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slutredovisningen ska fogas redovisningshandlingar för hela likvidationstiden. 

 

Till slutredovisningen ska fogas förbundsdirektionens beslut om vilken av förbundets 

medlemmar som ska överta och vårda de handlingar som hör till förbundets arkiv. 

 

Förvaltningsberättelsen och redovisningshandlingarna ska delges var och en av 

förbundsmedlemmarna. När berättelsen och redovisningshandlingarna delgetts samtliga 

förbundsmedlemmar, är förbundet upplöst. 

 § Tvister 
Tvist mellan förbundet och dess medlemmar ska, om parterna inte kan nå en frivillig 

uppgörelse, avgöras i domstol. 

 § Upptagande av ny medlem i förbundet 
Ansökan från en ytterligare kommun om att bli medlem i förbundet ska hanteras enligt följande: 

 

1. Ansökan tillställs förbundets direktion. 

2. Direktionen bereder frågan och föreslår ny medlem till respektive kommunfullmäktige. 

3. Kommunfullmäktige fattar beslut om ny medlem. 

 

Direktionen beslutar och kommunfullmäktige fastställer om erforderliga ändringar i 

förbundsordningen. 

 § Arkivbildning 
Direktionen är arkivmyndighet enligt Arkivlag (1990:7827). Direktionen får genom avtal med 

medlemskommun överlåta sitt ansvar såvitt gäller den beredande och verkställande funktionen 

samt att vara arkivdepå.

                                                      
7 Med ändringar t.o.m 2019:866 
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Bilaga 1 

Reglemente för Södra Älvsborgs 

Räddningstjänstförbunds förbundsdirektion 

1 § Förbundsdirektionens uppgifter 

1.1 

Förbundsdirektionens roll är att vara beslutande församling och samtidigt ha hand om 

verkställande och förvaltande angelägenheter i kommunalförbundet för Södra Älvsborgs 

Räddningstjänstförbund. 

1.2 

Det åligger direktionen att svara för de uppgifter och ansvarsområden som fastlagts för 

kommunalförbundet enligt förbundsordningen och inom ramen för detta för sådana särskilda 

uppgifter som förbundsmedlem överlämnar till förbundet enligt bestämmelse i 

förbundsordningen. 

1.3 

Direktionens arbete ska inom kommunalförbundets verksamhetsområde vara inriktat på att 

bereda människors liv, hälsa, egendom och miljö med hänsyn till de lokala förhållandena 

tillfredsställande och likvärdigt skydd mot olyckor. Direktionen ansvarar för att 

räddningstjänsten ges förutsättningar att vara ändamålsenligt ordnad så att räddningsinsatser kan 

genomföras rättssäkert, effektivt och proportionerligt.  

1.4 

Direktionen har att inom förbundsordningens ram tillgodose medlemskommuns önskemål om 

nivåhöjande tjänster utöver vad som beslutats i kommunalförbundets handlingsprogram. 

1.5 

Inom ramen för sin verksamhet har direktionen ansvaret för att tillgängliga resurser organiseras 

på ett rationellt och effektivt vis, att samordningsfördelar i organisationen tas till vara, att den 

samlade kompetensen i organisationen utvecklas, att tekniska resurser håller en med hänsyn till 

uppgifterna hög standard, att ledningsresurser utvecklas och att annat utvecklingsarbete bedrivs, 

i syfte att förbundets uppgifter ska kunna utföras på ett kvalificerat, effektivt och verkningsfullt 

sätt. 

1.6 

Direktionen svarar för att innehållet i handlingsprogram för den förebyggande verksamheten 

och handlingsprogram för räddningstjänsten, i takt med utvecklingen, hålls på effektivast 

möjliga nivå, och att resurserna inom ramen för tillgängliga medel dimensioneras för att på bästa 

sätt uppfylla ambitionsnivån i handlingsprogrammen. 

1.7 

Direktionen svarar för informations- och utbildningsinsatser i den förebyggande verksamheten. 

1.8 

Direktionen ska se till att uppföljning fortlöpande sker av verksamheten. 
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1.9 

Direktionen har möjlighet att ingå i samverkan med verksamheter utanför 

förbundsmedlemmarnas krets. 

1.10 

Direktionen ska se till att det upprätthålls en aktiv och fungerande relation till 

förbundsmedlemmarna, att samråd fortlöpande sker med förbundsmedlemmarna i olika frågor 

som berör medlemskommunerna och att rapporter lämnas till förbundsmedlemmarna över den 

verksamhetsmässiga och ekonomiska utvecklingen i förbundet. Samverkan med 

förbundsmedlemmarna i olika frågor kan ske. 

1.11 

Direktionen har rätt att fastställa taxor och avgifter för sådana tjänster som enligt författning 

inte ska tillhandhållas utan avgift. Enligt beslut i Högsta Förvaltningsdomstolen ska taxor för 

myndighetsutövning fastställas av kommunfullmäktige i respektive medlemskommun. 

1.12 

Direktionen svarar för den ekonomiska förvaltningen i förbundet. Direktionen ska tillse att 

tillfredsställande försäkringsskydd finns. Direktionen är egen anställningsmyndighet och svarar 

för allt vad därmed följer i förhållandet mellan arbetsgivare och arbetstagare och fackliga 

organisationer. 

1.13 

Direktionen kan fatta beslut med enkel majoritet i samtliga ärenden, vilket innebär att ett förslag 

vid en omröstning måste stödjas av mer än hälften av det totala antalet avgivna röster. 

Direktionen är beslutsför när minst fyra (4) av sex (6) medlemskommuner är närvarande.  

1.14 

Direktionen är arkivmyndighet inom organisationen. 

 § Direktionens sammansättning 

2.1 

Direktionen består av sju ledamöter och sju ersättare som utses på sätt som framgår av 

förbundsordningen. 

2.2 

Direktionen utser inom sig ordförande och vice ordförande på sätt som framgår av 

förbundsordningen. 

 § Ersättarnas tjänstgöring 

3.1 

Ersättare ska kallas på samma sätt som ordinarie ledamöter. 

3.2 

För frånvarande ledamot får endast ersättare från samma kommun tjänstgöra. Ordningen för 

ersättarnas tjänstgöring framgår av förbundsordningen. 
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3.3 

En ledamot som inställer sig under pågående sammanträde har rätt att tjänstgöra även om en 

ersättare har trätt in i ledamotens ställe. 

3.4 

En ersättare som har avbrutit sin tjänstgöring med anledning av jäv i ett ärende har åter rätt att 

tjänstgöra sedan handläggningen av ärendet slutförts. 

3.5 

Ersättare har rätt att delta i överläggningen men inte i beslutet och har rätt att få sin mening 

antecknad i protokollet. 

 § Sammanträde 

4.1 

Direktionen sammanträder på dag och tid som direktionen bestämmer. 

4.2 

Personalföreträdare har rätt att närvara vid sammanträde enligt Kommunallag (SFS 2017:7258) 7 

kap. 10–19 §§. Direktionen beslutar om antalet personalföreträdare. 

 § Kallelse 

5.1 

Ordföranden svarar för att kallelse utfärdas till sammanträdena. 

5.2 

Kallelsen skall vara skriftlig och innehålla uppgift om tid och plats för sammanträdet. 

5.3 

Kallelsen skall utsändas till varje ledamot och ersättare samt annan förtroendevald som får 

närvara vid sammanträdet senast fem dagar före sammanträdesdagen. 

5.4 

Kallelsen bör åtföljas av föredragningslista. Ordföranden bestämmer i vilken utsträckning 

handlingar som tillhör ett ärende på föredragningslistan ska bifogas kallelsen. 

5.5 

I undantagsfall får kallelse ske på annat sätt. 

 § Justering av protokoll 

6.1 

Protokollet justeras av ordföranden och en ytterligare ledamot. 

6.2 

Direktionen kan besluta att en paragraf i protokollet ska justeras omedelbart. 

                                                      
8 Med ändringar t.o.m. SFS 2019:835 

Page 184 of 269



 Sida 14 av 17 

 

 

Förbundsordning för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 

 § Reservation 

7.1 

Om en ledamot har reserverat sig mot ett beslut och ledamoten vill motivera reservationen ska 

ledamoten göra det skriftligt. Motiveringen skall lämnas före den tidpunkt som har fastställts för 

justering av protokollet. 

 § Delgivning 

8.1 

Delgivning med direktionen sker med ordföranden eller vice ordföranden, med 

kommunalförbundets chef eller med annan som direktionen bestämmer. 

 § Undertecknande av handlingar 

9.1 

Avtal, andra handlingar och skrivelser som beslutas av direktionen ska undertecknas av 

ordföranden eller vice ordföranden och kontrasigneras av kommunalförbundets chef eller 

direktionens sekreterare.  
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  Bilaga 2 

Reglemente för revisionen 

 § Organisation 
Kommunalförbundet ska ha sex (6) revisorer, som väljs enligt bestämmelser i 

förbundsordningen. Ordförande utses av revisorerna själva. 

 § Revisorernas uppgifter 
Revisionsarbetet ska bedrivas med utgångspunkt från vad som är god revisionssed i kommunal 

verksamhet. 

 § Budget 
Kommunalförbundet ska tillhandahålla ekonomiska medel för revisionsarbetets bedrivande. 

 § Sakkunniga 
Revisorerna biträds enligt 12 kap. 8 § kommunallagen av sakkunniga i den omfattning som 

behövs. 

 

Bestämmelserna i 12 kap. 9 § kommunallagen om revisorernas rätt till upplysningar gäller också 

de sakkunniga som biträder revisorerna. 

 § Sammanträden 
Ordföranden kallar revisorerna till erforderliga sammanträden för att fullgöra 

revisionsuppdraget. Ordföranden får även kalla anlitade sakkunniga och förtroendevalda i 

direktionen. Minnesanteckningar ska föras vid revisorernas sammanträden i granskningsarbetet. 

Av 12 kap. 11 § kommunallagen följer att de beslut som revisorerna fattar om sin förvaltning 

och om jäv ska tas upp i protokoll. 

 § Arkiv 
Revisorerna svarar för att skyldigheterna i fråga om arkiv fullgörs. 

 § Revisionsberättelse 
Revisionsberättelse avges till var och en av förbundsmedlemmarnas fullmäktige i enlighet med 

vad som framgår av förbundsordningen vid sådan tidpunkt att revisionsberättelsen föreligger 

vid fullmäktiges behandling av frågan om ansvarsfrihet. 

De sakkunnigas rapporter ska fogas till revisionsberättelsen. 
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Bilaga 3 

 

Reglemente för Medlemsrådet 

1 § Allmänt 
Medlemskommunerna ska beredas möjlighet till en demokratisk insyn och ta del av Södra 

Älvsborgs Räddningstjänstförbunds övergripande styrdokument, verksamhet och ekonomi. Det 

regleras i Förbundsordningen 15 §.  

2 § Syfte 
Medlemsrådet ska verka för hela förbundet och syftet är att ge råd till direktionen. Ledamöterna 

står i det allmännas tjänst och ett medborgerligt inflytande ska tillgodoses. Medlemsrådet ska 

utgöra ett forum för övergripande ekonomiska förutsättningar och för förbundets 

verksamhetsutveckling. Ledarmötena förutsätts bidra utifrån egna erfarenheter och kompetenser 

till ett aktivt och effektivt arbete med ansvar för uppgiften.  

 

Som ett rådgivande organ utan befogenheter eller garantier att synpunkter följs, är uppdraget 

helt skild från direktionens som ansvarar för besluten. Samtidigt är ett ömsesidigt utbyte mellan 

medlemsråd och direktionen av stor vikt. Eftersom medlemsrådet inte har några 

beslutsfunktioner minskar det risken för jäv och lojalitetskonflikter.  

3 § Sammansättning 
Medlemsrådet sammansättning ska bestå av respektive medlemskommuns 

myndighetsföreträdare såsom kommunstyrelsens ordförande och vice ordförande samt vid 

behov adjungerande tjänstemän från varje medlemskommun. Från Södra Älvsborgs 

Räddningstjänstförbund deltar direktionens ordförande och vice ordförande samt 

förbundsdirektören.  

4 § Sammanträden 
Medlemsråd ska genomföras minst en gång på våren och en på hösten. Direktionens ordförande 

ska hålla medlemsrådet informerat och leder sammanträden. Minnesanteckningar ska efter varje 

möte tillsändas direktionen och medlemskommunerna. Förbundet ombesörjer planering och 

kallelse.  
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Bilaga 4 

Fördelningsmodell av medlemskommunernas 

bidragskostnader 

 § Grundläggande fördelningsmodell 
Alla kostnader och intäkter kopplat till medlemskommunernas räddningstjänstverksamhet utgår 

från kommunalförbundets uppdrag med kostnader för lokaler, personalkostnader, 

kapitalkostnader, kostnader för varor och tjänster samt intäkter. 

Medlemskommunernas bidragskostnader enligt fastställd budget ska fördelas enligt principen 

9/91 från och med 2020. Det innebär en fast bidragskostnad om 9 % av totalbeloppet samt att 

91 % av totalbeloppet fördelas på invånarantal per den 31 december föregående år i respektive 

medlemskommun. 

 § Omfördelningsmodell av bidragskostnader 2020–2024 
En övergång från tidigare modell till en ny grundmodell innebär en omfördelning av 

medlemskommunernas bidragskostnader under en femårsperiod 2020–2024 för att därefter 

ligga i fas från och med 2025. Förändringen fram till att grundprincipen 9/91 är genomförd, 

innebär att andelstalen omfördelas med 20 % för varje år under perioden och resulterar i en ny 

fördelningsnyckel för varje enskilt år. 

 

Omfördelningsmodell:  

2020: 20 % 

2021: 40 % 

2022: 60 % 

2023: 80 % 

2024: 100 % 

 § Särlösningar 
Utöver kostnader enligt fördelningsnyckeln ska befintliga särlösningar som betalas av respektive 

kommun inte omprövas. 

 § Framtid 
Verksamhetsförändringar som inte kan betraktas som löpande och som innebär ekonomiska 

konsekvenser ska hanteras i särskild ordning enligt 11 § Förbundsordningen. Anpassning till 

förändringar och ökad komplexitet kan ske löpande över tid. 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§78 KS2020/169

Taxor 2021 för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund (SÄRF) 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Bollebygds kommun fastställer taxor för räddningstjänstens myndighetsutövning år 2021, enligt 
bilaga från SÄRF. De nya taxorna gäller från och med 2021-01-01.

Ärendet
Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund, SÄRF, är ett kommunalförbund som organiserar och 
driver räddningstjänsten i de sex kommunerna: Bollebygd, Borås, Mark, Svenljunga, Tranemo 
och Ulricehamn. SÄRF utför tillsyn enligt Lag (2003:778) om skydd mot olyckor (LSO), Lag 
(2010:1011) om brandfarliga och explosiva varor (LBE) samt handlägger tillstånd enligt Lag om 
brandfarliga och explosiva varor. För 2021 års taxor för myndighetsutövning föreslås en höjning 
med 2,4 %. Förslag till taxor gällande fr.o.m. 2021-01-01 framgår i bilaga. Taxor för 
myndighetsutövning ska beslutas av kommunfullmäktige i respektive medlemskommun.
 
Direktionen föreslår på sammanträde 2020-06-12, § 38, att medlemskommunerna fastställer taxor 
för räddningstjänstens myndighetsutövning år 2021 enligt bilaga. Direktionen konstaterar 
samtidigt att en utredning ska genomföras för att klargöra hur taxorna är uppbyggda och som 
redovisar antal tillsynstillfällen, tidsåtgång samt kostnader. Utredningen redovisas till direktionen 
under hösten 2020.
 
Tjänster avseende myndighetsutövning, med föreslagen taxehöjning (inom parentes står 2020 års 
timtaxa och grundavgift):

Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, grundavgift – 1864 kr (1820 kr)
Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)
Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, grundavgift – 1864 kr (1820 kr)
Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)
Hantering av tillstånd enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Bollebygds kommun fastställer taxor för räddningstjänstens myndighetsutövning år 2021, enligt 
bilaga från SÄRF. De nya taxorna gäller från och med 2021-01-01.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

 Taxor 2021 för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund (SÄRF)
 SÄRF, § 38 Taxor 2021 för SÄRFs myndighetsutövning
 Taxor myndighetsutövning 2021, SÄRF

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Räddningstjänstförbund 
 

Taxa för myndighetsutövning 
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Innehåll 
 

1 Myndighetsutövning 
 

Taxorna gäller fr o m 2021-01-01 

 

Lagstadgad moms gäller ej vid myndighetsutövning. 

 

 
Tjänster avseende Myndighetsutövning 

 

 
Taxa 2021 

 

Myndighetsutövning 
 

Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, grundavgift 1 864 kr 

Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, timavgift 1 864 kr 

Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, grundavgift 1 864 kr 

Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift 1 864 kr 

Hantering av tillstånd enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift 1 864 kr 

 

Dokumentnamn: Giltigt från: 

Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbunds taxor 2021-01-01 

Diarienummer: Reviderat: 

  

Upprättad av: Beslutad av: 

Ekonomichef Kommunfullmäktige 

Målgrupp: 
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TJÄNSTESKRIVELSE
2020-08-05          1 (2)

Dnr :KS2020/169-3
Kommunstyrelseförvaltningen

Suzanna Bengtsson  |  Kommunsekreterare
0734-64 70 10  |  suzanna.bengtsson@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen 

Taxor 2021 för Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund 
(SÄRF)

Förslag till beslut
Bollebygds kommun fastställer taxor för räddningstjänstens myndighetsutövning år 2021, enligt bilaga 
från SÄRF. De nya taxorna gäller från och med 2021-01-01. 

Ärendet
Södra Älvsborgs Räddningstjänstförbund, SÄRF, är ett kommunalförbund som organiserar och 
driver räddningstjänsten i de sex kommunerna: Bollebygd, Borås, Mark, Svenljunga, Tranemo och 
Ulricehamn. SÄRF utför tillsyn enligt Lag (2003:778) om skydd mot olyckor (LSO), Lag (2010:1011) 
om brandfarliga och explosiva varor (LBE) samt handlägger tillstånd enligt Lag om brandfarliga och 
explosiva varor. För 2021 års taxor för myndighetsutövning föreslås en höjning med 2,4 %. Förslag 
till taxor gällande fr.o.m. 2021-01-01 framgår i bilaga. Taxor för myndighetsutövning ska beslutas av 
kommunfullmäktige i respektive medlemskommun.

Direktionen föreslår på sammanträde 2020-06-12, § 38, att medlemskommunerna fastställer taxor för 
räddningstjänstens myndighetsutövning år 2021 enligt bilaga. Direktionen konstaterar samtidigt att en 
utredning ska genomföras för att klargöra hur taxorna är uppbyggda och som redovisar antal tillsyner, 
tidsåtgång samt kostnader. Utredningen redovisas till direktionen under hösten 2020.

Tjänster avseende myndighetsutövning, med föreslagen taxehöjning (inom parentes står 2020 års 
timtaxa och grundavgift):

Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, grundavgift – 1864 kr (1820 kr)
Tillsyn enligt Lagen skydd mot olyckor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)
Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, grundavgift – 1864 kr (1820 kr) 
Tillsyn enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)
Hantering av tillstånd enligt Lagen brandfarliga och explosiva varor, timavgift – 1864 kr (1820 kr)

Beslutsunderlag
Protokollsutdrag, med bilaga, SÄRF 2020-06-12, § 38.

Skickas till
SÄRF
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Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren Suzanna Bengtsson

Förvaltningschef Kommunsekreterare
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19.  Samverkansavtal, lokalt folkhälsoarbete i 
Bollebygds kommun för perioden 2021-2024  
KS2020/170
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§81 KS2020/170

Samverkansavtal avseende lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds 
kommun för perioden 2021-2024 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen godkänner samverkansavtal avseende lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds 
kommun för perioden 2021-2024.

Ärendet
Bollebygds kommun har sedan tidigare samverkansavtal med Södra hälso- och 
sjukvårdsnämnden (HSNS) avseende samverkan och samfinansiering av lokalt folkhälsoarbete. 
Det är två avtal det ena avtalet reglerar ramar och finansiering för folkhälsoarbetet, det andra 
reglerar ramar och finansiering av folkhälsotjänst. De nuvarande avtalen löper ut 31 december 
2020. Processen med att ta fram avtal för 2021-2024 startade hösten 2019 och i februari 2020 
intervjuades folkhälsostrategen i kommun och kommunchefen om erfarenheter om innevarande 
avtal och tankar inför de nya som skulle skrivas. Mötet landade i att nuvarande avtal utgjorde en 
bra grund och att det skulle räcka med att avtalen uppdaterades med vissa justeringar textmässigt.
 
HSNS fattar beslut om de nya avtalen i augusti 2020. Därefter har varje kommun att besluta om 
avtalen innan de skrivs på av båda parter.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen godkänner samverkansavtal avseende lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds 
kommun för perioden 2021-2024. 
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Samverkansavtal avseende lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds kommun för perioden 

2021-2024
 Samverkansavtal lokalt folkhälsoarbete 2021-2024 Bollebygds kommun

Skickas till
Kommunstyrelsen 
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Södra hälso- och sjukvårdsnämnden

Västra Götalandsregionen

2020-07-02

Samverkansavtal avseende lokalt 
folkhälsoarbete i Bollebygds 
kommun för perioden 2021-2024 
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Diarienummer: HSNS 2020-00104 2 

Samverkansavtal avseende lokalt 
folkhälsoarbete
Bakgrund
Södra hälso- och sjukvårdsnämnden har för avsikt att teckna två folkhälsoavtal med 
respektive kommun inom sitt geografiska område. Det ena avtalet, Samverkansavtal 
avseende lokalt folkhälsoarbete, är ett avtal som gäller det lokala folkhälsoarbetet. Det 
innebär lokala systematiska och målinriktade insatser för att förbättra befolkningens hälsa 
och att utjämna skillnader i hälsa. Det andra avtalet, Samverkansavtal avseende 
folkhälsotjänst, gäller tjänsten som driver det lokala folkhälsoarbetet (diarienummer HSNS 
2020-00112). Båda avtalen hänger samman och är beroende av varandra.  

Detta avtalet reglerar det lokala folkhälsoarbetet. Avsikten med avtalen är att underlätta det 
tvärsektoriella samarbetet för att få ett bättre resursutnyttjande och större genomslagskraft. 

1. Avtalsparter
Detta avtal är slutet mellan Bollebygds kommun, nedan kallad kommunen, och Västra 
Götalandsregionen genom södra hälso- och sjukvårdsnämnden, nedan kallad HSNS. 
Avtalet avser samverkan och samfinansiering av lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds 
kommun.

2. Avtalsperiod
Detta avtal gäller under perioden 1 januari 2021 till 31 december 2024. 

3. Utgångspunkter för samverkansavtalen
En ökad jämlikhet i hälsa är en förutsättning för att uppnå ett långsiktigt socialt 
hållbart samhälle och ska särskilt beaktas i detta avtal. Ett socialt hållbart samhälle 
innebär att mänskliga rättigheter respekteras och att inga grupper missgynnas 
strukturellt. Barn och ungas behov och rättigheter ska säkerställas.

Nedan internationella och nationella styrande dokument anger riktningen för 
folkhälsoarbetet medan regionala och lokala styrande dokument, tillsammans med 
dialoger mellan kommunen och HSNS, utgör grunden för prioriteringar och insatser 
inom samverkansavtalet.

Det övergripande målet för Sveriges nationella folkhälsopolitik är 
”att skapa samhälleliga förutsättningar för en god och jämlik hälsa i hela 
befolkningen och sluta de påverkbara hälsoklyftorna inom en generation”. 
Folkhälsopolitiken är tvärsektoriell och de åtta folkhälsopolitiska målområdena ger 
vägledning för den palett av åtgärder som behövs och som skär över flera olika 
samhällsområden.  
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FN:s Agenda 2030 är en agenda för förändring mot ett hållbart samhälle. Flera av de 
17 globala målen för hållbar utveckling har en direkt koppling till jämlik hälsa. De 
globala målen förenar ett stort antal etablerade principer och perspektiv som är 
centrala för folkhälsoarbetet. Det gäller till exempel mänskliga rättigheter och 
jämställdhet, liksom specifika gruppers villkor eller rättigheter, eller enskilda 
sakfrågor. Främjande och förebyggande insatser för en god och jämlik folkhälsa är 
en integrerad del i målens alla delar och en förutsättning för en socialt, miljömässigt 
och ekonomiskt hållbar samhällsutveckling. 

I det längre perspektivet syftar folkhälsoarbete till att sluta de påverkbara 
hälsoskillnaderna inom en generation, vilket är i linje med Agenda 2030 och 
utgångspunkterna för att öka jämlikheten inom och mellan länder och säkerställa att 
ingen lämnas utanför. 

Regionala och kommunala styrande dokument och uppdrag som ligger till grund för det 
lokala folkhälsoarbetet är: 

 Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030
 Södra hälso- och sjukvårdsnämndens mål- och inriktningsdokument 
 Kraftsamling fullföljda studier

 Kommunala styrande dokument;
 Mål och budget 2019-2021
 Vision Bollebygd 2025

Eftersom styrande dokument och uppdrag har olika giltighetstid, kan dessa komma att 
ersättas under avtalsperioden. 

4. Styrning och ledning
Folkhälsoarbetet ska innehålla systematiska och målinriktade insatser för att förbättra 
befolkningens hälsa och utjämna skillnader i hälsa. Det ska bedrivas med utgångspunkt i 
hälsans bestämningsfaktorer, det vill säga befolkningens livsvillkor och levnadsvanor. 
Arbetet ska omfatta både hälsofrämjande och förebyggande insatser. Folkhälsoarbetet ska 
vara långsiktigt, utgå från identifierade behov hos befolkningen samt bedrivas i samverkan 
med olika samhällsaktörer.

4.1 Gemensam styrning och ledning
Politiker i kommunen och HSNS ska varje vår ha en dialog för att följa upp föregående års 
folkhälsoarbete och identifiera gemensamma prioriteringar för kommande års 
folkhälsoarbete. Även berörda tjänstepersoner inom folkhälsoarbetet deltar på dialogen. 
HSNS är inbjudande part.

Varje höst samlas HSNS och kommunerna i syfte att öka kunskaper, sprida erfarenheter 
samt utveckla samarbetet inom folkhälsoområdet för att främja jämlik hälsa och livsvillkor. 
Samlingen, som kan vara i form av en folkhälsokonferens, planeras gemensamt av 
parternas tjänstepersoner. HSNS är inbjudande part.
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4.2 Lokal styrning och ledning 
Det lokala folkhälsoarbetet ska ha en politisk styrning och bedrivas strategiskt. 
Folkhälsoarbetet förankras i den kommunala förvaltningen genom att folkhälsostrategen 
regelbundet för dialog med kommunledningen eller en motsvarande strategisk grupp. 
Folkhälsostrategen ska ha tillgång till, och föra dialog med, relevanta politiska nämnder 
och forum.

Det är viktigt att fortsätta arbetet med att synkronisera folkhälsoarbetets planeringsprocess 
med den kommunala planerings- och budgetprocessen, att integrera folkhälsoperspektivet i 
de olika aktörernas ordinarie verksamhet och att styra mot att de insatser som görs främjar 
utvecklingen av en mer jämlik hälsa. Arbetet med att främja och utveckla prioriterade 
gruppers inflytande och delaktighet i de insatser som görs behöver därmed fortsätta. 

En verksamhetsplan för det lokala folkhälsoarbetet tas fram årligen enligt överenskommen 
mall. Verksamhetsplanen, med budget och planerade insatser, sammanställs av 
kommunens folkhälsostrateg i dialog med ansvarig kontaktpersonen på koncernkontoret, 
Västra Götalandsregionen. Folkhälsostrategen ansvarar för att planen är parterna tillhanda 
senast den 31 oktober. Planen beslutas av ansvarig styrelse/nämnd i kommunen och av 
HSNS.

4.3 Folkhälsostrateg
Till arbetet med folkhälsa ska en heltid folkhälsostrateg vara anställd med kommunen som 
huvudman och med arbetsgivaransvar. Detta regleras i ”Samverkansavtal avseende 
folkhälsotjänst från den 1 januari 2021 och tills vidare”, diarienummer HSNS 2020–00112.

4.4 Regiongemensam insamling av hälsodata
Parterna är överens om att tillsammans stödja de undersökningar som är av gemensamt 
intresse för att få statistik på befolkningens hälsa och levnadsvanor. 

5. Uppföljning
Parterna ska varje år följa upp hur folkhälsoarbetet utvecklats och hur avtalen följts. Detta 
sker skriftligt enligt överenskommen uppföljningsmall och via den årliga dialog som 
beskrivs under 4.1. Uppföljningsmallen kan komma att revideras under avtalstiden.

Uppföljningen skickas till ansvarig kontaktperson på koncernkontoret senast den 25 
januari. Om den ekonomiska redovisningen inte är klar den 25 januari, skickar 
kommunen sin slutliga ekonomiska redovisning senast den 15 februari. Uppföljning 
med ekonomisk redovisning ska även skickas till kommunstyrelsen.   

Ansvarig kontaktpersonen på koncernkontoret tar på HSNS uppdrag initiativ till möte med 
kommundirektören, och/eller den chef som ansvarar för folkhälsoarbetet, under 
avtalsperioden.

Folkhälsostrategen ansvarar för att följa upp folkhälsoarbetet och rapportera eventuella 
avvikelser, jämfört med planerade folkhälsoinsatser och/eller budget, till kommunledning 
och till ansvarig kontaktpersonen på koncernkontoret. 
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6. Ekonomi

6.1 Finansiering
Avtalsparterna svarar gemensamt för finansieringen av insatser utifrån beslutad 
verksamhetsplan. Fördelningsprincipen för finansieringen av folkhälsoinsatser är hälften 
vardera för HSNS och kommunen. Som finansiering kan räknas direkt avsatta medel eller 
tjänst för att utveckla eller driva folkhälsoinsatser inom beslutad verksamhetsplan. 
Tjänsten eller insatsen ska inte ingå i kommunens ordinarie åtagande, uppdrag eller 
uppgifter och kan räknas som godkänd först när verksamhetsplanen beslutats av HSNS och 
kommunen.

6.2 Ersättning
Hälso- och sjukvårdsnämnden ersätter kommunen med 14 kronor per invånare och år för 
folkhälsoinsatser. Kommunen bidrar med motsvarande 14 kronor per invånare och år för 
folkhälsoinsatser. För 2021 års budget används antalet invånare som enligt SCB:s statistik 
bor i kommunen den 31/12 2019. För 2022 används SCB:S statistik för 2020 och så vidare. 

Verksamhetsmedlen ska i första hand användas under samma år då ersättningen betalas ut. 
Om det finns oförbrukade verksamhetsmedel kan kommunen på eget initiativ föra över 
10%, dock maximalt 50 000 kronor, av de totala verksamhetsmedlen till nästkommande år. 
Detta kan enbart ske om verksamhetsmedel för en pågående eller planerad insats inte 
kommer att förbrukas under innevarande budgetår, men att insatsen även ska pågå under 
nästkommande år. Vid dessa fall ska insatsen skrivas in i kommande års verksamhetsplan 
och det ska tydligt framgå hur medlen ska användas. Överförda medel får inte föras över 
ytterligare ett år utan ska då betalas tillbaka till HSNS. 

Om överskottet överstiger 10%, eller 50 000 kronor, av de totala verksamhetsmedlen, kan 
kommunen skicka en skriftlig förfrågan till HSNS om att flytta medel till nästkommande 
år. Den skriftliga förfrågan ska innehålla en tydlig plan för hur medlen ska användas. 
Planen ska vara HSNS tillhanda senast den 31:e oktober. Nämnden fattar beslut med 
planen som grund. Om nämnden godkänner förfrågan ska uppföljningen ske inom ramen 
för ordinarie avtalsuppföljning och tydligt redovisas i budgeten. Överförda medel får inte 
föras över ytterligare ett år utan ska då betalas tillbaka till HSNS.

Om medel flyttas till nästkommande år ska kommunen gå in med motsvarande resurser. 
Resurserna kan vara av annan karaktär än ekonomiska medel. 

Överblivna verksamhetsmedel som saknar plan för nästkommande år ska betalas tillbaka 
till respektive avtalspart inom ramen för innevarande budgetår. 

Om det vid avtalsperiodens slut finns överblivna verksamhetsmedel ska dessa återbetalas 
till respektive huvudman.

6.3 Utbetalning
HSNS betalar ut ersättning till kommunen två gånger per år, i mars och september, med 
lika delar för första respektive andra halvåret. Den årliga planen med budget fungerar som 
grund för utbetalning. 
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7. Omförhandling, tvist eller hävning av avtal
Vid eventuell tvist om tolkning och tillämpning av detta avtal löses frågan i första hand 
genom förhandlingar mellan berörda tjänstepersoner, i andra hand mellan berörda 
presidier. 

Väsentligt ändrade förutsättningar som påverkar avtalet ska skriftligen meddelas andra 
parten. Parterna har då, eller om villkoren i detta avtal inte uppfylls, rätt att kräva 
omförhandling av avtalet. Ändringar och tillägg till detta avtal ska skriftligen godkännas av 
båda parterna för att vara gällande. 

Begäran om omförhandling ska meddelas den andra parten skriftligen senast juni månad, 
inför nästkommande år.

Vardera parten har rätt att häva avtalet om parterna inte kan komma överens, om den andra 
parten åsidosätter villkor som är av väsentlig betydelse för motparten, eller om den andra 
parten inte utför sina åtaganden. Om rättelse inte sker inom 30 dagar efter skriftlig erinran 
kan avtalet hävas. Eventuell hävning sker skriftligt och gäller, från månadsskiftet, 6 
månader efter det att skrivelsen inkommit.

Borås den……………….. Bollebygd den………………..

…………………………….. ……………………………..
Cecilia Andersson Michael Plogell
Ordförande Ordförande kommunstyrelsen
Södra hälso- och sjukvårdsnämnden 

…………………………….. ……………………………..
Tomas Andersson  Monica Holmgren
Koncernkontoret Kommunchef
Ansvarig tjänsteperson  
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2020-07-02

Dokumentnamn: Samverkansavtal avseende lokalt folkhälsoarbete i Bollebygds kommun för perioden 2021-
2024

Diarienummer: HSNS 2020-00104

Kontaktperson: Lars Paulsson, koncernkontoret, avdelning social hållbarhet

E-post: lars.pausson@vgregion.se
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20.  Samverkansavtal avseende 
folkhälsotjänst i Bollebygds kommun för 2021 
och tills vidare  KS2020/171
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§82 KS2020/171

Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst i Bollebygds kommun 
från 2021 och tills vidare 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen godkänner samverkansavtal med Södra hälso- och sjukvårdsnämnden om 
folkhälsotjänst i Bollebygds kommun från 2021 och tills vidare.

Ärendet
Bollebygds kommun har sedan tidigare samverkansavtal med Södra hälso- och 
sjukvårdsnämnden (HSNS) avseende samverkan och samfinansiering av lokalt folkhälsoarbete. 
Det är två avtal det ena avtalet reglerar ramar och finansiering för folkhälsoarbetet, det andra 
reglerar ramar och finansiering av folkhälsotjänst. De nuvarande avtalen löper ut 31 december 
2020. Processen med att ta fram avtal för 2021-2024 startade hösten 2019 och i februari 2020 
intervjuades folkhälsostrategen i kommun och kommunchefen om erfarenheter om innevarande 
avtal och tankar inför de nya som skulle skrivas. Mötet landade i att nuvarande avtal utgjorde en 
bra grund och att det skulle räcka med att avtalen uppdaterades med vissa justeringar textmässigt. 
HSNS fattar beslut om de nya avtalen i augusti 2020. Därefter har varje kommun att besluta om 
avtalen innan de skrivs på av båda parter.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen godkänner samverkansavtal med Södra hälso- och sjukvårdsnämnden om 
folkhälsotjänst i Bollebygds kommun från 2021 och tills vidare.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst i Bollebygds kommun från 2021 och tills vidare
 Samverkansavtal folkhälsotjänst 2021 och tills vidare Bollebygds kommun

Skickas till
Kommunstyrelsen
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Södra hälso- och sjukvårdsnämnden 

Västra Götalandsregionen

2020-07-02

Samverkansavtal avseende 
folkhälsotjänst i Bollebygds 
kommun för 2021 och tills vidare
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Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst
Bakgrund
Södra hälso- och sjukvårdsnämnden har för avsikt att teckna två folkhälsoavtal med 
respektive kommun inom sitt geografiska område. Det ena avtalet, Samverkansavtal 
avseende lokalt folkhälsoarbete (diarienummer HSNS 2020-00104), är ett avtal som ska 
gälla det lokala folkhälsoarbetet. Det innebär lokala systematiska och målinriktade insatser 
för att förbättra befolkningens hälsa och att utjämna skillnader i hälsa. Det andra avtalet, 
Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst, gäller tjänsten som driver det lokala 
folkhälsoarbetet. Båda avtalen hänger samman och är beroende av varandra.  

Detta avtalet reglerar tjänsten som driver det lokala folkhälsoarbetet. Avsikten med avtalen 
är att underlätta det tvärsektoriella samarbetet för att få ett bättre resursutnyttjande och 
större genomslagskraft.

1. Avtalsparter
Detta avtal är slutet mellan Bollebygds kommun, nedan kallad kommunen, och Västra 
Götalandsregionen genom södra hälso- och sjukvårdsnämnden, nedan kallad HSNS. 
Avtalet avser samverkan och samfinansiering av en heltidsanställd folkhälsostrateg i 
Bollebygds kommun.  

2. Avtalstid
Detta avtal ersätter ”Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst i Bollebygds kommun”, 
diarienummer HSNS 2016-00049, och gäller från och med den 1 januari 2021 och tills 
vidare. I samband med att detta avtalet träder i kraft upphör det tidigare avtalet att gälla. 

3. Folkhälsotjänst
En heltidstjänst ska finnas för folkhälsoarbetet och ska innehas av en strateg med 
folkhälsovetenskaplig, eller likvärdig, akademisk utbildning. Tjänsten samfinansieras av 
parterna där kommunen står som huvudman och med arbetsgivaransvar. Tjänsten ska ha en 
central och strategisk placering i kommunens organisation. Folkhälsostrategen ska ha 
tillgång till, och regelbundet föra dialog med kommunledningen och relevanta politiska 
nämnder eller forum.

I uppdraget ingår att:
 ansvara för att arbetet bedrivs utifrån regionala och kommunala styrande 

dokument
 ansvara för att arbetet bedrivs utifrån beslutad inriktning och prioritering
 verka för att det lokala folkhälsoarbetet bedrivs på en strategisk och 

operativ nivå och i samverkan mellan olika nivåer, aktörer och 
verksamheter

 ansvara för verksamhetsplan, budget, uppföljning och ekonomisk 
redovisning 

 analysera och tillgängliggöra aktuell statistik över hälsoläget i kommunen
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Folkhälsostrategen ska ges möjlighet att medverka i regionala och delregionala 
kraftsamlingar, processer eller nätverk.

Vid förändring kopplat till tjänsten, exempelvis nyanställningar och omplaceringar, eller 
tjänstledighet/vikariat längre än 12 månader, ska kommunen föra dialog med ansvarig 
kontaktperson på koncernkontoret för att säkerställa att den person som tillsätts uppfyller 
avtalets krav på utbildning. Vid omorganiseringar som påverkar tjänstens placering i 
kommunen ska kommunen föra dialog med ansvarig kontaktperson så att kravet på central 
och strategisk placering av tjänsten uppfylls.

4. Uppföljning
Parterna ska varje år följa upp folkhälsoarbetet. Hur detta ska gå till står i 
samverkansavtalet avseende lokalt folkhälsoarbete. 

Folkhälsostrategen ansvarar att följa upp och rapportera eventuella avvikelser gällande 
planerade folkhälsoinsatser eller budget till kommunledning och till ansvarig 
kontaktperson på koncernkontoret.

5. Ekonomi

5.1 Finansiering
Parterna svarar gemensamt för finansieringen av lön och omkostnader för en heltid 
folkhälsostrateg. 

5.2 Ersättning
HSNS avsätter årligen 390 000 kronor för samfinansiering av en folkhälsostrategtjänst, 
motsvarande en årsarbetare. Om det blir en förändring avseende tjänstegrad ska en dialog 
föras med ansvarig kontaktperson på koncernkontoret, för eventuell justering av 
samfinansiering. Beloppet räknas årligen upp enligt Västra Götalandsregionens 
nettoindexuppräkning under avtalsperioden och med 2021 som basår. Kommunen avsätter 
resterande medel för tjänsten.  

5.3 Utbetalning
Utbetalning av ersättning från HSNS till kommunen görs två gånger per år, i mars och 
september, med lika delar för första respektive andra halvåret. Den årliga planen med 
budget fungerar som grund för utbetalning. 

6. Omförhandling, tvist eller hävning av avtal
Vid eventuell tvist om tolkning och tillämpning av detta avtal löses frågan i första hand 
genom förhandlingar mellan berörda tjänstepersoner, i andra hand mellan berörda 
presidier. 
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Väsentligt ändrade förutsättningar som påverkar avtalet ska skriftligen meddelas andra 
parten. Parterna har då, eller om villkoren i detta avtal inte uppfylls, rätt att kräva 
omförhandling av avtalet. Ändringar och tillägg till detta avtal ska skriftligen godkännas av 
båda parterna för att vara gällande. 

Begäran om omförhandling ska meddelas den andra parten skriftligen senast juni månad, 
inför nästkommande år.

Vardera parten har rätt att häva avtalet om parterna inte kan komma överens, om den andra 
parten åsidosätter villkor som är av väsentlig betydelse för motparten, eller om den andra 
parten inte utför sina åtaganden. Om rättelse inte sker inom 30 dagar efter skriftlig erinran 
kan avtalet hävas. Eventuell hävning sker skriftligt och gäller, från månadsskiftet, 6 
månader efter det att skrivelsen inkommit.

7. Avtalsunderskrifter

Borås den……………… Bollebygd den………………

…………………………….. ……………………………..
Cecilia Andersson Michael Plogell
Ordförande Ordförande kommunstyrelsen
Södra hälso- och sjukvårdsnämnden 

…………………………….. ……………………………..
Tomas Andersson Monica Holmgren
Koncernkontoret  Kommunchef
Ansvarig tjänsteperson
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2020-07-02

Dokumentnamn: Samverkansavtal avseende folkhälsotjänst i Bollebygds kommun för 2021 och tills vidare

Diarienummer: HSNS 2020-00112

Kontaktperson: Lars Paulsson, koncernkontoret, avdelning social hållbarhet

E-post: lars.pausson@vgregion.se
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21.  Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets 
Röst (återremiss) (kf fattar slutligt beslut)  
KS2020/141
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§79 KS2020/141

Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst (återremiss) 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 
287 kr.

Ärendet
Kommunfullmäktige beslutade på sammanträde 2020-06-10, § 89, att återremittera ärendet om 
utbetalning av partistöd 2020 till Folkets Röst, för att utreda förutsättningarna för att kunna 
betala ut fullt partistöd till (FR). Partiet har 5 mandat i fullmäktige men en avhoppad partimedlem 
sitter på ett mandat. Vid beredning av återremissen har frågan skickats till Sveriges kommuner 
och regioner (SKR) som svarar att i detta fall ska partistödet för den avhoppade partimedlemmen 
som valt att behålla sin fullmäktigeplats fortsätta att betalas ut till det parti som den 
förtroendevalde valdes in för i kommunfullmäktigevalet 2018, så länge som den förtroendevalde 
har kvar sin fullmäktigeplats. Även om denne avgår från platsen och länsstyrelsen utser en ny 
ledamot i den avgångnes ställe så ska det också fortsätta att betalas ut partistöd för det mandatet. 
Det är bara när platsen är tom, d.v.s. en ledamot avgår och länsstyrelsen inte kan sätta in en ny 
förtroendevald, som partistödet för platsen kan dras in. Att den förtroendevalde som lämnat 
partiet startar ett nytt parti eller byter parti påverkar inte saken om partistödet som är baserat på 
antal mandat varje parti har i fullmäktige.
 
Kommunstyrelseförvaltningen bedömer efter SKR´s svar att partistödet 2020 för (FR) kan 
betalas ut enligt det ursprungliga förslaget - Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av 
partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 287 kr.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 
287 kr.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Utbetalning av partistöd 2020 till (FR) - återremiss
 §89 KS Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst
 §89 Kf Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Skickas till
Kommunstyrelsen
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsen
Sammanträdesdatum
2020-05-26

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§89 KS2020/141

Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst 

Beslut
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige
Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 
287 kr.

Ärendet
Fullmäktige fastställde i juni 2014 regler för partistöd. I september 2017 beslutade fullmäktige att 
partistödet ska beslutas om kontinuerligt allteftersom enskilt parti inkommit med de handlingar 
som krävs, vilket Folkets Röst nu gjort för 2019. Förutom granskningsrapport har partiet även 
inkommit med årsmötesprotokoll för både 2019 och 2020. Då granskningsrapporten avser 
perioden januari-december 2019 så ska det i årsmötesprotokollet för 2019 stå vem som utsetts till 
granskare av partistödet och att det är den personen som de facto utfört granskningen, skrivit och 
undertecknat rapporten. Folkets Röst valde på årsmötet 2019 Carina Larsson till granskare av 
partistödet, och det är också Carina Larsson som skrivit och undertecknat 2019 års 
granskningsrapport.

Partistödet består av ett bidrag per parti och ett bidrag per mandat:
44 % av prisbasbeloppet/parti
15 % av prisbasbeloppet/mandat

År 2020 beräknas ett prisbasbelopp till 47 300 kr.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 
287 kr.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.

Skickas till
Kommunfullmäktige
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2020-06-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§89 KS2020/141

Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst 

Beslut
Ärendet återremitteras till kommunstyrelsen för att utreda förutsättningarna för att kunna betala 
ut fullt partistöd till (FR). 

Ärendet
Fullmäktige fastställde i juni 2014 regler för partistöd. I september 2017 beslutade fullmäktige att 
partistödet ska beslutas om kontinuerligt allteftersom enskilt parti inkommit med de handlingar 
som krävs, vilket Folkets Röst nu gjort för 2019. Förutom granskningsrapport har partiet även 
inkommit med årsmötesprotokoll för både 2019 och 2020. Då granskningsrapporten avser 
perioden januari-december 2019 så ska det i årsmötesprotokollet för 2019 stå vem som utsetts till 
granskare av partistödet och att det är den personen som de facto utfört granskningen, skrivit och 
undertecknat rapporten. Folkets Röst valde på årsmötet 2019 Carina Larsson till granskare av 
partistödet, och det är också Carina Larsson som skrivit och undertecknat 2019 års 
granskningsrapport.

Partistödet består av ett bidrag per parti och ett bidrag per mandat:
44 % av prisbasbeloppet/parti
15 % av prisbasbeloppet/mandat

År 2020 beräknas ett prisbasbelopp till 47 300 kr.
 
Kommunstyrelsens förslag till kommunfullmäktige
Kommunfullmäktige beslutar om utbetalning av partistöd till Folkets Röst för år 2020 med 56 
287 kr.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår att ärendet återremitteras till kommunstyrelsen för att utreda 
förutsättningarna för att kunna betala ut fullt partistöd till (FR). 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelsens, och dels Lars-Erik 
Olssons (S) återremissförslag. Ordföranden frågar först om ärendet ska återremitteras eller 
avgöras på dagens sammanträde och finner att kommunfullmäktige återremitterar ärendet. 

Beslutsunderlag
 §89 KS Utbetalning av partistöd 2020 - Folkets Röst
 Borttagen på grund av personuppgifter.
 Borttagen på grund av personuppgifter.
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktige
Sammanträdesdatum
2020-06-10

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

Skickas till
Kommunsekreterare
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22.  Svar på remiss; regional 
utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-
2030 (RUS) - yttrande till Boråsregionen   
KS2020/128
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§86 KS2020/128

Svar på remiss; regional utvecklingsstrategi (RUS) - yttrande till 
Boråsregionen 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen antar förslag till yttrande, daterat 2020-08-06, och skickar det som sitt 
remissvar till Boråsregionen.

Kommunstyrelsen beslutar om omedelbar justering av paragrafen.

Ärendet
Den regionala utvecklingsstrategin är en övergripande strategi för det gemensamma regionala 
utvecklingsarbetet i Västra Götaland. Det förslag på strategi som skickats ut på remiss ska, från 
och med 2021, ersätta den befintliga regionala utvecklingsstrategin Västra Götaland 2020. 
Strategin innehåller mål och prioriteringar fram till 2030. Förslaget har arbetats fram i bred dialog 
under 2019 med representanter för kommuner, kommunalförbund, näringsliv, det civila 
samhället, myndigheter, akademi med flera. Inspelen från dialogerna har varit ett viktigt underlag 
för remissutgåvan, tillsammans med kunskapsunderlag om tillståndet i och utvecklingen av Västra 
Götaland samt lärdomar från nuvarande strategi.
 
Västra Götalandsregionen (VGR) önskar svar på remissen senast den 30 september 2020. 
Boråsregionen lämnar ett gemensamt yttrande till VGR från Sjuhäradskommunerna. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen antar förslag till yttrande, daterat 2020-08-06, och skickar det som sitt 
remissvar till Boråsregionen.

Kommunstyrelsen beslutar om omedelbar justering av paragrafen.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Svar på remiss; regional utvecklingsstrategi - yttrande till Boråsregionen
 Remissvar: regional utvecklingsstrategi 2021-2030
 Missiv extern - Rusremiss
 Remiss VGR, Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030
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YTTRANDE 1 (3)
Skapad  2020-08-06
Antaget 2020-09-01

Monica Holmgren  |  Kommunchef
0734-64 70 01  |  monica.holmgren@bollebygd.se

Dnr : 144270

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Boråsregionen

Remissvar Regional utvecklingsstrategi 2021-2030

Sammanfattning av ärendet
Det gemensamma arbetet med att ta fram nästa regionala utvecklingsstrategi (RUS) för 
Västra Götaland pågår och en remiss är utskickad till samtliga kommuner och övriga aktörer 
i Västra Götaland. Strategin ska gälla från år 2021-2030. Syftet med strategin är att peka ut i 
vilken riktning Västra Götaland ska utvecklas till 2030. Förslaget innehåller mål och 
prioriteringar för Västra Götaland fram till 2030 och ska från och med 2021 ersätta den 
befintliga regionala utvecklingsstrategin Västra Götaland 2020.Förslaget har arbetats fram i 
bred dialog under 2019 med representanter för kommuner, kommunalförbund, näringsliv, 
det civila samhället, myndigheter, akademi med flera. 

Remissvar ska vara Västra Götalandsregionen tillhanda senast den 30 september. 
Boråsregionen ansvarar för att samordna svaren från Sjuhäradskommunerna och dessa ska 
ha inkommit till Boråsregionen senast den 2 september. I remissen framgår vilka frågor som 
ska beaktas:

 Vad är er samlade uppfattning om strategiförslaget och dess relevans? 

 Vad tycker ni om målet Tillsammans gör vi Västra Götaland till ett föredöme för omställning till ett 
hållbart samhälle? 

 Fångar urvalet av långsiktiga prioriteringar de utmaningar som är viktigast för gemensamma 
insatser framåt? 

 Fångar de tvärsektoriella kraftsamlingarna de viktigaste områdena för gemensamma insatser 
för de kommande fyra åren? 

 Hur ser ni på de vägledande principerna och hur de kan bidra till strategins genomförande? 

 Samarbete mellan aktörer är nödvändigt för ett framgångsrikt genomförande av strategin. Hur 
tycker ni att strategin ska genomföras? Hur kan er organisation bidra?
 
I Bollebygd har tjänstepersoner och förtroendevalda arbetat brett med att ta fram remissvaret. 
Kommunledningsgruppen inklusive näringslivschef har tillsammans med Kommunstyrelsens 
arbetsutskott vid två tillfällen träffats och haft en dialog kring förslaget på ny Regional 
utvecklingsstrategi. Samtliga partier har getts möjligheten till att framföra synpunkter och 
komma med inspel genom e-post.
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Yttrande

 Vad är er samlade uppfattning om strategiförslaget och dess relevans? 
Utkastet till Regional utvecklingsstrategi 2021-2030 (RUS) är framtagen i en tid som är något 
annorlunda idag. RUS vilar i många delar på förhållanden och antaganden som då var 
relevanta och i många delar oföränderliga eller mindre prioriterade än det som lyfts fram i 
strategin. I samband med att covid 19 fick fäste och spreds har samhällets syn på många 
samhällsviktiga funktioner ändrats och förhållanden och utveckling som förut varit prioriterat 
har fått stå tillbaka för annat mer prioriterat. Detta är troligen inget som kommer att ändras 
tillbaka när pandemin är över utan något som samhället måste ta höjd för här och nu men 
framförallt inför framtiden. Ett tydligt exempel är hälso- och sjukvården och äldreomsorgen 
och de brister som uppmärksammas inom dessa sektorer och till dessa stödjande processer. 
Med den temporära vårdsektorns stora kostnader förändras självfallet det ekonomiska 
underlaget vilket RUS visioner vilar på.

Strategiförslaget är i stort sett bra men dess relevans behöver ses över och kan behöva 
anpassas efter nu rådande verklighet. Det är bra med en gemensam grund som beskriver 
tillgångar, möjligheter och utmaningar. 

Förutsättningarna för landsbygd, kollektivtrafik samt bredband kunde lyftas fram likaså vikten 
av att lägga grunden för det privata näringslivet.

Förändringar är inget man gör snabbt och det tar tid, därav hade tidshorisonten i de 
strategiska vägvalen behövt sikta längre, men då hade strategin behövt sträcka sig under fler år 
framåt.

 Vad tycker ni om målet Tillsammans gör vi Västra Götaland till ett föredöme för 
omställning till ett hållbart samhälle? 

RUS är i och för sig enbart vägledande för kommunerna och det finns ett behov av 
vägledande interkommunala dokument som ser till så att regionen utvecklas i samklang, men i 
det kan ses vissa hinder som gör att det saknar praktiskt genomförbarhet i kommunerna.

Målet i sig upplevs som långt och inte så inspirerande, där delen ”ett föredöme för 
omställning” anses kunna omformuleras eller tas bort. En skarpare målformulering är t ex 
Tillsammans gör vi Västra Götaland till ett hållbart samhälle.

Att målet skulle konkretisera vad en omställning innebär har vi svårt att se. Det är ett 
omfattande dokument som är svårt att göra konkret utifrån förutsättningarna med 49 
självstyrande kommuner i en region. Det är dessutom fyra kommunalförbund som i hög grad 
är involverade. Kommunalförbund som måste stödja kommunerna och som i hög grad måste 
utveckla samverkan dem sinsemellan för att få till den regionala målsättningen. 

 Fångar urvalet av långsiktiga prioriteringar de utmaningar som är viktigast för 
gemensamma insatser framåt? 
Ja i stort sett men t ex tillgång till vatten för dricksvattenproduktion, nu och i framtiden, är 
något vi saknar som bör lyftas fram. 
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 Fångar de tvärsektoriella kraftsamlingarna de viktigaste områdena för gemensamma 
insatser för de kommande fyra åren? 
Ja det gör det. Det är oerhört viktigt med de tvärsektoriell skärning som visar på hur frågor är 
integrerade i varandra och som synliggör att olika aktörer måste samverka för att lösa 
komplexa utmaningar. Digitaliseringen är viktig för att bl a knyta ihop stad och landsbygd, 
samt för att inte exkludera grupper. Den digitala infrastrukturen är en förutsättning för både 
privat, näringsliv och den offentliga sektorn att man ska kunna arbeta och utföra sina ärenden 
var man än bor i regionen.

Fullföljda studier är ett kommunalt och statligt uppdrag och vi har svårt att se hur detta skulle 
vara en huvudfråga för regionen, däremot så är barnhälsovård och elevhälsa och annan hälso- 
och sjukvård oerhört viktigt som ett område att kraftsamla kring

 Hur ser ni på de vägledande principerna och hur de kan bidra till strategins 
genomförande? 
RUS framstår som ett tungt dokument och det har en bredd som för en mindre kommun 
riskerar att inte få någon bäring eller stöd i för genomförande. En smalare, spetsigare strategi 
och tydligare plan för delmål hade troligen givit mer. Det behöver också tydliggöras och 
framförallt få till en samsyn och förståelse de enskilda aktörernas ansvar och roller. Dessa 
båda synpunkter ska (om vi uppfattat det rätt) tydliggöras i ett senare skede i processen vilket 
då måste bevakas.
En av de vägledande principerna ”Vi utövar ett modigt och förändringsorienterat ledarskap” 
och ” kan vara svår att implementera över hela regionen då förutsättningarna och hur långt 
man kommit till detta i kommunerna och regionen säkerligen skiljer sig åt. Principerna är bra 
för regionen där strategin är styrande men kan vara svårare att efterleva i de 49 kommunerna 
med självstyre.

 Samarbete mellan aktörer är nödvändigt för ett framgångsrikt genomförande av 
strategin. Hur tycker ni att strategin ska genomföras? Hur kan er organisation bidra? 
Som påpekas i svaret på frågan ovan så behöver det tydliggöras och framförallt få till en 
samsyn och förståelse de enskilda aktörernas ansvar och roller. I detta kan en precisering av 
vilka aktörer som är mest betydelsefulla för de olika delarna vara till hjälp för genomförandet. 
En vägledning hade varit önskvärt att arbeta fram, dvs hur kommuner kan använda 
dokumentet i sin planering. 

Utbildningsväsendet är inte en regional fråga det är en nationell fråga. Kompetensförsörjning 
och arbetsmarknad är en regional fråga. Där kan vi bidra genom att delta i t ex kompetens-
plattformen och gemensam måldokument kring kompetensförsörjningen i regionen. Hälso- 
och sjukvård är en annan del. Viktigt att utbildningsväsendet och näringslivet samverkar och 
träffas. Vad är det för arbetskraft som näringslivet behöver? Ofta är det korta ledtider för 
näringslivet så risken är när utbildningsväsendet fått till utbildningar som näringslivet 
efterfrågat så är det något annan utbildning som är mer efterfrågad då från näringslivet. 

BOLLEBYGDS KOMMUN

Michael Plogell Monica Holmgren
Ordförande Kommunchef

Denna skrivelse har godkänts digitalt och saknar därför namnunderskrifter.
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2020-04-06 

Diarienummer RS 2018–05444  

Remiss – Regional utvecklingsstrategi 
Västra Götaland 2021–2030 
Den regionala utvecklingsstrategin är en övergripande strategi för det gemensamma regionala 

utvecklingsarbetet i Västra Götaland. Det förslag på strategi som går ut på remiss ska, från och 

med 2021, ersätta den befintliga regionala utvecklingsstrategin Västra Götaland 2020. Strategin 

innehåller mål och prioriteringar fram till 2030.  

Förslaget har arbetats fram i bred dialog under 2019 med representanter för kommuner, 

kommunalförbund, näringsliv, det civila samhället, myndigheter, akademi med flera. Inspelen från 

dialogerna har varit ett viktigt underlag för remissutgåvan, tillsammans med kunskapsunderlag1 

om tillståndet i och utvecklingen av Västra Götaland samt lärdomar från nuvarande strategi. 

Mer information om hur förslaget på regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021–2030 

tagits fram, finns på www.vgregion.se/samtalvg2030    

Vi är medvetna om att utvecklingen av covid-19 påverkar era verksamheter och har därför förlängt 

remissperioden till 30 september. Vi hoppas att ni har möjlighet att svara på remissen.  

 

Så svarar ni 
Västra Götalandsregionen önskar svar på remissen senast den 30 september 2020. Svaret skickas 

in i wordformat (döpt med er organisations namn) till regionstyrelsen@vgregion.se. Ange 

diarienummer RS 2018–0544 och organisationens namn i ämnesraden. Ange även kontaktperson 

för ert remissvar.  

Svaret ska utgå från strategins huvudrubriker och vara så kortfattat och konkret som möjligt. Ta 

upp både det som ni ser som styrkor i strategin och det ni tycker behöver ändras. Motivera 

kortfattat. Vi önskar att ni beaktar följande i era svar:  

• Vad är er samlade uppfattning om strategiförslaget och dess relevans? 

• Vad tycker ni om målet Tillsammans gör vi Västra Götaland till ett föredöme för 

omställning till ett hållbart samhälle? 

 

1 Regionrapporten ”Vår bästa tid är nu” 2018 och uppföljaren ”Var det bättre förr?” 2020. 
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• Fångar urvalet av långsiktiga prioriteringar de utmaningar som är viktigast för gemensamma 

insatser framåt? 

• Fångar de tvärsektoriella kraftsamlingarna de viktigaste områdena för gemensamma insatser 

för de kommande fyra åren? 

• Hur ser ni på de vägledande principerna och hur de kan bidra till strategins genomförande?  

• Samarbete mellan aktörer är nödvändigt för ett framgångsrikt genomförande av strategin. 

Hur tycker ni att strategin ska genomföras? Hur kan er organisation bidra? 

 

Så behandlas synpunkterna 
Västra Götalandsregionen sammanställer och behandlar de inkomna synpunkterna efter att 

remissperioden är slut. Vi presenterar en samlad bild av remissvaren på www.vgregion.se/rus-

remiss. Under hösten 2020 tar vi fram en uppdaterad version av strategin som behandlas i 

beredningen för hållbar utveckling (BHU)2 och regionstyrelsen. Beslut om strategin tas på 

regionfullmäktige våren 2021.  

Synpunkter i remissvaren kommer även tas till vara i Västra Götalandsregionens 

programskrivning av nya EU-program inom sammanhållningspolitiken för perioden 2021–2027 

och i arbetet med att ta fram en strategi för innovation/smart specialisering.   

 

Remisshandlingar 
• Missiv med frågor och sändlista (det här brevet) 

• Remissversion Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021–2030 

• Bilaga 1. Förutsättningar för hållbar regional utveckling i Västra Götaland 

• Bilaga 2. Strategisk inriktning för uppföljning och utvärdering av den regionala 

utvecklingsstrategin 

• Bilaga 3. Så tog vi fram strategin – utgångspunkter, process och vägval 

Ovanstående handlingar finns tillgängliga på www.vgregion.se/rus-remiss.  

 

2 Beredningen för hållbar utveckling (BHU) är en gemensam beredning mellan Västra Götalandsregionen 

och kommunalförbunden i Västra Götaland.  
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Presentation av förslaget 
I slutet av april/början av maj kommer vi att arrangera ett digitalt möte för att presentera förslaget 

och ge möjlighet att ställa frågor. Datum och anmälningslänk kommer att läggas upp på 

www.vgregion.se/rus-remiss.  

Ett presentationsmaterial om förslaget på regional utvecklingsstrategi, finns tillgängligt för alla 

som vill använda det, på www.vgregion.se/rus-remiss.  

 

Frågor 
Har du frågor är du välkommen att kontakta Maria Jakobsson, 0707-23 23 87, 

maria.v.jakobsson@vgregion.se.   

 

Vi ser fram emot att ta del av era remissvar! 

 

Ann-Sofi Lodin   Helena L Nilsson 

Regiondirektör   Regionutvecklingsdirektör 
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Sändlista

Västra Götalands 49 kommuner 

Boråsregionens kommunalförbund1 

Business Region Göteborg1 

Fyrbodals kommunalförbund1 

Göteborgsregionens kommunalförbund1 

Skaraborgs kommunalförbund1 

 

Almi Företagspartner Väst AB 

Arbetsförmedlingen 

Balthazar Science Center 

Boverket 

Chalmers 

Coompanion Fyrbodal2 

Coompanion Göteborg2 

Coompanion Sjuhärad2 

Coompanion Skaraborg2 

CSR Västsverige 

Dalenium Science Center 

Drivhuset3 

Energimyndigheten 

EDCS 

ESF-rådet 

Företagarna Västra Götaland  

Göteborgs universitet 

Göteborgsregionen social ekonomi 

Havs- och vattenmyndigheten 

Hela Sverige ska leva Göteborg 

Hela Sverige ska leva Fyrbodal 

Hela Sverige ska leva Sjuhärad 

Hela Sverige ska leva Skaraborg 

Hushållningssällskapet Västra Götaland 

Högskolan Borås 

Högskolan Skövde 

Högskolan Väst 

Innovatum  

Johanneberg Science Park 

Jordbruksverket 

Jämställdhetsmyndigheten 

Kungsbacka kommun 

Lindholmen Science Park  

LO-distriktet i Västsverige 

LRF Västra Götaland 

Länsstyrelsen i Västra Götaland 

Molekylverkstan Science Center 

Navet Science Center 

 
1 Kommunalförbunden ombeds att svara med 

utgångspunkt i det delregionala perspektivet. 

2 Vi önskar samberett svar från 

Coompanion 

Oslo kommune 

Region Halland 

Region Jönköping 

Region Skåne 

Region Stockholm 

Region Värmland 

Region Örebro 

RF SISU Västra Götaland 

Riksantikvarieämbetet 

RISE 

Sahlgrenska Science Park 

Samordningsförbunden i Väster 

Samrådet för nationella minoriteter 

Samrådet för funktionshinder 

Samrådet för hbtq 

Samrådet för mänskliga rättigheter 

Samrådet för barnrätt 

Science Park Borås  

Science Park Skövde 

Skogsstyrelsen 

Skoopi Göteborgsregionen 

SLU i Skara 

Social ekonomi Fyrbodal 

Social ekonomi Sjuhärad 

Sociala Ekonomins Nätverk i Skaraborg 

Svenskt näringsliv Västra Götaland 

Sveriges kommuner och regioner (SKR) 

Svinesundskommittén 

TCO 

Tillväxtverket 

Trafikverket 

Ung företagsamhet4 

Unionen  

Universeum science center 

Vinnova 

Vision Västra Götalandsregionen 

Viken fylkeskommune 

Västra Götalands bildningsförbund 

Västsvenska handelskammaren 

YH myndigheten

3 Vi önskar samberett svar från 

Drivhusen 
4 Vi önskar ett samberett svar från Ung 

företagsamhet 
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Från: Funktionsadress Kommunstyrelsen
Till: Suzanna Bengtsson
Ärende: VB: Remiss: Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030
Datum: den 20 april 2020 09:24:21
Bilagor: Missiv extern - Rusremiss.pdf

 
 

Från: Funktionsadress Kommunen <kommunen@bollebygd.se> 
Skickat: den 6 april 2020 12:53
Till: Funktionsadress Kommunstyrelsen <Kommunstyrelsen@bollebygd.se>
Ämne: VB: Remiss: Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030
 
 
 

Från: Stefan Westling Didrik <stefan.westling.didrik@vgregion.se> För Regionstyrelsen
Skickat: den 6 april 2020 12:01
Till: postmottak@byr.oslo.kommune.no; kansli@fyrbodal.se; info@skaraborg.se; info@borasregionen.se; diarium@goteborgsregionen.se;
info@businessregion.se; sara.wallin@almi.se; vgl@foretagarna.se; info@vastsvenskahandelskammaren.se; goteborg@coompanion.se;
fyrbodal@coompanion.se; skaraborg@coompanion.se; sjuharad@coompanion.se; karolina.sahlstrom@scienceparkskovde.se;
martin.wanblom@innovatum.se; mats.bergh@johannebergsciencepark.com; tord.hermansson@lindholmen.se;
charlotta.gummeson@sahlgrenskasciencepark.se; erik.bresky@scienceparkboras.se; goteborg@drivhuset.se; goteborg@drivhuset.se; hv@drivhuset.se;
boras@drivhuset.se; goteborg@ungforetagsamhet.se; fyrbodal@ungforetagsamhet.se; alvsborg@ungforetagsamhet.se;
skaraborg@ungforetagsamhet.se; johanna@csrvastsverige.se; info@universeum.se; info@navet.com; info@molekylverkstan.se; balthazar@skovde.se;
info@dalenium.com; registrator@chalmers.se; registrator@gu.se; registrator@his.se; registrator@hb.se; registrator@hv.se; margareta.stigson@slu.se;
registrator@myh.se; info@ri.se; vastragotaland@lansstyrelsen.se; jordbruksverket@jordbruksverket.se; registrator@energimyndigheten.se;
registraturen@boverket.se; tillvaxtverket@tillvaxtverket.se; vinnova@vinnova.se; esf@esf.se; trafikverket@trafikverket.se;
registrator@arbetsformedlingen.se; registrator@raa.se; info@jamy.se; havochvatten@havochvatten.se; skogsstyrelsen@skogsstyrelsen.se; lo-
vastsverige@lo.se; Jonas Ericsson <jonas.ericsson@vgregion.se>; skaraborg.vast@unionen.se; goteborg@unionen.se; sjuhall@unionen.se; Branka
Djukanovic Svensson <branka.djukanovic.svensson@vgregion.se>; rudolf.antoni@svensktnaringsliv.se; vastragotaland@lrf.se; info@skr.se;
diariet@regionvarmland.se; regionen@regionhalland.se; regionen@rjl.se; regionen@regionorebrolan.se; regionstockholm@sll.se; region@skane.se;
vastragotaland@lrf.se; info@kungsbacka.se; vastra@hushallningssallskapet.se; inger@lomudden.se; helena.dahlstrom@coompanion.se;
m.bjalkemo@telia.com; goteborgsregionen@helasverige.se; vastragotaland@rfsisu.se; magnus.pettersson@vgidrott.se; info@vgb.nu;
lotta.forslind@coompanion.se; janne@hemgarden.nu; kristina.berneholm@coompanion.se; espigadario@gmail.com; info@skoopigr.se; Emma Broberg
<emma.broberg@vgregion.se>; elsie.hellstrom@svinesundskommitten.com; kontakt@edcs.se; kommun@ale.se; Alingsås kommun
<kommunstyrelsen@alingsas.se>; kommun@bengtsfors.se; Funktionsadress Kommunen <kommunen@bollebygd.se>; boras.stad@boras.se;
kommun@dalsed.se; kommun@essunga.se; kommunen@falkoping.se; kommun@fargelanda.se; kommun@grastorp.se; info@gullspang.se;
goteborg@goteborg.se; gotene.kommun@gotene.se; Herrljunga Kommun <herrljunga.kommun@admin.herrljunga.se>; kommunen@hjo.se;
kommun@harryda.se; kommun@karlsborg.se; kommun@kungalv.se; kommun@lerum.se; kommun@lidkoping.se; kommun@lillaedet.se;
registrator@lysekil.se; info@mariestad.se; markskommun@mark.se; kommunen@mellerud.se; kommun@munkedal.se; stad@molndal.se;
kommun@orust.se; kundcenter@partille.se; skara.kommun@skara.se; skovdekommun@skovde.se; info@sotenas.se; kommun@stenungsund.se;
kommun@stromstad.se; kommun@svenljunga.se; kommun@tanum.se; kommun@tibro.se; tidaholms.kommun@tidaholm.se; kommun@tjorn.se;
kommun@tranemo.se; trollhattans.stad@trollhattan.se; kommunen@toreboda.se; kommunen@uddevalla.se; kommun@ulricehamn.se;
vara.kommun@vara.se; kommunen@vargarda.se; kommun@vanersborg.se; kommun@amal.se; kommun@ockero.se
Ämne: Remiss: Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030
 
Hej,
Regional utvecklingsstrategi för Västra Götaland 2021-2030 går nu ut på remiss.  Er organisation bjuds in att ge ert svar på remissversionen av strategin.
Remissperioden pågår mellan 6 april och 30 september. Bifogat finns missiv med frågeställningar och sändlista. Ni hittar remisshandlingarna och mer
information om remissförfarandet på https://url11.mailanyone.net/v1/?m=1jLOZC-0003gK-
3i&i=57e1b682&c=vb6vGyF9ucQJKy2tCAVGUivMVrugkCWwzzv8aM0uoYK2RfsBFW_M1v7Hm5Ldoe_nOOmvmNJ81K7Po2yxuvY46CXTuLxZgaEG086VlbpHj4-
VTNuaRJ2nNwCr2ZN7o4KbdvpuBGT0BzINJ-VXg-
k0iaS1MeTMxzH8MA4fvLzsaf1FRS3IFLLeuEXxZI2yAzzxFaVTG2Sw8hsLGwt0ZZemDOO37p3vNOaq8L0rMF4nl2Q
 
Har ni frågor om remissen eller remissförfarandet är ni välkomna att kontakta Maria Jakobsson, processledare regional utvecklingsstrategi,
maria.v.jakobsson@vgregion.se.
 
Vi ser fram emot era svar.
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23.  Revidering av arvodesreglemente för 
förtroendevalda i Bollebygds kommun (kf 
fattar slutligt beslut)  KS2018/48
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktiges valberedning
Sammanträdesdatum
2020-08-17

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§1 KS2018/48

Revidering av arvodesreglemente för förtroendevalda i Bollebygds 
kommun 

Beslut
Valberedningens förslag till kommunfullmäktige

Kommunfullmäktige beslutar att punkt 6 i arvodesreglementet stryks:

Ersättning vid elektroniskt utskick av kallelse och handlingar
Förtroendevalda som tar emot kallelse/sammanträdeshandlingar elektroniskt får varje år en 
ersättning på 1 500 kr. Ersättningen betalas ut i januari för föregående år, för de månader under 
året som den förtroendevalde har tagit emot handlingar elektroniskt. Ersättning utgår inte till 
förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag har fått dator eller läsplatta från Bollebygds 
kommun. Om den förtroendevalda väljer att ta emot ersättning för elektroniskt utskick av 
kallelser och handlingar väljer den förtroendevalda också att ta emot dessa elektroniskt i alla 
instanser där han eller hon är ledamot eller ersättare.

Det reviderade arvodesreglementet, med ovan ändring, börjar gälla från och med 2021-01-01.

Ärendet
Med anledning av den pandemi som råder finns behov för ledamöter i de politiska instanserna i 
Bollebygds kommun att kunna delta på sammanträden på distans, om kommunfullmäktige 
medger det. Kommunfullmäktige har av den anledningen under våren 2020 beslutat att 
kommunfullmäktige och nämnderna i Bollebygds kommun, om det finns särskilda skäl, får 
sammanträda med ledamöter närvarande på distans. Kommunstyrelsen fick i samband med det i 
uppdrag att möjliggöra teknisk lösning för deltagande på distans vid sammanträden. Följaktligen 
beslutade kommunstyrelsen på sammanträde 2020-05-26, § 79, att införa de tekniska lösningar, 
inklusive budget- och personella resurser, som beskrevs i kommunstyrelseförvaltningens 
tjänsteskrivelse. Styrelsen beslutade även att deltagande på distans vid politiska sammanträden ska 
vara möjligt med start i oktober 2020, under förutsättning att den del i arvodesreglementet som 
reglerar årlig ersättning vid utskick av kallelse och handlingar, 1 500 kr/förtroendevald, upphävs. 
I den delen fick kommunchefen i uppdrag att tillsammans med kommunfullmäktiges presidium 
föreslå de ändringar i arvodesreglementet som kommunstyrelsens beslut föranleder. IT-enheten 
på kommunstyrelseförvaltningen har av kommunstyrelsen fått i uppdrag att införskaffa det antal 
enheter/utrustning som behövs, till samtliga förtroendevalda i kommunen, med undantag för de 
förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag redan har fått dator eller läsplatta från Bollebygds 
kommun (nämndpresidierna, samt fullmäktiges presidium).
 
Enligt Sverige kommuner & regioner (SKR) måste kommunen se till att varje distansdeltagare har 
den rätta programvaran som kommunen upphandlat, och som ska användas, och att hårdvaran 
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunfullmäktiges valberedning
Sammanträdesdatum
2020-08-17

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

uppfyller kommunens säkerhetskrav och krav på funktionalitet. För att säkerställa detta kommer 
varje förtroendevald i kommunen att under den tid de har sitt förtroendeuppdrag få låna en iPad, 
som IT-enheten ser till har de program och system som kravställs i kommunen. Varje 
förtroendevald kommer i samband med lånet få skriva på försäkran/avtal som reglerar hur och 
till vad läsplattan ska användas, samt vad Bollebygds kommun förbinder sig till att tillhandahålla 
för att den förtroendevalde på bästa vis ska kunna utföra sitt förtroendeuppdrag med den enhet 
som man fått till låns.
 
För att bekosta del av inköp, licenser och drift av drygt 90 st iPads föreslås att den del i 
arvodesreglementet som reglerar årlig ersättning vid utskick av kallelse och handlingar, 1 500 
kr/förtroendevald, stryks.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktiges valberedning föreslår följande:

Kommunfullmäktige beslutar att punkt 6 i arvodesreglementet stryks:

Ersättning vid elektroniskt utskick av kallelse och handlingar
Förtroendevalda som tar emot kallelse/sammanträdeshandlingar elektroniskt får varje år en 
ersättning på 1 500 kr. Ersättningen betalas ut i januari för föregående år, för de månader under 
året som den förtroendevalde har tagit emot handlingar elektroniskt. Ersättning utgår inte till 
förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag har fått dator eller läsplatta från Bollebygds 
kommun. Om den förtroendevalda väljer att ta emot ersättning för elektroniskt utskick av 
kallelser och handlingar väljer den förtroendevalda också att ta emot dessa elektroniskt i alla 
instanser där han eller hon är ledamot eller ersättare.

Det reviderade arvodesreglementet, med ovan ändring, börjar gälla från och med 2021-01-01. 
 
Förvaltningens förslag bifalls av Otto Andreasson (S)
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 Revidering av arvodesreglemente för förtroendevalda i Bollebygds kommun
 Arvodesreglemente för förtroendevalda i Bollebygds kommun, mandatperioden 2018-

2022

Skickas till
Kommunfullmäktige
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1. Allmänna bestämmelser

Arvodesreglementet ska ses över i god tid inför varje ny mandatperiod. 

1.1 Förtroendeuppdrag som omfattas av reglementet
Rätten till arvode enligt reglementet gäller tills förtroendeuppdraget upphör genom att den 
förtroendevalda inte längre är valbar (4 kap. 7 § KL), fullmäktige entledigar en förtroendevald som 
önskar avgå från uppdraget (4 kap. 6 § KL), eller om fullmäktige återkallar uppdraget (4 kap. 10 § KL).

1.2 Representanter
Då kommunfullmäktige, kommunstyrelsen eller annan nämnd tillsatt en samrådsinstans med 
representanter för andra organisationer tillämpas reglerna om ersättning enligt punkt 4.1-5 för dessa. 
Ersättning utgår dock inte till den som deltar i sammanträdet i tjänsten eller då motsvarande 
ersättning utgår från den organisation ledamoten/ersättaren representerar.

1.3 Ersättningsberättigade sammanträden och förrättningar
Förtroendevalda har rätt till arvode om de kallats till:

a. sammanträde med kommunfullmäktige, fullmäktigeberedning, kommunstyrelsen och 
övriga nämnder, nämndsutskott, nämndberedningar, utredningskommittéer, 
projektgrupper och arbetsgrupper, liksom revisorernas sammanträden

b. presidiemöte i fullmäktige, fullmäktigeberedning, nämnd eller utskott
c. sammankomst med kommunal samrådsinstans/intressentsammansatt organ
d. protokollsjustering då särskild tid och plats har bestämts 
e. konferens, informationsmöte, studiebesök, uppdrag som kontaktperson, studieresa, kurs 

eller liknande som rör kommunal angelägenhet och som har ett direkt samband med det 
kommunala förtroendeuppdraget

f. förhandling eller förberedelse inför förhandling med personalorganisation eller annan 
motpart till kommunen

g. överläggning med företrädare för annat kommunalt organ än det den förtroendevalda själv 
tillhör

h. överläggning med förvaltningschef eller annan anställd vid den kommunala instans den 
förtroendevalde själv tillhör

i. besiktning eller inspektion
j. överläggning med utomstående myndighet eller organisation
k. representation, uppvaktning eller liknande officiellt uppdrag som företrädare för 

kommunen i dess helhet
l. fullgörande av granskningsuppgift inom ramen för ett revisionsuppdrag
m. borgerlig vigsel
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2. Ersättning för förlorad arbetsinkomst samt för förlorade semester- och 
pensionsförmåner

Ersättning för förlorad arbetsinkomst eller förlorade semesterförmåner utgår inte då den 
förtroendevalda erhåller 40 procent eller mer i fast arvode. 

2.1 Förlorad arbetsinkomst 
Ersättning utgår för varje påbörjad halvtimma som den förtroendevalde förlorar arbetsinkomst på 
grund av sitt kommunala uppdrag, med arbetsinkomst jämställs ersättning från arbetslöshetskassa och 
försäkringskassa, den förlorade arbetstiden ska meddelas vid ett sammanträde inom tre månader för 
att ersättning ska utgå. 

Ett intyg från arbetsgivaren ska lämnas in för att styrka det eventuella löneavdrag som görs vid 
ledighet från ordinarie arbete. Vid en eventuell inkomstförändring ska ett nytt intyg lämnas in, den 
förändrade ersättningen utgår från månaden efter det att intyget lämnats in. För ersättning över 8 
timmar ska schema eller intyg från arbetsgivaren lämnas in och undertecknas av nämnds- eller 
styrelseordförande.

Ersättning utgår för resa till och från sammanträdet. 

Egenföretagare ska lämna in intyg där det tydligt framgår att uppgiften avser den egna verksamheten, 
inkomsten ska inte inkludera arvoden. Ersättning ges för tiden mellan klockan 07.00-18.00. Intyg ska 
lämnas in från ett av följande alternativ:

a) Slutskattesedel från föregående år
b) Företagets revisorer

Kommunalt uppdrag som utförs under semester eller annan betald ledighet berättigar inte ersättning 
för förlorad arbetsinkomst.

Om ett sammanträde ställs in med kort varsel och den förtroendevalde hunnit lämna den ordinarie 
arbetsplatsen utgår ersättning för förlorad arbetsförtjänst för den tid som den förtroendevalde 
orsakats inkomstförlust.

2.2 Förlorad semesterförmån
Ansökan om ersättning för förlorad semesterförmån till följd av förtroendeuppdraget ska kunna 
styrkas genom ett intyg från arbetsgivaren. Detta ska lämnas in inom två år från det sammanträde som 
orsakat förlusten. Ersättning utgår med högst 14 procent av den sammanlagda ersättningen för 
förlorad arbetsförtjänst under året som den förtroendevalde har fått vid fullgörandet av 
förtroendeuppdrag i kommunen.

2.3 Pensionsförmån 
Förtroendevald omfattas av Bestämmelser om omställningsstöd och pension till förtroendevalda 
(OPF-KL).  

2.4 Särskilda arbetsförhållanden
Rätten till ersättning omfattar nödvändig ledighet för förtroendevald med speciella arbetstider eller 
särskilda arbetsförhållanden som medför att det inte kan anses rimligt att den förtroendevalde utför 
sina kommunala uppdrag i direkt anslutning till sina ordinarie arbetsuppgifter. 
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3. Arvoden

Arvoden och ersättningar betalas ut månadsvis. Ersättning enligt punkt 6 (elektroniskt utskick) betalas 
dock årsvis, så också enligt punkt 2.2. (förlorad semesterförmån som räknas ut från inkomsten under 
hela året.) 

Årsarvoden betalas ut med en tolftedel per månad.

Utgift i samband med sammanträde eller förrättning ska styrkas med kvitto eller motsvarande 
verifikation. 

3.1 Årsarvode 
Det fasta årsarvodet ersätter allt arbete i den politiska instans som arvodet avser. 

Årsarvoderad förtroendevald som på grund av sjukdom eller annan anledning är förhindrad att 
fullgöra sitt uppdrag under mer än 30 kalenderdagar ska arvodet minskas i motsvarande omfattning. 
Avdrag ska också göras för karensdag för de förtroendevalda med beräknad tjänstgöring på 50 
procent eller mer av heltid, avdraget för varje karensdag är månadsarvodet dividerat med 30. 

Om en ersättare har utsetts enligt 6 kap. 22 § KL för den som tar emot årsarvode, får ersättaren 
arvode som motsvarar tjänstgöringstiden.

Avgår förtroendevald som får årsarvode under tjänstgöringsperioden ska fördelning av arvodet mellan 
denne och efterträdaren ske i förhållande till den tid var och en av dem haft uppdraget.

Årsarvoderad förtroendevald har rätt till ledighet med 30 dagar per år för semester utan att arvodet 
reduceras. Ledigheten ska förläggas på sådant sätt att uppdraget kan fullgöras.

Årsarvodet till kommunstyrelsens vice ordförande motsvarar 24 timmar arbete per vecka. 

3.2 Jourersättning 
Till ordförande i sociala utskottet, som utses av socialnämnden, utgår särskild jourersättning med det 
belopp som fullmäktige beslutat enligt bilaga. Om ordförande är förhindrad att fullgöra sin 
tjänstgöring ska ersättare utses av socialnämnden. Vid beräkning av jourersättning till ersättaren 
divideras årsarvodet med 365 dagar och multipliceras därefter med antal jourdygn. 

3.3 Arvode vid sammanträden och förrättningar
Sammanträdesarvode utgår per påbörjad halvtimma, första timmen utgår i form av ett grundarvode. 
På sammanträdet ska den förtroendevalde anmäla närvaro på närvarolistan som nämndsekreteraren är 
ansvarig för och som ska attesteras av ordföranden. 

Vid sammanträden enligt punkt 1.3 a-d utgår arvode för högst 5 tim/dygn. Vid förrättningar enligt 
punkt 1.3 e-l utgår arvode för högst 8 tim/dygn. Vid borglig vigsel (punkt 1.3 m) utgår arvode för 
högst 2 tim/dygn.

Vid förrättning enligt punkt 1.3 e-m utanför kommunen utgår arvode för den sammanlagda tiden för 
resa och förrättning. Förrättningen anses påbörjad respektive avslutad vid tidpunkten för avfärd från 
och återkomsten till den förtroendevaldes bostad

Ett sammanträde eller förrättning ska anses som sammanhängande om det fortsätter efter uppehåll 
för lunch eller liknande. Avdrag för tid motsvarande uppehållet ska dock göras.

Sammanträdesarvode betalas inte ut för gruppmöten.

Page 237 of 269



6 (7)

Förrättning är ett uppdrag för kommunens räkning som inte är sammanträde men som fullgörs på 
grund av att ett beslut tagits av kommunfullmäktige, styrelse, nämnd, beredning eller utskott. För att 
få ersättning ska därför beslutet kunna redovisas. Ett sådant beslut kan alternativt tas i efterhand av 
vederbörande organ.
Arvode utgår för punkt 1.3 e-m endast i de fall då ersättning från en utomstående myndighet eller 
organisationen inte utgår.

Om styrelse/nämnd har planerings-/utbildningsdag (förrättning) i anslutning till sammanträde ska 
sammankomsterna ersättas var för sig.

3.4 Uppräkning av arvoden
Arvodenas storlek utgår från kommunstyrelsens ordförandes arvode som i sin tur räknas upp årligen 
utifrån från den genomsnittliga löneförhöjningen för kommunens anställda. 

4. Ersättningar för kostnader

4.1 Resekostnader
Kostnader för resor till och från sammanträden eller motsvarande ersätts enligt de grunder som 
fastställts för kommunens arbetstagare i det kommunala reseavtalet om avståndet mellan den 
förtroendevaldes fasta bostad alternativt arbetsplats överstiger 5 km, enkel resa. 

För årsarvoderad förtroendevald med beräknad tjänstgöring på 40 procent av heltid eller mer 
betraktas kommunkontoret som den förtroendevaldes arbetsplats. För dessa förtroendevalda utgår 
inte reseersättning för resor till och från arbetsplatsen (s.k. arbetsresor).

Traktamente samt ersättning för övriga resekostnader och vid sammanträde, förrättningar eller andra 
uppdrag utanför kommunen utbetalas enligt de grunder som fastställts för kommunens arbetstagare i det 
kommunala reseavtalet. I de fall tåg, buss eller flyg nyttjas ska biljetter beställas genom kommunkansliet.

4.2 Barntillsynskostnader
Ersättning betalas för kostnader som uppkommit till följd av deltagande vid sammanträden eller 
motsvarande för vård och tillsyn av barn som vårdas i den förtroendevaldas familj och som under 
kalenderåret inte hunnit fylla 12 år. Om särskilda skäl föreligger kan ersättning utges även för äldre 
barn. Ersättning betalas dock med högst det belopp som fullmäktige beslutat enligt bilaga. Denna 
ersättning utgår inte tillsammans med ersättning för förlorad arbetsförtjänst. Ersättningen gäller 
oavsett om enskild person med A-skatt, företag eller enskild med F-skattsedel anlitas.

Ersättning betalas inte för tillsyn som utförs av egen familjemedlem eller av mor- och farföräldrar, 
inte heller för tid då barnet vistats i den kommunala barnomsorg där kommunen har tillsynsansvaret. 

Ansökan om ersättning för barntillsynskostnader ska lämnas in innan det aktuella sammanträdets 
valda tid för justering av protokoll. Ersättning utbetalas mot kvitto på styrkta kostnader.
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4.3 Kostnader för vård och tillsyn av funktionsnedsatt eller svårt sjuk
Ersättning betalas för kostnader som uppkommit till följd av deltagande vid sammanträden eller 
motsvarande för vård och tillsyn av funktionsnedsatt eller svårt sjuk person som vistas i den 
förtroendevaldas bostad. Ersättning betalas dock med högst det belopp som fullmäktige beslutat 
enligt bilaga.

Ersättning betalas inte för tillsyn som utförs av egen familjemedlem eller av annan närstående.

Ansökan om ersättning för kostnader för vård och tillsyn av funktionsnedsatt eller svårt sjuk ska 
framställas senast inom ett år från dagen för sammanträdet eller motsvarande till vilken kostnaden 
hänför sig. 

5. Funktionsnedsatt förtroendevalds särskilda kostnader
Ersättning betalas till funktionsnedsatt förtroendevald för de särskilda kostnader som uppkommit till 
följd av deltagande vid sammanträden eller motsvarande och som inte ersätts på annat sätt. I detta 
ingår kostnader för t ex resor, ledsagare, tolk, hjälp med inläsning och uppläsning av handlingar och 
liknande. 

Ansökan om ersättning för särskilda kostnader för funktionsnedsatt förtroendevald ska lämnas in 
senast inom ett år från dagen för sammanträdet eller motsvarande till vilken kostnaden hänför sig. 

6. Ersättning vid elektroniskt utskick av kallelse och handlingar
Förtroendevalda som tar emot kallelse/sammanträdeshandlingar elektroniskt får varje år en ersättning 
på 1 500 kr. Ersättningen betalas ut i januari för föregående år, för de månader under året som den 
förtroendevalde har tagit emot handlingar elektroniskt.  

Ersättning utgår inte till förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag har fått dator eller läsplatta från 
Bollebygds kommun. 

Om den förtroendevalda väljer att ta emot ersättning för elektroniskt utskick av kallelser och handlingar 
väljer den förtroendevalda också att ta emot dessa elektroniskt i alla instanser där han eller hon är ledamot 
eller ersättare. 

7. 6. Övriga kostnader
För andra kostnader än som avses i styckena 4-6 4-5 betalas ersättning ut om den förtroendevalda kan 
visa att särskilda skäl funnits för dessa kostnader.

Ersättning utgår inte om den förtroendevalda haft rimliga möjligheter att genom omdisponering av 
arbete eller på annat sätt kunnat förhindra att kostnaderna uppkommit. Ansökan om ersättning för 
övriga kostnader ska lämnas in senast inom ett år från det aktuella sammanträdet.

8. 7. Tolkning av reglementet

Frågor om tolkning och tillämpning av detta reglemente beslutas av kommunstyrelsen.
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Dnr :KS2018/48-26
Kommunstyrelseförvaltningen

Suzanna Bengtsson  |  Kommunsekreterare
0734-64 70 10  |  suzanna.bengtsson@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunfullmäktiges valberedning 

Revidering av arvodesreglemente för förtroendevalda i 
Bollebygds kommun

Förslag till beslut
Kommunfullmäktiges valberedning föreslår följande:

Kommunfullmäktige beslutar att punkt 6 i arvodesreglementet stryks:

Ersättning vid elektroniskt utskick av kallelse och handlingar
Förtroendevalda som tar emot kallelse/sammanträdeshandlingar elektroniskt får varje år en ersättning 
på 1 500 kr. Ersättningen betalas ut i januari för föregående år, för de månader under året som den 
förtroendevalde har tagit emot handlingar elektroniskt. Ersättning utgår inte till förtroendevalda som i 
sitt förtroendeuppdrag har fått dator eller läsplatta från Bollebygds kommun. Om den förtroende-
valda väljer att ta emot ersättning för elektroniskt utskick av kallelser och handlingar väljer den 
förtroendevalda också att ta emot dessa elektroniskt i alla instanser där han eller hon är ledamot eller 
ersättare.
 
Det reviderade arvodesreglementet, med ovan ändring, börjar gälla från och med 2021-01-01. 

Ärendet
Med anledning av den pandemi som råder finns behov för ledamöter i de politiska instanserna i 
Bollebygds kommun att kunna delta på sammanträden på distans, om kommunfullmäktige medger 
det. Kommunfullmäktige har av den anledningen under våren 2020 beslutat att kommunfullmäktige 
och nämnderna i Bollebygds kommun, om det finns särskilda skäl, får sammanträda med ledamöter 
närvarande på distans. Kommunstyrelsen fick i samband med det i uppdrag att möjliggöra teknisk 
lösning för deltagande på distans vid sammanträden. Följaktligen beslutade kommunstyrelsen på 
sammanträde 2020-05-26, § 79, att införa de tekniska lösningar, inklusive budget- och personella 
resurser, som beskrevs i kommunstyrelseförvaltningens tjänsteskrivelse. Styrelsen beslutade även att 
deltagande på distans vid politiska sammanträden ska vara möjligt med start i oktober 2020, under 
förutsättning att den del i arvodesreglementet som reglerar årlig ersättning vid utskick av kallelse och 
handlingar, 1 500 kr/förtroendevald, upphävs. I den delen fick kommunchefen i uppdrag att 
tillsammans med kommunfullmäktiges presidium föreslå de ändringar i arvodesreglementet som 
kommunstyrelsens beslut föranleder.

IT-enheten på kommunstyrelseförvaltningen har av kommunstyrelsen fått i uppdrag att införskaffa 
det antal enheter/utrustning som behövs, till samtliga förtroendevalda i kommunen, med undantag 
för de förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag redan har fått dator eller läsplatta från 
Bollebygds kommun (nämndpresidierna, samt fullmäktiges presidium).
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Enligt Sverige kommuner & regioner (SKR) måste kommunen se till att varje distansdeltagare har den 
rätta programvaran som kommunen upphandlat, och som ska användas, och att hårdvaran uppfyller 
kommunens säkerhetskrav och krav på funktionalitet. För att säkerställa detta kommer varje 
förtroendevald i kommunen att under den tid de har sitt förtroendeuppdrag få låna en iPad, som IT-
enheten ser till har de program och system som kravställs i kommunen. Varje förtroendevald kommer 
i samband med lånet få skriva på försäkran/avtal som reglerar hur och till vad läsplattan ska 
användas, samt vad Bollebygds kommun förbinder sig till att tillhandahålla för att den förtroende-
valde på bästa vis ska kunna utföra sitt förtroendeuppdrag med den enhet som man fått till låns. 
 
För att bekosta inköp, licenser och drift av drygt 90 st iPads föreslås att den del i arvodesreglementet 
som reglerar årlig ersättning vid utskick av kallelse och handlingar, 1 500 kr/förtroendevald, stryks;

6. Ersättning vid elektroniskt utskick av kallelse och handlingar
Förtroendevalda som tar emot kallelse/sammanträdeshandlingar elektroniskt får varje år en ersättning 
på 1 500 kr. Ersättningen betalas ut i januari för föregående år, för de månader under året som den 
förtroendevalde har tagit emot handlingar elektroniskt.  

Ersättning utgår inte till förtroendevalda som i sitt förtroendeuppdrag har fått dator eller läsplatta från 
Bollebygds kommun. 

Om den förtroendevalda väljer att ta emot ersättning för elektroniskt utskick av kallelser och 
handlingar väljer den förtroendevalda också att ta emot dessa elektroniskt i alla instanser där han eller 
hon är ledamot eller ersättare.

Beslutsunderlag
Förslag till reviderat arvodesreglemente.

Skickas till
Kommunfullmäktige

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren Suzanna Bengtsson

Förvaltningschef Kommunsekreterare
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§84 KS2020/30

Hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige antar förslag till hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun, daterad 2020-
08-05.

Ärendet
Det övergripande syftet med hållbarhetspolicyn är att beskriva kommunens syn på sitt ansvar för 
att uppnå ett hållbart samhälle. Själva policyn uttrycker inriktningen på kommunens 
hållbarhetsarbete. Bollebygds kommun ställer sig bakom Agenda 2030 och de globala målen. 
Hållbar utveckling är inte ett slutligt tillstånd utan innebär en kontinuerlig process som förutsätter 
vilja till förändring och kompromisser.
 
Hållbarhetspolicy och miljöpolicy ska ses som komplement till varandra och målsättningen med 
dessa är att tillse att utvecklingen av Bollebygds kommun ska möta såväl dagens som kommande 
generationers behov på ett tillfredsställande sätt. Utgångspunkten för hållbarhetsarbetet i 
Bollebygds kommun är att genom lokala insatser bidra till en hållbar utveckling i kommunen och 
till att uppnå de globala målen.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige antar förslag till hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun, daterad 2020-
08-05.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår att ärendet återremitteras för ytterligare beredning. 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelseförvaltningens, dels Lars-
Erik Olssons (S) om återremiss. Ordföranden frågar först om ärendet ska återremitteras eller 
avgöras på dagens sammanträde och finner att arbetsutskottet beslutar att ärendet ska avgöras 
idag. Ordföranden konstaterar att endast förvaltningens förslag återstår och frågar om det kan 
antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun
 Hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun
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Styrdokument 1 (4)
2020-08-05

Fastställd: Kommunfullmäktige 2020-
månad-dag § x

Gäller för: Samtliga nämnder och 
förvaltningar

Dokumentansvarig: Kommunchef

 Dnr : 140383

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Hållbarhetspolicy för Bollebygds kommun
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Syfte
Det övergripande syftet med hållbarhetspolicyn är att beskriva kommunens syn på sitt ansvar för att 
uppnå ett hållbart samhälle. Själva policyn uttrycker inriktningen på kommunens hållbarhetsarbete.

Bakgrund

Bollebygds kommun ställer sig bakom Agenda 2030 och de globala målen (bilaga 1). Flera av de 
globala målen går in i varandra, vilket kräver ett holistiskt angrepp vid implementering. Hållbar 
utveckling är inte ett slutligt tillstånd utan innebär en kontinuerlig process som förutsätter vilja till 
förändring och kompromisser. Utvecklingen ska dock sträva efter förutsebarhet och ge möjlighet att 
långsiktigt och systematiskt planera måluppfyllnad oavsett vilka förhållanden som råder. Begreppet 
hållbarhet delas upp i tre dimensioner; social, ekologisk och ekonomisk hållbarhet, vilka utgör 
varandras förutsättningar.

Social hållbarhet handlar om att uppfylla mänskliga rättigheter och behov där samhället är stabilt i 
sina institutioner och system och kan hantera plötsliga förändringar och kriser kan hanteras.

Ekologisk hållbarhet handlar om att skydda miljön och använda jordens resurser effektivt.

Ekonomisk hållbarhet handlar om att hushålla med mänskliga och materiella resurser där dagens 
befolkning och kommande generationer.

Hållbar utveckling i Bollebygds kommun

Miljöpolicy och hållbarhetspolicy ska ses som komplement till varandra och målsättningen med dessa 
är att tillse att utvecklingen av Bollebygds kommun ska möta såväl dagens som kommande 
generationers behov på ett tillfredsställande sätt. Utgångspunkten för hållbarhetsarbetet i Bollebygds 
kommun är att genom lokala insatser bidra till en hållbar utveckling i kommunen och till att uppnå de 
globala målen.

Ett socialt hållbart Bollebygd innebär ett jämställt och jämlikt samhälle där människor lever länge, 
med ett gott liv och god hälsa, utan orättfärdiga skillnader, där människor är delaktiga i 
samhällsutvecklingen och känner tillit till varandra och till samhällets olika delar

Ett ekonomiskt hållbart Bollebygd innebär ett samhälle där de ekonomiska resurserna används på 
ett sätt som främjar ekologisk och social hållbarhet, där företagsklimatet är gott och där invånarnas 
ekonomiska välfärd främjas bland annat genom goda möjligheter till utbildning, boende och arbete

Ett ekologiskt hållbart Bollebygd innebär att kommunen ska arbeta för en ekologisk hållbar 
utveckling där miljö och människors hälsa främjas. 
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Organisation, ansvar och resurser

Hållbarhet ska vara en självklar del i kommunens arbete. Denna policy gäller för samtliga kommunens 
nämnder och förvaltningar.

Kommunstyrelsen har det övergripande ansvaret för hållbar utveckling och för genomförandet av 
denna policy. Kommunens nämnder har i uppdrag att arbeta efter hållbarhetspolicyn och i sitt 
budgetarbete införliva relevanta mål som berör hållbarhet och i verksamhetsplaner beskriva hur 
respektive nämnd själva eller i samverkan med annan nämnd eller annan kommun planerar att arbeta 
för att uppnå hållbar utveckling i kommunen.

Utvärdering och uppföljning av mål kopplade till hållbarhet ska följas upp enligt samma princip som 
övriga kommunfullmäktige- och nämndmål, det vill säga i delårsrapport per augusti samt 
uppföljningsrapporter per februari, april och oktober samt årsredovisning.
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Bilaga 

I september 2015 antog FN:s generalförsamling resolutionen Agenda 2030 för hållbar utveckling. 
Agenda 2030 syftar till att uppnå en socialt, ekologiskt och ekonomiskt hållbar utveckling till år 2030 
och alla 193 medlemsländer i FN har förbundit sig att bidra i det arbetet. Agendan innehåller 17 mål 
som i Sverige kallas de globala målen. 

Mål 1. Avskaffa fattigdom i alla dess former överallt. 

Mål 2. Avskaffa hunger, uppnå tryggad livsmedelsförsörjning och förbättrad nutrition samt främja ett 
hållbart jordbruk. 

Mål 3. Säkerställa hälsosamma liv och främja välbefinnande för alla i alla åldrar. 

Mål 4. Säkerställa en inkluderande och likvärdig utbildning av god kvalitet och främja livslångt lärande 
för alla. 

Mål 5. Uppnå jämställdhet och alla kvinnors och flickors egenmakt. 

Mål 6. Säkerställa tillgången till och en hållbar förvaltning av vatten och sanitet för alla. 

Mål 7. Säkerställa tillgång till ekonomiskt överkomlig, tillförlitlig, hållbar och modern energi för alla. 

Mål 8. Verka för varaktig, inkluderande och hållbar ekonomisk tillväxt, full och produktiv 
sysselsättning med anständiga arbetsvillkor för alla. 

Mål 9. Bygga motståndskraftig infrastruktur, verka för en inkluderande och hållbar industrialisering 
samt främja innovation. 

Mål 10. Minska ojämlikheten inom och mellan länder. 

Mål 11. Göra städer och bosättningar inkluderande, säkra, motståndskraftiga och hållbara.

Mål 12. Säkerställa hållbara konsumtions- och produktionsmönster. 

Mål 13. Vidta omedelbara åtgärder för att bekämpa klimatförändringarna och dess konsekvenser. 

Mål 14. Bevara och nyttja haven och de marina resurserna på ett hållbart sätt för en hållbar 
utveckling. 

Mål 15. Skydda, återställa och främja ett hållbart nyttjande av landbaserade ekosystem, hållbart bruka 
skogar, bekämpa ökenspridning, hejda och vrida tillbaka markförstöringen samt hejda förlusten av 
biologisk mångfald. 

Mål 16. Främja fredliga och inkluderande samhällen för hållbar utveckling, tillhandahålla tillgång till 
rättvisa för alla samt bygga upp effektiva, och inkluderande institutioner med ansvarsutkrävande på 
alla nivåer. 

Mål 17. Stärka genomförandemedlen och återvitalisera det globala partnerskapet för hållbar 
utveckling.
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§85 KS2020/45

Miljöpolicy för Bollebygds kommun 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunfullmäktige antar förslag till miljöpolicy för Bollebygds kommun, daterad 2020-08-05.

Ärendet
Bollebygds kommun ska ta en aktiv roll för att skapa ett långsiktigt hållbart samhälle. Kommunen 
ska kontinuerligt utveckla och förbättra sitt miljöarbete och ge medborgare och näringsliv 
förutsättningar att minska sin miljöpåverkan. Syftet med miljöpolicyn är att skapa långsiktigt 
hållbar utveckling av hela kommunen, samtidigt som kommunen ska ges förutsättningar att växa. 
Policyn förtydligar kommunens utgångspunkt och viljeinriktning samt är ett vägledande 
dokument för arbetet med miljöfrågor. Policyn ska revideras vid behov eller på förekommen 
anledning.
 
Sveriges riksdag har beslutat om en samlad miljöpolitik för ett hållbart Sverige. Det övergripande 
målet för miljöpolitiken är att till nästa generation lämna över ett samhälle där de stora 
miljöproblemen i Sverige är lösta, utan att orsaka ökade miljö- och hälsoproblem utanför Sveriges 
gränser. Detta övergripande mål kallas generationsmålet som visar inriktningen för Sveriges 
miljöpolitik. Målet ger vägledning om de värden som ska skyddas och den omställning av 
samhället som behöver ske inom en generation för att nå miljömålen. Utöver generationsmålet 
finns 16 nationella miljökvalitetsmål.
 
Kommunfullmäktige fattar slutligt beslut i ärendet. 
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunfullmäktige antar förslag till miljöpolicy för Bollebygds kommun, daterad 2020-08-05.
 
Ledamöternas förslag till beslut
Lars-Erik Olsson (S) föreslår att ärendet återremitteras för ytterligare beredning. 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelseförvaltningens, dels Lars-
Erik Olssons (S) om återremiss. Ordföranden frågar först om ärendet ska återremitteras eller 
avgöras på dagens sammanträde och finner att arbetsutskottet beslutar att ärendet ska avgöras 
idag. Ordföranden konstaterar att endast förvaltningens förslag återstår och frågar om det kan 
antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Miljöpolicy för Bollebygds kommun
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Syfte

Bollebygds kommuns miljöarbete utgår från miljöpolicyn och de lagar, styrdokument och planer som 
behandlar miljö- och klimatfrågor. Syftet med miljöpolicyn är att skapa långsiktigt hållbar utveckling 
av hela kommunen, samtidigt som kommunen ska ges förutsättningar att växa. Policyn förtydligar 
kommunens utgångspunkt och viljeinriktning samt är ett vägledande dokument för arbetet med 
miljöfrågor. Policyn ska revideras vid behov eller på förekommen anledning.

Bakgrund

Sveriges Riksdag har beslutat om en samlad miljöpolitik för ett hållbart Sverige. Det övergripande 
målet för miljöpolitiken är att till nästa generation lämna över ett samhälle där de stora miljö-
problemen i Sverige är lösta, utan att orsaka ökade miljö- och hälsoproblem utanför Sveriges gränser. 
Detta övergripande mål kallas generationsmålet som visar inriktningen för Sveriges miljöpolitik. Målet 
ger vägledning om de värden som ska skyddas och den omställning av samhället som behöver ske 
inom en generation för att nå miljömålen. Utöver generationsmålet finns 16 nationella miljökvalitets-
mål med preciseringar (bilaga 1) och etappmål (bilaga 2). Bollebygds kommun berörs i högre 
utsträckning av 12 av de 16 miljökvalitetsmålen. De mål som inte direkt berör kommunen är de mål 
som berör fjällvärden och havsmiljön.
 

Utöver de nationellt beslutade målen finns det regionala tilläggsmål i Västra Götaland, som är satta 
med mål 2020, som beskriver regionala särdrag och områden i regionen som kan kräva särskilda 
insatser. De regionala tilläggsmålen belyser närmare vad som behöver uppnås i regionen för att uppnå 
de nationella målen.
 

Bollebygds kommun ska ta en aktiv roll för att skapa ett långsiktigt hållbart samhälle. Kommunen ska 
kontinuerligt utveckla och förbättra sitt miljöarbete och ge medborgare och näringsliv förutsättningar 
att minska sin miljöpåverkan.

Kännetecken för kommunens miljöarbete 
Bollebygds kommuns miljöarbete kännetecknas av följande: 

 Miljöfrågan är kommunövergripande och miljöpolicyn gäller för all verksamhet inom 
kommunen. 

 Kommunen ska vara ledande, vilket innebär att miljöfrågan ska vara en naturlig del i 
kommunens verksamheter. 

 Kommunen ska arbeta med kunskapsspridning i miljöfrågor till kommunens anställda, 
kommunens näringsidkare och invånare. 

 Kommunens planering och byggande ska ta hänsyn till miljön.
 Kommunen ska ta tillvara och utveckla sina natur-, vatten- och kulturmiljöer. 
 Kommunen ska genom respektive nämnds verksamhetsplaner tillse att det finns strategier för 

att minska miljöpåverkan. 
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Organisation, ansvar och resurser

Miljöarbetet ska vara en självklar del i kommunens arbete. Denna policy gäller för samtliga 
kommunens nämnder och förvaltningar.

Kommunstyrelsen har det övergripande ansvaret för miljöarbete och hållbar utveckling och för 
genomförandet av denna policy. Kommunens nämnder har i uppdrag att arbeta efter miljöpolicyn och 
i sitt budgetarbete införliva relevanta mål som bidrar till att uppfylla etappmålen och de nationella 
miljökvalitetsmålen och i verksamhetsplaner beskriva hur respektive nämnd själva eller i samverkan 
med annan nämnd eller annan kommun planerar att arbeta för att uppnå detta.

Kommunens nämnder har olika roller och arbetar med miljöpolicyn genom sin myndighetsutövning, 
genom att möjliggöra för andra att agera hållbart för miljön, genom sin roll som verksamhetsutövare 
och som kunskapsspridare och föredöme.

Utvärdering och uppföljning av mål kopplade till miljöarbetet ska följas upp enligt samma princip som 
övriga kommunfullmäktige- och nämndmål, det vill säga i delårsrapport per augusti samt 
uppföljningsrapporter per februari, april och oktober, samt årsredovisning.

Kommunen ska årligen redovisa miljöarbetet i årsredovisningen.

Page 254 of 269



4 (8)

Bilaga 1

Sveriges 16 miljökvalitetsmål. De beskriver det tillstånd i den svenska miljön som miljöarbetet 
ska leda till.

1. Begränsad klimatpåverkan
Halten av växthusgaser i atmosfären ska i enlighet med FN:s ramkonvention för klimatförändringar 
stabiliseras på en nivå som innebär att människans påverkan på klimatsystemet inte blir farlig. Målet 
ska uppnås på ett sådant sätt och i en sådan takt att den biologiska mångfalden bevaras, 
livsmedelsproduktionen säkerställs och andra mål för hållbar utveckling inte äventyras. Sverige har 
tillsammans med andra länder ett ansvar för att det globala målet kan uppnås.

2. Frisk luft
Luften ska vara så ren att människors hälsa samt djur, växter och kulturvärden inte skadas.

3. Bara naturlig försurning
De försurande effekterna av nedfall och markanvändning ska underskrida gränsen för vad mark och 
vatten tål. Nedfallet av försurande ämnen ska inte heller öka korrosionshastigheten i markförlagda 
tekniska material, vattenledningssystem, arkeologiska föremål och hällristningar.

4. Giftfri miljö
Förekomsten av ämnen i miljön som har skapats i eller utvunnits av samhället ska inte hota 
människors hälsa eller den biologiska mångfalden. Halterna av naturfrämmande ämnen är nära noll 
och deras påverkan på människors hälsa och ekosystemen är försumbar. Halterna av naturligt 
förekommande ämnen är nära bakgrundsnivåerna.

5.  Skyddande ozonskikt
Ozonskiktet ska utvecklas så att det långsiktigt ger skydd mot skadlig UV-strålning.

6. Säker strålmiljö
Människors hälsa och den biologiska mångfalden ska skyddas mot skadliga effekter av strålning.

7. Ingen övergödning
Halterna av gödande ämnen i mark och vatten ska inte ha någon negativ inverkan på människors 
hälsa, förutsättningar för biologisk mångfald eller möjligheterna till allsidig användning av mark och 
vatten.

8. Levande sjöar och vattendrag
Sjöar och vattendrag ska vara ekologiskt hållbara och deras variationsrika livsmiljöer ska bevaras. 
Naturlig produktionsförmåga, biologisk mångfald, kulturmiljövärden samt landskapets ekologiska och 
vattenhushållande funktion ska bevaras, samtidigt som förutsättningar för friluftsliv värnas.

9. Grundvatten av god kvalitet
Grundvattnet ska ge en säker och hållbar dricksvattenförsörjning samt bidra till en god livsmiljö för 
växter och djur i sjöar och vattendrag.

10. Hav i balans samt levande kust och skärgård
Västerhavet och Östersjön ska ha en långsiktigt hållbar produktionsförmåga och den biologiska 
mångfalden ska bevaras. Kust och skärgård ska ha en hög grad av biologisk mångfald, 
upplevelsevärden samt natur- och kulturvärden. Näringar, rekreation och annat nyttjande av hav, kust 
och skärgård ska bedrivas så att en hållbar utveckling främjas. Särskilt värdefulla områden ska skyddas 
mot ingrepp och andra störningar.
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11. Myllrande våtmarker
Våtmarkernas ekologiska och vattenhushållande funktion i landskapet ska bibehållas och värdefulla 
våtmarker bevaras för framtiden.

12.  Levande skogar
Skogens och skogsmarkens värde för biologisk produktion ska skyddas samtidigt som den biologiska 
mångfalden bevaras samt kulturmiljövärden och sociala värden värnas.

13. Ett rikt odlingslandskap
Odlingslandskapets och jordbruksmarkens värde för biologisk produktion och livsmedelsproduktion 
ska skyddas samtidigt som den biologiska mångfalden och kulturmiljövärdena bevaras och stärks.

14. Storslagen fjällmiljö
Fjällen ska ha en hög grad av ursprunglighet vad gäller biologisk mångfald, upplevelsevärden samt 
natur- och kulturvärden. Verksamheter i fjällen ska bedrivas med hänsyn till dessa värden och så att 
en hållbar utveckling främjas. Särskilt värdefulla områden ska skyddas mot ingrepp och andra 
störningar.

15. God bebyggd miljö
Städer, tätorter och annan bebyggd miljö ska utgöra en god och hälsosam livsmiljö samt medverka till 
en god regional och global miljö. Natur- och kulturvärden ska tas till vara och utvecklas. Byggnader 
och anläggningar ska lokaliseras och utformas på ett miljöanpassat sätt och så att en långsiktigt god 
hushållning med mark, vatten och andra resurser främjas.

16.  Ett rikt växt- och djurliv
Den biologiska mångfalden ska bevaras och nyttjas på ett hållbart sätt, för nuvarande och framtida 
generationer. Arternas livsmiljöer och ekosystemen samt deras funktioner och processer ska värnas. 
Arter ska kunna fortleva i långsiktigt livskraftiga bestånd med tillräcklig genetisk variation. Människor 
ska ha tillgång till en god natur- och kulturmiljö med rik biologisk mångfald, som grund för hälsa, 
livskvalitet och välfärd.

Miljömålens precisering

 Ekosystemen har återhämtat sig, eller är på väg att återhämta sig, och deras förmåga att 
långsiktigt generera ekosystemtjänster är säkrad.

 Den biologiska mångfalden och natur- och kulturmiljön bevaras, främjas och nyttjas hållbart.

 Människors hälsa utsätts för minimal negativ miljöpåverkan samtidigt som miljöns positiva 
inverkan på människors hälsa främjas.

 Kretsloppen är resurseffektiva och så långt som möjligt fria från farliga ämnen.

 En god hushållning sker med naturresurserna.

 Andelen förnybar energi ökar och energianvändningen är effektiv med minimal påverkan på 
miljön.

 Konsumtionsmönstren av varor och tjänster orsakar så små miljö- och hälsoproblem som 
möjligt.
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 Bilaga 2

Sveriges etappmål
Avfall

 Ökad resurshushållning i byggsektorn
Insatser ska vidtas så att förberedandet för återanvändning, materialåtervinning och annat 
materialutnyttjande av icke-farligt byggnads- och rivningsavfall är minst 70 viktprocent senast 
år 2020.

 Ökad resurshushållning i livsmedelskedjan
Insatser ska vidtas så att senast år 2020 sorteras minst 50 procent av matavfallet från hushåll, 
storkök, butiker och restauranger ut och behandlas biologiskt så att växtnäring tas tillvara, och 
minst 40 procent av matavfallet behandlas så att även energi tas tillvara.

Begränsad klimatpåverkan

 Utsläpp av växthusgaser till år 2020
Utsläppen för Sverige år 2020 bör vara 40 procent lägre än utsläppen år 1990 och gäller för de 
verksamheter som inte omfattas av EU:s system för handel med utsläppsrätter. Detta innebär 
att utsläppen av växthusgaser år 2020 ska vara cirka 20 miljoner ton koldioxidekvivalenter 
lägre för den icke handlande sektorn i förhållande till 1990 års nivå. Minskningen sker genom 
utsläppsreduktioner i Sverige och i form av investeringar i andra EU-länder eller flexibla 
mekanismer som mekanismen för ren utveckling (CDM).

 Utsläpp av växthusgaser till år 2030
Växthusgasutsläppen i Sverige i ESR-sektorn bör senast år 2030 vara minst 63 procent lägre 
än utsläppen år 1990. Högst 8 procentenheter av utsläppsminskningarna får ske genom 
kompletterande åtgärder. 

 Utsläpp av växthusgaser till år 2040
Växthusgasutsläppen i Sverige i ESR-sektorn bör senast år 2040 vara minst 75 procent lägre 
än utsläppen år 1990. Högst 2 procentenheter av utsläppsminskningarna får ske genom 
kompletterande åtgärder. 

 Utsläpp av växthusgaser till år 2045
Senast år 2045 ska Sverige inte ha några nettoutsläpp av växthusgaser till atmosfären, för att 
därefter uppnå negativa utsläpp. För att nå nettonollutsläpp får kompletterande åtgärder 
tillgodoräknas. Utsläppen från verksamheter inom svenskt territorium ska vara minst 85 
procent lägre än utsläppen år 1990. 

 Utsläpp av växthusgaser från inrikes transporter
Växthusgasutsläppen från inrikes transporter (utom inrikes luftfart som ingår i EU:s 
utsläppshandelssystem, EU ETS) ska minska med minst 70 procent senast år 2030 jämfört 
med år 2010. 

Biologisk mångfald

 Kunskap om genetisk mångfald
En kartläggning och övervakning av den genetiska mångfalden ska ha inletts senast år 2020.
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 Skydd av landområden, sötvattensområden och marina områden
Minst 20 procent av Sveriges land- och sötvattensområden samt 10 procent av Sveriges 
marina områden ska senast år 2020 bidra till att nå nationella och internationella mål för 
biologisk mångfald. Detta ska ske genom skydd eller annat bevarande av områden som har 
särskild betydelse för biologisk mångfald eller ekosystemtjänster. Bevarandet ska ske med 
ekologiskt representativa och väl förbundna system där reservat, andra effektiva 
områdesbaserade skyddsåtgärder eller miljöanpassat brukande ingår. Systemen ska vara väl 
integrerade i omgivande landskap och förvaltas på ett effektivt och inkluderande sätt. 
Skydd av områden ska till år 2020 utökas med minst 1 142 000 hektar räknat från 2012 enligt 
följande:
– Skogar med höga naturvärden ska skyddas från avverkning. Detta ska ske genom att det 
formella skyddet av skogsmark har ökat med cirka 150 000 hektar skogsmark med höga 
naturvärden och i behov av formellt skydd nedan gränsen för fjällnära skog.
– Skogsbrukets frivilliga avsättningar bör ha ökat i omfattning med cirka 200 000 hektar 
skogsmark i områden som har eller kan komma att utveckla höga naturvärden till totalt 1 450 
000 hektar.
– Det formella skyddet av våtmarker har ökat med cirka 210 000 hektar genom att myrar med 
höga naturvärden i den nationella myrskyddsplanen skyddas.
– Det formella skyddet av sjöar och vattendrag har ökat med minst 12 000 hektar.
– Det formella skyddet av marina områden har ökat med minst 570 000 hektar.
– De ekologiska sambanden har stärkts så att skyddade och på andra sätt bevarade områden 
och biotoper är väl förbundna och integrerade i landskapet, inklusive den marina miljön, 
genom att den gröna infrastrukturen har utvecklats och förstärkts.

Farliga ämnen

 Information om farliga ämnen i varor
- Regelverk eller överenskommelser inom EU eller internationellt ska tillämpas så att 
information om miljö- och hälsofarliga ämnen i varor är tillgänglig för alla berörda senast år 
2020.
- Reglerna ska införas stegvis för olika varugrupper och i informationen ska särskilt barns 
hälsa beaktas.
- Information om hälso- och miljöfarliga ämnen som ingår i material och varor görs 
tillgängliga under varans hela livscykel genom harmoniserade system som omfattar 
prioriterade varugrupper.

 Utveckling och tillämpning av EU:s kemikalieregler
Reach och andra relevanta EU-regelverk ska senast år 2020 tillämpas eller revideras om så 
behövs så att:
– det i ökad utsträckning blir möjligt att bedöma och pröva grupper av ämnen med liknande 
inneboende egenskaper, kemisk struktur eller användningsområde
– substitutionsprincipen och dess tillämpning stärks i samband med begränsningar, 
tillståndsprövning och andra relevanta moment i regelverket.

 Ökad miljöhänsyn i EU:s läkemedelslagstiftning och internationellt
Senast år 2020 har beslut fattats inom EU eller internationellt som innebär att befintliga och 
eventuella nya regelverk för human- och veterinärmedicinska läkemedel i ökad utsträckning 
väger in miljöaspekter.
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Hållbar stadsutveckling

 Andelen gång-, cykel- och kollektivtrafik
Andelen persontransporter med kollektivtrafik, cykel och gång i Sverige ska vara minst 25 
procent år 2025, uttryckt i personkilometer, i riktning mot att på sikt fördubbla andelen för 
gång-, cykel- och kollektivtrafik.

 Integrering av stadsgrönska och ekosystemtjänster i urbana miljöer
En majoritet av kommunerna ska senast år 2025 ta tillvara och integrera stadsgrönska och 
ekosystemtjänster i urbana miljöer vid planering, byggande och förvaltning i städer och 
tätorter.

 Metod för stadsgrönska och ekosystemtjänster i urbana miljöer
Kommunerna ska senast år 2020 ha tillgång till en utvecklad metod för att ta tillvara och 
integrera stadsgrönska och ekosystemtjänster i urbana miljöer vid planering, byggande och 
förvaltning i städer och tätorter.

Luftföroreningar

 Minskning av nationella utsläpp av luftföroreningar 
Utsläpp av kväveoxider, svaveldioxid, flyktiga organiska ämnen, ammoniak och partiklar 
PM2,5 ska senast år 2025 motsvara de indikativa reduktionsnivåerna för år 2025 som 
framgår av Europaparlamentets och rådets direktiv (EU) 2016/2284 om minskning av 
nationella utsläpp av vissa luftföroreningar, om ändring av direktiv 2003/35/EG och om 
upphävande av direktiv 2001/81/EG.
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-08-20

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§80 KS2020/124

Åtgärder för budget i balans, kommunstyrelsen 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen beslutar följande:
• Kulpeng upphör med omedelbar verkan
• Julklapp kommer inte att delas ut till medarbetare 2020 då vårpresentkortet ersatt densamma
• Julbord ska fortsatt erbjudas till medarbetare men kostnaden ska halveras
• Kurs- och konferensstopp sätts med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och 
upphör 2021-01-01
• Inköpsstopp införs med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och upphör 
2021-01-01
 
Kommunchefen får i uppdrag att vidta åtgärder för resterande del av kommunstyrelsens 
underskott 2020. 

Ärendet
Prognosen efter april visade på -700 tkr för kommunstyrelsen. Därav har förvaltningschef ett 
uppdrag att vidta åtgärder för att få en budget i balans inom eget ansvar och lägga fram förslag på 
åtgärder för budget i balans som kräver politiska beslut.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen beslutar följande:
• Kulpeng upphör med omedelbar verkan
• Julklapp kommer inte att delas ut till medarbetare 2020 då vårpresentkortet ersatt densamma
• Julbord ska fortsatt erbjudas till medarbetare men kostnaden ska halveras
• Kurs- och konferensstopp sätts med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och 
upphör 2021-01-01
• Inköpsstopp införs med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och upphör 
2021-01-01
 
Ledamöternas förslag till beslut
Michael Plogell (FR) föreslår att kulpeng ska vara kvar, men föreslår bifall till de andra 
besparingsåtgärderna. Michael Plogell (FR) föreslår även att kommunchefen får i uppdrag att 
vidta åtgärder för resterande del av kommunstyrelsens underskott 2020. 
 
Beslutsgång
Ordföranden konstaterar att det finns två förslag; dels kommunstyrelseförvaltningens, dels 
Michael Plogells (FR) förslag. Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att 
arbetsutskottet beslutar enligt Michael Plogells (FR) förslag. 
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Dnr :KS2020/124-5
Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren  |  Kommunchef
0734-64 70 01  |  monica.holmgren@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen 

Åtgärder för budget i balans

Förslag till beslut
Kommunstyrelsen beslutar följande:
• Kulpeng upphör med omedelbar verkan 
• Julklapp kommer inte att delas ut till medarbetare 2020 då vårpresentkortet ersatt densamma
• Julbord ska fortsatt erbjudas till medarbetare men kostnaden ska halveras 
• Kurs- och konferensstopp sätts med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och 
upphör 2021-01-01
• Inköpsstopp införs med omedelbar verkan, för kommunstyrelseförvaltningen, och upphör 2021-01-
01

Ärendet
Prognosen efter april visade på -700 tkr för kommunstyrelsen. Därav har förvaltningschef ett uppdrag 
att vidta åtgärder för att få en budget i balans inom eget ansvar och lägga fram förslag på åtgärder för 
budget i balans som kräver politiska beslut.

Kommunstyrelseförvaltningen har reviderat prognosen och efter sista juni visar prognosen på
-250 tkr, vilket är en förbättring med 450 tkr jämfört med prognosen i april. Förvaltningen avser att 
vakanshålla lediga tjänster under sista halvåret vilket beräknas ge en besparing på ca 150 tkr. Detta 
kommer inte att påverka arbetsmiljö eller framtagande av underlag till politiken. Utöver vakans-
hållning ser förvaltningen att överskottet inom vissa verksamhetsområden blir något större än vad 
som uppgavs i april.

250 tkr av minuset härrör till stor del till de presentkort som delats ut till medarbetare under våren. 
Dessa presentkort var dels en uppmuntran till alla medarbetare men också en del i att stötta det lokala 
näringslivet under coronapandemin. Räknar man bort denna kostnad är underskottet 0 tkr.

Då det inte är troligt att kostnaden för presentkorten kan ersättas av de statliga medel som kommit 
kommunen till del måste kommunstyrelsen vidta ytterligare åtgärder för de 250 tkr som saknas.

Bedömning
Kommunstyrelseförvaltningen gör bedömningen att besparingar kan göras i olika delar inom område 
personalförmåner.

Olika förmåner är en del i arbetet med att främja hälsa, förebygga ohälsa och skapa förutsättningar för 
ett hållbart arbetsliv. I Bollebygds kommun finns en, i jämförelse med andra kommuner, generös 
inställning till och väl tilltagen budget avseende personalförmåner. Nedan beskrivs de olika 
förmånerna, kostnader, jämförelse med andra kommuner, nyttjandegrad för de olika förmånerna där 
dessa uppgifter har gått att få fram samt förvaltningens bedömning inom respektive förmån.
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Friskvårdsbidrag
Friskvårdsbidrag är till för att stödja medarbetaren att ta ett aktivt ansvar för sin egen hälsa. Bidraget 
är 1500 kronor per arbetat kalenderår, oavsett om man arbetar hel- eller deltid. De allra flesta 
kommuner har ett friskvårdsbidrag men summan för bidraget varierar. Det finns kommuner som har 
lägre såväl som högre bidrag. Nyttjandegraden av friskvårdsbidraget är cirka 53 % 2019 och det har 
ökat senaste åren. Omräknat till kronor blir kostnaden cirka 570 tkr. Borttagande eller sänkning av 
friskvårdsbidraget skulle kunna göras. Till exempel skulle en sänkning till 1000 kronor ge en besparing 
på 185 tkr. 

Förvaltningen gör bedömningen att bidraget ska finnas kvar samt att nivån på bidraget (1500 kr) är 
rimligt.

Kulpeng
Kulpengen har till syfte att stärka gemenskapen och främja trivseln i arbetsgruppen. Kulpengen 
motsvarar 250 kronor/medarbetare och år (exkl. moms). Förvaltningen känner inte till någon annan 
kommun som har motsvarande personalförmån. Nyttjandegraden av kulpeng har under des senaste 
åren legat på en och samma nivå, 70 %, vilket motsvarar drygt 100 tkr/år.

Förvaltningen gör bedömningen att kulpeng är en förmån som kan tas bort.

Julklapp 
Julklapp ges till alla medarbetare varje år. Julklappens värde är 150 kr. Budget för julklapp motsvarar 
cirka 105 tkr/år.

Förvaltningen gör bedömningen att julklapp 2020 ska slopas då samtliga medarbetare fick ett 
vårpresentkort à 250 kr.

Julbord
Alla medarbetare bjuds på julbord varje år. Budgeten för julbord är cirka 180 tkr/år. Nyttjandegraden 
har de senaste åren varit 90-100 %.

Förvaltningen gör bedömningen att jultallrik/jullunch till en lägre kostnad bör ersätta julbord och 
därmed kan en besparing på cirka 90 tkr göras.

Falck healthcare
I kommunen erbjuds alla medarbetare kostnadsfri rådgivning, dygnet runt, detta både av privat- och 
arbetsrelaterad karaktär genom Falck healthcare. 

Tjänsten är upphandlad och avtalet kan sägas upp till 2020-12-31. Kostnaden är drygt 90 tkr/år 
oavsett hur många som nyttjar tjänsten. Nyttjandegraden de senaste åren har legat på mindre än 5 
%.Under första halvåret 2020 har de enligt sin egen rapportering hanterat 23 ärenden vilket ger en 
sökfrekvens om 0% beräknad på årsbasis. 

Förvaltningen bedömer att avtalet inte förlängs då nyttjandegraden är låg och inte motiverar 
kostnaden.
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Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Massage
Kommunen erbjuder subventionerad massage, utöver friskvårdsbidraget. Det är inte vanligt att 
kommuner erbjuder extra tjänster utöver friskvårdsbidraget. Massage ingår dessutom i det utbud som 
man kan välja via Actiway/friskvårdsbidraget. Kostnaden för detta ligger på cirka 260 tkr/år. Det är 
relativt få som nyttjar förmånen men antal tillfällen är betydligt fler, cirka 1100/år. 

Förvaltningen gör bedömningen att massage som egen förmån utöver friskvårdsbidraget ska tas bort. 
Avtalet löper ut inom kort och bör inte förlängas därefter då antal personer som nyttjar förmånen är 
låg.

Sammanfattning av kommunstyrelseförvaltningens förslag:

Förmån   Budget/kostnad per 
år

Nyttjandegrad Besparing 
2020 

Besparing 
2021

Friskvårdsbidrag 570 tkr 53 % - 0 -187 tkr
Kulpeng 100 tkr 70 % 30 tkr 100 tkr
Julklapp 105 tkr 100 % 105 tkr 0 -105 tkr
Julbord 180 tkr 90-100 % 90 tkr 90 tkr
Falck healthcare 90 tkr 5 % - 90 tkr
Massage 260 tkr oklart - 260 tkr
                            
Summa

1 305 tkr 225 tkr 540 -832 tkr

Kurs- och konferens samt inköpsstopp

Utöver ovanstående eller i kombination med föreslås kommunstyrelsen fatta beslut om kurs- och 
konferens samt inköpsstopp under resterande del av 2020 vilket beräknas ge en besparing på cirka 40 
tkr.

Skickas till
Förvaltningschef kommunstyrelseförvaltningen, förvaltningschef samhällsbyggnadsförvaltningen,
Förvaltningschef socialförvaltningen, förvaltningschef utbildningsförvaltningen

BOLLEBYGDS KOMMUN

Kommunstyrelseförvaltningen

Monica Holmgren

Förvaltningschef
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SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsen
Sammanträdesdatum
2020-05-26

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§80 KS2020/124

Uppföljningsrapport april 2020 för kommunstyrelsen 

Beslut
Kommunstyrelsen godkänner uppföljningsrapport april 2020 för kommunstyrelsen.
 
Kommunchefen får i uppdrag att arbeta för att få kommunstyrelsens budget i balans.

Ärendet
Uppföljningsrapport per april har tagits fram, den har i första hand ett ekonomiskt fokus där 
årets prognos för kommunstyrelsen presenteras. Prognosen för helåret är ett underskott med 0,7 
mnkr vilket är en försämring jämfört med februari månads prognos som var ett nollresultat. En 
hel del osäkerheter finns, bland annat kring takten för olika inköp för IT. En åtgärdsplan behöver 
tas fram till kommande kommunstyrelsemöte i september med förslag på åtgärder.
 
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen godkänner uppföljningsrapport april 2020 för kommunstyrelsen. 
Kommunchefen får i uppdrag att arbeta för att få kommunstyrelsens budget i balans.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker.

Beslutsunderlag
 §57 KSAU Uppföljningsrapport april 2020 för kommunstyrelsen

Skickas till
Ekonomiavdelningen, kommunchef
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Dnr :144730
Kommunstyrelseförvaltningen

Eva Lidslot  |  Vik folkhälsostrateg
0734-64 70 13  |  eva.lidslot@bollebygd.se

Postadress Besöksadress Telefon Telefax Webbplats E-post
517 83 Bollebygd Ballebovägen 2 033–231300 033-231428 www.bollebygd.se kommunen@bollebygd.se

Kommunstyrelsen 

Medborgarlöfte 2020 mellan Bollebygds kommun och 
lokalpolisområde Borås

Förslag till beslut
Kommunstyrelsen avslår förslag till medborgarlöfte 2020 med lokalpolisområde Borås och 
Bollebygds kommun med anledning av coronapandemin.

Ärendet
Polisen och Bollebygds kommun har sedan tidigare en samverkansöverenskommelse.
Medborgarlöftet är ett komplement till samverkansöverenskommelsen och innebär konkreta
aktiviteter i syfte att öka tryggheten, förebygga brott, öka medborgarnas och lokalsamhällets
delaktighet i det brottsförebyggande och trygghetsskapande arbetet och att stärka förtroendet för
polisen.

Bedömning
Ärendet lyftes till kommunstyrelsens arbetsutskott i mars 2020 där beslut togs att godkänna förslag till 
medborgarlöfte 2020. Med anledning av coronapandemin kunde dock lokalpolisen och 
kommunstyrelsen under våren inte teckna löftet och ärendet flyttades fram ett halvår. I nuläget med 
fortsatt pandemi görs bedömningen att det är svårt att ge dessa löften till medborgarna under 
kvarvarande del av 2020. Lokalpolisen och kommunstyrelsen kommer i stället att arbeta för ett nytt 
medborgarlöfte för 2021.

Beslutsunderlag
Protokollsutdrag kommunstyrelsens arbetsutskott 2020-03-16, § 27

Skickas till
Samhällsbyggnadsförvaltningen, socialförvaltningen, utbildningsförvaltningen, vik folkhälsostrateg, 
karin.mardh-stavasen@polisen.se; anders.cronehag@polisen.se

BOLLEBYGDS KOMMUN

Monica Holmgren Eva Lidslot

Förvaltningschef Vik folkhälsostrateg

Page 268 of 269



SAMMANTRÄDESPROTOKOLL
Kommunstyrelsens arbetsutskott
Sammanträdesdatum
2020-03-16

Justerandes sign Utdragsbestyrkande

§27 KS2020/17

Medborgarlöfte 2020 mellan Bollebygds kommun och 
lokalpolisområde Borås 

Beslut
Arbetsutskottets förslag till kommunstyrelsen
Kommunstyrelsen godkänner förslag till medborgarlöfte mellan lokalpolisområde Borås och 
Bollebygds kommun 2020.

Ärendet
Polisen och Bollebygds kommun har sedan tidigare en samverkansöverenskommelse. 
Medborgarlöftet är ett komplement till samverkansöverenskommelsen och innebär konkreta 
aktiviteter i syfte att öka tryggheten, förebygga brott, öka medborgarnas och lokalsamhällets 
delaktighet i det brottsförebyggande och trygghetsskapande arbetet och att stärka förtroendet för 
polisen.
 
Invånarna i Bollebygds kommun upplever generellt kommunen som en trygg kommun att vistas 
och bo i. Detta visar sig i Öppna Jämförelser, Sveriges kommuner och Regioners rapport, 
Trygghet och säkerhet 2019, Brott och brottsförebyggande arbete men även i den lokala 
enkätundersökning som polisen tillsammans med Bollebygds kommun genomförde hösten 2019. 
Medborgardialogen riktade sig till alla i samhället och var utformat som en webbaserad enkät.
 
Då det inte finns en tydlig problembild i Bollebygds kommun har polisens Medborgarlöfte 2020 
utgått ifrån arbetsområden direkt kopplade till målet med Medborgarlöftet som metod för att få 
en bredd i aktiviteterna. Utifrån varje arbetsområde har polisen i dialog med kommunen valt ut 
ett antal konkreta aktiviteter att tillsammans fokusera på under perioden.
 
Kommunstyrelseförvaltningens förslag till beslut
Kommunstyrelsen godkänner förslag till medborgarlöfte mellan lokalpolisområde Borås och 
Bollebygds kommun 2020.
 
Beslutsgång
Ordföranden frågar om förslag till beslut kan antas och finner att så sker. 

Beslutsunderlag
 Medborgarlöfte Bollebygd 2020

Skickas till
Kommunstyrelsen
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